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رونمایی از چهره واقعی 
اومیکرون

جشن ملی با محور امید و  وحدت

گزارشی از تصورات اشتباه درباره شیوع سویه جدید کرونا، 
نشانه های بالینی و شدت گرفتن بیماری

 ویژه برنامه های سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی از امروز 
در سراسرکشور برگزار می شود

صفحه16

نگاه یادداشت
علیرضا محمودی ؛ دبیر گروه فرهنگ محسن مهدیان؛ مدیرعامل

گرفت هــای کرونایــی و گیرهــای اقتصــادی، 
چله نشــینی ســینما و تئاتر ایــران در اولین فجر 
نخســتین ســال قرن تازه را در خود فــرو برده. 
ســالن های بیش از نیم خالی که به اسم جشنواره 
 قرار اســت میزبان آخریــن رهاورد هــای تئاتر و ســینمای ایرانی باشــند،

 حقیقتی فراتــر از هنر را با خــود به مغــاک تاریخ هنر می برنــد؛ حقیقتی 
که چهــره واقعــی آن را در آثاری می تــوان ردگیری کرد که ســال ها بعد از 
خاطره شــدن همه گیری و دهه ها بعد از باز شــدن تحریم ها ساخته خواهند 
شــد. آنچه امروز در جشــنواره های ایرانی اتفاق می افتد، خود رویداد است؛ 
رویدادی تن آلوده به ویــروس و دســتاوردی تاخورده از گرانــی؛ روزگاری 
تجربه نشده در ســینما و تئاتر ایران. اهمیت جشنواره های امسال در آن است 
 که بســته ای چیده از چهره ماســت؛ چهره  ای که این روز ها در پس ماســک

پنهان شده.
با چه آثاری قرار اســت روبه رو شــویم؟ آثــاری که در دل بحران ها ســاخته 
شــده اند. فیلم ها در همه  گیری تن بــه تولید داده اند و نمایش ها در غشــای 
ضد عفونی پلاتو ها تمرین شــده اند. ماســک ها فقط برای برداشت ها و اجراها 
برداشته شــده. در فهرســت اقلام تولید، الکل و تب ســنج اضافه و در سیاهه 
همکاران پزشــک و بهیار گنجانده شده. هر طنین  ســرفه ا ی و هر درجه تبی 
تمرین و تدوین را تعطیل و هر میزانســن و دکوپاژی پاییــن صحنه و بیرون 
کادر بازگشــتی به فاصله اجتماعی برگردانده. جشــنواره های فجر قرار است 
آینه بنــدان محصول ایــن صحنه ها و پشــت صحنه ها باشــند. رهاورد های 
نمایشــی، نمایش پیشــه گان وطنی که در هول ویروس تازه و هراس ســویه 
تازه تر گران تر از همیشه تمام شده اند، در دوران پیش تولید تا نمایش را پشت 
سرگذاشته اند، که شاغلان و کاسبان اغلب مشــاغل و اکثر مکاسب در چنگ 
شــاهین ســخت پنجه ترازوی دخل و خرج گیر افتاده اند. مردمی که قبل از 
آغاز هر نمایشی و شروع هر تیتراژی تماشاگر رشــد اسلپ استیکی قیمت ها 
به کارگردانی هال روچ و مخاطب عقب ماندن درآمد ها به کارگردانی بلاتارند. 
آنها راحت پا روی پــا نینداخته  تا تئاتــر و فیلم روی آنها تأثیــر بگذارد. آنها 
اخبار پروژه ها و رقم های اغراق شده دستمزد ســتار ه ها را دنبال کرده اند. آنها 
 نویسندگان خشمگین ترین پانویس ها در ذیل پست های شبکه های اجتماعی

 هستند. 
آنها که بلیت های جشــنواره های امســال را خرید ه اند و قرار است دور از هم 
روی صندلی ها بنشینند، به  راحتی گذشــته از چیزی نخواهند گذشت. آنها 
به راحتی راضی نمی شــوند. با چنان تولید و چنین نمایشی، ســینما و تئاتر 
ایران باید به حیات خــود ادامه دهد. نمایشــگران ایــن روزگار باید امیدوار 
باشــند و دلخوش تا بتوانند برای مردم این روزها دستاوردی بزرگ در چنته 
داشته باشــند. باید برای طلوعی بعد از این غروب خودش را لب طاقچه عادت 
بنشاند. از این نمایش به آن نمایش. از این فیلم به آن فیلم. از این سریال به آن 
 ســریال. طرح  بخواند. دنبال فیلمنامه بفروش و نمایشنامه محبوب چانه بزند. 
ســرمایه ببوید. ســرمایه گذار بجوید. رکورد شــکنی کمدی ها دلخوش  اش 
کند و پیش فروش شــدن بلیت تماشا خانه ها شــادش کند. به ستون جمعیت 
واکســن زده ها تکیه بزنــد و اخبار روزانه ویــن را تحلیــل خوش بینانه کند. 
در صنعــت نمایش آنچه بیــرون از ســالن اتفــاق می افتــد از حادثه روی 
صحنه مهم تر اســت. گیشــه به پیــاده رو باز می شــود؛ به اجتمــاع مردمی 
که دلشــان به ســلامت تــن و کفایت جیبشــان گرم باشــد تا سرشــان 
را بچرخانند به ســمت ســالن های ســرگرمی. به سمت ســیمرغ. به سمت 
 چله نشــینی های فجر. جشــنواره های فجر امســال رویداد های مهم هنری

 این روزگارند.

روز 12بهمن ماه وقتی هواپیمای حامل امام خمینی 
وارد آســمان ایران شد از ایشــان پرسیدند: »چه 
 احساســی دارید؟« و امــام پاســخ داد: »هیچ«

سال هاست اهریمن رسانه ای این »هیچ« را بهانه کرده است تا نشان دهد مردم 
و انقلاب برای امام بی اهمیت بوده است. این خاک پاشیدن ها به چهره خورشید 

راه به جایی نمی برد، اما فرصتی است برای رازگشایی. 
و اما دقیقا هیچ.... انقلاب 57 را باید با همین هیچ شناخت. روزی که نه تنها امام 
و بلکه یک امت چنان اوج گرفت که صف بندی اصیل و دوقطبی حقیقی عالم 
رابه »هیچ« و »همه« شناخت. یک سو  فقر مطلق که جمله عالم است و سوی 
دیگر غنای مطلق که اسم اعظم الله جل جلاله است. فرمود هیچ، چون خود را 

نمی دید ، چون هرچه هست »او«ست و »او«ست که همه است. 
که یکی هست و هیچ نیست جز او 

وحده لا الله الا هو  
راز انقلاب در گذر از تکبر درون و رسیدن به هیچ است. سلوک فردی و فرد به فرد 
این مردم بود که سلوک سیاســی را رقم زد. از انقلاب انفسی به انقلاب آفاقی 
رسیدیم. به همین دلیل اســت که حضرت امام )ره( هویت و حقیقت انقلاب را 
با مفهوم »یقظه« معرفــی می کنند.  مفهومی که عرفــا آن را آغاز حرکت در 
جان یک انسان و یا ملت می دانند.اساسا همه فخر ما به همین بیداری درونی 
است که ریشــه اصلی درخت انقلاب اســت و در کوران حوادث تلخ و شیرین 
روز به روز تنومند تر شده اســت. امروز اگر مطالبه آزادی و عدالت و پیشرفت، 
گفتمان غالب کشور است، به دلیل اســتمرار همین تحول درونی است واگرنه 
فراموش نمی کنیم که روزگاری در این مملکت فخر جامعه به جشن هنرشیراز 
و دخترشایسته ها و تن دادن به حکومت جلادان ساواک و دیکتاتورهای ظالم 

و مافیای فسادهای تودرتو بود. 
ریشه »هیچ« را باید در مبانی عرفانی امام جست و چه خوش نشسته است در 

دیوان شعرشان: 
  نیستم نیست، که هستی همه در نیستی است  

  هیچم و هیچ، که دَر هیچ نظر فرمایی 

هیچ را امــام از ادبیات عرفانی به ســاحت کنش سیاســی کشــاند و چنین 
شــد که خود را مقابل اراده مردم که ظهــور حق بود، هیچ می دانســت. در 
 انتها خاطره غلامعلی رجائــی از »بهترین لحظه عمر امام« خواندنی اســت:
»وقتی امام پس از اتمام ســخنرانی ایام انقلاب به خانه یکی ازبستگان شــان 
منتقل شدند درتعریف این صحنه گفتند: بعد ازاینکه عمامه از سرم افتاد ومن بر 
اثر فشار مردم زمین خوردم ومردم  برای لحظاتی از روی من رد شدند، احساس 
کردم دارم قبض روح می شوم وادامه دادند بهترین لحظه عمرمن زمانی بود که 

احساس کردم دارم زیر دست و پای مردم ازبین می روم.«

فجر های سال اول قرن  راز »هیچ«
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داده نما
گرافیک:  مهدی سلامی

 با 400 میلیون 
 پول خرید خدمت 

چه کارهایی می توان کرد؟

پیشــنهاد جنجالی کمیســیون تلفیق مجلس بــرای خرید خدمت ســربازی 
اگرچه بــا واکنش منفــی ســتاد کل نیروهای مســلح مواجه شــد امــا در این 
داده نمــا بررســی کــرده ایــم بــا 400 میلیــون تومــان پولــی که یک مشــمول 
لیسانس یا فوق لیسانس برای خرید 24 ماه خدمت خود باید پرداخت کند؛ 

چه کارهای دیگری می توان انجام داد.

2میلیون و ۹00 هزار نفر 
تعداد مشمولان غایب
معادل 
15 هزار یورو
ماهیانه 
17 میلیون حقوق 
روزانه  
560 هزار تومان درآمد

 معادل در آمد 6 سال 
یک خانوار شهری

متوسط درآمد خانوار شهری در سال 99:  
62 میلیون تومان 

 معادل درآمد 11 سال 
یک خانوار روستایی

متوسط درآمد خانوار روستایی در سال 99:  
32 میلیون تومان 

نرخ دیه کامل انسان در سال 1400: 
480 میلیون

 هزینه وام ازدواج 
برای 6 نفر 

 معادل رهن 
یک واحد ۹0 متری در پایتخت 

 معادل رهن
 سوله 160 متری در شهرک صنعتی

 معادل رهن 
یک سالن ورزشی 200 متری 

معادل رهن یک مغازه 60 متری  در منطقه سعادت آباد

 معادل قیمت خرید
 یک دستگاه خودرو ال ۹0 مدل ۹8 

سالروز ورود بنیانگذار انقلاب اسلامي به میهن و آغاز دهه فجر را گرامي مي داریم

مدعیاناصلیتصاحبسرخابیها
 اطلاعات همشهری نشان می دهد احتمال واگذاری استقلال 

 و پرسپولیس به ایرانسل  و همراه اول  بیشتر شده است
 رئیس سازمان خصوصي سازي : بخشي از  سهام سرخابي ها 

تا پایان بهمن ماه در فرابورس عرضه مي شود

3

حضوررهبرمعظمانقلاب
درمرقدامامرهوگلزارشهدا
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 اهتزاز 
 پرچم افتخار 
بر فراز پایتخت

در این پویش، شبکه 3  سیما و مرکز رسانه سازمان تبلیغات اسلامی هم سازمان زیباسازی را همراهی می کنند.

پویش بزرگ »پرچم افتخار«  به مناسبت 
 سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی

 توسط سازمان زیباسازی شهرداری  تهران  
و با مشارکت مردم  اجرا شده است

ابر پرچم بر فراز 
ساختمان های تهران 
نصب شده است. 250

پرچم در معابر 
عمومی  نصب 
شده است.

 پرچم ایستاده  
 در پلازای هفتم تیر 
به اهتزاز درآمده است.

سازه تبلیغاتی  با 
موضوع پرچم اکران 
شده است.

نقطه شهر محل اجرای 
گروه های سرود مردمی 
خواهد بود.

ویژه نامه   امروز

 صفر تا 100
 كنكور چهار مرحله اي
 موافقان شکل جدید برگزاري کنکور مي گویند: این طرح 

در جهت اجراي عدالت آموزشي است و مخالفان معتقدند؛ کنکور 
جدید استرس و اضطراب دانش آموزان را افزایش مي دهد
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جوان
چهلساله

آیندهفقطدرتهران
روشناست

روایتیاز
گلادیاتورهایمدرن

جشنوارهمحلآدمهای
ازجانگذشتهاست

ملاحظاتی درباره جشنواره و 
فیلم های حاضر در دوره چهلم 

نگاهی به فیلم »بیرو«  
یادداشتی از  حافظ روحانی

گفت وگو با مرتضی علی عباس 
میرزایی کارگردان »بیرو«

 تینو صالحی، کارگردان
»تختی در اتاق 2۳ هتل آتلانتیک« 
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جوانچهلساله
ملاحظاتی درباره جشنواره فیلم فجر و 

فیلم های حاضر در دوره چهلم 

روایتیازگلادیاتورهایمدرن
گفت و گوی همشهری با مرتضی علی 

عباس میرزایی کارگردان فیلم بیرو

محلآدمهایازجانگذشته
تینو صالحی با نمایش »تختی در اتاق ۲۳ هتل 
آتلانتیک« در جشنواره چهلم فجر حضور دارد

بابیرانوندهم
ایلهستیم



حسین بیرانوند ) بازیگر نقش 
علیرضا بیرانوند(: من و آقای 
بیرانوند از یک ایل هستیم 
اما نســبت خونی نداریم. 
یک نفر از پروژه عکس من 
را در لباس ورزشــی دیده 
بود و در نهایت من را در این 
نقش پذیرفتند. الگوی من 
در فوتبال علیرضا بیرانوند 
بود و برای من بسیار سخت 
بود که نقش الگوی خود را 

بازی کنم.

اعتراض
عکاسان



پس از نمایش فیلم جدید 
محمدحسین مهدویان در 
اولین روز جشــنواره، که 
با حضــور جمعیت زیادی 
هم همراه بود، نشســت 
مطبوعاتی ایــن فیلم با 
حضور تعدادی از عوامل در 
سالن سعدی برگزار شد که 
در ابتدای نشست عکاسان 
خبری  به نشــانه اعتراض 

سالن را ترک کردند.

    محمــد حســین 
مهدویان در نشست خبری 

مرد بازنده :
فکــر نمی کنم قســمت 
دوم این فیلم را بســازم و 
اکنون قصــد آن را ندارم. 
انتخاب جواد عزتی هم به 
دلیل این است که او ستاره 
تکرار نشدنی سینماست 
 و از پس اجرای هر نقشی
 بر می آید.  من همیشه چند 
پروژه همزمان باهم انجام 
می دهم. پیشــنهادهای 
بسیار زیادی به من می شود 
که گاهی نمی رسم به آنها 
فکر کنم. گاهــی برخی 
فیلمسازها وقت بیشتری 
دارند و یا پیشــنهادهای 

بیشتری به آنها می شود.

    جواد عزتی در نشست 
خبری مــرد بازنده: من از 
طرف خودم بابت جای کم 
عذرخواهــی می کنم. من 
معمولا اهل انتقاد نیستم 
و هیج بازیگری نسبت به 
دیگری ارجح نیســت و 
اگر انتقاد زیاد است باید 
دوستان جشنواره فکری 
بکنند و من بابت جای کم و 
زمان کمی که برای عکاسی 
انجام شــد عذرخواهی 

می کنم.

دندون مهم نیست

روز/ خارجی/ جاده شمال
   بیرون ماشــین هوا بارانی اســت. آویز )ا...( از 
آینه ماشین آویزان اســت و آرام تکان می خورد. 
احمد خســروی و عظیمی در ماشــین احمد در 
هوای بارانی و مه آلود جــاده پیش می روند. هر دو 
ساکت اند. احمد از داشبورد اسپری ای درآورده و 

به دندان اش می زند.
    عظیمی: ببخشید. نذاشتم به دندون ات برسی.
   احمد: نه بابا، مهم نیست. دندون مهم نیست. 
فقط تا ۲ و ۳ بعد از ظهر باید ماشــین رو برسونم به 

سینا. اسباب کشی داره.
   عظیمی: می رسیم. ۳ساعت راهه دیگه. کاری 
نداریم که... برســیم تا 11کارمون تمومه. سریع 

برمی گردیم. با این ماشین اسباب کشی می کنه؟
   احمد: گنده ها رو برده. خورده ریزا رو می خواد 

ببره.

   عظیمی: چرا براش یه ماشین نمی خری؟ 
   احمد: با 15تومن وام چی میشه گرفت؟

   عظیمی: خب وام مســکن بگیــر، 80تومن 
دست ات رو می گیره. درخواست بده من امضاش 

می کنم.
   احمد: )جدی( من ماشین می خوام. خونه که 

نمی خوام بخرم.
   عظیمــی نکته را می گیــرد. بحــث را ادامه 
نمی دهد. احمد بی حوصله با اسپری پاف دیگری 

به دندان اش می زند.

بخشی از فیلمنامه  )مرد بازنده(

ستاره شدن و از آن مهم تر ستاره ماندن در هر 
میدانی نیاز به ابزارهایی دارد که چندان وابسته 
به بخت و اقبال نیست. محمدحسین مهدویان در 
کمتر از یک دهه توانست در سپهر فیلمسازی به 
چنان درخششی برسد که امسال در جشنواره 
فیلم فجر، بلیت های نمایش فیلم جدیدش، »مرد بازنده« زودتر از دیگر آثار 

نایاب شود.
نخستین گام در مســیر این درخشش »دیده شدن« اســت و کجا بهتر از 
تلویزیون؟ حدود 20سال پیش ابراهیم حاتمی کیا تعریف می کرد که با کاروانی از 
هنرمندان مشرف به عمره شده بودند و زائران ایرانی در مواجهه با آنها محسن 
علی اکبری، تهیه کننده سریال »مریم مقدس« را که آن زمان از تلویزیون پخش 
می شــد، به جا می آوردند و با او خوش وبش می کردند درحالی که اعتنایی به 
حاتمی کیا که تا آن موقع »آژانس شیشه ای« را هم ساخته بود، نداشتند. همین 
هم شد که حاتمی کیا به تلویزیون آمد و »خاک سرخ« را ساخت تا بیشتر و بهتر 
دیده شود. مهدویان اما از همان ابتدا با تلویزیون و »آخرین روزهای زمستان« 
دیده شد. همسویی ساخته او با پسند مسئولان صداوسیما و مدیران فرهنگی 
کشــور فضای زیادی برای پروپاگاندای آن ایجاد کرد؛ اتفاقی که ممکن است 
برای افراد دیگری هم پدیدار شود اما وجه بارز ساخته مهدویان خلاقیتی بود 
که خیلی ها، کمتر از آن بهره دارند. استفاده بجای او از ابزارهای فنی و بازسازی 
صحنه ها، جوری که تلقی شــود این تصاویر واقعی و آرشیوی هستند، نشان 
داد کارگردان جوانی در ابتدای دهه90 شمسی پا به عرصه نهاده که می تواند 
فن سالارانه، عیب های روایی اش را بپوشاند. تجربه های مستندسازی مهدویان 
تکنیک را برایش ساده کرده بود اما این خاستگاه زبان روایتش را الکن می کرد.
هوش و ذکاوت از دیگر داشــته های مهدویان اســت که جلوه به خلاقیت او 
می دهد. شاید همین نقص در بیان روایت بود که او در کار بعدی اش که نخستین 
اثر سینمایی او محسوب می شود، ســراغ نحوه ای از روایت رفت که شاید در 
سینمای دنیا نظیر نداشته باشد. »ایستاده در غبار« تصاویری هستند که زیر 
صداهای واقعی قرار گرفته اند. با این حال ایده فوق العاده آن و حتی پرداختن 
به یکی از ناشناس ترین اسطوره های پرآوازه دفاع مقدس بازهم نتوانست درز 

روایت را رفو کند. مهدویان ولی تجربه خوبی از آن اندوخت.
»ماجرای نیمروز« کامل ترین ساخته مهدویان، حاصل جمع همه بردارهایی بود 
که او را تا آن زمان بالا برده بودند؛ هم فیلم در اوج بود و هم او توانسته بود به قله 
برسد اما این بالانشینی برایش حرف و حدیث هایی پیش آورد که او سعی کرد 
برای رفع و رجوع آنها دست به تجربه هایی دیگر بزند. برچسب ها ولی دست و 
پایش را بسته بودند. »لاتاری« تلاشی نافرجام برای همرنگی با جماعت بود که 
البته نمی توانست از زیربار سفارشی بودن آن شانه خالی کند. لکنت در روایت 
اما عارضه ای بود که مهدویان »تکنیک زده« نتوانست چندان آن را درمان کند 
و این آفت، گریبان فیلم بعدی اش را بدجور گرفت؛ »ماجرای نیمروز: ردخون« 
بندناف اتصال کامل او به مدیران »ارزشی پسند« را پاره کرد؛ فیلمی که انگار 
خود سازنده هم دل به آن نداشت و برای همین جز شعارهای گل درشت، چندان 

ماندگاری و درخشش نیافت.
از آنجا به بعد مهدویان سعی کرد خود را به گیشه و جریان سرمایه بچسباند. 
»درخت گردو« با هدف تحریک احساس مخاطب و گرفتن اشک، بااستفاده 
بجا و نابجا از سوپراستارهایی که هم در داخل برند بودند و هم در خارج، چشم 
به گیشه داشت؛ هرچند کرونا این شانس را از او گرفت. »شیشلیک« ساخته 
بعدی او در ســینما راهی متفاوت ولی همســو با فیلم قبلی بود؛ یک کمدی 
نه چندان جذاب که عطاران و پژمان جمشیدی و ژاله صامتی داشت. با گسترش 
تلویزیون های اینترنتی، مهدویان سریالی در یکی از آنها ساخت که بیش از هر 
نکته ای هزینه های آن به چشم آمد. »زخم کاری« حاشیه هایی بسیار پررنگ تر 
از متن یافتند تا نشان دهد مهدویان با ســرعتی فراتصور توانسته در کانون 
توجه ها قرار بگیرد ولو آنکه این توجه از جنس ســرزنش باشد. حالا او بعد از 
ژست هایش جلوی دوربین های جشنواره فیلم فجر به سرعت می رود تا سریال 
بعدی اش را بازهم برای شبکه خانگی جلوی دوربین ببرد؛ آن هم در زمانه ای که 

بسیاری از هم صنفان او دست شان خالی است و راه به جایی ندارند.
مهدویان باتمام این احوال چه آن زمان که زلفش را به نهادهای سفارش دهنده 
گره می زد و چه بعد آنکه دست در دســت صاحبان ثروت و سرمایه گذاشت، 
همیشه ســعی کرده تا سوز این ســو یا آن ســو گزندش ندهد. او توانسته 
از فرصت ها به خوبی اســتفاده کنــد و پله های ترقی را چندتــا، چندتا بالا 
برود؛ نگاه ها را به سمت خویش جلب کند و ســاخته هایش مهم باشند ولی 
بااهمیت بودن لزوما محبوبیت نمی   آورد؛ مهدویان اگر چنین خواسته ای دارد 
شاید بهتر باشــد به جای این در و آن در زدن، راوی داستان مردم باشد. او تا 

اینجا در این میدان درخشــیده و برنده شده اما اگر می خواهد مانند 
نام فیلم جدیدش نباشد، می تواند دوربینش به سمت همه مردم باشد.

محمدحسین مهدویان توانست با سرعتی چشمگیر 
در کانون توجه ها قرار بگیرد

مردبرنده
سر مقاله

روزنامه نگار
علی عمادی

ی سیمرغ
سودا

بیروسفارشی
نیست

مجید برزگر )تهیه کننده 
فیلم بیرو(: شرایط ساختن 
فیلم های مستقل دارد به 
آخر خودش می رســد. دو 
تا فیلم داشــتم که از این 
میــان فیلم علــت مرگ 
نامعلوم اجازه نمایش پیدا 
نکرد.بیرو نه جزو سینمای 
جریان اصلی اســت و نه 
فیلم سفارشی است و ادامه 
همان سینمای مستقل من 
است. فکر می کنم این فیلم 
از منظری بــرای ما همان 
سینمای مستقل است که 
سفارشی  فیلم های  شبیه 
نیست البته من کمی بعد از 
شروع پروژه به فیلم اضافه 
شدم. در کارنامه من چنین 
فیلم هایی نیست. از جایی 
به بعد از نگارش فیلمنامه 
به من پیشــنهاد کار شد و 
یکی از دلایل اصلی حضور 
در  آن، این است که فیلمی 
درباره امید بود، متاسفانه  
دیگر درسینمای ایران چنین 
امیدی نیست. آنچه که برای 
مــن جالب بــود تاکید بر 
مسئولیت پذیری اجتماعی 
بود. برای مخاطب اصلی فیلم 
که نوجوانان هستند مسئله 
فیلم امید بود. مسئله دیگر 
فانتزی و کمیک ساختنی بود 
که در ذهن کارگردان بود. به 
نظرم چنین فیلم و طراحی 
در سینمای ایران نبود. ورود 
به این پروژه هم به لحاظ فنی 

برای من بسیار جالب بود.

جوهر نقد فیلم برخورنده است. نوعی حرف تند و نیش دار 
حاکی از نارضایتی، به یک معنا پرخاش و اعتراض، نقد در 

اصل و ذات خود، چیز دلپذیر و شیرینی نیست.
 در گام اول وارد مبحث نقد منصفانه و ســازنده شــدن 
بی معنی اســت و مشــکلی را حل نمی کنــد، جز آنکه 
مســئولیتی را بر دوش نقد می گذاریم کــه از عهده و 
وظیفه اش خارج اســت. برای رســیدن به تقسیم ها و 
شاخه ها و شــعبه های خود نقد باید مسیرهای زیادی 
پیموده شود. نقد نمی تواند ابتدا به ساکن متوازن، موزون، 
معقول و منصف باشد. در جوهره نقد تلخی ای است که با 
هیچ عسل، شیرینی و مربایی، طعم مطبوعی نمی گیرد. 
با هر روش و هر شکل که بیان شود، نقد به افراد، چیزها 
و اهالی مکان ها یا سیستم ها برمی خورد و باعث عکس 
العمل می شود، تمام دعواها بر ســر همین ذات بنیانی 

نقد است. 
با نمک ترین وجه قضیه در این است که در نقد نخستین 
کسی که شکیبایی نمی کند، منتقد کنار دست و دیوار 
به دیوار نویسنده نقد است. درحالی که پرده اول تراژدی 
به تحمل ناپذیری منتقد بر می گردد که دیگران هم حق 
دارند از خود در قبال نقد ناشــکیبایی نشان دهند، مثلا 
صاحب اثر، در این میان صاحب اثر بــه نوعی حق دارد 

ناشکیبا باشد و نقد را تحمل نکند. 
راه حل چیســت؟ راه علاج تنها تحمل اســت، تحمل 
به معنای پذیرش نقد فیلم نیست، به معنای دوست داشتن 
نقدی که از فیلم شده نیســت، به معنای همسو بودن با 
منتقد هم نیست. خودمانی تر بگویم، باید تحمل فحش و 
کتک خوردن را داشته باشیم. به معنای دقیق کلمه تحمل 
باید کرد. این اصطلاح را من می پسندم؛ »تحمل بایدت«.  
می شود مثال های ساده تری هم برای فهم بهتر موضوع 
آورد، مثل اینکه ســر ناهار بگوییم ته دیگی که درست 
کرده ای قدری برشته تر از روزهای پیش شده، به شما قول 
می دهم اگر چنین انتقادی را نسبت به مادر یا همسرتان 
بیان کنید، او به مدت دســت کم یک هفته با شــما سر 
ســنگین خواهد بود. این دیگر ربطی به نقد فیلم به طور 
اخص ندارد، این نوع واکنش که نشان از تحمل ناپذیری 
دارد، بنا به دلایل زیادی در ذات و جوهر آن فرهنگ، آن 
مادر، آن خانم و آن خواهر، است. در چنین فرهنگی ایراد 
و توصیه مترادف با نقد اســت و نقد را با توهین و فحش 
دادن یکی می دانند. اما نقد با توهین و حرف مفت و چرت 

و پرت گویی مترادف نیســت. نقد فیلم، بدون 
هرگونه پیشاوند و پســاوندی، صرفا نقد است.

جشــنواره با فیلم هایش معنا داشــت و فیلم ها را 
فیلمسازان می ساختند. برای ما که در انتهای دهه 
60 تازه از زیر ســایه جنگ به درآمده بودیم فرقی 
نمی کرد که به عشق نام ســینماگری از نسل پیش 
از انقلاب به تماشای فیلمی برویم یا مشاهده رشد و 
بالندگی فیلمسازی جوان متعلق به سال های پس از 
انقلاب ما را روانه صف طولانی پشت گیشه سینما 

آزادی کند.
نمی دانــم آن ســال ها همانطور که الان احســاس 
می کنیم فیلم ها هم بهتر بود یا نه، اما جشــنواره و 
فضای آن قطعا صفای بهتری داشت و بیشتر خوش 
می گذشت. کلا این طوری که الان هست فضا چند 
قطبی و کدر نبود، بیشتر پای خود سینما وسط بود. 
حتی رنگ و نور فیلم ها هم بهتر و درخشان تر بود یا 
لااقل الان این جوری در خاطرم مانده.  عشق و کیفی 
داشت توی سوز سرما در صف سینما با غریبه هایی که 
به جادوی سینما زود آشنا، رفیق و همدل می شدند 
حرف از سینما بزنیم. دعوایی و بحثی اگر آن پشت ها 
بر سر تقسیم جوایز و نتایج بود خبرش به بیرون و ما 

که فقط تماشاگر بودیم نمی رسید.
 کسی روی سن موقع دریافت جایزه متلک نمی گفت 
و نشــنیدیم که فیلمســازی به هر دلیلی قهر کند. 
همه دوست داشــتند که در این بازی شرکت کنند. 
استودیوها بیســت و چهار ساعته شــیفت داشتند 
و اهالی ســینما انگار قرار اســت در آیینی مشترک 
شرکت داشته باشــند ســر به کار خویش داشتند 
و بیشــتر دنبال این بودنــد که به قول خودشــان 
فیلم شان را برسانند تا از اکران سال آینده جا نمانند و 
سرمایه شان یک سال معطل نماند. به نظرم آن سال ها 
جشنواره خاصیت واقعی خودش را داشت که نزدیک 
کردن آدم ها بود. من دوســتان بسیاری را در دوران 
ده روزه برگزاری جشنواره فیلم فجر یافتم. برای یک 
رویداد فرهنگی و هنری چه فضیلتی برتر از اینکه 
دوستی بســازد یا دوســتی ها را تعمیق ببخشد... 
به گمانم فراتر از جشــنواره فجر یا هر جشــنواره 
دیگــری ایــن راز جاودانگی سینماســت؛ آیینی 

جمعی که آدم ها را به هم نزدیک می کند. 
جشنواره ها بهانه اند...  پس زنده باد سینما
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   جشــن ملی 1400 بــا تدارک 
ویژه برنا مه های متنوع در قالب ها 
و چارچوب هــای مختلف از امروز 
)12بهمن ماه( در سراســر کشــور آغاز می شود و 
با توجه به برنامه ریزی های انجام شــده قرار است 
امسال سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی باشکوه تر از 

گذشته برگزار شود.
اگرچه براساس اعلام مسئولان مربوطه، به دلیل آغاز 
موج جدید همه گیری ویروس کرونا، تا این لحظه 
برای برگزاری راهپیمایی 22بهمن تصمیم قطعی 
اتخاذ نشده اســت، اما اخبار منتشر شده از تدارک 
گســترده و ویژه برای گرامیداشت چهل وسومین 
ســالگرد پیروزی انقلاب شکوهمند اسلامی مردم 

ایران حکایت دارد.
برهمین اســاس هم بود که دیروز رئیس ســتاد 
مرکزی دهــه فجر انقلاب اســلامی با تشــریح 
ویژه برنامه های تدارک دیده شــده، تأکید کرد در 
هفته جاری با هماهنگی ســتاد مرکزی مقابله با 
کرونــا، در زمینه چگونگی برگــزاری راهپیمایی 
22بهمن ماه تصمیم گیری خواهد شد و این ستاد 
برای هر شــرایطی برنامه ریزی کرده و از آمادگی 

لازم برخوردار است.

تدارک ۲۶کمیته مرکزی
سیدنظام الدین موســوی در نشست خبری دیروز 
خود تأکید کرد که در شورای هماهنگی تبلیغات 
اسلامی برنامه های متعدد و متنوعی برای سالگرد 
پیروزی انقلاب درنظر گرفته شده است و نهادها و 
سازمان های دست اندرکار تلاش می کنند امسال 
جشــن های پیروزی انقلاب اســلامی را با درنظر 
گرفتن پروتکل های بهداشتی، باشکوه تر از همیشه 
برگزار کنند؛ برنامه هایی کــه تبلور وحدت همه 
قشرها، اصناف، اقوام و ادیان کشور است. برهمین 

اساس هم هست که شعار اصلی مراسم دهه فجر 
امســال »جشــن ملی 1400« و محور اساســی 
برنامه های تدارک دیده شــده، »امید و وحدت« 

است.
آنگونه کــه از صحبت های رئیس ســتاد مرکزی 
دهه فجر برمی آید، امسال 2۶کمیته مرکزی برای 
برگزاری جشن های دهه فجر برنامه  ریزی کرده اند و 
متناظر با این کمیته ها، در استان ها نیز ستادهایی 
شکل گرفته که برنامه ریزی برای برگزاری هرچه 
باشکوه تر ویژه برنامه های جشن انقلاب اسلامی را 

برعهده دارند.
آنچه در برنامه ریزی های انجام شــده برای جشن 
انقلاب اســلامی بیش از هر چیز به چشم  می آید، 
»مردم محور« بودن برنامه های تدارک دیده شده  
است. برهمین اساس هم بود که به گفته موسوی، 
ســازمان  های مردم نهاد، هیئت هــا و گروه های 
اجتماعی  و سیاسی، قشرها، اصناف و ادیان مختلف 
برای برگزاری مراســم دهه فجر اعــلام آمادگی و 
برنامه ریزی کرده اند و به شهرداری ها نیز ابلاغ شده 
تا بستر مناسب و زمینه های فعالیت مردم محور را 

مهیا کنند.
ازسوی دیگر فضای مجازی و شبکه های اجتماعی 
نیز بستر دیگری بوده است که امسال در برگزاری 
جشن های ســالگرد پیروزی انقلاب اسلامی نقش 
ویژه ای برعهده دارند و رئیس ســتاد مرکزی دهه 
فجر از برگزاری جلسه هایی با فعالان فضای مجازی و 
رسانه ها خبر می دهد و بر نقش و اهمیت این فضا در 
برگزاری هرچه بهتر مراسم دهه فجر تأکید می کند 
و از طراحی پویش ها و هشتگ های مختلفی در این 

زمینه خبر می دهد.
موسوی درباره ویژه برنامه های درنظر گرفته شده 
بــرای گرامیداشــت ســالروز ورود حضــرت 
امام خمینی)ره( به میهن نیز عنــوان کرد: دیروز 

مرقد مطهر امام)ره( با گلاب ناب کاشان شست وشو 
داده و گل آرایی شد و امروز هم مراسمی در فرودگاه 
مهرآباد، محل جلوس امام)ره( در بهشت زهرا)س( 
و حرم امام خمینی)ره( برگزار می شــود. مراسم از 
ساعت ۹ سه شنبه آغاز می شود. در مسیر حرکت 
حضرت امــام)ره( از فرودگاه تا بهشــت زهرا)س( 
نیز رژه موتوری خواهیم داشت  و این مسیر توسط 

بالگرد، گلباران می شود.

تأکید بر رعایت پروتکل های بهداشتی
امــروز همچنین قرار اســت »زنــگ انقلاب« در 
110هزار مدرســه و همچنین ناقوس کلیســاها 
به صدا درآیــد و پویش »پرچــم«، به عنوان نماد 

وحدت ملی اجرا می شود.
همچنین برگزاری نشســت های بصیرت افزایی، 
جشــنواره ســرودهای همگانی، دیدار با خانواده 
معظم شــهدا، تورهای انقلاب و بازدید از حسینیه 
جمــاران، موزه عبــرت، باغ مــوزه دفاع مقدس و 
کاخ موزه ها، مسابقات ادبی، برپایی نمایشگاه عفاف 
و حجاب، پرســمان های دانش آموزی و مسابقات 
ورزشی، صبحگاه مشــترک فجرآفرینان، محفل 
شــعر انقلاب، عیــادت از جانبــازان دفاع مقدس 
و مســابقات کتابخوانی و وبلاگ نویســی بخش 
دیگری از ویژه برنامه های تدارک دیده شــده برای 
گرامیداشت سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی است 

که در طول دهه فجر اجرا می شود.
در این میان اما رئیس ستاد مرکزی دهه فجر تأکید 
ویژه ای بر رعایت پروتکل های بهداشتی دارد و اینکه 
دستورالعمل های ستاد ملی مقابله با کرونا در همه 
برنامه های تدارک دیده شــده در سراسر کشور با 
حساسیت ویژه ای اجرا خواهد شد و دراین زمینه 
هماهنگی های لازم با نهادها و سازمان های مربوطه 

انجام شده  است.

ویژه برنامه های سپاه تهران
فرمانده سپاه حضرت محمد رسول الله)ص( تهران 
بزرگ نیز دیروز به تشــریح ویژه برنامه های تدارک 
دیده شده ازســوی این ارگان با هدف گرامیداشت 
سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی پرداخت و از برگزاری 
3هزارو500 »جشــن محله محور« در مســاجد و 
مدارس به مناسبت دهه فجر خبرداد؛ جشن هایی که 
در هزار مسجد، 1۹00مدرسه و 1500 اداره و مراکز 

کارگری و سایر اقشار برگزار خواهد شد.
سردار حسن حسن زاده برگزاری 110جشن میدانی 
را یکی دیگر از برنامه  های درنظر گرفته شــده برای 
بزرگداشــت دهه فجر اعلام می کنــد و از اجرای 
رزمایش بزرگ »کمک مومنانــه«، به عنوان یکی 
دیگر از برنامه های ســپاه تهران به مناســبت دهه 
فجر خبر می دهد. بر این اســاس روز 15بهمن ماه 
بزرگ ترین کاروان کمک مومنانه به میزان 110هزار 
بسته معیشــتی و بیش  از 313ســری جهیزیه به 

زوج های جوان اهدا خواهد شد.
علاوه بر رژه موتوری ازسوی موتورسواران در تهران، 
حدفاصل فرودگاه مهرآباد تا بهشــت زهرا)س( که 
امروز برگزار می شــود، اجرای برنامه های جهادی و 
محرومیت زدایی در محله های آسیب دیده تهران، 
به ویژه محلــه هرندی با حضور همه دســتگاه ها و 
نورافشــانی در بیش از هزار نقطه و محله همزمان با 
سر دادن ندای »الله اکبر« در شب 22بهمن، از دیگر 
برنامه های سپاه تهران به مناسبت دهه فجر خواهد 
بود. در این میان سپاه تهران در حوزه فرهنگی نیز 
برنامه های متنوعی را تــدارک دیده   که با محوریت 
معرفی دستاوردهای انقلاب اســلامی اجرا خواهد 
شد. برگزاری مسابقات کتابخوانی، برپایی جشنواره 
»ســرود انقلاب« و راه اندازی 80ایستگاه فرهنگی 
درمســیر راهپیمایی یوم الله 22بهمن بخشــی از 

برنامه های تدارک دیده شده در این حوزه است.

ویژه برنامه های سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی از امروز در سراسرکشور برگزار می شود

جشن ملی 1400 با محور امید و وحدت

دیپلماسی

مذاکرات وین در انتظار 
تصمیم گیری غربی ها

در شرایطی که هیأت های مذاکره کننده جمهوری اسلامی ایران 
و 1+4 برای رایزنی و مشورت پیرامون چگونگی پیشبرد مذاکرات 
وین در پایتخت های خود به ســرمی برند، گمانه زنی ها پیرامون 
چشــم انداز گفت وگوها همچنان ادامه دارد و خوش  بینی ها به 

آینده مذاکرات هسته ای بیشتر شده است.
در این میان با وجود اینکه ناظران بین المللی در روزهای اخیر 
نســبت به حصول توافق ابراز امیدواری بیشتری می کنند، اما 
طرف های غربی همچنان می کوشند با انداختن توپ مذاکرات 
در زمین ایران، احیــای توافق هســته ای 2015 را به تصمیم 
سیاسی تهران منوط کنند؛ موضوعی که البته با واکنش ایران 
مواجه شد و سخنگوی وزارت امور خارجه تأکید کرد که هیأت 
اعزامی جمهوری اســلامی ایران به وین خلاقانــه و مبتکرانه 
ایده های خود را مکتوب  کرده  و در حوزه رفع تحریم ها، منتظر 

پاسخ غرب است.
خوش بینی به سرانجام مذاکرات وین درحالی است که مقام های 
سیاسی کشورمان و همچنین مذاکره کنندگان ایرانی حاضر در 
وین بارها تأکید کرده اند جمهوری اسلامی صرفا به دنبال توافقی 
اســت که دربرگیرنده مطالبه های تهران از قبیل لغو تحریم ها، 
راستی آزمایی و همچنین ارائه تضمین های روشن و عینی باشد.

اما درمقابل طرف های غربی همچنــان با طرح مباحث انحرافی 
تلاش می کنند جمهوری اسلامی ایران را از پیگیری حداکثری 
مطالبات بحق خویش منصرف کنند. برهمین اســاس هم بود 
که در روزهای اخیر معــاون وزارت امورخارجه انگلیس در امور 
خاورمیانه بدون اشــاره به خلف وعده  های متعدد این کشــور و 
تروئیکای اروپایی، خواستار پایبندی ایران به توافق هسته ای شد.

این دیپلمات ارشــد انگلیســی در گفت وگو با شــبکه خبری 
»الجزیره« تصریح کرد که به ایران پیشنهاد داده  شده که درصورت 
پایبندی بــه توافق، تحریم ها لغو می شــود، اما ایــران نیز باید 

به صورت فوری غنی سازی را متوقف کند.

توپ مذاکرات در زمین آمریکا

همه اینها در شــرایطی اســت که مقام های جمهوری اسلامی و 
مذاکره کننده ارشد کشــورمان در وین بارها موضع ایران در این 
زمینه را تشــریح و تأکید کرده اند که با توجه به روند کنونی در 
گفت وگوهای هســته ای، اکنون زمان اتخاذ تصمیم های سخت 
ازسوی واشنگتن فرا رسیده است. بر این اساس دیروز سخنگوی 
وزارت امورخارجه کشورمان در نشست خبری خود بار دیگر با تکرار 
موضع ایران در این حوزه، تأکید کرد که در زمینه راستی آزمایی 
و ارائه تضمین هــای مؤثر به ایران باید اقدام های اساســی انجام 
شود؛ اقدام هایی که پیشبرنده مذاکرات است و آمریکایی ها باید 
تصمیم های سیاسی در این حوزه اتخاذ کنند. سعید خطیب زاده 
همچنین با بیان اینکه هیأت ایرانی مذاکره کننده در وین خلاقانه 
و مبتکرانه ایده های خود را مکتوب کرده و در حوزه رفع تحریم ها 
منتظر پاســخ غرب اســت، آخرین وضعیت حاکم بر مذاکرات 
وین را تشــریح کرد. وی گفت: اگر فردای بازگشــت هیأت ها به 
وین، به حقوق طبیعی و خواســته های بحق ایران پاسخ درستی 
دهند، می توانیم بــه توافق قابل اتکا و پایدار برســیم و نیازی به 
ضرب الاجل های ساختگی نیست. سخنگوی دستگاه دیپلماسی 
ادامه داد: منتظر هستیم تصمیم های سیاسی در واشنگتن به 4+1 
اعلام شود. در حوزه تحریم ها مواردی وجود دارد که هنوز به نتیجه 
نرسیده و باید طرف غربی در این باره تصمیم بگیرد. خطیب زاده 
عنوان کرد: در حوزه راســتی آزمایی و تضمین ها باید اقدام های 
اساسی صورت گیرد. ما در حوزه رفع تحریم ها منتظر پاسخ غرب 
هستیم و از فاز ایده ها رد شده  ایم و هیأت ایرانی خلاقانه و مبتکرانه، 

ایده های خود را مکتوب کرده است.

چرا مذاکرات کند پیش می رود؟
سخنگوی وزارت امورخارجه کشــورمان به دلایل توقف موقت 
مذاکرات هسته ای در وین نیز اشاره کرد و این موضوع را مسبوق 
به سابقه دانست؛ »تاکنون از این تنفس ها چندباری داشتیم. البته 
مذاکرات در 3هفته گذشته در 4حوزه رفع تحریم ها، تعهدهای 
هســته ای، راســتی آزمایی و دریافت تضمین ها  پیشرفت های 
قابل توجهی داشته است.« خطیب زاده پیشرفت در برخی از این 
حوزه ها را قابل توجه دانست و کند بودن روند مذاکرات در بعضی 
دیگر از حوزه ها را به دلیل بی عملی و عدم ارائه تضمین های لازم 
ازسوی طرف مقابل یا عدم ابتکار ازسوی آنها عنوان و به آنها توصیه 
کرد از پایتخت های خود با ابتکار عمل بازگردند؛ »ما سابقه ای که 
از اجرای برجام ازسوی آمریکا و برخی کشورهای اروپایی داریم، 

مطلوب نیست. امروز منتظر پاسخ طرف های مقابل هستیم.«
ســخنگوی دســتگاه دیپلماســی همچنیــن بــه تلاش های 
جمهوری اسلامی ایران برای خنثی سازی تحریم ها اشاره کرد و 
گفت: »دولت سیزدهم موازی با آنچه وزارت امورخارجه در حوزه 
رفع تحریم ها انجام می دهد، در حوزه خنثی سازی تحریم ها نیز 
پیشرفت های قابل ملاحظه ای داشته اســت«؛ راهبردی که در 
ماه های اخیر با حساسیت ویژه ای پیگیری شده است و برهمین 
اساس هم بود که منطقه گرایی نوین در اولویت سیاست خارجی 
جمهوری اســلامی ایران قــرار گرفت. خطیــب زاده به موضوع 
»مذاکره مستقیم با آمریکا« نیز اشاره کرد و موضع ایران را در این 
زمینه »کاملا روشن« دانست؛ »مسیری که در وین انتخاب شده، 
مکتوب است تا همه اینها به صورت آرشیو و قابل اتکا باشد. مادامی 
که این روش لازم باشد، ادامه پیدا می کند و ما کماکان در آن نقطه 
قرار داریم.« وی همچنین به تصمیم ســازان آمریکایی توصیه 
کرد زمانی که  به وین بازمی گردنــد، بر مطالبات بحق جمهوری 
اســلامی ایران صحه گذاشته و چیزی بیشــتر از برجام مطالبه 
نکنند؛ »البته ما هم چیزی کمتر از برجــام را قبول نمی کنیم. 
مطمئن باشید که در این صورت می توان به سرعت به یک توافق 

پایدار و قابل اتکا رسید.«

احمد وحیدی
وزیر کشور 

جهانــی،  دهکــده  اصلــی  مفهــوم 
الگوســازی فرهنگ آمریکایــی در ازای 
از بیــن رفتــن دیگــر فرهنگ هاســت. 
دشــمنان ملت ایران ســخت به دنبال 
تضعیــف فرهنگ عفــاف و حجــاب در 

ایران هستند./ فارس

نقل قول خبر

گزارشاخبارکوتاه

   پاسخ غریب آبادی به اظهارات وزیر امور خارجه 
فرانسه

معاون امور بین الملل قوه قضاییه در واکنش به اظهارات اخیر 
وزیر امور خارجه فرانســه درباره 2نفر از محکومان و تهدید 
به اعمال فشار بر ایران برای آزادی آنها، گفت: تفاوت ایران 
با فرانسه در این است که ما با مجرمان وفق قوانین برخورد 
می کنیم، اما فرانســه از جانیان و تروریســت ها حفاظت و 
پذیرایی می کند. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ستاد حقوق 
بشر، کاظم غریب آبادی افزود: حضور آزادانه و فعالانه برخی 
اعضای گروهک تروریستی منافقین در این کشور، موید این 

موضوع است.

   رایزنی بایدن با امیر قطر درباره ایران 
خبرگزاری رویترز به نقل از مقام های آمریکایی گزارش داد 
موضوع ایران یکی از محورهای رایزنی رئیس جمهور آمریکا 
در دیدار دیروز با امیر قطر بوده  است. به گزارش ایسنا، وزیر 
امور خارجه قطر چند روز پیش از سفر امیر قطر به آمریکا، به 

تهران سفر و با مقام های کشورمان دیدار کرده بود.

   خوی گانگستری آمریکا در اعمال تحریم
یک کارشناس آمریکایی مسائل بین الملل گفت: تحریم های 
آمریکا با ذهنیتی گانگستری وضع می شود و کاخ سفید برای 
تحریک مردم علیه دولت هایشان از تحریم استفاده می کند. 
بردلی بلانکنشیپ در گفت وگو با ایرنا افزود: این رفتار چیزی 
شبیه فیلم های مافیایی اســت که در آن گانگسترهایی که 
با هم دشمنی دارند، خانواده دشــمن خود را به عنوان اهرم 

فشار می ربایند. 

عزم دستگاه قضایی در صیانت از حقوق بیت المال
تلاش های اخیر دستگاه قضایی 
برای دوری از رفتار تبعیض آمیز 
در برخــورد با تخلفــات مردم 
و ســازمان های دولتی با واکنش هــای مثبتی در 
افکارعمومی مواجه شده  اســت و عقب نشینی از 
بستر و حریم رودخانه چالوس از عزم قوه قضاییه 
در راستای پیشگیری از وقوع تخلف و جرم حکایت 
دارد. ایــن درحالی اســت که صیانــت از حقوق 
بیت المال و حفاظت از اراضی ملی و منابع طبیعی 
یکی از رویکردهایی بوده  است که در ماه های اخیر با 
حساسیت ویژه ای ازسوی قوه قضاییه پیگیری شده  
و تخریب ملک مربوط به این قوه در حاشیه رودخانه 
چالوس و پس از آن همــکاری وزارت نیرو در این 

زمینه، شاهدی براین مدعاست.
به گزارش میزان، رئیس قوه قضاییه در نشســت 
دیروز شــورای عالی ایــن قوه ضمــن قدردانی از 
مسئولان وزارت نیرو که در زمینه عقب نشینی از 
بستر و حریم رودخانه چالوس پیشقدم شدند، از 
رئیس جمهور نیز به دلیل صدور دستوری باهدف 
آزادســازی بستر سواحل تشــکر کرد؛ رویکردی 
که حســن ظن مردم را درپی دارد. حجت الاسلام 
والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای گفت: وقتی 
خود مسئولان و دستگاه های اجرایی و حکومتی 
برای عملیاتی سازی امور منطبق با قانون پیشقدم 
می شوند، هم امیدواری مردم را به دنبال دارد و هم 
بابی در راستای پیشــگیری از وقوع تخلف و جرم 
دیگران می شود. وی ادامه داد: وقتی یک دستگاه 
حکومتی بدون اعتنا به قوانین و مقررات موجود، 
اقدام به ساخت وساز یا تصرف بستر و حریم رودخانه 
و ساحل و زمین کشاورزی می کند، دیگر نمی شود 
جلوی دیگران را گرفت و مردم بدبین می شوند و 
می گویند چرا جلوی مــا را می گیرید، اما در مورد 
دیگران با تبعیض رفتار می شــود؟ کارشناســان 

معتقدند اعمال دقیق قانــون در زمینه صیانت از 
حقوق بیت المال در عرصه هــای مختلف، به ویژه 
حراست از اراضی ملی و طبیعی مزایای گوناگونی 
به همراه دارد که کاهش کار دستگاه قضایی یکی 
از آنهاست. ضرورت دقت نظر مسئولان مربوطه در 
زمینه نقل وانتقال زندانیان نیز ازجمله موضوع هایی 
بود که در نشست  دیروز شــورای عالی قضایی، از 
ســوی رئیس قوه قضاییه مورد تأکید قرار گرفت. 
محسنی اژه ای در این حوزه 2توصیه مهم خطاب به 
مسئولان داشت، یکی اعمال نهایت دقت و احتیاط 
در امر نقل وانتقال زندانیان و دیگری طبقه بندی 
زندانیان و جداسازی آنها به تفکیک سن و نوع جرم.

هراس افکنی دلال هــا درمیان ایرانیان خارج 
از کشور

محسنی اژه ای همچنین از معاونت امور بین الملل 
قــوه قضاییه خواســت بــا همــکاری دبیرخانه 
شــورای عالی امنیت ملی موضوع تســهیل ورود 
ایرانیان خارج از کشور به ایران که با تأخیر روبه رو 
شده است را پیگیری کند: »وضعیت فعلی در زمینه 
ورود ایرانیان خارج از کشور به میهن مناسب نیست؛ 
برخی افراد جرمی ندارند و می خواهند برگردند، اما 
می ترسند و باید به آنها اطمینان داد که مشکلی برای 
ورود به کشور ندارند. همچنین برخی افراد نیز دارای 
مشکلاتی هستند، اما لزومی ندارد که به زندان بروند 

و می توانند مشکلات خود را حل کنند.«
 رئیس قوه قضاییه با اشاره به شگرد هراس افکنی 
برخی دلال ها و واسطه ها نزد ایرانیان مقیم خارج از 
کشور که قصد بازگشت به وطن خود را دارند، اضافه 
 کرد: این قبیل دلال ها و واسطه ها نزد برخی ایرانیان 
مقیم خارج از کشــور رعب و وحشت کاذب ایجاد 
می کنند و به دروغ آنها را از بازگشت به کشور به قصد 

تصاحب اموال شان می ترسانند.

حضور رهبرمعظم انقلاب در مرقد 
امام خمینی)ره( و گلزار شهدا 

 در آســتانه دهه فجر و چهل وسومین 
ســالروز پیروزی شــکوهمند انقلاب 
اسلامی، حضرت آیت الله خامنه ای در 
نخستین ساعات صبح دیروز )دوشنبه( 
در مرقد بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی 
حضور یافتند و با قرائت نماز و قرآن، یاد 
آن عزیز ســفر کرده را گرامی داشتند. 
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی دفتر 
مقام معظم رهبــری، حضرت آیت الله 
خامنه ای ســپس بر مزار شهدای ۷تیر 
و 8شــهریور13۶0 حاضر شــدند و با 
قرائت فاتحه به ارواح مطهر آنان درود 
فرســتادند. رهبرمعظم انقلاب سپس 
بــا حضور در گلزار شــهدای بهشــت 
زهــرا)س(، علو درجات شــهیدان راه 
دفاع از اسلام و ایران را از خداوند متعال 

مسئلت کردند.
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سرداررمضان شریف
سخنگوی سپاه پاسداران  

تصویرســازی غیرواقعــی دشــمن از 
ایــران در فضــای  مجــازی و رســانه های 
غربــی و هجمــه  روانــی آنــان بــا ارتقای 
سواد رسانه ای جامعه خنثی می شود. 
سواد رسانه ای موجود در جامعه در تراز 

انقلاب اسلامی نیست./ایرنا

محمود عباس زاده مشکینی
سخنگوی کمیسیون امنیت  ملی 

مجلس 
تمــاس تلفنــی اخیــر رئیس جمهــور 
فرانســه بــا رئیســی صحــه گذاشــتن 
بــر موقعیــت و دســت بــالای جمهوری 
 اســلامی در جریــان مذاکرات اســت و 
اروپایی ها خود باید بحران ایجادشده از 

سوی آمریکا را حل کنند./ خانه ملت
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 43سال پیش مردم ایران دست در دست یکدیگر 
گذاشتند، لبیک گفتند، فریاد  الله اکبر سر دادند 
و به واســطه همین همدلــی و همراهی، انقلاب 
اسلامی پیروز شــد. به گزارش همشهری، امروز 
هم مردم در راســتای تحقق پیامی که حضرت 
آیت الله خامنــه ای در ۱۷ بهمن ســال ۱3۵۹، 
درباره نصب و اهتزاز پرچم دادند و فرمودند: »در 
دهه فجر بر سر در هر خانه ای پرچم بزنید، پرچم 
جمهوری اسلامی را در سطح شهرها و روستاها به 
اهتزاز دربیاورید. نشان بدهید که ملت این خاطره 
را گرامی می دارد.« با راه انــدازی پویش »پرچم 
افتخــار« یکدلی را به تصویر کشــیده اند و قصد 
دارند نشــان دهند به پرچمی که رنگ سفید آن 
نشان صلح طلبی، قرمزش برگرفته از خون شهدا 
و سبزش نماد سرسبزی، خرمی و دوستی است، 
افتخار می کنند. این پویش بــزرگ یک رویداد 
ملی اســت که با محوریت تهران در کشور به راه 
افتاده و مردم عکس هایی را کــه از نصب پرچم 
کشور سردر خانه، محل کار، مدرسه و... با هشتگ 
پرچم - افتخار در شبکه های اجتماعی به اشتراک 
گذاشــته  و بار دیگر نشــان دادند ایران و ایرانی 

همیشه سرافراز است.

تهرانیکپارچهایرانمیشود
امسال سازمان زیباسازی شهر تهران با همکاری 
ســازمان تبلیغات اســلامی برای ایام دهه فجر 
کارهای خلاقانه ویژه ای پیش بینی کرده و اجرای 
طرح پرچم افتخار را در اولویــت کارهایش قرار 
داده اســت. آنطور که مدیرعامل این ســازمان 
گفته، برنامه ریزی ها به گونه ای است که مردم با 
ارسال عدد یک به شماره 3۰۰۰۲۱۲ می توانند 

درخواست دریافت پرچم را ثبت کنند و مأموران 
ســازمان زیباســازی در کوتاه ترین زمان پرچم 
را تحویل می دهند و ســردر خانه، محل کار و... 
مورد تقاضای شــهروندان نصب می کنند. سرود 
افتخار هم ویژه برنامه دیگری اســت که به گفته 
رضا صیادی ســرودهای مردمــی در ۵۰نقطه 
ازجمله میــدان ولیعصر)عج( اجــرا و به صورت 
ارتباط زنده از شبکه سوم سیما پخش می شود. 
اکــران طرح های پرچم افتخــار در بیلبوردهای 
فرهنگی پایتخت، نصب بیش از ۱۰۰ هزار پرچم 
در معابر عمومی شهر )میدان ها انقلاب، آزادی و... 
خیابان های جمهوری، بلوار کشــاورز و...(، نصب 
بیش از ۲۵۰ابر  پرچم بر فراز ساختمان های بلند 
مســکونی، تجاری، اداری، دولتی، خصوصی و... 
برنامه دیگری است  که ســازمان زیباسازی شهر 

تهران برای ایام دهه فجر پیش بینی کرده است.

نصب500پرچمدرپلازایهفتمتیر
پارک پرچم برای اولین بار اســت کــه در تهران 
و پــلازای هفتم تیــر احداث می  شــود. به گفته 
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهر تهران در این 
طرح قرار است حدود ۵۰۰پرچم ایستاده به ارتفاع 
۲.۵متر نصب شود. او تشریح کرد که  ایجاد چنین 

فضاهایی در دنیا رایج اســت و برای نخستین بار 
در تهران اجرایی می شــود و قطعا مردم با حضور 
در این فضــا می توانند با پرچم پرافتخار کشــور 

عکس های زیبایی را ثبت کنند.

مدالافتخاربرگردنآزادی
برج آزادی یکی از نشانه های انقلاب است و تصاویر 
زیادی از اجتماعات و راهپیمایی های مردمی در 
کنار این برج توســط لنز دوربین عکاسان ثبت 
شــده اســت و ازاین رو به گفته رضا صیادی در 
راستای زنده نگه داشتن خاطرات ایام فجر سال 
۵۷ بزرگ ترین جشــن انقلاب، ۲۱بهمن در این 
میدان برگزار می شــود. او تأکید کرد: »امســال 
مدالی با عنوان »مدال افتخــار آزادی« طراحی 
شده است که همزمان با جشن انقلاب در میدان 
آزادی رونمایی می شــود اما به دلیــل اینکه این 
مدال وزن زیادی)حدود4تن( دارد و برج آزادی 
هم بنای ارزشمندی اســت و نباید دچار آسیب 
شــود، با اســتفاده از فنون گرافیکی تصویر این 
مدال به صــورت نمادین روی بــرج نمایش داده 
می شود و ســپس در فرصتی دیگر با ایجاد سازه 
مناسب کنار برج آزادی نصب خواهد شد.« ساعت 
۲۱روز ۲۱بهمن هم فریاد  الله اکبر از برج آزادی در 

پایتخت طنین انداز می شــود و مردم می توانند 
شاهد بزرگ ترین آتش بازی باشند.

نقاشیپرچمایرانرویتخممرغهایسفالی
در جشن انقلاب، سازمان زیباسازی شهر تهران 
برنامه ویژه ای برای کودکان و نوجوانان پیش بینی 
کرده است. آنطور که مدیرعامل این سازمان گفته 
قرار است حدود ۵۰۰کودک و نوجوان از جامعه 
هدف )کودکان کار، فرزندان شــهدای مدافعان 
حرم و...( در 4میدان اصلی )مناطق یک، ۱3، ۲۰ 
و ۲۲( دور هم جمع شوند و پرچم زیبای کشور را 
روی هزار تخم مرغ سفالی نقاشی کنند. همچنین 
در این برنامه گروه های هنری کودکان و نوجوانان 
)عمو قنــاد( حضور خواهند داشــت و در نهایت 
تخم مرغ های رنگی جمع آوری و با قرارگرفتن در 

سفره های هفت سین ۱4۰۱ رونمایی می شوند.

بهاینپرچمافتخارمیکنم
پویش دیگری که به همت سازمان زیباسازی شهر 
تهران به مناسبت ایام دهه فجر راه اندازی شده »به 
این پرچم افتخار می کنم« است. رضا صیادی در 
تشریح این پویش گفت: »چهره های عرصه های 
هنری، ورزشــی، اجتماعی، فرهنگی، علمی و... 
پس از کسب موفقیت هایشان با پرچم کشورمان 
عکس گرفته اند و قطعا با تــلاش این افراد بارها 
شــاهد اهتزاز پرچم ایران در جای جای کشور و 
دنیا بوده ایم. ازاین رو با طراحی محتوایی متفاوتی 
با مضمون افتخارآفرینی این افراد تولید شده که 
روی عرشه پل ها و پرتابل ها اکران می شوند تا بار 
دیگر یادآور موفقیت این عزیزان و تلاش شان برای 

اهتزاز پرچم ایران باشد.«

اهتزاز پرچم افتخار بر فراز پایتخت
 پویش بزرگ »پرچم افتخار«  به مناسبت سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی

 توسط سازمان زیباسازی شهرداری  تهران  و با مشارکت مردم  اجرا شده است

مدیریت شهر

عمرانی

  در راستای فرمایشات رهبر معظم انقلاب
 و به دستور شهردار تهران

قرارگاهجهادیمسکنتشکیلشد
قرارگاه جهادی مسکن شــهرداری تهران در پی فرمایشات رهبر 
معظم انقلاب درخصوص مسئله مسکن، به دستور شهردار تشکیل 
شد. به گزارش همشهری، شهردار تهران طی بخشنامه ای خطاب 
به همه مدیران ســتادی و شــهرداران مناطق، دستور تشکیل 

قرارگاه جهادی مسکن را در شهرداری تهران صادر کرد.
علیرضا زاکانی در این نامه با اشاره به فرمایشات رهبر انقلاب مبنی 
بر نارضایتی از میزان تولید مسکن در کشور، از مدیران شهرداری 
خواست برای شناســایی گلوگاه های بروز وضعیت موجود اقدام 
کنند. زاکانی در ادامه این نامه از صنعت ساختمان به عنوان »موتور 
محرک اقتصاد ایران« نام برده و فاصله معنادار عرضه مسکن در 
بازار با نیاز مردم را مسبب ایجاد بسیاری از بحران های اجتماعی 
معرفی کرده است. شــهردار تهران که حمیدرضا صارمی، معاون 
معماری و شهرسازی خود را به ریاست این قرارگاه منصوب کرده 
است، در این بخشــنامه با تأکید بر اینکه باید همه ظرفیت های 
بالقوه و بالفعل را برای رفع مشکلات موجود بسیج کرد، مطالبات 

زیر را از مدیران شهرداری تهران مطرح کرد:
راه اندازی قرارگاه جهادی تأمین مســکن در شهرداری 

تهران برای مدیریت هماهنگ و همکارانه و مانع زدایی از 1
فرآیندها.

به حداقل رساندن زمان و حذف فرآیندهای موازی و زائد 
برای صدور مجوزهای لازم برای تولید مســکن در شهر 2

تهران.
در اولویت قرار دادن و به کارگیری همه ابزارهای مورد نیاز 

برای سرعت بخشــی به نوســازی بافت های فرسوده و 3
ناکارآمد.

شناسایی همه ظرفیت های تولید مسکن در شهر تهران 
و تــلاش مدیران شــهرداری بــرای فعال ســازی این 4

ظرفیت ها.
به میدان آوردن همه امکانات شهرداری )مانند زمین و 

مجوزهــا( بــرای تأمیــن مســکن و به ویژه مســکن 5
استطاعت پذیر.

فعال کردن اجرای بند۲۱ ماده۵۵ قانون شهرداری درباره 
تدابیر لازم برای تأمین مســکن گروه های بی بضاعت و 6

کم استطاعت.
به گزارش همشهری، شهرداری تهران در دوره جدید، طرح های 
جدیدی را برای نوســازی بافت فرســوده به ویژه در جنوب شهر 
دنبال می کند. در این میان، توافق با شــرکت بازآفرینی شهری 
برای استفاده از ظرفیت های ایجاد شده از طریق طرح نهضت ملی 

مسکن نیز مورد توجه است.

پیشرفت۸5درصدیعملیات
ایمنسازیپلوردآورد

عملیات ایمن ســازی پل تقاطع بزرگراه شــهید همدانی 
با رودخانه وردآورد، پیشــرفت 8۵درصدی داشــته است. 
به گزارش همشهری، در اواسط دی ماه، اتصالات پل وردآورد 
به ســرقت رفته و این محدوده به دلیل احتمال ریزش پل، 
مسدود شد تا ترافیک سنگینی در این مسیر ایجاد نشود. روز 
گذشته سرپرست سازمان مهندسی و عمران شهر تهران از 
پیشرفت 8۵درصدی عملیات ایمن سازی  این پل خبر داد. 
مسعود حق لطفی در این رابطه گفت: » اقدامات فوق پس از 
انسداد ترافیکی در بزرگراه شهید همدانی، حد فاصل بلوار 
پژوهش تا خیابان اردســتانی در دســتور کار قرار گرفت تا 
وضعیت بحرانی سازه پل ورآورد در کوتاه ترین زمان ممکن، 
رفع شده تا این تقاطع به چرخه ترافیکی بازگردد.« او تلاش 
واحدهای اجرایی به منظور ایمن سازی پل ورآورد را فعالیتی 
شبانه روزی دانســت و با بیان اینکه ســاخت و جایگذاری 
پایه های موقت در وهله نخســت و جک زنی و بازگرداندن 
عرشــه به حالت اولیه و در نهایت نصب ورق های اتصالی در 
مراحل بعدی کار، پیگیری شــده و از نصب این اتصالات در 
3 دهانه از 4 دهانه پل خبر داد. به گفته سرپرســت سازمان 
مهندســی و عمران شــهر تهران، عملیات ایمن سازی پل 
وردآورد، به زودی به اتمام رسیده و انسداد ترافیکی در مسیر 

بزرگراه شهید همدانی برطرف خواهد شد.
پل تقاطع بزرگراه شــهید همدانی با رودخانه وردآورد، در 
سال۱3۹۲ احداث شد. ستاد مدیریت بحران شهر تهران، دی 
ماه امسال و در پی انتشار گزارشاتی مبنی بر سرقت و آسیب 
به اتصالات فلزی این پل سواره رو، ایمن سازی پل مذکور را 
با قید فوریت تصویب، به ســازمان مهندسی و عمران شهر 

تهران واگذار کرد.
به گزارش همشــهری، با تکمیل عملیات ترمیمی این پل، 
مشــکل ترافیکی که در محدوده بلوار اردستانی ایجاد شده 
است، مرتفع خواهد شد تا دسترسی ها به بزرگراه های آیت الله 

حکیم و آزادگان، به روال گذشته بازگردد.
 کمیســیون نظارت و حقوقی و کمیسیون عمران و حمل و 
نقل شورای اسلامی شهر تهران، در همکاری با معاونت فنی و 
عمرانی شهرداری نیز بررسی های لازم برای پیدا کردن علت 
سرقت بزرگ از این پل را در دستور کار قرار داده اند تا عواملی 

که در آن نقش داشته اند، به مراجع قضایی معرفی شوند.

نقل قول خبر

عدد خبر

 میلیارد تومان بودجه 
رئیــس کمیســیون برنامــه و بودجــه 
شورای شــهر تهران از بررسی جزئیات 
بودجــه 13هــزار و900میلیــارد تومانی 
حــوزه حمل ونقــل و ترافیک خبــر داد. 
محمــد آخونــدی افــزود: »همچنیــن 
700میلیــارد تومــان به منظــور خریــد 
اتوبــوس و 700میلیــارد تومــان بــه 
 منظور بازسازی ناوگان اتوبوسرانی به 
شرکت واحد اتوبوســرانی شهر تهران 
اختصــاص و 150میلیــارد تومــان نیــز 
به منظور خریــد تجهیــزات اختصاص 

یافته است.« 

13900

 منطقه
مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و 
مشاغل شهر از اجرای طرح ساماندهی 
دستفروشــان در 4 منطقه خبر داد. به 
گزارش همشهری، قدرت الله محمدی 
در نشست خود با شهرداران مناطق10، 
1۲، 15 و 1۶ تهــران کــه مشــمول ایــن 
طــرح شــده اند»باید بــرای ایــن منظور  
ظرفیــت  روزبازارهــا، فضاهــای خالــی و 
بوستان های تعیین شــده و از امکانات 
شــهربان اســتفاده شــود.در مــورد 
ســدمعبر وانت بارهــا هــم راهــور طبــق 

قانون باید مقابله کند.«

4

امیر رشیدی
معاون خدمات شهری بهشت زهرا)س(  
به مناســبت آغــاز ایــام دهه فجــر غرس 
30هــزار نهــال بــه نیــت شــهدای آرمیده 
در بهشــت زهرا)س( شــروع شــده است 
و باتوجه به تغییرات اقلیمی ایجاد شــده 
در تهران و بحران کم آبی تلاش کردیم در 
این طرح از درخت و درختچه های سازگار 
بــا شــرایط آب وهوایــی کنونــی انتخــاب 
کنیم. همچنین در بهبود وضعیت فضای 
ســبز ایــن آرامســتان عملیــات هــرس، 
کوددهــی و کنــد و کــوب از اوایــل آذرماه 
شــروع و تــا پایــان ســال ادامــه خواهــد 

داشت.  

 سید علیرضا فاطمیان پور
 معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنری

برنامه هــای دهــه فجر ســازمان بــا عنوان 
»آینــده روشــن« در 3محــور تقویــت 
باورهای عمومی برای امید به آینده انقلاب 
اســلامی، ترویــج و گســترش نمادهــای 
هویت ملی و افزایش آگاهی مردم از تاریخ 
انقلاب اســلامی پیش بینی شــده است. 
همچنیــن 5نمایشــگاه بــا عنــوان »ایران 
ما، انقلاب مــا« در مســیر راهپیمایی روز 
۲۲ بهمــن برپــا می شــود. اتوبوس هــای 
کتاب گــرد »هدهــد« در دهــه فجــر بــه 
روســتاهای محروم اطراف تهران می روند 
و برنامه هایی برای کودکان اجرا می کنند.

آذین بندی محور آزادی تا  امام حسین)ع(
رضامحمدی،مدیرکلهماهنگی،نظارتوپیگیریامورمناطقشهرداریتهران:درراستای
اجرایطرحتحولنگهداشتشهر،محورمیدانآزادیتامیدانامامحسین)ع(بهصورتویژه
موردتوجهقرارگرفتهوحذفزوائدفیزیکی،شستوشویالمانها،نورپردازیوآذینبندیو...
دراینمحورشروعشدهاست.همچنینمقررشدهبامشارکتسازمانتبلیغاتاسلامیبیش
از100طاقنصرتآراستهبهگلوریسههایرنگیوپرچمدراینمحورنصبشود.بهطورکلی
بااقداماتپیشبینیشدهشهروندانشاهدزیباییبصریخاصیدرمحورمیدانآزادیتا

میدانامامحسین)ع(خواهندبود.
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یکی از مشــکلات بانوان برای استفاده از خطوط 
مترو، تعطیلی طولانی مدت و چند ساله اتاق های 
مادر و کودک بود. بانوانی که به شکل اضطراری 
به تمیزکردن و شــیردهی نــوزادان و کودکان 
خودشان نیاز  پیدا می کردند، برای یافتن فضای 
مناسب و دسترسی به امکانات لازم دچار چالش 
بزرگی شده و به دردسر می افتادند. با توجه به این 
موضوع و برای پاســخگویی به این نیاز ضروری، 
شــرکت بهره برداری متروی تهــران و حومه از 
فعال شدن دوباره این اتاق های ویژه در ۱۲ایستگاه 
و همچنین ساخت ۱۰ اتاق مادر و کودک جدید 

در ایستگاه های منتخب خبر می دهد.
ســاخت و راه اندازی اتاق های مادر و کودک در 
مترو به ســال های ۱3۹3 تا اوایل ســال ۱3۹۵ 
بر می گــردد، اما پس از یکی دوســال فعالیت، از 
حوالی ســال ۱3۹6 بود که این فضــای رفاهی 
برای مادران در ایســتگاه های مترو تعطیل شد. 
حالا پس از گذشــت حدود ۵ســال، دوباره اتاق 
مادر و کــودک در ایســتگاه های میدان حضرت 
ولیعصر)عــج(، میدان امام خمینــی)ره( و تئاتر 
شهر فعال شده و اتاق مادر و کودک در ۹ایستگاه 
باقیمانده یعنــی تجریش، پایانــه جنوب، حرم 
مطهر، شهرآفتاب، فرودگاه امام)ره(، بهارستان، 
تهرانپارس، عبدل آباد و صادقیــه پس از تجهیز 
و تکمیل تا ۲هفته آینده و در ایــام دهه فجر به 

بهره برداری می رسد.

فعالشدن12اتاقمادروکودکدردههفجر
سید محمد نقیب، معاون امور فرهنگی و اجتماعی 
شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه درباره 
فعال ســازی ۱۲ اتاق مادر و کودک و ســاخت 
۱۰اتاق جدید به همشهری گفت: »۱۲اتاق مادر 
و کودک در ایستگاه های مترو داشتیم که حدود 
۵ســال تعطیل و غیرفعال بودنــد و تجهیزات و 
امکانات آنها به بخش  های دیگر منتقل شده بود. 
از حدود یک ماه قبل بازگشــایی اتاق های مادر و 
کودک را آغاز کرده ایم که تا کنون در 3ایســتگاه 
فعال شده است و ان شاءالله تا ۲۲بهمن با تامین 
تمام امکانــات نرم افزاری و ســخت افزاری مورد 
نیاز، هر ۱۲ایســتگاه فعال خواهد شد. همچنین 
برای ســاخت اتاق مادر و کودک در ۱۰ایستگاه 
دیگر هم برنامه داریم.  هنوز ایستگاه های جدید 
برای این منظور مشــخص نشده است، اما بیشتر 
ایســتگاه های تقاطعی ماننــد دروازه دولت که 
مســافران زیادی دارند، مورد توجه هستند. در 
مجموع جانمایی ایســتگاه های جدید به گونه ای 
خواهد بود که بانوان در هریک از ایســتگاه های 
ابتدایی، میانی یا انتهایی خطوط مترو که ســوار 
قطار شــهری می شــوند، حداکثر به فاصله 3 تا 
4 ایســتگاه قبل یا بعد، به یکی از اتاق های مادر 
و کودک دسترســی داشــته باشــند.« ازجمله 
ایســتگاه های تقاطعی متروی تهــران، علاوه بر 
ایســتگاه  دروازه دولت، می توان به ایستگاه های 
شهید بهشتی، شــهدای هفتم تیر، میدان شهدا، 
دروازه شــمیران، میدان محمدیه، شهید نواب 
صفوی، شادمان، امام حسین)ع(، دانشگاه تربیت 

مدرس و مهدیه اشاره کرد.

22 اتاق مادرانه در مترو
۱۲ اتاق  مادر و کودک در ایستگاه های مترو بعد از ۵سال تعطیلی دوباره فعال 

می شوند و ۱۰ اتاق جدید نیز به زودی راه اندازی خواهد شد

مهدیاسماعیلپورحمل و نقل
روزنامه نگار
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 درصد سهم همسایه ها از صادرات 
محصولات غذایی ایران

امسال که به خیر گذشت. دست کم 

انرژی
تدبیر وزارت نفت باعث شــد تا در 
روزهای سرد زمستان سال جاری 
گاز بخش خانگی قطع نشــود. تدبیر دیگر افزایش 
تعرفه گاز بخش خانگی است. انتظار دولت این است 
که با این تصمیم میزان مصرف گاز خانگی به تدریج 
کاهش یابد. اما واقعیت این است که صنایع ایران در 
نتیجه فشار سنگین مصرف گاز خانگی، زیان دیدند 

و تولید آنها آسیب دید. 
حالا اما کمیسیون تلفیق بودجه1401 مجلس به 
جای اصلاح رابطه مالی بین دولت با شرکت های ملی 
نفت و گاز ایران تصمیم گرفته تا سهم شرکت ملی 
گاز از درآمد ناشی از افزایش تعرفه گاز بخش خانگی 
و همچنین درآمد ناشــی از صادرات فرآورده های 
گازی را کاهش و به مصارف تبصره14 لایحه بودجه 
سال آینده بیفزاید. در  نتیجه حجم منابع و مصارف 
تبصره14 به یک سوم بودجه عمومی دولت برسد و 

این یعنی بودجه در بودجه.

کمبود گاز در زمستان1401
به گزارش همشــهری، کاهش درآمدهای شرکت 
ملی گاز از محل صادرات LPG و همچنین افزایش 
نیافتن درآمدهای این شــرکت از محل اصلاح یا 
افزایش تعرفــه گاز این خطر را به همــراه دارد که 
قطعا کشور را در تامین گاز زمستانی در سال آینده 
با مشــکل مواجه کند ... رضا نوشادی، مدیرعامل 
شرکت مهندسی و توســعه گاز ایران در واکنش به 
تصمیم اخیر کمیســیون تلفیق مجلس می گوید: 
سرپا نگه داشتن ۸۶ ایســتگاه تقویت فشار گاز در 
شــبکه انتقال، به منزله پرواز همزمان ۳00فروند 
هواپیماســت آن هم نه هواپیمایی که چند ساعت 

کار کند و به آشــیانه بازگردد بلکه هواپیمایی که 
7روز هفته، ۲4ساعته باید در حال پرواز باشد. این 
مقام دولتی هشدار می دهد: محدود کردن بودجه 
شرکت گاز از درآمد ناشی از صادرات LPG و دیگر 
فرآورده های خاص، این شــرکت را از ارائه خدمات 
به مردم محروم می کند، نظیــر همان محدودیتی 
که شــرکت ملی نفت را با بدهی ۶0میلیارد دلاری 

مواجه کرده است.
همشــهری پیش از این گــزارش داده بود مجموع 
بدهی های شرکت ملی نفت ایران تا پایان سال جاری 
به ۶0میلیارد دلار می رســد. در آینــده نه چندان 
دور این غول ثروت ایران با مشــکلات جدی مواجه 
می شود. به ویژه اینکه تحقق هزینه های سرمایه ای 
این شرکت در سال بعد به منابعی وابسته است که 

دستیابی به آن دور از انتظار خواهد بود. 
براســاس اعلام مرکــز پژوهش هــای مجلس از 
چشــم انداز ســرمایه گذاری در صنعت نفت ایران، 
سهم شــرکت ملی نفت ایران از محل 14.5درصد 
درآمدهای نفتی سال آینده عملا به صورت ذخیره 
اســتهلاک و اندوخته قانونی اســت و پاسخگوی 
نیازهای ســرمایه ای و بازپرداخت بدهی های کلان 

نخواهد بود.

گاز را تحریم نکنید
با اعمال تحریم ها علیه صنعت نفــت ایران، عمده 
درآمد ارزی ایران از محل صادرات فرآورده های گازی 
تامین می شود. تصمیم کمیســیون تلفیق بودجه 
مجلس می تواند درآمدهای ارزی و همچنین سیاست 
تامین حداکثری گاز کشور را با خطر جدی مواجه 
سازد. در بودجه سال جاری، مجلس به رغم مخالفت 
بدنه کارشناسی صنعت نفت، وزارت نفت را مکلف 

کرد تا ۲میلیون تن گاز LPG را به سبد سوخت اضافه 
کند. تجربه اجرای این حکم قانونی در بودجه امسال 
اما نشــان داد این تصمیم مجلس قابلیت اجرایی 
ندارد. کمیسیون تلفیق بودجه مجلس اخیرا تصمیم 
گرفته که ۲۶هزار میلیارد تومان از 90هزار میلیارد 
تومان درآمد صادراتی LPG از مجتمع پارس جنوبی 
را ذیل تبصره 14وارد لایحه بودجه کند تا گام به گام 
ســهم وزارت نفت از این محــل را از 100درصد به 

14.5درصد کاهش دهد.

معمای ثروت یا درآمد
به گزارش همشهری براساس الگوی حاکم بر رابطه 
شــرکت ملی نفت و گاز با دولت، سهم وزارت نفت 
بابت توســعه منابع هیدروکربــوری از درآمدهای 
نفت خام و گاز غنی که از مصادیق انفال به شــمار 
می آید، هم اکنون 14.5درصد اســت که همه ساله 
در بودجه ســالانه تکرار  و این درآمد صرف توسعه 
میدان های نفتی و نگهداری آنها می شــود. این در 
شرایطی اســت که فرآورده های نفتی مثل بنزین و 
گازوئیل یا میعانات گازی و متان و... در حکم انفال 
نیستند ولی ســهم وزارت نفت از آنها 14.5درصد 
تعیین شده، درصورتی که تنها »نفت« و »گاز غنی« 
در حکم انفال هســتند و فقط محصولاتی در حکم 
انفال قرار می گیرند که هیچ گونه فراورشی روی آنها 

صورت نگیرد. 
به این ترتیب دولــت نفت خام را به پالایشــگاه ها 
می دهد و درمقابل 5فرآورده اصلی شــامل بنزین، 
گازوئیل، نفت سفید، گاز مایع و نفت کوره دریافت 
می کند و آن را در داخل یا خارج کشــور می فروشد 
و سهم وزارت نفت از کل درآمد حاصله 14.5درصد 
است و درآمد ناشــی از فرآورده های ویژه تولیدی 

در این واحدها نظیر وکیوم باتــوم، روغن ها و انواع 
حلال ها سهم پالایشگاه ها دولتی و خصوصی است. 
طبق این گزارش در پالایشگاه های گازی هم همین 
قاعده حاکم اســت این پالایشــگاه ها درآمد ناشی 
از گاز طبیعی و میعانات گازی را به حســاب دولت 
واریز می کنند که 14.5درصد آن ســهم توســعه 
گاز می شود و درآمدهای پالایشــگاه های گازی از 
صادرات LPG و اتان نیز به خود این واحدها متعلق 
 LPG است به این ترتیب تمام درآمد صادراتی گاز
و متان در مجمتع های پارس جنوبی به شرکت ملی 

گاز اختصاص دارد.
اختلاف اما اینجاســت که مجلس می گوید با این 
ترتیب ســهم 100درصدی شــرکت ملــی گاز از 
درآمدهای صادراتی LPG پارس جنوبی حاشــیه 
سود این واحدها را افزایش می دهد ولیکن نمایندگان 
به جای اصلاح نرخ تسویه بین دولت و وزارت نفت، 
درآمد و ســهم شــرکت ملی گاز را کم کرده اند که 
شایبه نقض قانون مالکیت دولت بر منابع گازی ایران 

را تقویت می کند.

سهم گازی ها از تعرفه ها
با اصلاح تعرفه گاز بخش خانگی، میانگین قیمت گاز 
در داخل کشور ۲برابر شده و سهم شرکت ملی گاز 
به جای ۲برابر شدن تنها ۲0هزار میلیارد تومان در 
بودجه سال آینده برآورد شده و با تصمیم کمیسیون 
تلفیق بودجه بقیه این درآمد قرار اســت به ســایر 

ردیف ها و بخش های تبصره14 اضافه شود. 
در واقع کمیســیون تلفیق با کاهش همزمان سهم 
شرکت ملی گاز از درآمد صادرات گاز LPG و تعرفه 
گاز داخلی، شرکت ملی گاز را با بحران منابع مالی 

جهت توسعه گاز مواجه می کند.

شوک کمیسیون تلفیق به صنعت گاز
در صورت تصویب نهایی و ابلاغ متن مدنظر کمیسیون تلفیق در مجلس خطر قطع گاز در زمستان سال آینده افزایش خواهد یافت

همشهری بررسی می کند

همشهری با استفاده از اطلاعات پایگاه رفاه ایرانیان ترسیم کرد

نقشه فقر مطلق در ایران

آمارهای رسمی از گرفتاری ۲۲.۸درصد از خانوارهای 

رفاه
کشور در فقر مطلق حکایت دارد؛ اما توزیع جغرافیایی 
این شــاخص در پهنه ســرزمینی به گونه ای است که 
تفاوت میان استان های دارای بیشترین و کمترین میزان فقر مطلق، از 

اختلال 4.۶برابر نسبت خانوارهای گرفتار حکایت دارد.
به گزارش همشهری، در نمای فقر مطلق کشور ، همچنان استان محروم 
و کم برخوردار سیستان و بلوچستان در بدترین شرایط قرار دارد و به طور 

میانگین 51.4درصد از کل خانوارهای این اســتان گرفتار فقر مطلق 
هستند. در مقابل، در اســتان یزد در مرکز ایران، خفیف ترین وضعیت 
گرفتاری خانوارها در تله فقر مطلق تجربه شــده و فقط 11.1درصد از 

خانوارهای این استان را در برگرفته است.
برآوردهای متکی به اطلاعات پایگاه ملی رفاه ایرانیان نشــان می دهد 
که به طور میانگین ۲۲.۸درصد از جمعیت کشــور گرفتار فقر قطعی 
هســتند اما نکته مهم اینجاست که از مجموع ۳1اســتان، 14استان 

تجارت

سهم ایران از سفره غذای همسایگان
صنعت غذا یکی از پولساز ترین صنایع دنیاست و حجم تجارت 
جهانی محصولات غذایی و کشــاورزی از ۸50میلیارد دلار در 
سال۲001 به بیش از ۳هزار میلیارد دلار در سال۲0۲0 رسیده 
است؛ یعنی ۳.5برابر. حالا فکر می کنید سهم ایران از این بازار 
چقدر است و چه میزان از بازار صنعت غذایی همسایگان به ما 
اختصاص دارد؟ آمارهای رسمی می گوید: سهم ایران از تجارت 
جهانی محصولات غذایی دنیا حداکثر 0/5درصد است و دارای 
کسری تراز تجاری هستیم یعنی اینکه بیشتر وارد و کمتر صادر 
می کنیم و در خورد و خوراک مان وابستگی داریم. این نتیجه یک 
تحقیق از سوی مؤسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی ایران 
است که ارزش تجارت سالانه ایران در محصولات غذایی، 14 تا 
1۸میلیارد دلار در فاصله ۲01۲ تا ۲01۸ در نوسان بوده است. با 
این تفاوت که ۶0درصد این رقم سهم واردات محصولات غذایی 
و 40درصد سهم صادرات ما بوده اســت. به این ترتیب سالانه 
برای پرکردن شکم ۸5میلیون ایرانی باید دلارهای نفتی بدهیم 

و محصولات غذایی بخریم و بخوریم.

5درصد سهم ایران
داســتان وقتی جالب تر می شــود که بدانیم از کل بازار ۳هزار 
میلیارد دلاری محصولات غذایی جهــان کمتر از 4درصد آن 
به 15کشور همسایه ایران اختصاص دارد؛ یعنی جمع تجارت 
محصولات غذایی و کشاورزی پاکستان، افغانستان، ترکمنستان، 
روسیه، قزاقستان، آذربایجان، ارمنستان، ترکیه، عراق، کویت، 
عربستان، قطر، بحرین، امارات و عمان با جمعیتی ۶00میلیون 
نفری حداکثر 11۲میلیارد دلار بیشــتر نمی شود. سهم ایران 
از سفره غذایی همسایه ها براســاس آخرین آمارها فقط سالی 

۶میلیارد دلار یعنی حداکثر 4 تا 5درصد است.
صبر کنیــد؛ تــازه این یــک روی تجــارت غذایی ایــران با 
همسایه هاست و روی دیگر ماجرا این است که ما ۲۲درصد بازار 
غذایی عراق، 15درصد از بازار افغانستان، ۸درصد از پاکستان و 
7درصد از بازار امارات را در اختیار داریم. تشدید بحران در روابط 
دیپماتیک ایران با برخی کشورها ازجمله عربستان و بحرین البته 
سهم ایران از سفره این دو کشور را به صفر نزدیک کرده و وزارت 
صمت می گوید: بازشدن بازار غذایی عربستان و بحرین با توجه 
به اراده مقامات تهران و ریاض برای ازسرگیری روابط دیپلماتیک 

دوجانبه خیلی اهمیت دارد.

22سال و 7برابر
وقتی به روند صــادرات محصولات غذایی ایــران از 1۳77 تا 
1۳99 یعنی به نتیجه تلاش دولت های محمد خاتمی، محمود 
احمدی نژاد و حســن روحانی نگاه کنیم، متوجه می شویم که 
صادرات محصولات غذایی ایران از ۸7۳میلیون دلار در سال77 
به ۶هزار و 10۸میلیون دلار در سال99 رسیده؛ یعنی در طول 
۲۲سال تنها 7برابر رشد کرده است. نکته مهم اینکه در همین 
مدت سهم همسایه های ایران از صادرات محصولات غذایی ما از 
51درصد به 7۳درصد رسیده یعنی در 10سال نخست 4برابر و 
در دهه دوم ۲برابر شده است. به این ترتیب سهم کشورهای دیگر 
دنیا از صادرات محصولات غذایی ایران در بازه زمانی ۲۲ساله از 

49درصد به ۲7درصد رسیده است.

رقیبان ایران سر سفره همسایه ها
این گزارش می افزاید: بیشترین نیاز وارداتی 15کشور همسایه 
ایران به محصولات غذایی را کشورهایی چون برزیل، هند، آمریکا 
و روسیه تامین می کنند و جدی ترین رقیب محصولات غذایی و 

کشاورزی ایران، ۲کشور ترکیه و عربستان هستند. 

چهره روز

نهضت ملی 
مسکن

رد مزد منطقه ای
  خبر: حمید حاج اســماعیلی، فعــال حوزه کار 
می گوید: دستمزد منطقه ای یا صنفی در کشورهای 
توسعه یافته تعیین  می شــود که با مشکل پرداخت 
حداقل دستمزد روبه رو نیستند. ضمن اینکه منطقه ای 
کردن دستمزدها نیازمند الزامات و مقدماتی است که 
اصلاحات بانکی و تقنینی، حذف موانع کسب وکار، 
مهار تورم، چابک سازی تأمین اجتماعی و... ازجمله 

آنها به شمار می رود.
  نقد: چند ســالی اســت که در جریان مذاکرات 
مزدی، طرف کارگری که با شکاف ۶0درصدی مزد 
و هزینه معیشت مواجه شــده از شرکای اجتماعی 
می خواهد طبق بند ۲ماده 41قانون کار، الزام قانون 
برای تناسب مزد و هزینه معیشت را رعایت کنند. در 
این سوی ماجرا، طرف کارفرمایی هم بیکار ننشسته 
براساس متن ماده 41 از شرکای اجتماعی می خواهد 
مزد منطقه ای و صنایع را تعیین کنند تا کارفرمایان 
مجبور نباشند دستمزد مصوب را برای همه نقاط کشور   
یکسان اجرا کنند. اظهارات حاج اسماعیلی به تنهایی 
برای رد مزد منطقه ای در ایــران کفایت می کند، اما 
یادآوری این نکته بد نیست که در مزد منطقه ای هم 
باید مزد پرداختی کفاف معیشت خانوارها را بدهد و 

مثل الآن فقط 40درصد آن را پوشش ندهد.

نقد خبر

22/812/611/151/4

سیستان و 
بلوچستان یزد تهران کشور

وضعیت بهتری از منظر فقر مطلق نسبت به میانگین کشوری دارند و در 
17استان شرایط وخیم تر است. این اختلاف در سنجش استانی شدت 
فقر، به واسطه پایین بودن شدت فقر مطلق در پایتخت است که به تنهایی 
15درصد از کل خانوارهای کشور را اسکان داده و ضریب فقر مطلق آن 

1۲.۶درصد است. 
بررسی داده ها نشان می دهد در شهرهایی مانند اهواز و مشهد، جمعیت 
فقیر متمرکزتر است و شاهد تشکیل کلونی فقر هستیم؛ اما در شهرهایی 
مانند اصفهان و تبریز جمعیت فقیر دارای پراکندگی بیشتری است. از 
سویی دیگر جمعیت غالب شهر تهران در 4دهک بالای درآمدی کشور 
قرار دارند، در حالی که در شــهرهای بسیاری همچون ایرانشهر، غالب 
جمعیت در 4دهک پایین درآمدی قرار می گیرنــد. نکته دیگر اینکه 
در برخی از شهرهای کشور مانند ارومیه، خمینی شهر، ایلام و مشهد، 
شهر به دو بخش ثروتمندنشــین و فقیرنشین تقسیم شده است؛ مثلًا 
خانوارهای ثروتمند ارومیه در جنوب این شهر و خانوارهای دهک های 
پایینی در شمال این شهر سکونت دارند، اما در خمینی شهر و ایلام این 
وضعیت معکوس است و همچنین در مشهد دهک های بالایی در غرب 

شهر و دهک های پایینی در شرق متمرکز هستند. 
از طرف دیگر، در شهرهایی همچون اهواز، فارس، قم و کرمانشاه محلات 
فقیر و ثروتمند به صورت شطرنجی در کنار یکدیگر قرار گرفته اند. بررسی 
وضعیت رفاهی خانوارها براساس سایر شاخص ها نیز اطلاعات جالبی 
به دست می دهد؛ به عنوان مثال در شــهرهای با نرخ فقر مطلق بالایی 
همچون سرباز، ســراوان و تربت جام )با نرخ فقر قطعی ۶7.۶، 55.1 و 
47.۶( جمعیــت خانوارهایی که فاقد عضو دارای درآمد ثابت بســیار 
بالاست و به ترتیب ۸۸.۸، 7۸.۳ و ۶7.۲ است اما در شهرهای با وضعیت 
مطلوب تر نظیر سمنان، بهبهان و شهرکرد با نرخ فقر ۸.7، 15.۲ و 1۲.۸، 
نرخ خانوارهای فاقد عضو دارای درآمد ثابت، پایین تر بوده و به ترتیب بالغ 

 بر ۲۲.۸، ۳۲.9 و ۳0.7 است.

شدت فقر مطلق

در نهضت ملی مسکن پیش بینی شده 
اســت ۶۰۸هزار و ۴۴۵واحد مســکونی 
در شــهرهای جدید احداث شــود که در 
زمین هایی به وسعت ۱۵هزار هکتار در 
سطح کشــور ساخته می شــود و بخش 
عمده آن متعلق به استان تهران است.

608445
واحد

بر اســاس آخریــن آمارهــا ۳.۸ میلیون 
نفر در طرح هــای اقدام ملــی و نهضت 
ملی مســکن ثبــت نــام کرده اند کــه با 
اضافه شــدن آمار ثبت نام افراد مجرد، 
امــکان رســیدن تعــداد متقاضیــان به 

بیش از ۴ میلیون واحد وجود دارد.

3.8
میلیون نفر

بــرای مســکن دولتــی در شــهرهای 
جدیــد، ۶۰۸هــزارو ۶۷۰ نفــر ثبت نــام 
کرده اند که شرایط متقاضیان ازجمله 
ســبزبودن فــرم »ج« در حال بررســی 
بــوده و همزمــان ایــن پالایــش در حال 

انجام است.

608670
نفر

از مجمــوع متقاضیان مســکن دولتی 
در شــهرهای جدید، تعــداد ۴۸۳۲ نفر 
تأیید نهایی شدند که ۱۲۱۳ نفر افتتاح 
حســاب کردنــد و ۱۱۱ نفــر ۴۰ میلیــون 

تومان وجه اولیه را واریز کرده اند.

111
نفر

به ناظر نیازمندیم
نایب رئیس کمیســیون صنایع مجلس با 
اشاره به بیانات مقام معظم رهبری در مورد 
نارضایتی مردم از کیفیــت خودروها، بر 
لزوم ورود دستگاه های متولی در ماجرای 
کیفیت خودرو تأکید کرده و از مجمع تشخیص مصلحت نظام 
نیز خواسته است در بررسی طرح مجلس برای خروج دولت از 

صنعت خودرو، نظر رهبری را اعمال کند. 
علی جدی، به جوسازی هایی که همیشه در مورد میزان سهم 
دولت در صنعت خودرو می شود نیز اشاره کرده و به درستی بر 
سهم بالای 50درصدی دولت در انتخاب مدیران دور خودروساز 
بزرگ کشور دست گذاشته اســت. این همان چیزی است که 
بارها، هم ســهامداران صنعت خودرو و هم کارشناسان مطرح 

کرده و خواستار برخورد مراجع نظارتی با آن شده اند. 
به نظر می رسد اینک که فصل الخطاب رهبری در مورد کیفیت 
خودروهای وطنی صادر شده و عضو کمیسیون صنایع در مجلس 
نیز از وضعیت دخالت دولت در صنعت خــودرو آگاهی دارد، 
یک بار برای همیشه این قائله بررسی و ختم به خیر شود تا اگر 
سهم مستقیم ۶درصدی دولت در ترکیب سهامداری صنعت 
خودرو هم دست نمی خورد، قدرت بیش از 50درصدی آن در 
انتخاب مدیران این صنعت حذف شود. البته این کار با همین 
قوانین فعلی و بدون نیاز به قانون و طرح جدید هم شدنی است و 
فقط نیازمند مرجع نظارتی پای کار است و استمرار حضور یک 

ناظر بی طرف.

نسبت خانوار گرفتار فقر قطعی در ایران به تفکیک استان / درصد

سهم شرکت ملی گاز 
از درآمدهای گازی

14.5
درصد 

داده نما

افزایش تعرفه گاز 
بخش خانگی

100
درصد 

 سهم شرکت ملی گاز
از درآمد تعرفه گاز خانگی

20
همت 

برداشت از درآمد ویژه 
شرکت ملی گاز

26
همت 

تنگنای مالی شرکت ملی گاز و 
تشدید بحران گاز در زمستان1401 نتیجه

درصد سهم ایران از واردات محصولات غذایی
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  در صادرات میوه های خوراکی به 
همسایه ها، ترکیه با 10درصد سهم، 
جدی تریــن رقیب ایران با ســهم 

9.7درصدی است. 
  در سبزی و نباتات ترکیه 4درصد 

و ایران حدود 15درصد سهم دارد.
   در محصولات لبنی عربستان با 
9درصد سهم و ترکیه با 6درصد سهم 
بالاتر از ایران با 5.8درصد قرار دارند. 
  در فرآورده های ســبزی، ترکیه 
و عربســتان هرکدام 6درصد سهم 

و ایران به تنهایی 11.6درصد دارند.
  در محصولات شــیرینی پزی، 
ترکیه با10درصد، ایران با 6.7درصد 
و عربستان هم با 5درصد در رقابت 

هستند.

ارزش صادرات محصولات غذایی ایران به کشورهای 
همسایه در سال 2018 )میلیون دلار(
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ارمنستان

قزاقستان

آذربایجان

عمان

قطر

کویت

ترکمنستان

ترکیه

روسیه

پاکستان

امارات

افغانستان

عراق
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اومیکرون با نشانه های سرماخوردگی ساده، شایع 
شد. پزشکان و متخصصان ویروس شناس در ابتدا 
آن را درگروه یک بیماری ویروســی معمولی قرار 
دادند که به راحتی کنترل می شود و شدت  آن کم 
است. اما 70روز از شیوع این ویروس، چهره واقعی 
اومیکرون در حال رونمایی است، تا جایی که همین 
سویه ســاده و کم خطر، هر روز رکورد جدیدی در 
فوت و ابتلا ثبت می کند. آمــار مبتلایان روزانه به 
اومیکرون در برخی کشورهای اروپایی به 200هزار 
نفر رسیده و آمریکا هم رکورد شناسایی بیش از یک 
میلیون بیمار مبتلا به کرونا در روز را پس از شیوع 
این سویه جدید ثبت کرده است. این در حالی است 
که مجموع بیماران کرونایی در جهان پیش از شیوع 
اومیکرون 258میلیون نفر بود که روز گذشــته به 

372میلیون نفر افزایش پیدا کرد.
پیشروی این بیماری در ایران هم قابل توجه است، 
به طوری که در کمتر از 2هفته، شمار بیماران جدید 
30برابر شــده و اکنون به مرز 30هــزار نفر در روز 
رسیده اســت، آن هم در شرایطی که گفته می شد 
کرونای اومیکرون نشانه هایی مانند سرفه ، سردرد و 
آبریزش بینی، بدن درد یا ضعف و بی اشتهایی مشابه 
آنفلوآنزا و سرماخوردگی دارد و برخلاف سویه های 
قبلی ازجمله دلتا درگیری کمتری برای ریه ایجاد 
می کند. حالا اما تجربه بیماران و تأکید متخصصان 
حاکی از آن اســت که کرونای اومیکرون به اندازه 
سویه های قبلی می تواند منجر به التهابات ریوی شود 
و این مسئله در واکسن نزده ها حادتر است. چهره 
واقعی اومیکرون، بیش از گذشته مشخص شده و 
تصورات اولیه درباره ساده بودن این سویه و کم خطر 
بودن آن در حال رخت بربستن است. جدیدترین 
مطالعات نشان می دهد که این سویه با ویژگی عبور 
از سیســتم ایمنی می تواند افراد را در فاصله زمانی 

کوتاه مدت حتی یک ماه دوباره گرفتار کرونا کند.

فرارازآزمایشپیسیآر
اومیکرون بیش از 60جهش ژنتیک دارد و تنها یک 

جهش آن که به اصطلاح اضافه شونده نامیده می شود  
از کروموزوم های انسانی تشکیل شده و این مسئله 
خطرناک اســت؛ موضوعی که به گفته محمدرضا 
ناظــر، متخصص بیماری های عفونی و فلوشــیپ 
آموزش پزشکی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان منجر 
به نگرانی بیشتر متخصصان از این سویه نسبت به 
دیگر سویه ها شده است. او در گفت وگو با همشهری 
از دیگر ویژگی های اومیکــرون می گوید:»از دیگر 
ویژگی های ســویه جدید کرونا، فرار آن از سیستم 
ایمنی بدن اســت و به همین دلیل افرادی هم که 
واکســن زده  باشــند دوباره به این ویروس مبتلا 
می شوند، اما شــدت ابتلا و خطر بیماری در افراد 
واکســینه کمتر از واکسن نزده هاست. دانشمندان 
آفریقای جنوبی و متخصصــان عفونی دنیا و اخیرا 
استادان دانشکده پزشکی کالج صنعتی انگلستان 
هم این موضوع را اعلام کرده اند که همین ویژگی 
فرار از سیستم ایمنی درباره اومیکرون منجر شده 
تا فرد حتی در فاصله کوتاه پس از بهبودی، دوباره 
کرونا بگیرد.« ناظر در پاســخ به این ســؤال که در 
گذشته فاصله ابتلا به کرونا پس از بهبودی به دلیل 
ایجاد آنتی بــادی نزدیک به 6ماه عنوان می شــد، 
حالا این فاصله زمانی چقدر شــده اســت؟ عنوان 
می کند:»مســئله زمانی دیگر مطرح نیســت. اگر 
آنتی بادی در بدن فرد قوی تر باشــد، ابتلای مجدد 
خفیف تر خواهد بود و اگر آنتی بادی شکل نگرفته 
یا فرد واکسن نزده باشــد، این ابتلا شدیدتر است. 
به همین دلیــل افرادی که در پیــک اخیر و حتی 
یک ماه پیش هم مبتلا به کرونا شده اند، اکنون در 
خطر ابتلای دوباره قرار دارند اما واکسینه  ها کمتر 
به نوع حاد بیماری مبتلا می شــوند.« اومیکرون را 
با نشانه هایی مانند ســردرد، گلودرد، بدن درد و... 
می شناســند که مدت زمان زیادی هم ماندگاری 
ندارد و مبتلا به سرعت بهبود پیدا می کند. اما آنطور 
که از مراکز درمانی خبر می رســد، این بیماری در 
طول زمان، شدت می گیرد و حتی در مواردی فرد 
با اینکه نشانه های سرماخوردگی دارد اما به تدریج 
با علائمی مانند آنچه در ســویه کلاســیک کرونا، 
دیده می شــد یعنی درگیری ریه، به بیمارستان ها 
مراجعه می کند. این متخصص هم در تأیید همین 
موضوع می گوید:» اشتباه است که اومیکرون را یک 

سرماخوردگی بدانیم، چرا که اکنون شدت ابتلا به 
ســرماخوردگی معمولی با توجه به شست وشوی 
بیشتر دست از سوی مردم و پوشش ماسک کمتر 
شده و 80تا 90درصد این موارد کرونای اومیکرون 
اســت که درگیری ریه هم دارد. هم اکنون به هیچ 
عنوان نباید بیمــاری را دســت کم گرفت چرا که 
داروهای ضدویروسی در ابتدای بیماری اثربخش 
هستند و قبل از ورود ویروس به سلول باید جلوی 
آن گرفته شــود.« به گفته او، آســیبی که ممکن 
است ویروس به ریه بزند، چه در ابتلا به اومیکرون 
یا ســویه های دیگر اگر به موقع درمان نشــود، در 
آینده آســیب زا خواهد بود. این پزشــک به نکته 
مهمی درباره شــیوه های جدید درمانی هم اشاره 
می کند:» هم اکنون روش هــای درمانی کرونا تنها 
با هدف جلوگیری از مرگ انجام نمی شــود، بلکه 
تلاش می شود تا آســیب  های این ویروس در بدن 
خنثی شود. اکنون با کاهش سن ابتلا به کرونا اگر 
کودکان دچار چنین مشکلاتی شوند، در سنین 30تا 
40سال ممکن است مشکلات تنفسی پیدا کنند. به 
همین دلیل پیشگیری از ابتلا و درمان مؤثر و قاطع 
کرونا ضرورت دارد.« منفی شدن تست افراد با وجود 
ابتلا به اومیکرون هم باعث شده تا گردش بیماری 
در جامعه افزایش پیدا کند، ناظر درباره تست گریز 
بودن سویه جدید کرونا هم می گوید: »همانطور که 
سیستم ایمنی بدن نمی تواند اومیکرون را به دلیل 
ایمنی گریزی آن به خوبی شناسایی کند، این اتفاق 
ممکن است درباره آزمایش ها هم رخ  دهد، مگر اینکه 
تست به صورت اختصاصی برای شناسایی اومیکرون 
طراحی شده باشد. میزان زیادی از کیت های موجود 
در کشور تنها قدرت تشخیص کرونا را دارند و ممکن 
است در تشخیص اومیکرون ضعیف تر عمل کنند، 
چرا که  این سویه جهش های زیادی داشته است.« 

اومیکرون؛تهدیدیبرایکودکان
در پیک های قبلــی ازجمله دلتــا درصد ابتلای 
کودکان کمتر از یک تا 2درصــد مبتلایان بود اما 
حالا در ســویه اومیکرون کودکان بخش زیادی از 
موارد ابتلا را به خود اختصاص داده اند. سیداحمد 
طباطبایی، دبیر بورد ریه اطفال کمیته علمی ستاد 
ملی مقابله با کرونا معتقد است با افزایش موارد ابتلا 

در این گروه  سنی، عوارض شایع تری هم به وجود 
خواهد آمد: »در پیک های قبلي نگران کننده ترین 
این عوارض درگیری چنــد ارگان به طور همزمان 
بود که منجر به نارسایی و خطرات جدی می شد. 
در گذشــته درگیری ریه، قلب، مفاصل، پوســت 
در بزرگســالانی که به کرونا مبتلا می شدند وجود 
داشت و درباره برخی از آنها درمان های اختصاصی 
هم نداشتیم و کورتون درمانی صورت می گرفت. 
درباره اومیکرون با افزایش موارد بیماری می توان 
انتظار چنین عوارضی را داشت. البته هم اکنون در 
کودکان هنوز عوارض جدی وجود ندارد اما این به 
معنی مواجه نشدن با آن نیست و با شیوع گسترده 
می تواند به چنین عوارضی در این گروه سنی هم 
ختم شود.« او درباره نشانه های ابتلا به اومیکرون 
در کودکان هم توضیح می دهد و می گوید:»تفاوت 
اومیکرون با ســویه قبلی کرونا در این اســت که 
بیشترین درگیری را در قسمت های فوقانی دستگاه 
تنفسی به وجود می آورد. به همین دلیل نشانه هایی 
که ایجاد می کنــد به صورت ســرفه های مزاحم، 
ســردرد و آبریزش زیاد بینی، درد بدنی اســت و 
اختلال در اکسیژن رسانی کمتر اســت اما اینکه 
اومیکــرون هیچ خطری برای ریه ندارد، درســت 
نیست. در تمام دنیا مرگ های زیادی ناشی از ابتلا 
به اومیکرون گزارش می شــود که شایع ترین آن 
درگیری ریه و عفونت های ثانویه اســت. به همین 
دلیل باید به خانواده ها هشدار داد که اومیکرون را 
مانند دلتا جدی بگیرند، چرا که کودکان در معرض 
آسیب شــدید قرار دارند.« به گفته این متخصص، 
تنها در 10روز گذشته به دلیل برگزاری تجمعات و 
مراسم های عمومی و خستگی از رعایت پروتکل ها، 
آمار ابتلا به کرونا در کشور افزایشی شد. همچنین 
دلخوشــی و اطمینان از تزریق واکسن در برخی 
افراد، عامل دیگر کاهش رعایت پروتکل ها شــد و 
نکته مهم اینجاست که میزان رعایت پروتکل ها در 
کودکان کمتر است. این متخصص، همچنین درباره 
افزایش موارد مرگ ناشــی از ابتلا به اومیکرون در 
کودکان می گوید:»آمار رسمی درباره مرگ کودکان 
وجود ندارد، اما قطعا با افزایش موارد بستری، این 
مسئله در کودکانی که بیماری های زمینه ای دارند، 

خطرناک تر خواهد بود.« 

رونمایی از چهره واقعی اومیکرون
گزارشی از تصورات اشتباه درباره شیوع سویه جدید کرونا، نشانه های بالینی و شدت گرفتن بیماری

طبق گفته بابایی، مدیرکل امورکودکان ونوجوانان سازمان بهزیستی کشور دشواری های فرزندخواندگی 
علت اصلی فسخ ها از سوی خانواده های متقاضی است، نه ناتوانی مالی

50مورد فسخ فرزندخواندگی در سال

به نظر می رسد با توجه به چالش های اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی که 
روزبه روز بیشتر گریبان جامعه را می گیرد تعداد کودکان بی سرپرست 
و بدسرپرست رو به افزایش باشد و آمار متقاضیان فرزندخواندگی رو به 
کاهش برود. اما طبق گفته مسئولان بهزیستی آمار نوزادان و کودکان 
بی سرپرست رو به کاهش است و چالش ها بیشتر درخصوص کودکان 

بدسرپرست است که برای نگهداری به بهزیستی سپرده می شوند.
سعید بابایی، مدیرکل امورکودکان و نوجوانان سازمان بهزیستی کشور 
در گفت وگو با همشــهری می گوید: »در کشور حدود 650مرکز شبه 
خانواده ویژه نگهداری کودکان فاقد سرپرســت مؤثر )بی سرپرســت 
و بدسرپرســت( فعالیت می کند. 33شــیرخوارگاه )هر اســتان یک 
شیرخوارگاه، تهران 3شــیرخوارگاه آمنه، حضرت رقیه)س( و شبیر( 
ویژه نگهداری نوزادان تا کودکان 3ساله است و باقی کودکان در مراکز 
خانه های نوباوگان )4 تا 6ســال(، خانه های کودکان )7 تا 12سال( و 
خانه های نوجوانان )13 تا 18ســال( نگهداری می شوند. این خانه ها 
هیچ تابلویی ندارند و بین 6 تا 20کودک و نوجوان در آنها به همراه تیم 
مراقبتی )مددکار، روان شناس و مربی( زندگی می کنند. حدود 10هزار 

کودک و نوجوان در این مراکز بسر می برند.«
وقتی یک کودک به علت بدسرپرســت بودن به بهزیســتی ســپرده 
می شود، اولویت نخست براســاس متد روز دنیا و فرهنگ خود ما این 

است که خانواده توانمند شــود و کودک به خانواده خود بازگردد. اگر 
این امکان فراهم نشد، راه حل بعدی واگذاری قیومیت کودک به حلقه 
دوم فامیل کودک از قبیل جد پدری یا سایر اقوام است. مرحله بعدی 
درصورت ســلب حضانت، واگذاری کودک به فرزندخواندگی است. 
اگر 3مرحله فوق امکان پذیر نبود به ناچار بهترین راه نگهداری آنان در 
خانه های نگهداری است. طبق گفته بابایی در هر سال تنها حدود 2هزار 
کودک را می توان به فرزندخواندگی واگذار کرد. درصورتی که بیش از 
26هزار خانواده متقاضی فرزندپذیری هستند. اما در این بین مشکلات 
گوناگون موجب می شود که تا برخی از فرزندخوانده ها دوباره به مراکز 
نگهداری بازگردانده شوند. مدیرکل امورکودکان و نوجوانان سازمان 
بهزیستی کشور در این مورد می افزاید: »یکی از اتفاقات ناگوار در مسیر 
فرزندخواندگی می تواند فسخ فرزندخواندگی باشد. مثلا خانواده ای که 
با برآورد غیرحقیقی وارد این مسیر شــده، بعد از دیدن دشواری های 
فرزندپروری به این نتیجه می رسند که کار دشوار است و به سمت فسخ 
می روند. خوشبختانه آمار فسخ فرزندخواندگی بسیار محدود است و در 
هر سال حدود50مورد است اما به نظر ما حتی یک مورد هم زیاد است. 
با عنایت به اینکه یکی از موارد مورد سنجش فرزندخواندگی توانمندی 
مالی خانواده متقاضی است، بنابراین خانواده ای به علت ناتوانی مالی به 

سمت فسخ فرزندخواندگی نمی رود.«
کودکان ورودی به بهزیستی در دهه های گذشته هرچند درصد بالاتری 
بی سرپرست بودند اما هم اکنون بیش از 90درصد کودکان ساکن مراکز 
نگهداری، بدسرپرست هســتند که از طریق گزارش های مردمی به 
شماره123 مورد بررسی قرار می گیرند و به بهزیستی سپرده می شوند.

بابایی به مشکلات قانونی که درخصوص کودکان بی سرپرست وجود 
دارد اشاره می کند و می گوید: »یکی از مشکلاتی که نیاز است در قانون 
حمایت از کودکان بی سرپرست و بدسرپرست مورد بازنگری قرار گیرد، 
افزایش ضوابط سختگیرانه در برخورد با افرادی است که  خارج از مراحل 
قانونی اقدام به فرزندپذیری می کنند که در بسیاری از موارد این مسئله 

منجر به ایجاد مشکل برای کودکان می شود.«
هم اکنون حدود 26هزار خانواده متقاضی فرزندپذیری هســتند که 
تهران با 5344مورد در صــدر قرار دارد و پــس از آن نام اصفهان با 
2702مورد و خراسان رضوی با 2381مورد دیده می شود. در انتهای 
این جدول هم کهگیلویه و بویراحمد با 118مورد قرار گرفته اســت. 
همچنین در 10ماه ابتدایی امســال تهران صدرنشین فرزندپذیری 
بوده اســت. در مجموع 242مورد فرزندخواندگی در سال1400 در 
تهران ثبت شــده که از این تعداد در 236مورد زوجین بدون فرزند 
بوده اند و در 6مورد زوجین فرزند یا فرزندان دیگری داشته اند. پس از 
تهران، نام خراسان رضوی دیده می شود که 233مورد فرزندخواندگی 
در این استان ثبت شده و این تعداد در 222مورد زوجین بدون فرزند 
بوده اند و در 8مورد صاحب فرزند بوده انــد و 3مورد هم خانم مجرد 
کودکی را به فرزندی پذیرفته است. رده سوم به استان کرمان رسیده، 
با 77مورد فرزندخواندگی که 70مورد آن زوجین بدون فرزند، 3مورد 
صاحب فرزنــد و 4مورد خانم مجرد بوده اند. به طــور کلی در 10ماه 
گذشته از سال جاری، 12خانم مجرد، بچه ای را به فرزندی پذیرفته اند. 
زوجین بدون فرزند 1192 و خانواده های صاحب فرزند هم 52مورد 

کودک را به فرزندی پذیرفته اند.

ایثارگران

جایگاهرفیعدیوانعدالتاداري
درقانوناساسي

 برابر اصل یکصد و هفتاد و سه قانون اساســي، دیوان عدالت 
اداري وظیفه رسیدگي به شکایات و تظلمات و اعتراضات مردم 
نســبت به مامورین، واحد ها، آیین نامه هاي دولتي و احقاق 

حقوق آنان را دارد.
مقام معظم رهبري مي فرمایند: »در تمــام دنیا قوه قضاییه 
ملاک و معیار سلامت جامعه است. اگر قوه قضاییه اي سالم و 
دقیق و عامل به عدل و انصاف و مقررات اسلامي وجود داشته 
باشد به مرور تمام دستگاه هاي کشور و جامعه اسلامي اصلاح 

خواهند شد.«
فردي از جانبازان جنگ تحمیلي شاغل در سازمان اقتصادي 
کوثر وابسته به بنیاد شهید و امور ایثارگران پس از اقدام این 
سازمان مبني بر قطع همکاري با وي، اقدام به طرح شکایت 
در کمیسیون ماده16 رسیدگي به شکایات ایثارگران مي کند.

کمیسیون رأي به ورود شاکي داده و سازمان اقتصادي کوثر 
را مکلف به اعاده به خدمت شاکي و پرداخت حقوق و مزایاي 
ایام قطع رابطه همکاري مي کند. اما به چه دلیل سازماني که 
وابسته به بنیاد است و حمایت از حقوق ایثارگران از وظایفش 
است، با اعتراض به رأي صادره توسط کمیسیون ماده 16 در 

دیوان عدالت اداري خواهان ابطال آن مي شود؟
شعبه 32 دیوان عدالت پس از رســیدگي چنین رأي صادر 
مي کند: با عنایت به اینکه ماده 60 قانون جامع خدمات رساني 
به ایثارگران مصوب 2 دي ماه1391 به موجب ماده76 همان 
قانون نسخ شده است، بنابراین استناد به ماده صدرالذکر جهت 
اعاده به خدمت جانبازان فاقد وجاهت قانوني به نظر مي رسد. 
نکات قابل تاملي در صدور راي، دفاعیه سازمان اقتصادي کوثر 
و استناد به رأي وحدت رویه شماره 2764 هیأت عمومي دیوان 
عدالت اداري وجود دارد که در آینده به آن خواهیم پرداخت. 
اما در این مقال به موضوع نسخ ماده60 قانون جامع خدمات 
رساني به ایثارگران اشاره خواهیم کرد. با تجدید نظر خواهي 
جانباز، شعبه24 تجدید نظر دیوان عدالت اداري به موضوع 
رسیدگي و با صدور رأي به شرح زیر بر رأي شعبه بدوي صحه 

مي گذارد. رأي شعبه تجدید نظر به شرح زیر است:
نظر به اوراق پرونده و مســتندات ابــرازي در مرحله بدوي و 
اظهارات تجدیدنظرخواه در دادخواست تجدید نظر خواهي و 
با عنایت به اینکه تجدیدنظرخواهي به عمل آمده به کیفیتي 
نیست که موجب نقض تجدید نظر خواســته را فراهم سازد 
و ایراد شــکلي و ماهوي مؤثري از حیث رسیدگي بر آن وارد 
نیســت ضمن رد تجدیدنظرخواهي به عمــل آمده، دادنامه 

تجدیدنظرخواسته راتأیید مي نماید این رأي قطعي است.
آنچه به زبان ساده از نسخ قانون استنباط مي شود این  اســت که با وضع قانون جدید قانون قدیمي نســخ 1
مي شود. با بررسي دقیق تر متوجه خواهیم شد که هیچ کدام از 
انواع نســخ قانــون درخصــوص مــاده 60 قانــون جامع 

خدمات رساني به ایثارگران اتفاق نیفتاده است.
در رأي دیوان عدالت اداري آمده اســت: ماده60 به  موجب ماده76 همان قانون نسخ شده است. ماده76 2
قانون جامع ایثارگران بیــان مي دارد:کلیه قوانین و مقررات 

مغایر با این قانون ملغي الاثر است.
الف- مغایرت امري اســت که حداقل 2طرف داشته باشد و 
موضوع مغایرت شفاف و روشن باشد. چگونه قضات دیوان از 
ماده76 استنباط کرده اند که ماده60 همان قانون مستند به آن 
نسخ شده است. هیچ دلیلي در حکم صادره مبني بر مغایرت 

نیز وجود ندارد.
ب- وقتي ماده60 و ماده76 جزئي از یک قانون جامع باشند 
و هر دو ماده در یک زمان واحد به تصویب رسیده باشند با این 
قضاوت، لزوما به این نتیجه مي رسیم، مجلس شوراي اسلامي 
کار عبث و بیهوده اي را انجام داده کــه در یک قانون واحد و 
همزمان موادي را به تصویب مي رســاند که قبل از اجراي آن 

ماده، توسط ماده بعدي خود نسخ مي شود. 
پ- مــاده 60 و مــاده 76 قانون جامع خدمات رســاني به 
ایثارگران اجزای یک کل و مکمل یکدیگــر در قانون جامع 
هستند. نمي توان یک قانون جامع نوشت که اجزاي آن فاقد 
پیوســتگي و هماهنگي باشــد. این نوع قانون نویسي نوعي 

به هم ریختگي در وضع قانون است.
ایثارگران مانعه الجمع نیستند تا حکم بر مغایرت آنان 3 ماده 60 و ماده 76 قانون جامع خدمات رســاني به 

صادر شود.
ماده 76 قانون جامع خدمات رساني به ایثارگران بیان  مي دارد:  کلیه قوانین و مقــررات مغایر با این قانون 4
ملغي الاثر است. این ماده اشاره به قوانین خارج از قانون جامع 
دارد و هیچ گونه اشاره اي به مواد درون قانون جامع ندارد. لذا 
استنباط از ماده76 قانون جامع براي نسخ مواد دیگر این قانون 

فاقد وجاهت قانوني است.

حمیدرضا اینانلو
 مدیرکل داروی سازمان غذا و دارو 

هرگونه توزیع رایــگان یا یارانه ای اقلام 
مرتبــط بــا پیشــگیری از بــارداری، کار 
گذاشتن اقلام پیشگیری و تشویق به 
اســتفاده از آنها در شــبکه بهداشتی و 
درمانی وابسته به دانشگاه های علوم 
پزشکی ممنوع است وارائه آنها  باید با 

تجویز پزشک باشد.

حسین کرمانپور
مدیر اورژانس بیمارستان سینای تهران

ممکن اســت میــزان مرگ هــای کرونا 
در مدت کوتاه و نهایتا تا آخر بهمن ماه 
دوبــاره 3رقمــی شــود. از آنجایــی کــه 
ســرایت اومیکرون به شــدت بالاســت 
نبایــد تجربیــات قبلــی تکــرار شــود. 
بهتر بود زودتــر از این واکسیناســیون 

کودکان هم آغاز  می شد. )ایسنا(

نقل قول 

عدد خبر

علت مرگ هــا در کشــور، بیماری های 
غیرواگیر است. نخستین عامل مرگ 
بیماری های قلبی با 43درصد و دومین 
عامــل مــرگ ، ســرطان ها بــا 16درصد 
است. سرطان، پرهزینه ترین بیماری 

در دنیا و در کشور است.)ایلنا(

%82

نفر به تعداد ظرفیــت مراکز نگهداری 
معتــادان متجاهــر در پایتخــت اضافه 
شــد. براســاس اعــلام رئیــس پلیــس 
مبارزه بــا مواد مخــدر تهــران، ظرفیت 
این مراکز قبلا 5هزار نفــر بود، حالا به 

12هزار نفر رسیده است.)مهر(

7000

نفــر در کشــور 3دوز واکســن کرونــا را 
دريافــت كرده ا ند. تاکنــون 6۰میلیون 
و ۷۷۰هــزار و 435نفــر دوز اول و 
54میلیون و 116هزار و 2۷نفر دوز دوم 
را تزريق کرده اند. مجموع واکسن های 
تزریق شده در کشور به 132میلیون و 

2۰2هزار و 2۹3دوز رسید.

17

میزان بستری ها در مراکز درمانی تهران 
افزایش پیدا کــرد و مرگ هــای کرونایی 
در پایتخت 2رقمی شد. براساس اعلام 
معــاون درمــان ســتاد کرونــای تهــران، 
یک هــزار و 642نفــر در بیمارســتان ها و 
مراکز درمانی تهران بســتری  شــده اند. 

)باشگاه خبرنگاران جوان(

%20

استقرارتیمواکسیناسیون
دربرجمیلاد

سرپرســت مرکز روابط  عمومی و اطلاع رســانی 
وزارت بهداشــت با آغاز چهلمین جشنواره فیلم 
فجر، از استقرار تیم واکسیناسیون در برج میلاد 
خبــر داد. محمد هاشــمی با بیــان اینکه در پی 
واکسیناسیون سراسری که صورت گرفته، شرایط 
برای برگزاری چهلمین جشــنواره فیلم فجر در 
سراسر کشور میسر شده است، گفت: »چهلمین 
جشــنواره فیلم فجر با حضور ناظــران و اعضای 
وزارت بهداشــت و با همراهی و همکاری دانشگاه 
علوم پزشکی ایران و با رعایت کامل پروتکل های 
بهداشتی برگزار می شــود.« براساس اعلام او، در 
خانه جشنواره، 3مکان اصلی در نظر گرفته شده تا 
وضعیت سلامت میهمانان جشنواره مورد بررسی 
قرار بگیــرد. در ورودی خانه جشــنواره، ناظران 
وزارت بهداشــت حاضر هســتند تا از نزدیک بر 
شرایط میهمانان نظارت داشــته باشند. هاشمی 
افزود: »از آنجا که ممکن است در سویه های جدید 
کرونا برخی نشــانه ها پنهان باشــند، در همین 
راستا علاوه بر تب سنجی، شرح حالی از میهمانان 
پرسیده می شــود و در صورتی که فردی وضعیت 
مشکوک داشته باشد، تست PCR گرفته می شود 
و اگر نتیجه آزمایش مثبت باشــد از ورود وی به 

خانه جشنواره جلوگیری خواهد شد.« 

 خبر

مریمسرخوشسلامت
روزنامه نگار

آخرینوضعیتمعافیتتحصیلی
برایاعزامبهسربازی

رئیس سازمان وظیفه عمومی انتظامی جمهوری اسلامی ایران 
با اعلام حداکثر معافیت های تحصیلی، گفت: همه دانشجویان 
مشمول از تاریخ فراغت از تحصیل یک سال فرصت دارند تا 
نسبت به تعیین وضعیت خدمتی خود اقدام کنند. به گزارش 
پایگاه خبری پلیس، تقی مهری گفت: برابر تبصره )1( ماده 
)33( قانون خدمت وظیفه عمومی، حداکثر معافیت تحصیلی 
در مقطع تحصیلی کاردانی 2.5سال، کارشناسی ناپیوسته و 
کارشناسی ارشد ناپیوسته 3سال، کارشناسی پیوسته 5سال 
و کارشناسی ارشد پیوسته 6سال، دکترای پیوسته 8سال و 
دکترای تخصصی 6سال است. مشــمولان از تاریخ فراغت، 
انصراف، اخراج یا ترک تحصیل حداکثر یک سال فرصت دارند 
تا وضعیت خدمتی خود را مشخص کنند.  او در ادامه توضیح 
داد: دانشجویان مقاطع مختلف دانشــگاهی که در سنوات 
اولیه تحصیلی موفق به فراغت از تحصیل نشده اند، درصورت 
موافقت کمیسیون موارد خاص دانشگاه مربوطه می توانند به 
دفاتر خدمات الکترونیک انتظامــی )پلیس+10( مراجعه و 
حداکثر تا 2ترم مجوز ســنوات ارفاقی را به صورت مرحله ای 

دریافت کنند. 

خدیجهنوروزیگزارش
روزنامه نگار
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میلیون

محسن دهنوی
نایب رئیس کمیسیون تلفیق مجلس

مشــمولان متاهل دارای 3۰سال سن 
و حداقــل 2فرزنــد، کارت معافیــت 
به صــورت رایــگان دریافــت خواهنــد 
کرد. این اتفــاق، برای رعایــت عدالت 
و حرکت بــه ســمت ســربازی حرفه ای 
پیشــنهاد شــد تا فراينــد و ارقــام خرید 

سربازی اصلاح شود. )ایسنا(
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انفجار مرگبار هنگام 
آزمایش دیگ بخار 

خبر

جزئیات تیراندازی جنون آمیز در سراوان 
جوانی که از مشــکلات اعصاب و روان رنج می برد بعد از آنکه 
پدرش را با شلیک گلوله به قتل رساند مقابل مقر سپاه در سراوان 
رفت و شــروع به تیراندازی کرد اما در نهایت با شــلیک گلوله 

مأموران از پا درآمد.
به گزارش همشهری، ساعت 10صبح دیروز به مأموران پلیس 
شهرستان سراوان واقع در اســتان سیستان و بلوچستان خبر 
رسید که مردی میانســال در خانه اش به ضرب گلوله به قتل 
رسیده اســت. وقتی مأموران خود را به محل حادثه رساندند 
به اطلاعاتی دست یافتند که نشان می داد عامل این قتل پسر 
26ساله مقتول است. او از مدت ها قبل از بیماری اعصاب و روان 
رنج می برد و آنطور که شواهد به دست آمده نشان می داد پدرش 
را که در حال استراحت بود با شــلیک گلوله به قتل رسانده و 
گریخته بود. در شرایطی که تحقیقات در این باره ادامه داشت 
مأموران پی بردند که جوان مســلح به مقابل مقر سپاه و ستاد 
خبری اداره اطلاعات ســراوان رفته و شروع به تیراندازی کرده 
است. مأموران با دیدن وی به او هشدار دادند که خودش را تسلیم 
کند اما او حتی به سوی یک خودروی پژو پارس نیز تیراندازی 
کرد و باعث مصدومیت راننده آن شــد. در این شرایط بود که 
مأموران برای جلوگیری از حوادث تلخ تر مجبور شدند مرد مسلح 

را هدف بگیرند که او پس از اصابت گلوله از پا درآمد.
به دنبال وقوع این حادثه روابط عمومی و تبلیغات قرار گاه قدس 
نیروی زمینی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در اطلاعیه ای این 
درگیری را تأیید کرد. در این اطلاعیه آمده است: روز سه شنبه 
فردی مســلح که قصد تعرض مسلحانه به ســتاد خبری اداره 
اطلاعات و سپاه شهرستانی ســراوان را داشت   با عکس العمل 
به موقع مراقبین مواجه شد. در این درگیری فرد مسلح  کشته 
 و یکی از شــهروندان نیز مجروح شد. همچنین سرهنگ قاسم 
حســن زاده، مســئول روابط عمومی قرارگاه منطقه ای قدس 
جنوب شرق نیز در گفت وگو با همشهری جزئیات بیشتری از این 
حادثه را بازگو کرد و گفت: با وجود اینکه مرد مسلح در محاصره 
پاسداران بود و آنها تلاش داشتند تا او را بازداشت کنند اما او به 
تیراندازی ادامه داد و در این شرایط مأموران مجبور شدند او را 
هدف قرار دهند. وی ادامه داد: این درگیری زیاد طول نکشید 
و مأموران در زمان کوتاهی موفق شــدند به آن پایان دهند. در 
همین حال سردار احمد طاهری، فرمانده انتظامی سیستان و 
بلوچستان نیز  به همشــهری گفت: پسر جوان که از مشکلات 
اعصاب و روان رنج می برد پس از قتل پدر 58ساله اش سوار بر 
موتورســیکلت خود را روبه روی مقر سپاه پاسداران شهرستان 
سراوان رساند و در اقدامی جنون آمیز شــروع به تیراندازی به 
در دژبانی کرد و بعد به ســوی یک دســتگاه پژو پارس عبوری 
نیز شــلیک کرد که راننده خودرو از ناحیه پهلــو مجروح و به 
بیمارستان منتقل شد. سردار طاهری در ادامه گفت: نگهبان مقر 
سپاه پاسداران سراوان چندین بار به این جوان اخطار داد و تلاش 
کرد تا او خودش را تسلیم کند اما در نهایت برای حفاظت از خود 

و دیگر مراجعان، در تیراندازی متقابل، پسر جوان از پا درآمد.

در جست و جوی مرد آتش افروز
پلیس پایتخت در تعقیب مجرمی است که به دلیل اختلافات 
مالی، دوســتش را در دفتر وکالت به آتش کشــیده و فرار 

کرده است.
به گزارش همشهری، یکشنبه دهم بهمن امسال گزارش مرگ 
مردی میانسال به قاضی محمد حسین زارعی، بازپرس جنایی 
تهران اعلام شد و با دســتور وی گروهی از مأموران تحقیقات 
خود را آغاز کردند. متوفی مردی بود 54ساله که از روز ششم 
بهمن ماه در بیمارستان سوانح و ســوختگی بستری بود اما 
تلاش پزشکان بی فایده بود و مرد میانسال پس از گذشت 4روز 
به کام مرگ رفت.در ادامه تحقیقات مشــخص شد که قربانی 
در یک دفتر حقوقی کار می کرده اســت و روز حادثه یکی از 
دوستانش به نام ســجاد که اعتیاد به مواد مخدر نیز داشت به 
محل کار او رفتــه و با ریختن بنزین به روی مرد میانســال او 
را به آتش کشــیده بود. به گفته همکاران وی، مقتول در اتاق 
خود مشغول به کار بود که دوستش سجاد وارد دفتر حقوقی 
شــد.ناگهان همکاران وی صدای درگیری آنها را شــنیدند و 
وقتی به اتاق او رفتند با صحنه دردناکی مواجه شــدند. مرد 
آشنا دوستش را به آتش کشــیده و خودش به محض اینکه 
همکاران مقتول وارد اتاق وی شــدند فرار کــرد. با تحقیق از 
خانواده مقتول معلوم شد که سجاد از دوستان نزدیک وی بوده 
اســت به طوری که مدتی قبل به زندان افتاد و مقتول به تکاپو 
افتاد تا او را از زندان آزاد کند. اما پس از مدتی دچار اختلافات 
مالی شــده بودند و ظاهرا مقتول از قاتلش پولی طلب داشت. 
اختلاف آنها ادامه داشت تا اینکه روز حادثه سجاد وارد دفتر 
حقوقی شده و با ریختن بنزین، دوســتش را به آتش کشید. 
متوفی دچار 80درصد سوختگی شــد و سرانجام جانش را از 
دست داد. هم اکنون تیمی از مأموران اداره دهم پلیس آگاهی 
تهران تلاش خود را برای بازداشت مرد آتش افروز آغاز کرده اند.

زورگیری با لباس زنانه 
مرد شــیاد با آرایش و لباس زنانه با پسران جوان طرح دوستی 
می ریخت و ازآنــان زورگیری می کرد. به گزارش همشــهری، 
چندی قبل پسر جوانی نزد پلیس پایتخت رفت و گفت مردی 
با اجرای نقشــه ای عجیب از او زورگیری کرده است. او گفت: 
مدتی قبل با دختر جوانی آشنا شدم و با او قرار ملاقات گذاشتم. 
وقتی سر قرار حاضر شدم او ســوار یک خودروی مدل بالا بود 
اما با تهدید، گوشی موبایل و کیف پولم را زورگیری کرد. باورم 
نمی شد اما او یک مرد بود که آرایش و لباس زنانه داشت و در این 
مدت فریبم داده بود. با آغاز تحقیقات معلوم شد که خودرویی که 
مرد زورگیر سوار بر آن بود کرایه ای است با این حال تحقیقات 
در این باره ادامه پیدا کرد تا اینکه مأموران موفق شدند مخفیگاه 
متهم را شناسایی کرده و او را درحالی که با صورتی آرایش کرده 
و با پوشش زنانه در حال خروج بود دستگیر و به کلانتری شهرک 
قدس منتقل کردند. سرهنگ جلیل موقوفه ای، رئیس پلیس 
پیشگیری تهران بزرگ با اعلام جزئیات این خبر گفت: تحقیقات 

بیشتر برای شناسایی سایر مالباختگان ادامه دارد.

دامداری کشور باید صنعتی شود
نابودی میلیون ها مترمربع مرتع اثبات می کند دامداری کشور 
باید از سنتی به صنعتی تبدیل شــود. قطعا این امر بهترین 

راهکار برای جلوگیری از نابودی مراتع است.
سلیمانی از فومن 

چرا بازنشستگان دو برج عیدی نمی گیرند
ما بازنشســتگانی که حداقل حقوق را دریافت می کنیم چرا 
نباید همانند بقیه کارگران حداقلی بگیر دو برج عیدی بگیریم. 

حقوق ما فقط کفاف 10روزمخارج زندگی را می دهد.
جوان از تهران

جاده شهر فارج چه زمانی تکمیل می شود
چند سال است جاده شهر فارج در استان خراسان شمالی نیمه کاره 
به حال خود رها شده و فارج و 5روستای اطراف آن که 450خانوار 
جمعیت دارد برای تردد دچار سختی  هستند. از مسئولان تقاضای 

رسیدگی فوری و تخصیص بودجه به این جاده داریم.
سلطا ن خواه از فارج

تاکسی ها در این شرایط کرونایی چهار مسافر سوار می کنند
متأسفانه به رغم اعلام ممنوعیت، برخی تاکسی ها در صندلی 
عقب 3 مســافر و در مجموع 4مسافر ســوار می کنند و اگر 

اعتراض کنیم می گویند کرایه 2نفر را حساب کنید.
احسان از تهران

آسفالت بزرگراه بسیج نیاز به تعمیر دارد 
آسفالت بزرگراه بسیج حد فاصل بیمارستان بعثت تا پل تختی 
)به سمت شمال( بسیار ناهموار است و ضمن آسیب به خودروها 

موجب کندی حرکت و در برخی مواقع تصادف می شود.
 کاظمی از تهران

چه کسی پاسخگوی سهمیه تیم ملی تکواندوی بانوان است؟
همه اعضای تیم ملی تکواندوی بانــوان به خاطر ورود یک 
ملاقات کننده بیمار به کمپ تیم ملی کرونا گرفتند؟ حالا اگر 
به همین دلیل سهمیه ایران در مسابقات انتخابی آسیایی یا 
جهانی حذف شود چه کسی مسئول است؟ چرا نباید قرنطینه 

دقیق و اصولی اجرا شود؟
مجتبی گروسی از تهران 

از ساخت واحدهای کوچک و بی پارکینگ جلوگیری شود
یکی از دلایل ترافیک، وجود واحدهای کوچک بدون پارکینگ 
است که مجبور به پارک خودروهای خود در معابر هستند. از 
مسئولان توقع برنامه ریزی و تدبیر در این خصوص وجود دارد.
روحانی از مشهد

جلوی آلایندگی کارخانه کابی آلیاژ ماکو را بگیرند
آلایندگی کارخانه کابی آلیاژ ماکو به گفته کارشناسان بسیار 
زیاد است و موادی همچون سلیس و منگنز جزو آلاینده های 
این کارخانه است که سلامت مردم و کشــاورزی را تهدید 
می کند. هرچه سریع تر جلوی ادامه این آلایندگی را بگیرند.
عبدی از ماکو

پلیس با پارک غیرمجاز در خیابان شهیدشهریاری برخورد کند 
از پلیس محله یا شهرداری منطقه 15خواهشمندیم به خیابان 
شهید شهریاری یا همان لهراسب در کیانشهر رسیدگی کند. 
بیشتر ساکنان، خودروهای خود را در پیاده     رو تعمیر یا پارک 

می کنند که باعث سدمعبر و ایجاد مزاحمت است.
بابازاده از بهارستان 

خبرهای مسکن، دل مستأجران را می لرزاند
این آمار و ارقامی که رسانه ها مدام از مسکن منتشر می کنند 
از کجا می آید. اگر درســت است چرا کســی جلوی آن را 
نمی گیرد؟ تاکی دل مستأجران با هر خبری که می آید بلرزد 
و نگران شــوند؟ از هم اکنون دلهره مرداد را داریم که موعد 

تخلیه خانه ماست.
زینال زاده از تهران 

با مردم

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان

ارسال پیام کوتاه خوانندگان

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردم

پیامک

»دو مرد هنگام ســرقت نیســان صاحب 
کارم، مرا زیر گرفتند و فــرار کردند.« این 
آخرین جملاتی بود که پسری 30ساله در 
بیمارســتان به پلیس گفت و پس از به کام 

مرگ رفت.
به گزارش همشــهری، مدتی قبل مردی 
که صاحب یک پروژه ساختمانی بود برای 
فروش خودروی نیسان خود یک آگهی در 
فضای مجازی منتشر کرد. افراد زیادی برای 
خرید خودرو با او تماس گرفتند و در نهایت 
دو نفر از آنها به قصد خرید و معامله، با صاحب 
نیسان قرار ملاقات گذاشتند. خریدارانی که 
در حقیقت قصد ســرقت نیسان را داشتند 
و برایشــان مهم نبود که برای رســیدن به 

هدفشان جان جوان بی گناهی را بگیرند.

سرقت هولناک 
چند روز پیش مأمــوران کلانتری نصر در 
جریان سرقتی هولناک قرار گرفتند. دزدان 
هنگام سرقت یک خودروی نیسان پسری 
حدودا 30ساله را زیر گرفته و باعث جراحات 
شدید او شده بودند. پسر جوان در بیمارستان 
بســتری بود و مأموران راهی آنجا شدند تا 
از او تحقیــق کنند. وی کــه نگهبان پروژه 
ســاختمانی بود گفت: صاحب کارم قصد 
داشت نیســان صفرش را بفروشد. 2 نفر در 
نقش خریدار به محل پــروژه آمدند. به جز 
من و صاحب پروژه، 2 نفر از دوســتان او نیز 
در محل بودند. خریداران پس از صحبت با 
صاحب کارم اصرار داشتند که پشت فرمان 
ماشین بنشــینند و چرخی با آن بزنند اما 
صاحب کارم می گفت ماشــین صفر است 
و مشــکلی ندارد. صحبت ها ادامه داشت تا 
اینکه صاحب کارم به همراه دوستانش وارد 
پروژه ساختمانی شدند و هنگام رفتن از من 
خواست تا با خریداران صحبت کنم و اگر قصد 
خرید دارند بیعانه از آنها بگیرم. صاحب کارم 
و دوستانش رفتند و خریداران با چرب زبانی و 
اصرار بیش از حد از من خواستند تا با ماشین 
دور بزنند. یکی از آنهــا می گفت در همین 
حوالی دور می زند تا ببیند موتور ماشین صدا 
می دهد یا نه، چراکه این روزها ماشین های 
صفر هم ایراد فنی دارند. سرانجام راضی شدم 

و گفتم باید خودم هم همراهشان باشم. آنها 
قبول کردند و سوار ماشین شدیم و حرکت 
کردیم اما در بین راه ناگهان یکی از خریداران 
در ماشــین را باز کرد و دیگری با لگد مرا به 
بیرون پرتاب کرد. با وجود این دستانم را به در 
ماشین گرفتم تا مانع فرار دزدان شوم اما آنها 
مرا هل دادند و وقتی به زمین افتادم مرا زیر 

گرفتند و فرار کردند.

در تعقیب سارقان قاتل
مرد مصدوم جزئیات سرقت هولناک را برای 
پلیس شرح داد و تحت درمان قرار گرفت اما 
2روز بعد به رغم تلاش پزشکان جانش را از 
دست داد. با مرگ وی گزارش این حادثه به 
قاضی محمد حسین زارعی، بازپرس جنایی 
تهران اعلام شد و او دســتور تحقیقات در 
این باره را صادر کرد. در گام نخست مأموران 
به بررســی تصاویردوربین های مداربسته 
پرداختند و با وجود اینکه دزدان چهره های 
خود را با ماســک پوشــانده بودند و سعی 
داشتند ردی از خودشــان به جا نگذارند 
اما یکی از آنها شناســایی و چند روز قبل 
دستگیر شد. مرد دســتگیر شده اما منکر 
اســت و می گوید که به اشــتباه دستگیر 
شده اســت. او درحالی منکر سرقت است 
که 3نفر از شــاهدان و حتی صاحب پروژه 
و دوســتان وی نیز او را به عنــوان خریدار 
شناســایی کرده اند. در این شرایط متهم 
با دستور بازپرس جنایی بازداشت شده و 
تحقیقات از وی توسط مأموران اداره دهم 
پلیس آگاهی تهران ادامه دارد تا اسرار این 

سرقت مرگبار فاش شود.

بدهی 1.5میلیــارد تومانی پســر تاوان 
سنگینی برای او داشت. وی برای گرفتن 
پول با پدر ثروتمندش درگیر شد و دست 
به جنایتــی هولناک زد و بــرای گمراه کــردن پلیس به 

داستانسرایی پرداخت اما در نهایت دستش رو شد.
 به گزارش همشــهری، صبح بیست و هفتم دی ماه امسال 
به قاضی مصطفی واحدی، بازپرس جنایی تهران خبر رسید 
که مردی 60ساله داخل ماشینش به قتل رسیده است. پس 
از اعلام این گزارش تیم جنایی در صحنه جرم حضور یافتند 
و با جسد مردی میانســال داخل ماشینش درحالی مواجه 
شــدند که بر اثر شــلیک گلوله و ضربات چاقو جان باخته 
بود. نخســتین فردی که گزارش این قتل را به پلیس اعلام 
کرده بود پسر مقتول بود. وی به مأموران گفت:پدرم وضع 
مالی خیلی خوبی داشت و کارش خرید و فروش تجهیزات 
آتش نشانی بود. امروز به دنبال او رفتم تا برای دیدن خواهرم 
به خانه او برویم.  در مسیر شیرینی هم خریدیم اما  در بین راه 
از پدرم خواستم چند دقیقه داخل ماشین منتظرم بماند تا 
برگردم. می خواستم بروم وسایل مورد نیازم را از داخل خانه 
بردارم اما وقتی برگشتم با صحنه دردناکی مواجه شدم. پدرم 
خون آلود پشت فرمان ماشینش افتاده بود و من وحشت زده 

فریاد کشیدم و از مردم کمک خواستم.

مظنون آشنا
جسد مقتول به پزشکی قانونی انتقال یافت و تحقیقات برای 
کشف راز جنایت آغاز شد. در پرس و جو از خانواده وی معلوم 
شد که مقتول با هیچ کس خصومت شخصی نداشته است. 
اما در ادامه بررسی ها معلوم شد که او از مدتی قبل با پسرش 
دچار اختلافاتی شده و باهم چند بار درگیر شده بودند. همین 
کافی بود تا دستور بازداشــت پسر مقتول به عنوان مظنون 
صادر شود.حدس تیم جنایی درست بود و بازجویی از پسر 
جوان اسرار جنایت را فاش کرد. او اعتراف کرد که در درگیری 
جان پدرش را گرفته است. وی گفت:پدر و مادرم سال ها قبل 
از یکدیگر جدا شدند و پدرم بعد از طلاق به صورت موقت با 
زنی ازدواج کرد. در همه این ســال ها برای همسر دومش و 
فرزندان او پول زیادی خرج کرد که این موضوع مرا به شدت 
عذاب می داد. با این حال سعی می کردم روی پاهای خودم 
بایستم و محتاج کمک پدرم نباشم. همین موجب شد تا پول 
از افراد غریبه قرض کنم و برای برگرداندن بدهی هایم ناچار 
شدم پول نزول کنم. همه اینها مرا هر روز بدهکارتر از دیروز 
می کرد تا جایی که حدود یک میلیارد و نیم بدهی بالا آوردم. 
دیگر راهی جز قرض گرفتن نداشتم. به همین دلیل به سراغ 
پدرم رفتم اما او حاضر نمی شد به من پول بدهد. وی ادامه 
داد: از قبل اسلحه ای تهیه کردم و روز حادثه به سراغ پدرم 

رفتم تا با او درباره مسائل مالی صحبت کنم. اما بحثمان شد 
و با یکدیگر مشاجره کردیم. من که به شدت عصبانی بودم 
با شلیک گلوله و ضربات چاقو جان پدرم را گرفتم و بعد به 
داستانسرایی پرداختم اما در نهایت لو رفتم. پسرجوان در 
حالی چنین ادعایی را مطرح کرده که در تحقیق از خانواده 
مقتول معلوم شده که وی همیشه از پسرش حمایت می کرده 
و در همه این سال ها میلیاردها تومان پول در اختیارش قرار 
داده است. در این شرایط متهم به قتل با قرار قانونی در اختیار 
مأموران اداره دهم پلیس آگاهی تهران قرار گرفته و تحقیقات 

از وی برای معلوم شدن انگیزه اصلی ادامه دارد.

بخت با کارگران کارخانه حلوا شکری 
مشــهد یار بود که در زمان انفجار 
دیگ بخار، کارخانه تعطیل شــده 
بود و آنها به خانه هایشــان رفته بودند. در این حادثه 
هولناک که شــامگاه یکشــنبه رخ داد، دیگ بخار 
کارخانه ای که قرار بود به زودی افتتاح شود، منفجر 
شد و جان پیمانکار مشــهدی و 3تکنسین تهرانی 

را گرفت.
به گزارش همشــهری، حــدود ســاعت 7عصر روز 
یکشنبه، تلفن قاضی صادق صفری، کشیک جنایی 
مشــهد به صدا درآمد و ماجــرای انفجاری هولناک 
در کارخانه تازه تاســیس حلوا شــکری در شهرک 
صنعتی جاده کلات به او گزارش شــد. وقتی قاضی 
جنایی و مأموران پلیس، در محل حادثه حاضر شدند 
دقایقی از حادثه گذشته بود و تیم های آتش نشانی 
در حال آواربرداری و جســت وجو برای پیدا کردن 
حادثه  دیدگان بودند. شــدت انفجار به حدی بود که 
سقف کارخانه از بین رفته و میله های آهنی تا شعاع 

100متر آن طرف تر پرتاب شــده بود. محل حادثه 
یکی از 4ســوله بزرگ کارخانه حلوا شکری که قرار 
بود طی روزهای آتی و با حضور مسئولان در مشهد 

افتتاح شود. 

شروع تحقیقات
تحقیقات اولیــه از این حکایت داشــت که در زمان 
حادثه 5نفــر در آنجا حضــور داشــته اند و 20 الی 
30دقیقه قبل از انفجار، حدود 50 تا60 نفر کارگری 
که در آنجا سرگرم انجام کارهای پایانی و نظافت بودند، 
با اتمام ساعت کاری شان کارخانه را ترک کرده و به 
خانه هایشان رفته بودند. این درحالی بود که با توجه 
به شــدت مهیب انفجار اگر کارگران در آنجا حضور 

داشتند، بی شک فاجعه ای هولناک رخ می داد.
در ادامه معلوم شد که این حادثه به دلیل انفجار دیگ 
بخــار رخ داده و از میان 5نفری کــه در آنجا حضور 
داشتند، 4نفر از آنها به طرز دلخراشی جان باخته و 
اعضای بدن آنها به اطراف پرت شده بود. نفر پنجم که 

کمی دورتر از محل انفجار حضور داشت نیز به  شدت 
مصدوم شده که به بیمارستان انتقال یافت و هم  اکنون 

در بخش مراقبت های ویژه بستری است.

دیگ بخار 
درحالی که بیش از60 آتش نشان سرگرم آواربرداری 
و جست وجو برای پیدا کردن بقایای اجساد قربانیان 
بودند، بررســی ها زیرنظر قاضی صادقی ادامه یافت و 
جزئیات بیشتری از چگونگی انفجار به دست آمده است. 
ماجرا از این قرار بود که صاحب کارخانه حلواشکری که 
مالک کارخانه دیگری نیز در مشهد است، از مدتی قبل، 
کار احداث کارخانه بزرگ حلوا شــکری را آغاز کرده 
بود. یکی از پیمانکاران، مردی بود که وظیفه نصب و 
راه اندازی دیگ بخار را به عهده داشــت. دیگ بخار با 
تلاش 3متخصص تهرانی در این محل نصب شده و روز 
حادثه قرار بود دیگ بخار در حضور پیمانکار آزمایش 

شود. 3متخصص تهرانی راهی مشهد شده و به همراه 
پیمانکار و یکی از آشنایان او، راهی کارخانه شدند که 
دیگ بخار را آزمایش کنند. فشار دیگ بخار در هنگام 
آزمایش باید به عدد 6می رسید و آنها منتظر بودند تا 
نمایشگر به این عدد برسد اما زمانی که عدد نمایشگر 
از 4رد شد، ناگهان انفجار رخ داد و این حادثه هولناک را 
رقم زد. این اطلاعات در حالی در اختیار قاضی جنایی 
قرار گرفت که عملیات جست وجو و آواربرداری تا صبح 
دیروز ادامه داشته و با انتقال قطعات اجساد به پزشکی 
قانونی معلوم شد که جز4 قربانی حادثه، کسی در این 
ماجرا کشته نشده است. در این شرایط بازپرس پرونده، 
دستورات ویژه برای بررسی این حادثه را صادر کرده و 
یکی از مدیران کارخانه با دســتور وی بازداشت شده 
و تیم ویژه ای از کارشناســان ماموریت یافته اند تا در 
تحقیقات تخصصی، علت این انفجار را که خســارات 

مالی زیادی به بار آورده مشخص کنند.

20دقیقه پیش از انفجار هولناک کارخانه، کارگران آنجا را ترک کرده بودند

مقتول قبل از مرگ، قاتلانش را لو داد داماد به صحنه جنایت بازگشت

تصمیم هولناک پسر بدهکار

مردی که در جنایتی هولناک، همســر 
سابقش را همراه با مادر و خواهر او با شلیک 
گلوله به قتل رسانده بود به محل ارتکاب 

جرم برگردانده شد و صحنه جنایت را بازسازی کرد.
به گزارش همشــهری، این جنایت ســاعت 4صبح روز 
پنجشنبه هفتم بهمن ماه در شــهرک پردیس کرمانشاه 
اتفاق افتاد. مردی جوان با وجود داشــتن یــک فرزند از 
همســرش که دخترخالــه اش نیز بود جدا شــده بود اما 
همچنان با همسر سابقش و خانواده او رفت وآمد داشت. او 
شب قبل از حادثه به بهانه دیدن فرزندش به خانه خاله اش 
رفته بود اما ساعتی بعد درحالی که همسرش همراه با مادر 
و خواهر او در خواب بودند با شــلیک گلوله هر 3نفر را به 
قتل رساند و گریخت. هرچند داماد جنایتکار تلاش کرد 
از کرمانشاه فرار کند، اما چند ســاعت بعد توسط پلیس 

دستگیر شد.
با گذشــت 4روز از وقوع این جنایت متهم روز گذشته به 
محل حادثه بازگردانده شــد و در مقابل بازپرس جنایی 
صحنه جنایت را بازســازی   و جزئیات دقیق تری از آنچه 
اتفاق افتــاده را بازگو کرد. امیرحیــدر محمدی، بازپرس 
ویژه قتل دادسرای کرمانشــاه در حاشیه بازسازی صحنه 
این جنایت گفــت: در این پرونده، قاتل با نقشــه قبلی و 
برنامه ریزی ای که از حدود یک هفته پیش از وقوع جنایت 

داشت، ســلاح کلت کمری خریداری کرده بود. از آنجاکه 
قاتل با قربانیان رابطه فامیلی داشــت و باتوجه به اینکه از 
همسر ســابق خود که در این حادثه او را به قتل رسانده، 
فرزند مشترک داشت، زمینه رفت وآمدش به منزل مقتولان 

فراهم بود.
بازپرس ویژه قتل درباره شب حادثه گفت: آن شب متهم 
با حضور در منزل مقتولان، با استفاده از آب میوه مسموم، 
مادر همسر، خواهر همسر و همسر سابق خود را مسموم 
کرد و منتظر ماند تا بیهوش شوند  یا به خواب عمیق بروند. 
با وجود اینکه فرزند خردسال قاتل نیز در آنجا حضور داشت 
اما او بعــد از اطمینان از اینکه قربانیــان به خواب عمیق 
رفته اند، وارد اتاقی که هر سه مقتول در آن خوابیده بودند 
شد و با استفاده از کلت کمری خود به هریک از آنها 2 گلوله، 

یکی به سر و دیگری به سینه شلیک کرد.
محمدی در ادامه گفت: متهم پس از وقوع جنایت از محل 
حادثه فرار کرد و قصد خروج از کرمانشــاه را داشت اما با 
بررسی های اطلاعاتی انجام شده از سوی پلیس آگاهی او 
در کمتر از چند ساعت در خانه یکی از آشنایانش در یکی 
از محلات حاشیه شهر دستگیر شد و انگیزه خود را مسائل 
خانوادگی و اختلافات ریشه دار و قدیمی با مقتولان اعلام 
کرد. براساس این گزارش، هم اکنون متهم در بازداشت به 

سر می برد و تحقیقات در این خصوص ادامه دارد.

داخلی

دادسرا

جنایی
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کشــتار معترضان در »یکشــنبه 
خونین« ایرلند شــمالی فقط چند 
دقیقه طول کشــید اما تلاش برای 
کشــف حقیقت درباره این فاجعــه و درک دلایل 
صدور فرمانی که منجر به خلق چنین فاجعه انسانی 
شد، بیش از 12سال زمان برد و بالغ بر 280میلیون 
دلار هزینه روی دست انگلیس گذاشت. همزمان با 
پنجاهمین سالگرد کشــتار1972 ایرلند، محاکمه 
نشدن مسببان این واقعه، داغ بازماندگان را هنوز تازه 
نگه داشته است. علاوه بر این نشانه های چند دستگی 
و تفرقه که برای چندین دهه ایرلند را درگیر شورش 
و خشونت و درگیری های داخلی کرده و زمینه کشتار 
یکشــنبه خونین را فراهم آورده بود، در این کشور 

همچنان پابرجا و در آستانه شدت گرفتن است.

حقیقت یکشنبه خونین 
این جنایت به دست هنگ چتربازان ارتش انگلیس 
رخ داد. واحــدی از نظامیان انگلیســی که زمانی 
به خاطر نمایش شجاعت و توانمندی در نبرد آرنهام 
در جنگ جهانی دوم و جنگ فالکلند در سال1982 
به شهرت رسیده بودند. پرســش و ابهام اصلی این 
بود که آیا واقعــا به گفته عده ای از ســربازان، این 
کشتار در واکنش به تهدید و حمله مسلحانه ارتش 
جمهوریخواه ایرلند انجام گرفته است؟ نتایج تحقیق 
و تفحص رســمی نشــان داد که این ادعا واقعیت 
نداشته است. هیچ یک از 14نفری که در آن یکشنبه 
کشته شدند، برای کسی تهدید و خطری جدی به 
شمار نمي رفت یا اقدامی انجام نداده بودند که بتوان 
به بهانه آن شلیک بیش از 100گلوله را توجیه کرد.

پای ارتش انگلیس به بهانه میانجیگری میان طرفین 
درگیری های فرقه ای به ایرلند باز شد. اما در نهایت 
این نیروها بر مقابله با ارتش جمهوریخواه ایرلند که 
مخالف حضور انگلیسی ها در کشور بودند متمرکز 
شــدند. 2گروه در آن ســال ها در ایرلند با یکدیگر 
درگیر بودنــد. ملی گرایان کاتولیک که خواســتار 
ایرلندی واحد و مســتقل بودند و پروتستان هایی 
طرفدار انگلیس کــه خواهان آن بودنــد تا ایرلند 
بخشــی از انگلیس باقی بماند. درگیری میان این 
دو گروه بیش از 3دهه ادامه داشــت و جان بیش از 
3600نفر را گرفت. اما درنهایت در ســال1998 با 
امضای پیمان »جمعه نیک« یا »بلفاست« ظاهرا به 
پایان رسید. یکشنبه خونین اما نقطه عطفی در تاریخ 
درگیری های ایرلند بود و منجــر به قدرت گرفتن 
ارتش جمهوریخواه ایرلند شد. به گفته ادوارد دَلی 
یکی از شاهدان کشتار، بســیاری از جوانانی که در 
آن دوران به اتهام همکاری با ارتش جمهوریخواه در 
زندان محبوس بودند می گفتند اگر شاهد یکشنبه 

خونین نبودند، هرگز عضو این گروه نمی شدند.

کشتار چگونه آغاز شد؟
تحقیق و تفحص رســمی درباره یکشــنبه خونین 

توســط یک قاضی انگلیســی به نام مارک سویل و 
به درخواســت تونی بلر، نخست وزیر سابق انگلیس 
در سال1998 آغاز و در سال2010 به پایان رسید. 
نتایج این تحقیق، نشان می دهد آغاز فرایندی که به 
کشتار1972 منجر شد، الگوی مشابهی با همه دیگر 
رویداد های اعتراضی مدنی داشــته است. عده ای 
از فعــالان مدنی در شــهر دِری از برنامه خود برای 
برگزاری تظاهرات علیه قانون جدید انگلیسی خبر 
دادند؛ قانونی که براســاس آن انگلیس می توانست 
بدون برگزاری دادگاه افــراد را زندانی کند. مقامات 
برگزاری هرنوع تجمع اعتراضی را غیرقانونی اعلام 
کردند، اما تظاهرات برگزار شد. معترضان به سمت 
پلیس سنگ پرتاب می کردند و پلیس هم با گلوله 
پلاستیکی و گاز اشک آور پاسخ می داد. در دل این 
هیاهو فرماندهی ارشــد به نیروهای خود دســتور 
داد افراد خطرناک را دستگیر کنند و به افرادی که 
مسالمت آمیز اعتراض می کنند کاری نداشته باشند. 

اما یک مقام میان رتبه این دســتور را نادیده گرفت 
و به نیروهایش دســتور حمله داد. پس از آن، فقط 
10دقیقه طول کشید تا سربازان خود را با خودرو به 
محله بوگسایت شهر دِری برسانند و مردم بی دفاع را 
به ضرب گلوله به قتل برسانند. یک هفته پس از آن 
بود که ســفارت انگلیس در دابلین به آتش کشیده 
شــد. دامنه اعتراضات به این قتل عام تا شیکاگوی 
آمریکا هم پیــش رفت. براســاس تحقیقات انجام 
شده، همه سربازان انگلیسی که مستقیما در شلیک 
مستقیم به مردم دخیل بوده اند، برای درگیر نشدن 
با مردم دستورالعملی مشــخص داشته اند که از آن 
تخطی کرده اند. هویت هیچ یک از این سربازان افشا 
نشد. دادگاهی نیز برای آنها تشکیل نشد. اگرچه در 
همان سال تحقیق  و تفحصی درباره کشتار صورت 
گرفت، اما این گــزارش به حدی به نفــع دولت و 
سربازان انگلیسی و در راستای توجیه جنایت رخ داده 
بود که کسی آن را به رسمیت نپذیرفت. در نهایت در 

اواسط سال2010 دیوید کامرون، نخست وزیر وقت 
انگلیس پس از انتشار گزارش سویل، رسما نسبت به 
وقوع این فاجعه معذرت خواهی کرد و آن را اقدامی 

ناموجه و غیرقابل توجیه خواند.

آتش زیر خاکستر
روند التیام جراحت های این چنینی به شــدت کند 
اســت. اما روند التیام از آسیب های یکشنبه خونین 
به واســطه تداوم تفرقه در ایرلند و محکوم نشــدن 
مسببان کشتار ممکن است طولانی تر از حد انتظار 
باشد. در آستانه پنجاهمین سالگرد یکشنبه خونین، 
فردی برای آزردن بازماندگان کشــتار، پرچم هنگ 
چتربازان ارتــش انگلیس را به تیر چــراغ برقی در 
شهر دِری آویخت. این نشان می دهد حتی با وجود 
گذشت نیم قرن از درگیری های خشونت بار ایرلند، 
هنوز آثار دو دستگی و خصومت در این کشور به قوت 
خود باقی است. علاوه بر این، با وجود بی گناه شناخته 
شدن افرادی که در یکشــنبه خونین کشته شدند، 
هیچ فرمانده یا سربازی در رابطه با کشتار این افراد 
بی گناه و غیرنظامی متهم نشد. اواسط سال2021 
بود که دادستانی انگلیس اعلام کرد تنها سربازی که 
در پرونده این کشتار متهم شناخته شده، مشهور به 
»سرباز افِ«  دادگاهی نخواهد شد. به گفته دادستانی، 
شیوه به دســت آمدن مدارک علیه این سرباز مانع 
برگزاری دادگاه شده است. سرباز اف در سال2019 
به قتل 2نفر و تلاش برای قتل 5نفر دیگر متهم شد. 
شواهد و مدارک موجود برای متهم ساختن 16عضو 
دیگر هنگ مهاجم کافی اعلام نشد. اکنون همان یک 
متهم هم قرار نیست به دادگاه کشیده شود؛ موضوعی 

که خشم و اندوه بازماندگانی را درپی داشته است.

یکشنبه خونین ایرلند؛ زخم 50ساله
50سال از جنایت نیروهای ارتش انگلیس در ایرلند شمالی می گذرد، اما نشانه های تفرقه و تخاصم در این کشور همچنان پابرجاست

جهان نما

داعشي ها با پاسپورت و ویزاي جعلي 
در راه غرب 

گاردین در گزارشي اختصاصي از تهیه ویزا و پاسپورت 
جعلي توسط اعضاي داعش و سفر آنها از سوریه به 

آمریکا و اروپا خبر داده است 

تجارت رو به رشد تهیه پاسپورت هاي جعلي با ویزاي رسمي 
و مهر سفر، به نیروهاي داعش در سوریه این فرصت را داده 

است تا به انگلیس، کانادا و آمریکا سفر کنند. 
به گزارش گاردین، یک شــبکه تهیه این اقلام که توســط 
گروهي ازبک ســاکن ترکیه اداره مي شود، پاسپورت ها را تا 
15هزار دلار به متقاضیان مي فروشــد. این باند جاعلان، با 
گروه هاي افراطي ارتباط دارند. گاردین مطلع شده است که 
دست کم در 10مورد، افراد بعد از اینکه به صورت غیرقانوني 
از مرز ترکیه عبور کرده انــد، از این پاســپورت ها و ویزاها 
استفاده کرده  تا از طریق فرودگاه استانبول به مقاصدي در 

غرب سفر کنند. 
فروشندگان این مدارک جعلي گفته اند که محبوب ترین سفر 
براي خریداران، اتحادیه اروپاست اما گفته اند که دست کم 
در 2مورد، خریداران موفق شده اند با پاسپورت  هاي جعلي 
روس، به مکزیک هم سفر کنند و از آنجا به صورت غیرقانوني 

از مرز آمریکا بگذرند. 
کار این گروه جاعل چنان رونق گرفته اســت که آنها اخیرا 
در پیام رسان تلگرام، کانالي با نام »گروه مشاوره اي جهاني 
استانبول«  ایجاد کرده اند. افزایش معامله این پاسپورت ها 
به این معناســت که نیروهاي افراطي مي توانند بدون اینکه 
ردي در رادارهاي نهادهاي امنیتي دنیا بگذارند، به آســاني 
در سراسر دنیا پخش شــوند و بدون اینکه به خاطر جنایات 
پیشین خود محاکمه شوند، به زندگي عادي خود ادامه دهند 
و یا بدتر از آن، براي فعالیت هاي تروریستي در کشورهایي به 

جز سوریه برنامه ریزي کنند. 
یکي از جاعلان ازبک در چت با گاردین گفته است: »من از 
مشتریان نمي پرسم که عضو کدام گروه هستند. من مایلم که 
با هرکسي که مي توانم کار کنم. وظیفه من نیست که ببینم 
چه کسي خوب است و چه کســي نیست. این کار نهادهاي 

امنیتي است.«
مقام هاي امنیتي غربي در سال2015 هشــدار داده بودند 
که داعش موفق شــده اســت تجهیزات مشــخصي مثل 
پاســپورت هاي خام و چاپگرهاي مخصوص آنها را به دست 
بیاورد تا پاسپورت هاي سوریه ای و عراقي بسازد و آنها را در 
اختیار نیروهاي عملیاتي خود قرار دهد و آنها هم خود را در 
میان یک میلیون پناهجویي که به اروپا فرار کرده بودند به این 
قاره رسانده اند. کمي بعد از موج اصلي سفر مهاجران به اروپا، 
داعش مسئولیت چند حمله از جمله حمله به تئاتر باتاکلان 
در سال2015 در پاریس و بمب گذاري استادیوم منچستر در 
ســال2017 را به عهده گرفت.  از آن زمان، نیروهای مرزي 
اروپایي فناوري هاي خود براي تشخیص پاسپورت هاي جعلي 
را بالا برده اند. به موازات آن اما فروشندگان این پاسپورت ها 
هم در کار خود پیشــرفت کرده اند و براي اینکه شــانس لو 
رفتن محصولاتشان کمتر شود، از پاسپورت هاي کشورهاي 

متنوع تري استفاده مي کنند. 
گروه جاعلان ازبک در ویدئویي پاسپورت هاي جعلي خود با 
ملیت هاي فرانسوي،  بلژیکي، بلغاري و روس را نشان داده اند 
که به نظر مي رسد همگي آنها هولوگرام ها و مهرهاي امنیتي 

واقعي دارند. 
این پاسپورت ها چنان شــبیه پاسپورت هاي واقعي هستند 
که نشــانگرهاي امنیتي آنها زیر نورهاي نمایانگر، مشخص 
مي شوند. حتي وقتي که زیر اسکنرهاي موجود در فرودگاه ها 

گرفته مي شوند هم به درستي خوانده مي شوند. 
یک منبع در وزارت کشــور آمریکا به گاردین گفته اســت: 
»یک فروشنده مشخص در ترکیه وجود دارد که براي اعضاي 
داعش اسنادي با کیفیت بســیار بالا تهیه مي کند...ما آگاه 
هســتیم که اعضاي داعش از پاسپورت هاي جعلي استفاده 
مي کنند تا وارد اروپا شوند و نهادهاي امنیتي اروپایي هم در 

دستگیري آنها ناکام هستند.«
مشتري اصلي باند جاعلان ازبک در ترکیه، نیروهای وابسته 
به داعش هســتند، اما این باند به دنبال بازارهاي جدید هم 

مي گردد. 
در یک کانال تلگرامي،  که مخاطبان آن اعضاي کمپ الهول 
هستند، یکي از اعضاي این باند خطاب به پناهجویان نوشته 
است: »اگر مدارک جعلي از روسیه،  آسیاي مرکزي، ترکیه و 
اروپا مي خواهید به من پیام بدهید.« حدود 60هزار زن و مرد 
که با داعش در ارتباط بوده اند در این کمپ زندگي مي کنند. 
اعضاي رده پایین داعش، معمولا پول خرید حتي یک مدرک 
را هم ندارند اما اعضاي رده بالا معمولا چند پاسپورت و ویزا از 
چند کشور مي خرند و با استفاده از آنها، آزادانه به کشورهاي 

مختلف در سراسر دنیا سفر مي کنند. 
پاسپورت ها، قیمت هاي مختلفي دارند؛ پاسپورت هاي روس، 
قزاقستاني و قرقیزستاني ارزان ترین هستند و به همراه ویزاي 
محدود شنگن، 5 تا 6هزار دلار قیمت دارند. پاسپورت هاي 
گران تر،  پاسپورت هاي اوکراین و مولداویایي هستند که سفر 

با آنها به اروپا، بدون ویزا امکان پذیر است. 
گران ترین پاسپورت ها، پاسپورت کشورهای اتحادیه اروپاست 
که 8هزار دلار آب مي خورد. غربي ها و اعرابي که فرانسوي بلد 
هستند، معمولا پاسپورت فرانسوي و بلژیکي مي خرند. این 
پاســپورت ها، در واقع پاســپورت غربي هایي است که بعد از 
سفر به استانبول، پاسپورت  خود را حدود 2هزار و 500یورو 
مي فروشند. جاعلان، عکس متقاضیان را روي این پاسپورت ها 
مي چســبانند و مهرهاي آنها را جعل مي کنند. فروشندگان 
پاســپورت هم به پلیس شــکایت مي کنند که پاسپورتشان 

دزدیده شده و از کنسولگري درخواست المثني مي کنند.

الکسی پوشکوف
سناتور ارشد روسیه

2022، ســال تنــش میــان مســکو و 
واشــنگتن اســت. صلــح فقــط بــا یک 
نظم جهانــی جدیــد برقــرار می شــود. 
آمریکا دیگر با ما به عنوان یک قدرت 
ثانویه رفتار نمی کند. آمریکا به تدریج 
جایــگاه خــود را در جهــان از دســت 
می دهــد. آنهــا ســوریه را از دســت 
دادنــد. نبــرد افغانســتان را باختنــد و 

مجبور شدند از عراق خارج شوند.

یحیی سریع
سخنگوی انصارالله یمن

ما عملیــات طوفان یمــن ۳ را در عمق 
امارات انجــام دادیم و اهــداف مهمی 
در ابوظبــی را بــا موشــک بالســتیک 
ذوالفقــار هــدف گرفتیــم. امــارات تــا 
یمــن  علیــه  تجــاوز  در  کــه  زمانــی 
مشــارکت دارد، ناامــن خواهــد ماند. 
از صاحبــان مشــاغل و غیرنظامیــان 
خارجی و بومــی می خواهيم از نزدیک 

شدن به مراکز مهم خودداری کنند.

نقل قول

بــرخـــلاف پیش بینی هــا، 
سیوسیالیست های میانه روي 
پرتغال توانســتند با کســب 
اکثریت مطلق در انتخابات زودهنگام پارلمانی، 
حدنصاب لازم برای تشکیل دولت را به دست 

بیاورند.
هنوز نتایج نهایی و رسمی اعلام نشده، اما طبق 
گزارش خبرگزاری فرانسه تعداد کرسی های 
کسب شده توسط سوسیالیست های چپ میانه 
118کرســی از مجموع 230کرسی پارلمان 
اســت. این حزب در انتخابات ســال2019 
توانسته بود 108کرســی را از آن خود کند و 
به همین دلیل مجبور شد با احزاب کمونیست 
پرتغال کــه گرایش های چــپ افراطی دارند 
ائتلاف کند. خروج همین احزاب از ائتلاف هم 
باعث شد تا اکثریت از دست چپ ها خارج شود 
و دولت مجبور شود انتخابات پارلمانی را پیش 

از موعد مقرر برگزار کند.
آنتونیو کاســتا، نخســت وزیر کنونی و رهبر 
سوسیالیست های میانه رو، دیروز پس از اعلام 
نتایج اولیه در سخنانی که از پختگی سیاسی 
او حکایت دارد گفت: »اکثریت مطلق به معنای 
قدرت مطلق نیست؛ به معنای حکومت کردن به 
تنهایی نیز نیست. مسئولیت ما اکنون افزایش 
یافته و می خواهیم با همه پرتغالی ها کشور را 
اداره کنیم.« وضعیت چپ های میانه تا هفته 
قبل به گونه ای بود که خود کاستا در گفت وگو 
با رسانه ها اعلام کرده بود آماده است با احزاب 
همفکر برای تشکیل دولت آینده ائتلاف کند. 

به عبارت دیگر، خود کاســتا هم باور نمی کرد 
بتواند اکثریت مطلق را به دست بیاورد.

اکنــون سوسیالیســت های میانــه رو با این 
نتیجه درخشــان، جایگاه خود را نســبت به 
قبل مستحکم تر کرده اند. 2حزب چپ افراطی 
که با خروج از کابینه کاســتا، زمینه برگزاری 
این انتخابــات را فراهم کردنــد، هزینه اقدام 
خود را با از دســت دادن نیمی از کرسی های 
خود پرداخت کردند. آنها بــه عملکرد دولت 
کاســتا و همچنین بودجه پیشنهادی کابینه 
معترض بودند. همزمان، راســت های افراطی 
که در انتخابات قبلی فقط یک کرســی کسب 
کرده بود، توانسته در این دور سهم خود را به 
11کرسی افزایش دهند؛ اتفاقی که نگرانی ها 
درباره قدرت گرفتن احزاب راست افراطی در 

اروپا را دوچندان کرده است.
آنتونیو کاستا در ســال2015 پس از بحران 
بدهی اقتصــادی ســال های2011 تا 2014 
پرتغال، به نخســت وزیری رســید. دولت او 
توانســت این کشــور را از بحران عبور دهد و 
رشــد اقتصادی قابل قبولی را به ثبت برساند. 
با این حال، پرتغال همچنان فقیرترین کشور 
اروپایی غربی به حساب می آید و به کمک های 
اتحادیه اروپا برای عبور از بحران کرونا وابسته 
است. نتایج انتخابات اخیر، یک دولت باثبات تر 
و یکدســت برای آنتونیو کاســتا خواهد بود؛ 
دولتی که در شــرایط حســاس پس از کرونا، 
می توانــد بزرگ ترین برگ برنده در دســت 

نخست وزیر باشد.

پرتغال در دست چپ ها ماند

گزارش

اروپا

 تجمع خانواده هاي قربانیان در سالگرد کشتار یکشنبه خونین 
آنها انگلیس را به »تروریسم دولتي« متهم کرده اند.

خاورمیانه

روزنامه نیویورک تایمز ]آمريكا[

کیوسک

دولت سنگال به دنبال درآمدزایی از زباله
روزنامه نیویورک تایمز با انتشار عکســی از انبوه زباله  و 
زباله جمع کن ها، گزارش داده که دولت ســنگال تصمیم 
دارد با عبور از زباله جمع کن ها، با استفاده از یک سیستم 
رســمی، از بازار جدید زباله درآمدزایی کند. این مسئله 
می تواند زندگی هزاران زباله جمع کن فقیر این کشــور را 

به خطر بیندازد.

 انهدام بزرگ ترین شبکه جاسوسی 
رژیم صهیونستی در لبنان 

گروه های امنیت داخلی لبنان، بیش از 15باند جاسوســی 
اسرائیلی در مناطق مختلف این کشــور و سوریه را مهندم 
کردند؛ این یکی از بزرگ ترین عملیات های امنیتی است که 

از سال2008 در این کشور انجام شده است.
روزنامه الاخبار لبنان نوشته است که شــعبه اطلاعات در نیروهای امنیت 
داخلی به صورت کاملا محرمانه از حدود یک ماه پیش این عملیات امنیتی 
را آغاز کرده بود. اهداف این جاسوسان تنها محدود به جمع آوری اطلاعات 
درباره مقاومت لبنان و مراکز آن نبــوده بلکه درباره عملیات فراگیری علیه 
گروه های مقاومت فلســطین که در لبنان هســتند به ویژه جنبش حماس 
نیز بوده اســت. یکی از جاسوســان رژیم صهیونســتی به درون حماس و 
حزب الله نفوذ کرده بود. او در پوشــش فعالیت هایی به نفع سازمان ملل به 
آمارگیری و پژوهش و نظرسنجی می پرداخت. همچنین یکی از اعضای این 
باندها مشغول رصد مقرهای نظامی، غیرنظامی و تجاری بوده و نقشه های 
جاده ها و ساختمان هایی در دمشق را فراهم می کرد. الاخبار نوشته که رژیم 
صهیونیســتی تعدادی از کارکنان نهادها و جمعیت های غیردولتی را برای 
جمع آوری اطلاعاتی درباره وضعیت سیاسی و اجتماعی در ضاحیه جنوبی 
بیروت اســتخدام کرده بود. آنها به اطلاعاتی درباره مراکز حزب الله و برخی 

مراکز ارتش نیز دست پیدا کرده بودند.
برخی از اعضای این شبکه، اطلاعاتی درباره گروه های حماس در اردوگاه های 
لبنان و همچنین درباره شخصیت های فلســطینی و برخی اماکن نظامی، 

جمع آوری می کردند. 
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گرينويچ

 برف، سیبری را سیاهپوش کرد

ماگادان: ســاكنان 2 منطقه در سيبری روسيه 
پس از بارش برفی سياه شاهد سياهپوش شدن 

تمام سطح زمين شدند.
به گزارش ديلی ميل، برای نمونه اين برف ســياه 
 Seimchan و Omsukchan در روســتاهای
كه چشم هايشــان در اين منطقه سردسير فقط 
به ســفيدی برف عادت دارد دوده های ســياه با 
برف تركيب شــده بود و تمام روستا با پوششی 
ســياه تغييررنگ داده بود. پس از انتشار ويدئو و 
عکس هايی از اين مناطق در شبکه های اجتماعی 
مقامات به رسانه ها گفتند اين برف سياه در واقع 
ناشــی از دوده ســوخت  زغالی بوده كه كيفيت 
مناسبی نداشــته اســت. چند روز پيش دمای 
هوا در اين منطقه بــه 50درجه زير صفر نزديک 
شد و مصرف سوخت های فســيلی مانند زغال 

افزايش يافت.

کرايه بالکن در سوئیس 

زوريخ: با افزايش كرايه خانه در سوئيس برخی در شهرهای 
شلوغ مانند زوريخ بالکن خانه شــان را هم كرايه می دهند. 
به گزارش گارديــن، برای نمونه زنی در اين شــهر در ازای 
پولی معادل 540دلار آمريکا بالکن خانه اش را با يک چادر 

مسافرتی به مدت يک ماه اجاره می دهد. 
بيشــتر كســانی كه اين بخش از خانه او را اجاره می كنند 
دانشجوهايی هستند كه از پس پرداخت اجاره يک خانه كامل 
بر نمی آيند. قوانين سوئيس اما به مالکان اجازه نمی دهد بيش 
از يک ماه اين بخش از خانه را با وسيله نامناسب و ناايمنی 
مانند چادر مسافرتی به مستأجر بدهند. بنابراين برای نمونه 
سندرا كه از اين قانون آگاه است بالکن خانه اش را فقط برای 

يک ماه اجاره می دهد.
در مجموع يافتن ملک مناسبی برای اجاره در شهر های بزرگ 
سوئيس مشکل است. زوريخ، ژنو و بازلکه تنها بخش كوچکی 
)0.10، 0.33 و 0.45درصــد( به اجاره ملک در ســوئيس 
مبادرت می ورزند.  اجاره بها برای ســوئيت يک نفره نقلی 
ماهانه حدود 750 فرانک و اجاره بهای آپارتمان يک خوابه 
50-40 متری در حدود 1300فرانک است كه البته خانه با 
وســايل كامل يا به اصطلاح مبله معمولا حدود 100-150 

فرانک گران تر است.

کلاغ های سوئد پاکبان می شوند
 

استکهلم: يک شــركت نوپا  s tartup در سوئد كلاغ ها را 
طوری آموزش می دهد تا در ازای دريافت غذا ته سيگار های 
شهر را جمع  كنند. به گزارش آديتی سنترال، كاركنان اين 
شــركت ابتدا در مکان هايی از پيش تعيين شده به كلاغ ها 
غذا می دهنــد، پس از مدتی ميزان غذا كم می شــود و آنها 
كشف می كنند هنگامی كه ته ســيگار های دور دستگاه را 
داخل محفظه می اندازند، غــذا دريافت می كنند، با همين 
ترفند به ظاهر ساده كلاغ ها اندک اندک سراغ ته سيگار های 
 اطــراف ســاختمان و ســپس ته ســيگار های مکان های

دورتر می روند.
كريستين گانتر هانسن، مدير شــركت در اين باره می گويد: 
براساس آمار های منتشر شده در سوئد حدود يک ميليارد 
ته ســيگار در خيابان های اين كشور رها شــده است، اين 
ميزان 62درصد از حجم تمام زباله های سطح خيابا ن های 

كشور است.

زير سايه شبکه های اجتماعی...                                                                                                                                                             عکس: محمد عباس نژاد اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

سه شنبه

   هرچی به تو 
تعلق داشته از بین رفته*

 
با بازشــدن درهای ســينماها 
تا ســاعتی ديگر و از بعدازظهر 
امروز، جشــنواره فيلــم فجر، 
40 ســالگی اش را جشــن می گيرد. در همه اين 4دهه، 
خيلی هايمان با آن خاطره ساخته ايم؛ با فيلم ها، با صف ها 
و با سينماها. برای بعضی از فيلم ها، از صبح خيلی زود يا تا 
نيمه های شب، ساعت ها در صف ايســتاديم تا بليت پيدا 
كنيم. در سرمای استخوان ســوز نيمه دوم بهمن، سيگار 
كشيده ايم و همانجا، ايســتاده يا نشسته، ناهار يا شام هم 
خورده ايم. حتی در همين صف ها، رفيق شــديم، عاشق 
شديم و فارغ شــديم. 10 روز جشــنواره برای فيلم بازها، 

حال وهوای ديگری دارد.
 امــا مايی كه زندگی مــان از 12تا 22بهمن هرســال در 
سينماها می گذرد، با خود سينماها چه بسيار خاطره كه 
ساخته ايم. شايد چون تاريکی سينماها گوشه دنجی بود تا 
در تنهايی خود غرق و معطوف و مبهوت پرده نقره ای شويم؛ 
سينماهايی كه دســت كم تا يک دهه پيش، يا تک سالنه 
بودند يا اگر چندسالن داشتند، تنها كاركرد و كاربردشان 
آن بود كه فيلم اكران كنند. آنها بماهو ســينما بودند. از 
در كه وارد می شــدی، بليت می خريدی، شايد از بوفه اش 
چيزی می خريدی و در سالن معمولی يا لژ، جايی برای خود 
پيدا می كردی، و برخی شان به خاطر معماری شان يا حتی 

بوفه شان، سر زبان ها بودند.
حالا اما ســينماها ديگر حــال گذشــته را ندارند. جزئی 
از مجموعه های غول پيکــر تجاری-اداری شــده اند كه 
اگرچه چندين سالن دارند و به همين درندشت بودن شان 
می نازند امــا همين كه بايد از لابــه لای موبايل فروش ها، 
طلافروش ها، لباس فروش ها و هزارويک خنزرپنزرفروشی 
بگذری و با آسانسور خود را به آخرين طبقه برسانی، حس 
سينما را از آدم می گيرد. ســينماهای مدرن جزئی از يک 
كســب وكار بزرگ هســتند كه حتی اگر چرخ شان هم 
نچرخد، تغيير كاربری می دهند اما سينمادارهای اصيل، 
هست ونيست  شــان را به پای عشق شان ريخته بودند و به 
هرمستمسکی متوسل می شدند تا بمانند و بپايند. هرچند 
كه خيلی هايشــان هم نتوانســتند دوام بياورند و تعطيل 
شــدند اما عجيب كه صاحبان  تعــدادی از آنها، هنوز هم 

حاضر نيستند بولدوزر به زيرشان بزنند.
سينماداری در گذشته نه يک عشــق كه يک حرفه بود و 
آدم حرفه ای می خواست. اما اكنون شايد سرمايه گذاران   
ســينماهای نونوار اصلًا ندانند آپاراتچی كيست و آپارات 
چيست. شايد چندی ديگر حتی كنترل چی بليت هم ديگر 
موضوعيت نداشــته باشــد. آنها هيچ كدام شان، در جايی 
از ســالن، نئون قرمزرنگی ندارند تا ممنوعيت استعمال 
سيگار را به تماشاگران يادآوری كنند. اما آن سينماهای 
خاطره ســاز، هنوز بعضاً چنين چيــزی را دارند و اگر هم 
نداشته باشند، بوی سيگار را تجربه كرده اند؛  سينماهايی 
كه بليت كاغذی شان، ممهور با شماره سريال قرمزرنگ و 
نام و نشان شــهرداری بود و حالا از آن خبری نيست. اگر 
به سينماهايی كه در جشــنواره امسال، از سينمادوستان 
ميزبانی می كنند، نگاهی بيندازيد، نشانی شان، واقع شدن 
در يک »مجتمع« را نشان می دهد و يا در پسوند نام شان، 
»مال« يا »سنتر« دارد. اما از سينماهايی كه از دهه 40تا به 
امروز، دارند كار می كنند و فيلم نمايش می دهند، آستارا، 
ماندانا، فرهنگ )سيلورســيتی قديم(، اســتقلال )امپاير 
قديم( و بهمن )كاپری قديم( مانده اند. و البته آزادی را هم 
كه تركيبی از سينماهای شهرفرنگ و شهرقصه سابق است، 
چون صرفاً كاربری ســينمايی دارد، می توان در اين ميان 
گنجاند. آن ســينماها كه روزگاری، كوچک ترين هايشان 
هم كمتر از 700تماشاگر را در خود جای نمی دادند، حالا 
به ســالن های نقُلی تبديل شــده اند كه بيشتر به فضايی 
برای نمايش خصوصی می مانند تا ســالن ســينما. همه 
اينها را گفتم تا بگويم سينماهای جديد كه محصول عصر 
ســرمايه داری و مصرف گرايی هســتند، ديگر حال قديم 
را ندارند. شــايد به همان مال ها و ســنترها هم برويم اما 
تنها می رويم كه فيلم ديده باشــيم تا از جهان پرهياهو و 
پرزرق وبرق بيرون به آن ســالن تاريک پرت شويم. ديگر 
پياده رو مقابل ســينما و معماری و بوفه و خيلی چيزهای 
ديگر، برايمان حال سابق را ندارند. شايد هم گريز و گزيری 
از آن نباشــد، اين ويژگی روزگار ماشينيسم است؛ دوران 

فست فودها؛ زمانه تعجيل در همه چيز.
 * ديالوگی از فیلم
»سینماپاراديزو« ساخته جوزه تورناتوره

ساكن تهران كه باشيد، 
حتما با پديده كنده شدن 
آسفالت بخشــی از كوچه محل زندگی تان و 
ايجاد چاله های عميق و سطحی آشنا هستيد. 
بارها هم به شــوخی و جدی شــنيده ايم كه 
مردم از شــهرداری گله می كنند كه چرا اين 
چاله ها را آســفالت نمی كنند و چــرا هر روز 
يک بخش از كوچه و خيابــان كنده و موجب 
سخت شدن رفت وآمدها و همچنين آلودگی 
محيطی می شود. واقعيت ماجرا اما اين است 
كه شــهرداری پايتخت سال هاســت نهضت 
آسفالت را در كوچه ها و خيابان ها اجرا می كند 
و هر جا چاله ای كنده شده باشد، بعد از 2،3 روز 
آسفالت می شود. اما يک روز شركت آب برای 
فاضلاب و لوله كشی آسفالت كوچه را می كند، 
يک روز ديگر شركت گاز برای گاز كشی وسط 
كوچه يک چاله درست می كند و روزهای ديگر 
هم شركت برق و مخابرات اين وظيفه را بر عهده 
می گيرند. بعد از هر بار كندن يکی از اين چاله ها 
و اتمام كار هم، شهرداری به سرعت چاله را پر 

می كند اما روز ديگر يک گودال بزرگ تر همان 
جا حفر می شود. مردم هم از همه جا بی خبر 
فکر می كنند شهرداری در وظايفش كوتاهی 
كرده، در حالی شــهرداری بيش از آنچه بايد 

كوچه ها را آسفالت می كند! 
در بيشتر نقاط دنيا الگوی تاسيسات يکپارچه 
زيرزمينی اين مشکلات را حل كرده و تمامی 
شركت ها و سازمان ها به صورت هماهنگ كار 
می كنند تا مجبور به صرف هزينه بيشتر نشوند 
و نارضايتی هم برای شــهروندان پيش نيايد. 
مديريت واحــد تاسيســات زيرزمينی باعث 
می شود چاله كندن ها و آسفالت كردن ها پشت 
ســر هم اتفاق نيفتد و كارهای تاسيساتی در 
نوبت های مشخص انجام می شود و در نهايت 
هم شــهرداری آن كوچه يا خيابان را آسفالت 
می كند. اگر اين الگو در كشور ما هم عملياتی 
شود، هم كار شهرداری راحت تر می شود و هم 
مردم برای رفت وآمدشان به دردسر نمی افتند 
و كوچه و خيابانشان هم با آسفالت های مکرر و 

روی هم، صاف نمی شود.

شهر نوشت

فاطمه عباسی

چاله ديگران، دردسر خودمان

تقويم / رويدادعدد خبر

امام آمد

روز و ســاعت ورود را همه می دانســتند. کمیته 
استقبال از 6بهمن تشکیل شده بود. مسیر حرکت 
را کمیته اعلام کرده بود و شب 11بهمن، همه داشتند 
خیابان های مســیر حرکت را آب و جارو می کردند. 
انگار که يک مراسم آيینی باشد اين استقبال. هواپیما 
با نیم ساعت تأخیر رسید؛ ســاعت 9:33. همین 
نیم ساعت برای رســیدن جان همه به لبشان کافی 
بود. هواپیما که نشســت، امام که آمد پايین، ملت 
که اشک شــان درآمد، يک گروه دانش آموز سرود 
»خمینی ای امام« را خواندند. معلم آن دانش آموزها 
محمد علی رجايی بود که بعدا وزير، نخست وزير و 
رئیس جمهور شد. آيت الله طالقانی و آيت الله بهشتی 
به نمايندگی از جمع رفتند و گفتند که اســتقبال 
جمعیت خیلی بیشــتر از آن چیزی است که فکر 
می کرده اند و صلاح نیســت که امام به بهشت زهرا 
برود. امــام صبر کردند، وقتی حرف ها تمام شــد، 
پرسیدند:»ماشین کجاســت؟ من قول داده ام که 
بهشت زهرا بروم و می روم.« ساعت2 بالاخره رسیدند 
قطعه17؛ جايی که شهیدان 17شهريور دفن هستند. 
آنجا يک سکو درست کرده بودند. سخنرانی معروف 
امام که »من تو دهن اين دولت می زنم« روی همان 
سکو شــکل گرفت. بعد از سخنرانی هلی کوپتر هر 
چقدر سعی کرد بنشیند، نتوانست. در هجوم جمعیت 
عبا و عمامه امام گم  شد. سیداحمد و احمد ناطق نوری 
امام را بین خودشان گرفتند و سوار آمبولانس شرکت 
نفت کردند. آمبولانس آنقدر در جاده قم می رود تا 
ديگر جمعیت دنبالشان نیايد. بعد هلی کوپتر می آيد 
و امام را می برد. هیچ کس نمی داند امام کجاســت. 
توی مدرسه رفاه غوغايی است. ساعت 10:30شب 
يکی در می زند. آيت الله سیدعلی خامنه ای که آن 
روز مانده بود مدرسه، می رود پشت در: »کیه؟« صدا 
جواب می دهد: »روح الله«. مدرسه رفاه را 10سال قبل 
از انقلاب آقای بهشتی، باهنر و رجايی راه انداخته 
بودند. يک دبستان و يک راهنمايی در خیابان ايران. 
امام صبح فردا به مدرســه علوی در همان نزديکی 
می روند که بزرگ تر بود. کمیته استقبال امام همان 
جا توی مدرسه رفاه ماند. آنجا آيت الله خامنه ای يک 
نشريه روزانه داشــتند به اسم »امام«. تیتر يک آن 

نشريه، فردای آن روز اين بود: »امام آمد«.

حافظ

چو باد عزم سر کوی يار خواهم کرد

نفس به بوی خوشش مشکبار خواهم کرد

بی تعارف و تکلف ، مثل همین متــن کوتاهی که می بینید. ما 
منتظريم تا نوشته هايتان درباره مســائل روزمره، مشکلات و 
دغدغه هايتان را برای ما ارسال کنید. اگر اهل طنز و کاريکاتور و طراحی هم هستید 
جايتان اينجا محفوظ اســت. متن يا طرح تان که آماده شــد يک تماس  با شماره 

23023636 بگیريد تا برای رساندنش به ما ، راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

به چه کسی کمک کنیم؟ مسئله این است!

اين روزها بخــش زيادی از پيام های رســيده در تلفن 
همراهم مربوط به گروه ها و انجمن های خيريه ای است 
كه برای كمک به كودكان بی سرپرست، بد سرپرست و يا 
زنان سرپرست خانوار فعاليت می كنند. گروهی در حال 
تهيه جهيزيه برای نوعروســان است. گروه ديگری نذر 
نان دارد. ديگری در جست وجوی يخچال يا لباسشويی 
دست دوم پيام می گذارد تا خانواده ای را خوشحال كند. 
انجمن بعدی شير خشک يا دارو تهيه می كند؛ خيريه 
ديگری نيز گوشت و مرغ برای نيازمندان ارسال می كند. 
خلاصه پيام ها را كه بالا يــا پايين می كنم جز فراخوان 
برای كمک به نيازمندان پيام ديگری نمی بينم. صبح 
برای رفتن به محل كار نخســتين سفرم را با قطارهای 
زير زمينی مترو شروع می كنم. پيرمردی با دست های 
لرزان كمک می خواهد. زن ميانسالی خودش را درگير 

سرطان معرفی می كند و می گويد كه بايد سريع تر پول 
دارويش را جور كند. ايســتگاه ديگر يکی از آنها پياده 
می شود و پيرمرد ديگری كه چند فال حافظ در دست 
دارد وارد می شود و چند مسافر پول خردهايشان را از 
ته كيف در آورده و صدقــه ای می دهند. تقاضا يا اصرار 
تکدی گر هايی هم شــنيده نمی شــود. آخر بسياری 
از مســافران جوان هدفونی در گوش دارند و مشغول 
شنيدن موسيقی هســتند؛ آن وقت كه اين مسافران 
جوان در عالم خوش ديگری سير می كنند، خواسته های 
اين تکدی گران شنيده نمی شــود و آنها دست خالی 
واگن ها را ترک می كنند. سفرم به ايستگاه نهايی مترو 
می رسد. بيرون از مترو كودكی روی پل هوايی نشسته 
و برای مشتری يافتن آدامس هايش التماس می كند... 
بدون اغراق هر روزِ بسياری از ما با همين تصاوير شروع 
و تمام می شود؛ درست مثل پخش تکراری قسمت هايی 
از يک سريال نه چندان جذاب! در كنار تمام اين تصاوير 
هميشگی، كليپی هم در فضای مجازی دست به دست 
می چرخد كه نشان می دهد يک مرد تکدی گر در حال 

شمارش مبالغ زيادی اسکناس است و آنها را دسته دسته 
داخل كيف جا می دهد. خيلی ها مثل من سؤال دارند كه 
بايد با حجم عظيمی از پيام های روزافزون درخواست 
كمک به نيازمندان چه كنند... تضاد برجسته ای ذهن 
بســياری را مشــغول كرده. اين تضاد وقتی پر رنگ تر 
می شود كه يکی از آشناهای خوش نام و قابل اعتمادمان 
هم پيام مشــابهی برای كمک به يک نيازمند ارســال 
 می كنــد. آن وقــت می فهميم كــه چقــدر گرفتار

دور و برمان وجود دارد كه نمی دانيم به كدام يک از آنها 
كمک كنيم. اصلا هر كدام از ما توان كمک به چند نفر را 
داريم و آن چند نفر بايد چه كسانی بوده و چه شرايطی 
داشته باشــند. اين روزها تعداد گرفتاران زيادشده و ما 
هيچ كدام غريبه نيستيم؛ خودمان هم تجربه ماندن در 
شرايط مشابه را داشتيم و جايی نيازمند كمک بوديم اما 
صدايمان از ترس آبرو درنيامده؛ بی سروصدا ادامه داديم 
و حالا پوستمان هم كلفت تر شده است. حالا ختم كلام، 
مهم اين است كه كاش توان تشخيص نيازمندان واقعی 

در ما وجود داشت.

سمیه جاهدعطائیاننگاه
روزنامه نگار

ژانويه ســال جاری ميلادی نيويورک سيتی بزرگ ترين بخش 
از آمريکا بود كه اســتفاده از گاز خانگی برای وسايلی همچون 
اجاق  آشپزخانه را در ســاختمان های جديدش ممنوع كرد تا 

اجاق برقی جايگزين آن شود.
اتصال به گاز شهری در ساخت و ساز های جديد در اين شهر تا 
پايان سال 2023 ممنوع اعلام شد. اكنون برخی از ايالت های 
ديگر آمريکا ازجمله نيويــورک و كاليفرنيا در حال بررســی 
اقدامات مشابه هســتند. به همين بهانه واشنگتن پست نتايج 
پژوهشی را منتشر كرده  كه نشان از آلايندگی های گاز خانگی 

در زمان خاموشی دستگاه بيش از زمان روشن بودن آن است.
براســاس يافته هــای ايــن پژوهــش، آلايندگــی گاز متان 
اجاق گازی های خانگی آمريکا طی يک سال برابر با 500هزار 

خودرو با سوخت های فسيلی است.
براساس يافته های پژوهشگر های دانشــگاه استنفورد ميزان 
آلايندگی گاز متان برای محيط زيست بيش از مقداری است كه 
تا به حال تصور می شد و همچنين نيتروژن دی اكسيدی كه از اين 
وسيله خانگی متصاعد می شود، روی شيوع بيماری های تنفسی 
به خصوص آسم تأثير بســزايی دارد. پروفسور رابرت  جکسون، 
محقق ارشد اين پژوهش در اين باره می گويد: اگر می خواهيد 
اجاق  برقی را جايگزين انواع گازســوز آن كنيــد، برای تامين 
سلامتی ساكنان خانه ايده بســيار خوبی است، زيرا با بررسی 
آلاينده های متصاعد شده از 53خانه در كاليفرنيا مشخص شد 
نه تنها نيتروژن دی اكسيد برای تنفس افراد مشکل آفرين است، 
بلکه برای نخستين بار مشخص شــده كه نشتی گاز متان اين 
وسيله هنگامی متصاعد می شود كه گاز خاموش است )هنگام 
روشن بودن اجاق، گاز متان چنانچه شعله آبی باشد با سوختن 

از ميان می رود(.

جهان نما

ممنوعیت گاز خانگی در نیویورک 

حمیدرضا محمدی
روزنامه نگار

     اثر: احسان چراغی ايرانشاهیآخر مصور
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 کنکور 
از سکه می افتد؟ 

از نخســتین کنکــوری که در ســال١٣۴٨ 
در ایــران برگزار شــد و داوطلبی به اســم 
»مهدی حضرتــی« رتبــه نخســت آن را 
کســب کرد تا امروز داوطلبان صندلی های 
دانشــگاهی، 5٣مرتبه در معرکه هولناکی به 
نام کنکور با یکدیگر رقابت کرده اند و در تمام 
این سال ها، نقشه  و طرح و برنامه های بسیاری 
برای اصلاح، تغییر یا حذف این پدیده مخرب 
آموزشی مطرح شده است. ایده هایی که البته 
صرفا شــکل و شــمایل کنکور را دستخوش 
تغییر کرده  اما نتوانسته اند تغییری در ماهیت 
آن به وجود آورند؛ ماهیتی کــه کنکور را به 
رقابتی غیراســتاندارد و پراســترس تبدیل 
کرده که می تواند سرنوشت و آینده تک تک 
شرکت کنندگانش را تا حد زیادی تغییر دهد.

آنچه درخصوص کنکور حائز اهمیت است این 
است که هر نســل از ایرانیان تقریبا به شیوه 
متفاوت از نســل های قبل و بعــد از خود در 
کنکور شرکت کرده است، مثلا از سال١٣5۴، 
معدل امتحانات نهایی ششــم متوســطه با 
ضریب5، نتایج آزمایش همگانی با ضریب2، 
شــرایط و ضوابط اختصاصی دانشگاه ملاک 
قبولی در کنکور بود، یا   در سال١٣۶١ آزمون 
سراسری فقط برای رشته های پزشکی، فنی 
و مهندســی، کشــاورزی و الهیات و معارف 
اســلامی برگزار شد، یا در ســال٧5 کنکور 
2مرحله ای شــد و خلاصه این سیب تا امروز 
هزاران چرخ را تجربه کرده و به شکل امروزین 

خود رسیده است.
ماجرای ایجاد اصلاح در ماهیت کنکور این بار 
از سوی اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی 
به سردمداری سعیدرضا عاملی، دبیر این شورا 
و استاد ارتباطات دانشگاه تهران کلید خورده 
است. با همان رؤیای دیرینه متولیان آموزش 
در کشــور که همواره دنبال این بوده اند که 
سایه سیاه کنکور را از سر آموزش مدارس کم 
کنند، اضطراب را از ذهن و جان دانش آموزان 
بزدایند و دست مؤسســات کنکور و ناشران 
کتب کمک آموزشی و تســت را قطع کنند 
اما ایــن  رؤیا به دلایل متعــدد تا کنون منتج 
به نتیجه نشــده اســت. دلایلی که بخشی از 
آنها درخصوص ایده جدید مطرح شــده در 
شورای عالی انقلاب فرهنگی نیز مصداق دارد 
و به همین دلیل بســیار بعید به نظر می رسد 
این ایده نیز سایه شــوم کنکور را از روی سر 

دانش آموزان ایرانی کم کند. 

مصوبه اخیــر شــورای عالی انقلاب 
فـرهنگی ۶٠ درصد قبولی در کنکور را 1

منوط به معدل سه پایه دهم، یازدهم و دوازدهم 
کرده است اما توضیح نداده که امتحانات این 
سه پایه با چه سازوکاری به صورت استاندارد و 
معقول برگزار شود تا دانش آموزی ضرر نکند؟ 
آن هم در آموزش و پرورشی که امتحانات نهایی 
پایه دوازدهم همواره با بحث لو رفتن سؤالات و 
تقلب گســترده روبه رو بــوده و متولیان این 
وزارتخانه به تازگی توانسته اند این معضل را تا 

حدی حل کنند.
اعضای شورا می گویند که با این روش،  بســاط مافیای کلاس هــای کنکور و 2
انتشارات کتاب های کمک آموزشی و تست که از 
قبَِل آزمون سراسری به درآمدهای میلیاردی 
دســت یافته اند، برچیده و آمــوزش حقیقی 
جایگزین آموزش برای کنکور در مدارس خواهد 
شد. اما آنها به این پرسش پاسخ نمی دهند که 
چهار مرحلــه ای کردن کنکور یعنی ٣ســال 
متوسطه و یک آزمون سراسری آیا زمینه جولان 

بیشتر این مافیا را بیشتر نمی کند؟
تصویب کنندگان همچنین با قاطعیت 

می گویند که کنکور جدید در راستای 3
عدالت آموزشــی خواهــد بــود و دیگر فقط 
دانش آموزان مدارس غیردولتی یا خاص که از 
موهبت ثروت و دسترســی به امکانات بیشتر 
بهره مندند صندلی های برتر دانشگاهی را اشغال 
نخواهند کرد و همه تقریبا به مســاوات دیده 
خواهنــد شــد امــا توضیــح نمی دهنــد که 
دانش آموزان مناطق و استان های محروم که در 
بسیاری از دروس معلم ندارند و دسترسی شان 
به آموزش به هیچ عنوان با دانش آموزان مدارس 
غیردولتی برابر نیست، چگونه می توانند در هر 

سال تحصیلی معدل بالا کسب کنند؟
بهتر نیست برنامه ریزان و مجریان در 

بحث آموزش به جای تمرکز بر تغییر 4
کنکور و صرف هزینه های هنگفتی  که هر چند 
ســال یک بار صورت می گیــرد و در نهایت 
شکست می خورد، انرژی و سرمایه های ملی 
را در جهت بهبود کیفیت آموزش در مدارس 
دولتی و توسعه مدارس با کیفیت در مناطق 

محروم کنند؟

فهیمه طباطبایییادداشت
روزنامه نگار

صفر تا 100  کنکور چهار مرحله ای
 موافقان شکل جدید برگزاری کنکور می گویند: این طرح در جهت اجرای عدالت آموزشی است

و مخالفان آن معتقدند؛ کنکور جدید استرس و اضطراب دانش آموزان را افزایش می دهد

قرعه تغییر در کنکور سراســری این بار به نام 
شورای عالی انقلاب فرهنگی افتاده تا به سبک 
و ســیاقی جدید برای سرنوشــت یک و نیم 
میلیون داوطلب در هر سال تصمیم بگیرند آن 
هم بعد از شکست قانون حذف کنکور که در 
سال١٣٨۶ توسط نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی به تصویب رســیده بود و هیچ دولتی 

نتوانست آن را به سرانجام برساند.

شکل و شمایل قانون جدید
مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی 2نکته 
دارد، اول اینکه تأثیر معدل امتحان پایه های 
دهــم، یازدهــم و دوازدهــم دانش آموزان 
جایگزین معــدل امتحان نهایی می شــود و 
دوم اینکه تأثیر معدل در کنکور به ۶٠درصد 

افزایش پیدا خواهد کرد.
طبق ایــن مصوبــه ۶٠درصد معــدل دوره 
دبیرســتان برای دروس عمومی و تخصصی 
اســت و کنکور سراســری فقط برای دروس 
تخصصی خواهد بــود و تأثیر دروس عمومی 

تنها برای امتحانات ٣ پایه است.
به گفته دبیر شــورای عالی انقــلاب فرهنگی 
نحوه محاســبه سهم ٣ ســال متوسطه دوم 
مبتنی بر آیین نامــه اجرایی خواهد بود که به 
تصویب شورای ســنجش و پذیرش دانشجو 

خواهد رسید.
یکی از ابهامات جــدی طرح جدید کنکور که 
اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی نوشته اند، 
این است که داوطلبان آزمون ١۴٠2، امسال 
پایه یازدهم هســتند و قطعــا فرصت ترمیم 
معدل پایه دهم را ندارند. آنها نگران هســتند 
که تکلیف شان چه می شود و قانونگذار به چه 
روشی می خواهد عمل کند که حق آنها تضییع 
نشود. اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی در 
این باره تصمیم گرفته اند که اعمال تأثیر قطعی 
معدل سال دوازدهم از ســال١۴٠2 باشد و 
تأثیر قطعی سال یازدهم در سال١۴٠٣ و تأثیر 
قطعی سال دهم در سال١۴٠۴ اجرایی شود. 
یعنی اصل اجرای این مصوبه در صورت تأیید 

رهبری از سال١۴٠۴ خواهد بود.
طبق این مصوبه ســهم کنکور سراســری به 
۴٠درصد کاهش پیدا کــرده که آن هم فقط 
برای دروس تخصصی است و دروس عمومی 

را شامل نمی شود.

قانون جدید چه زمانی ابلاغ می شود؟
از آنجــا که نماینــدگان مجلس نســبت به 

ورود شــورای عالی انقلاب فرهنگی به کنکور 
معترض هســتند و می گویند که این مصوبه 
در تقابل با قانون مجلس اســت و نباید اجرا 
شــود، دانش آموزان دوره متوســطه نگران و 
مردد بین ایــن 2نهاد مانده انــد و نمی دانند 
بالاخره تکلیف چیســت؟ آیا کنکور براساس 
قانون مجلس برگزار خواهد شــد یا بر مبنای 
مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی تغییر 

خواهد کرد؟
سعید رضا عاملی، دبیر شــورای عالی انقلاب 
فرهنگــی در این باره می گویــد: طرح تحول 
شورای عالی انقلاب فرهنگی بعد از 2٠جلسه 
برگزاری جلســات کارگروه تحول و 5 جلسه 
ارائه آن در صحن شورای عالی انقلاب فرهنگی 
و دو جلســه پر کار در شــورای معین نهایی 
و به تصویب رســید. ســند مصوب جلســه 
٨5۴شورای عالی انقلاب فرهنگی، چهارشنبه 
29دی ماه١۴٠٠ با نامه رئیس جمهور محترم 
خدمت رهبر معظــم انقلاب بــرای تأیید و 

بررسی نهایی تقدیم شد.

مجلس روبه روی شورای عالی 
احمد نادری، نایب رئیس کمیسیون آموزش 
و تحقیقات مجلس جزو نخستین نمایندگانی 
بود که به مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی 
اعتراض کرد. او در توییتر خود نوشت: »مصوبه 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی در مورد کنکور 
١۴٠2 تیری است بر پیکره عدالت آموزشی و 
فربه تر کردن باندهای فساد. از معاون حقوقی 
رئیس جمهور که  شأن سیاســتگذارانه شورا 
و شــأن قانونگذاری مجلس را متذکر شدند، 
ممنونم. اگر مجلس در رأس امور اســت، پس 
بایستی قانون مصوب مجلس در مورد کنکور 

ملاک باشد.«
ماجرای نامه محمد دهقــان، معاون حقوقی 
رئیس جمهور این اســت که او هشتم دی ماه 
نامه ای به وزیــر علوم، تحقیقــات و فناوری 
زده و نوشته اســت: »شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی مرجع سیاســتگذاری در چارچوب 
سیاســت های کلی نظام محســوب می شود 
و مجلس شــورای اســلامی به عنوان مرجع 

قانونگذاری، در سال92 راجع به نحوه سنجش 
و پذیرش دانشــجو در دانشــگاه ها و مراکز 
آموزشی کشور مبادرت به قانونگذاری کرده 
و مطابق تدبیر رهبری در مواردی که مجلس 
شورای اسلامی اقدام به وضع قانون کرده باشد 
شورای عالی انقلاب فرهنگی صلاحیت ورود 
ندارد. لذا قانون سنجش و پذیرش دانشجو در 
دانشگاه ها و مراکز آموزشی مصوب سال92 با 

اصلاحات بعدی ملاک اقدام است.«
عاملی وقتــی با مخالفت مجلــس و معاونت 
حقوقی رئیس جمهور در این باره روبه رو شد، 
به سرعت واکنش نشان داد و گفت: »اعضای 
شــورای عالی انقلاب فرهنگــی متفق القول 
تأکید داشتند هیچ گونه تعارضی بین مصوبه 
شــورای عالی انقلاب فرهنگــی درخصوص 
مصوبه سیاســت های ســنجش و پذیرش با 
مصوبه مجلس شورای اســلامی وجود ندارد 
 لــذا ایــن دو مصوبــه مکمــل یکدیگرند.«

دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگــی افزود: 
»شورای عالی انقلاب فرهنگی از سال١٣۶٧ به 

مسئله سنجش و پذیرش )کنکور( ورود داشته 
است و نیز ضوابط و مقرراتی هم در این زمینه 
مصوب کرده است. در این جلسه اصلاحی روی 
ســند مبنی بر »دخالت سال یازدهم و دهم« 
صورت گرفت که در دستور قبلی شورای عالی 
انقلاب فرهنگی محاســبه این ٣ سال وجود 
داشت و نیز در قانون مجلس شورای اسلامی 
هم این ٣سال محاسبه شده است اما به دلایلی 
در آن دوره به توافق نرسیدند که حالا ما آن را 

تصویب کردیم.« 
کشمکش بین اعضای شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی و نمایندگان مجلس ادامه دارد و باید 
دید بالاخره حرف شورای عالی انقلاب فرهنگی 
به کرسی می نشــیند یا قانون مجلس درباره 

کنکور اجرا خواهد شد؟

موافقان و مخالفان چه می گویند؟
اما مصوبه اخیر شورای عالی انقلاب فرهنگی 
دربــاره تغییر کنکــور موافقــان و مخالفان 
بی شــماری دارد. موافقانی کــه آن را  اجرای 
عدالت آموزشــی می داننــد و معتقدند بت 
کنکور شکســته خواهد شــد و مخالفانی که 
می گویند کنکور جدید اســترس و اضطراب 
دانش آموزان را از یک سال به ٣ سال افزایش 
می دهد و موجب رونق بازار کلاس های کنکور 

در سال های پایین تر می شود.
منصور کبگانیان، دبیر ســتاد راهبری اجرای 
نقشه جامع علمی کشور جزو موافقان است، 
او می گوید: دانش آموزان موفق و درس خوان 
نباید دغدغه سنجش داشته باشند و باید فقط 
به فکر پذیرش باشند. او در مورد اثرات مثبت 
این طرح گفت: »افزایش سهم سوابق تحصیلی 
موجب می شود که دانش آموز به کلاس و معلم 
توجه کند و آن را مهم بداند، لزوما نباید چنین 
باشــد که دانش آموز  صرفا یک تستی بزند و 
مهارتی در این راستا کســب و توان و تلاش 
خود را برای یک آزمون در عرض چند ساعت 
تنظیم کند؛ فشار های زیادی به ما وارد شد که 
این میزان سهم به صد درصد افزایش یابد، این 

هم قابل دفاع است.«
اما مخالفان نظر دیگری دارند، آنها معتقدند که 
آموزش و پرورش توانایی برگزاری آزمون های 
استاندارد و ایمن را برای ٣ سال تحصیلی متوالی 
ندارد و از این روی حق بسیاری از دانش آموزان 
به ویژه در مناطق محروم و مدارس دولتی ممکن 
است پایمال شــود. ضمن اینکه این مصوبه با 
عدالت آموزشی در تضاد است. چون میانگین 
نمرات دانش آموزان مدارس خاص و غیردولتی 

بیشتر اســت و بدین ترتیب 
ســهم آنهــا در پذیــرش 

دانشگاه ها بالاتر می رود.

گزارش

ناتوانی در برگزاری 3 آزمون استاندارد
ابراهیم سحرخیز، معاون اسبق آموزش متوسطه وزارت آموزش 
و پرورش از مخالفان مصوبه جدید شورای عالی انقلاب فرهنگی 
اســت و درباره آن می گوید: »پیش از این در قانون سنجش و 
پذیرش دانشجو مصوب سال92، برگزاری امتحانات نهایی در 
3 سال دوره متوســطه دوم تأکید شده و آمده بود، با وجود این 
آموزش و پرورش هیچ گاه نتوانســت امتحانات نهایی را به جز 
پایه دوازدهم در سایر پایه ها برگزار کند،  چون اگر قرار باشد این 
اتفاق بیفتد نیمی از ظرفیت آموزش و پرورش باید برای برگزاری 

امتحانات نهایی در 3 سال دوره متوسطه بسیج شود.«
سحرخیز، مصوبه اخیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی را به 2 
علت غیر قابل اجرا می داند. » اول اینکه مجلس شورای اسلامی 
در این باره قبلا قانون وضع کرده و عرف و رویه پذیرفته شــده 
آن اســت که درصورت ورود پیش هنگام مجلس، شورای عالی 
انقلاب فرهنگی حق ورود نداشته و ندارد. این موضوع مسبوق 
به سابقه بوده و هســت. دوم اینکه با قانون پذیرش دانشجو و 
اعمال سوابق تحصیلی مغایرت آشکاری  دارد. زیرا در آن قانون 
به صراحت آمده: »نمرات 3 ســال پایانی متوسطه« درصورتی 
می تواند به عنوان ســوابق تحصیلی ملاک محاسبه قرار گیرد 
که امتحانات مذکــور به صورت هماهنگ کشــوری در قالب 
استانداردهای مورد تأیید شورای عالی آموزش و پرورش برگزار 
شده باشد.« معاون اســبق آموزش متوسطه وزارت آموزش و 
پرورش با بیان اینکه نمی توان به نمرات امتحانات پایانی پایه دهم 
و یازدهمی اســتناد کرد که در مدارس مختلف، سطح دشواری 
ســؤالات و نوع برگزاری امتحانات متفاوت بــوده یا حتی پای 
خریدوفروش نمرات در میان است، گفت: »یکی از چالش های 
آموزش وپرورش تعدد مراکز تصمیم گیر است و برای برنامه ریزی 
همه را دچار سردرگمی کرده است. در یک مدرسه ای امتحان 
سختی برگزار می شود و در مدرسه ای دیگر، ممکن است حتی 
نمره خریدوفروش   شود. ممکن اســت دانش آموزی با سطح 
پایین تر در مدرسه ای معدل 19 و دانش آموزی با سطح بالاتر در 
مدرسه دیگری معدل 1۷ داشته باشد که این 2 با هم قابل قیاس 

و رقابت نیستند.«
او ادامه داد: »ما حتی معتقدیم امتحان نهایی هم عادلانه نیست؛ 
زیرا در مناطق نابرخوردار معلم متخصص و کلاس جبرانی نداریم 
و لذا دانش آموزان ما دسترســی به امکانات و فرصت های برابر 
یادگیری ندارد. منتها چون سؤالات یکسان است و در یک ساعت 
مشخص در سطح کشور برگزار و بر اجرا و تصحیح سؤالات نظارت 

می شود، آن را می پذیریم و روشی بهتر از آن نداریم.«
یکی از پرسش های اساسی کارشناسان آموزشی و معلمان دوره 
متوسطه این است که آیا پخش کردن کنکور در 3سال متوالی 
باعث افزایش اســترس دانش آموزان نمی شود و کلا یادگیری 
آنها را به ســمت امتحانات نهایی جهت دهــی نمی کند؟ و آیا 
این موضوع باعث نمی شــود که بازار کلاس های کنکور بیش از 
گذشته داغ شود و آنها به جای یک سال روی 3سال تحصیلی 

سرمایه گذاری کنند؟
 سلمان حاجیان زاده، دبیر پایه دوازدهم ریاضیات در این باره 
به همشهری گفت: »همین الان هم مؤسســات آزاد و ناشران 
کتاب های کمک آموزشــی فکر و ذهن کودکان و نوجوانان را 
با پدیده کنکور مســموم کرده اند و دائم برای آنها تولید محتوا 
می کنند و سود سرشــاری از کنارش می برند حالا شورای عالی 
انقلاب فرهنگی با 4 مرحله ای کردن کنکور رسما بازار این مافیا 
را رونق داده است. زین پس شاهد تبلیغات پررنگی خواهیم بود 
که دانش آموزان را برای امتحانات پایه دهم، یازدهم و دوازدهم 
و ســپس کنکور آماده می کنند.« او افزود: »از سویی آموزش و 
پرورش توانایی مقابله با این مافیا را ندارد چرا که بخش زیادی از 
معلمان در مدارس با واسطه یا بی واسطه با این مؤسسات و ناشران 
همکاری می کنند و تدریس خودشــان را معطوف به تولیدات 
آنها کرده انــد. در مجموع ، این روش باعث افزایش اســترس 
دانش آموزان خواهد شد و ممکن است حتی در گروهی از آنها باور 
شکست زود هنگام هم ایجاد  شود چرا که وقتی می بینند نمرات 
پایه دهم و یازدهم شان پایین شده، دست از تلاش برمی دارند 

چون احتمال قبولی را پایین می بینند.«
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اولین سالی بود که 
دانش آموزان، آزمونی 
شبیه به کنکور را تجربه 
کردند، این نخستین 

کنکور به نام متقاضیان 
رشته پزشکی ثبت 

شد. دانشکده پزشکی 
دانشگاه تهران به دلیل 
تعداد زیاد متقاضیان، 

امتحانی هماهنگ 
برگزار کرد. پس از آن 
دانشکده های حقوق 

و فنی نیز به جمع 
کنکوری ها پیوستند.

سال 42

کنکور با شرکت ۴۷ هزار 
و ۷۰۳ نفر برای راه یافتن 
به ۳۰ رشته تحصیلی در 
۱۲ دانشگاه رقم خورد. 

این آزمون به صورت 
سؤالاتی با پاسخ کوتاه 

 )به جای تستی( 
برگزار شد و داوطلبان 

همزمان با آزمون رشته ها 
 را انتخاب
 کردند.

سال 48

سازمان سنجش آموزش 
کشور به جای مرکز 

آزمون  شناسی تأسیس 
شد تا کنکور وارد 

مرحله ای جدید شود.
 معدل امتحانات نهایی 
ششم متوسطه و نوع 
مدرک )دیپلم ریاضی، 

طبیعی و ادبی(، 
جنسیت، وضعیت نظام 
 وظیفه و سهمیه منطقه 

از آن دسته مواردی 
 بودند که بر احتمال 
قبولی در کنکور اثر 

می گذاشتند.

سال 54

کنکور برگزار شد اما پس 
از این سال، کنکور برای 

 چند سال
 با وقفه همراه گشت 

چرا که به دلیل انقلاب 
 فرهنگی، دانشگاه ها 

 تا چند سال
تعطیل شدند.

سال 58

دانشگاه ها باز شده 
بودند و بر همین اساس 
کنکور دوباره به شکل 

محدود - فقط برای 
رشته های پزشکی، 
فنی و مهندسی، 

کشاورزی، الهیات و 
معارف اسلامی- با حضور 
۳۲هزار نفر در شهرهای 

 بزرگ ایران،
برگزار شد.

سال 61

 با ثبت نام
یک میلیون و ۲۰۰هزار 
داوطلب همراه شد.
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حادثه مهجور مانده است؛ حادثه ریختن آتش بمب و 
موشک بر سر مظلوم ترین های این دنیا یعنی کودکان 
بی دفاع. اما مگر می شود این درد را پنهان کرد، به ویژه 
اگر با جان و دل این درد را تجربه کرده باشی. در طول ۸ 
سال دفاع مقدس، مردم شهرهای مختلف ایران بارها مورد حملات موشکی و بمباران قرار گرفتند اما 
بمباران مدارس حادثه ای است که قلب همه را به درد آورد. امروز دوازدهم بهمن  ماه، سالروز یکی از 
چندین حمله موشکی به مدارس ایران است. این بار هدف دشمن نه سنگرهای خط مقدم بلکه کودکان 
آن هم سر صف های از جلو نظام، پای تخته های سیاه و پشت نیمکت های چوبی بود؛ جگرگوشه هایی 
که تصور درستی از جنگ نداشتند اما هر کدام چشم و چراغ و امید خانواده  ای بودند که چون غنچه 
در گوشه اي از حیاط مدرسه یا کلاس درس پرپر شدند. حقیقت این است که هنوز سینما و ادبیات ما 
نتوانسته آنگونه که شایسته این حادثه دردناک است به آن ادای دین کند. البته نباید سکانس های 
پایانی فیلم سینمایی »آباجان« را در بازســازی این حوادث هولناک جنگ از قلم انداخت. هاتف 
علیمرادنی، نویسنده، کارگردان و تهیه کننده این اثر سینمایی برای ساخت این سکانس ها دلیل 
محکم اما غم انگیزی دارد و آن تجربه شخصی  اش از این موشک باران مدرسه است. با ما همراه باشید 

تا بخش هایی از صحبت های او را در این زمینه بخوانیم.

کابوس همیشگی موشک باران 
خودش با جان و دل این لحظه های سخت را تجربه 
کرده و حالا نزدیک به ۳۵ســال است که کابوس 
موشــک باران خواب آرام را از چشــمانش گرفته 
است. درست دوم بهمن ســال ۱۳۶۵ بود که دور 
جدید جنگ شــهرها در همان دوران جنگ ایران 
و عراق توســط حمله هوایی عراق شروع شده بود. 
علیمردانی خودش از شــاهدان عینی این حادثه 
است و می گوید: »کلاس پنجم ابتدایی در زادگاهم 
زنجان بودم؛ ظهر بود و تازه ســر صف ایســتاده 
بودیم که هواپیماهای عراقی مدرسه ما را به همراه 
۲ مدرسه کناری  اش بمباران کرد و ۸۶ دانش آموز 
این مدرسه ها شهید شدند. سکانسی که در پایان 
فیلم آباجان به نمایش درآمــد در واقع اتفاقی بود 
که برای خود من رخ داد؛ مقابل چشمانم دوستان 
و هم مدرســه  ای هایم غرق خون و تکه تکه شدند. 
آنهایی هم که از آماج بمب ها مثل من در امان مانده 
بودند، از شــدت ترس و وحشــت به گوشه و کنار 
هجوم آوردند و همین موضوع موجب شد تا تعدادی 
زیر دست و پا آســیب جدی ببینند و حتی کشته 
شــوند؛ صحنه هایی تلخ که شــاید باورش سخت 
باشد. من زیر دست و پا مانده بودم و ناظم مدرسه که 

خود زخمی شده بود کمکم کرد تا زنده بمانم. چند 
نفر از بچه ها زودتر به داخل کوچه بینش در خیابان 
سعدی شمالی دویده بودند. هواپیمایی که بمباران 
کرده بود، رفت و دوباره برگشــت و ناجوانمردانه 
همه بچه ها را در کوچه مدرسه به رگبار بست. پدر 
و مادرم مرا گم کرده و همه ســردخانه ها را گشته 
بودند. ۳ بمب روی سرمان افتاده بود و موج انفجار 

را خیلی خیلی نزدیک تجربه کردم«.

اوج قساوت دشمن 
قســاوت دشــمن بارهــا در 
کشــاکش این نبــرد نابرابر 
ثابت شــده بود امــا این نوع 
جنــون آدم کشــی صــدام و 

سرکرده هایش باور کردنی نبود. 
ایــن نویســنده می گوید: 

»حیرت انگیز اســت که 
دشمن و آن خلبانی 

کــه ایــن کار را 
می کنــد به چه 

درجــه  ای از 
نیت  نســا ا

رسیده که دســت به چنین کاری می زند. یکی از 
اشــتباهات اســتراتژیک آن زمان این بود که این 
مدارس کنار پادگان ارتش ســاخته شده بودند و 
برخی می گفتند خلبان احتمالا مدرسه را با پادگان 
اشتباه گرفته است. اما من این ادعا را نمی پذیرم زیرا 
هواپیما خیلی نزدیک به ما و در ارتفاع بسیار پایین 
بود و خلبان خیلی خوب می توانست این تعداد از 
کودکان و نوجوانان مظلوم و بی دفاع را ببیند. من 
دقیق چرخ های این غــول مرگ آفرین را می دیدم 
که چطور آتش بر سر ما می ریخت. از طرفی فقط 
این مدارس زنجان که کنار پادگان بودند، بمباران 
نشدند و در شهرهای دیگر هم این اتفاق دردناک 

افتاده بود«.
یــادآوری این خاطــره دردنــاک حتــی بعد از 
گذشت ۳۵ ســال از ایــن حادثــه بــرای هاتف 
علیمردانی ســخت و رنج آور اســت. هنوز شوک 
صدای موشــک باران لرزه به جانــش می اندازد و 
می گوید: »مگر می شــود این لحظــه را از زندگی 
من وکودکان دهه ۶۰ پاک کرد. وقتی آن صدای 
مهیب اصابت بمب در چند قدمی  ام را شنیدم، 
حس کردم برای لحظاتی دیگر هیچ صدایی 
نمی شــنوم. انگار دنیا مکث کرده بود. صف 
ما کلاس پنجمی ها جلوتر بــود و بمب روی 
سر بچه های کوچک تر افتاد و بیشتر آسیب 
دیدند. البته آسیب بیشتر را در هجوم و 
فرار از مهلکه دیدیم. تقریبا ۳۰۰ 
دانش آمور تقلا می کردند تا 
از یک در ۳ متری رد شوند 
و همین باعث خفگی 
و افتادن زیر دســت 
و پا شده بود. البته 
بیشتر شهدای این 

موشــک باران،  به دختران مدرســه که همجوار 
مدرسه ما بود، تعلق دارد.«

آرزوی جهانی پر از آرامش برای کودکان
اثرات این حادثه تلخ هنوز هم روح و جان علیمردانی 
را آزار می دهــد و حتی زنده کــردن این خاطرات 
برایش تلخ است. اما او همه این تلخی ها را به جان 
خرید و دســت به ســاخت فیلمی زد که خودش 
می گوید جزو افتخارات زندگی و فیلمســازی اش 
محسوب می شود؛ »جالب اســت این فیلم با همه 
دردی که داشت در جشــنواره فجر به عنوان فیلم 
برگزیده مردمــی انتخاب شــد. از طرفی معمولا 
فیلم های دفاع مقدســی در گیشه خیلی پرفروش 
نیستند اما این فیلم در گیشــه هم مورد استقبال 
مردم قرار گرفت. در واقع آباجان مادربزرگ من بود 
و این فیلم را مثل دیگر فیلم هایم براساس اعتقاداتم 
ساختم. این فیلم، جهانی و در کشورهای مختلف 
اکران شد و جزو ۳ فیلم دوست داشتنی  ام هست. 

خوشحالم که آباجان برایم ماندگار شد.«
آنچه اهمیت دارد این است که دیگر چنین اتفاقی 
در جهان پیش نیاید. یادمــان بماند که کودکان، 
جهانی دارنــد که باید از تمــام نفرت ها، بدی ها  و 
کجی ها حفظ شوند و باید فیلم های بهتری برای این 
کودکان بسازیم. خانه ما نزدیک یک فرودگاه جنگی 
در شهری در آمریکاســت که روزانه هواپیماهای 
زیادی پرواز و فرود می کنند و پســر کوچک من با 
لذت و ذوق به تماشای این هواپیما ها می نشیند اما 
همین صدا، تمام کودکی من و هم نسل های من را 
پر از درد و وحشت کرده بود. وحشت این حادثه و 
صدای هولناک هواپیما سال ها با من بود و من حتی 
طی بمباران هایی که ســال ها بعد در شهر زنجان 

صورت گرفت، زبانم می گرفت«.

موشک باران مدرسه را 
با روح و جانم تجربه کردم

پای صحبت های، هاتف علیمردانی، نویسنده و کارگردان فیلم 
سینمایی  »آباجان« به مناسبت سالروز موشک باران مدارس

حجت الاسلام مجید نصیرایی
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس

سینما، تئاتر و به طور کل هنر کشورمان 
بایــد پیــام انقــلاب اســلامی را بــه جهــان 
مخابــره کنــد و در طــراز انقــلاب پیــش 
بــرود امــا متأســفانه آنچنانــی کــه بایــد 
نتوانســته در ایــن راســتا حرکــت کنــد. 
فیلم ها و ســریال های ما هر زمــان که به 
ســمت این موضوعات حرکت کرده اند، 
موفــق بوده انــد، مثــال آن هــم فیلــم 
»ملــک ســلیمان« و ســریال هایی چون 
»یوسف پیامبر« و »مختارنامه« است. 

خبرگزاری فارس

سردار ابوالفضل شکارچی
سخنگوی ارشد نیروهای مسلح 

جمهوری اسلامی ایران
متأسفانه گاهی در روایتگری دفاع مقدس 
به دشــمن کلیدواژه می دهیم. روایتگری 
دوران دفاع مقدس باید به دســتاوردهای 
این دوران و بخش نرم افزاری جنگ بپردازد 
و موضوعــات را چندوجهــی، عالمانــه و 
کارشناســانه نگاه کنــد. متأســفانه امروز 
بخش نرم افــزاری جنــگ تحلیــل و روایت 
نمی شود و مرتب به بخش سخت افزاری و 
تاکتیکی می پردازیم، درحالی که انقلاب 
مــا انقــلاب نرم افــزاری بــود و جنــگ علیه 

بخش نرم افزاری نظام ما بود. ایسنا

نقل قول خبر

عدد خبر

۲۰ قطعــه عکــس از حــوادث ماه هــای 
و   ۱۳۵۷ ســال  بهمــن  بــه  منتهــی 
همچنیــن حضــور پررنــگ مــردم در 
روز هــای انقــلاب در قالــب نمایشــگاه 
عکســی با عنوان »روز هــای انقلاب« 
از روز سه شــنبه ۱۲ بهمن مــاه در موزه 
عکســخانه شــهر افتتــاح می شــود. 
ایــن تصاویــر توســط کاوه گلســتان، 
عبدالحســین پرتوی، مهــدی رضوان، 
محمــد صیــاد، حســین اســماعیلی، 
صــادق  میرهاشــمی،  عبدالعظیــم 
مهــدی  خلیلــی،  قربــان  ثمــودی، 
میرزایی و یدالله وزیری ثبت شده اند. 

خبرگزاری دفاع مقدس
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چهل و سومین سالگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی با پویش »#پرچم_افتخار«، 
در دهــه فجر انقــلاب آغاز بــه کار کرد. 
پایگاه اطلاع رســانی دفتر حفظ و نشر 
آثــار رهبــر معظــم انقــلاب، از مــردم 
ایــران به خصوص کاربران شــبکه های 
اجتماعی دعوت کرد که از نصب پرچم 
ایــران در ســر در خانه هــا، مــدارس، 
مغازه هــا و محــل کار خــود یــا معابــر 
عمومی عکس بگیرنــد و آن را به یکی 
از شــهدای کشــورمان کــه پیشــگامان 
اقتــدار ایران هســتند تقدیم کــرده و با 
هشــتگ پرچم افتخار و نام آن شــهید 

عزیز منتشر کنند. ایرنا
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حمایت از طرح های خلاقانه 
استارت آپی در بنیاد شهید

بنیاد شــهید و امور ایثارگران از طرح های خلاقانه 
اســتارت آپی به صورت مادی و معنــوی حمایت 
می کند. دکتر عادل مهری، مدیرکل دانش پژوهان 
و تشکل های شاهد و ایثارگر با اعلام این خبر گفت: 
»تعاملات خوبی با معاونت علمی ریاست جمهوری 
درخصــوص حمایــت از شــرکت ها و طرح های 
استارت آپی که از سمت بنیادها و نیروگاه ها معرفی 
می شوند، داشته ایم. همچنین در سطح استان ها با 
پارک های علمی و فناوری دانشگاه ها، مراکز رشد و 
مراکز مرتبط در این حوزه ارتباط برقرار کرده ایم.«  
این مقام مسئول در ادامه افزود: »حمایت ها صرفاً 
مالی نخواهد بود و علاوه بر آن، حمایت اصلی معرفی 
طرح ها و صاحبان طرح به مراکز رشد، دانشگاه ها و 
حتی مراکز اقتصادی بنیاد شهید و امور ایثارگران 
است که خوشبختانه سازمان های تابعه بنیاد در این 
زمینه اعلام آمادگی کرده اند.« مهری با بیان اینکه 
یکی از موضوعات مهمی که رئیس بنیاد شهید و امور 
ایثارگران مطرح کرده اند، اشتغال زایی و همچنین 
معرفی این عزیزان است گفت: »اشتغال پایداری که 
بنیاد شهید و امور ایثارگران مدنظر دارند این است 
که باید از شرکت های دانش بنیان حمایت کنیم و 
ارتقای سطح طرح های اســتارت آپی را در دستور 

کار قرار دهیم.« 
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جنون صدام در بمباران 
مدرسه های ایرانی

در طول ۸سال دفاع مقدس هر زمان که نیروی 
ایرانی در عملیات های بزرگ موفق می شــدند، 
عراقی هــا از این شــجاعت و پیشــروی ها 
غافلگیر می شــدند و در مقابل دست به پاسخ 
ناجوانمردانه ای می زدنــد که چون لکه ننگی بر 
سینه آنها مانده و هر بار مرور تاریخ این اقدامات 
وحشــیانه، گواه مظلومیت مردم این سرزمین 
است. یکی از اقدامات بعثی ها، جنون صدام در 
بمباران مدارس ایرانی بود. در ادامه نگاهی گذرا 

به این حوادث تلخ داریم.

موشک باران مدرسه ای در

 کرمانشاه
نام مدرسه: دبستان پسرانه غلامرضا رشید یاسمی

زمان حمله موشکی: ساعت ۱۱ قبل از ظهر، روز ۲۴ مهر ۱۳۵۹ 
تعداد دانش آموزان شهید: ۱۶ دانش آموز پایه  دوم ابتدایی 

و یکی از کارکنان مدرسه
تعداد مجروحان: ده ها مجروح

موشک باران مدرسه ای در

 بهبهان 
نام مدرسه: شهید حمدالله پیروز

زمان حمله موشکی: حدود ســاعت ۱7و ۱0دقیقه بعدازظهر روز 
۴آبان ۱۳۶۲

نوع موشک: موشک های استفاده شده در این حمله ساخت شوروی 
و فرانسه بودند.

تعداد شهیدان: ۶۹ دانش آموز، 4معلم و یک خدمتگزار 
تعداد مجروحان: ۱۳۰ دانش آموز و ۱۱ معلم زخمی 

موشک باران مدرسه ای در

 نهاوند
نام مدرسه: دبیرستان دخترانه پروین اعتصامی 

زمان حمله موشکی: ســاعت ۸و ۱۵دقیقه صبح روز ۱۹ اسفند 
۱۳۶۳

تعداد دانش آموزان شهید: یک دانش آموز
تعداد مجروحان: ده ها دانش آموز و چند دبیر این دبیرستان 

موشک باران مدرسه ای در

 بروجرد
نام مدرسه: دبستان شهید فیاض بخش)دانش آموزان استثنایی( و 

مدرسه راهنمایی امام حسن مجتبی)ع(
زمان حمله موشکی: حدود ساعت ۱۳، روز ۲0 دی ۱۳۶۵

تعداد شهیدان: 8۱شهید
تعداد مجروحان:۱۰ زخمی

موشک باران مدرسه ای در

 میانه 
نام مدرسه: دو مدرسه مجاور دبیرستان دخترانه زینبیه و دبستان 

فاطمه الزهرا)س(
زمان حمله موشکی: بعدازظهر ۱۲بهمن ۱۳۶۵

تعداد دانش آموزان شهید: ۳۳دانش آموز و یک خدمتگزار 
تعداد مجروحان: ده ها نفر

موشک باران مدرسه ای در

 زنجان
نام مدرسه: مدرســه راهنمایی دخترانه نواب صفوی و مدرسه 

راهنمایی پسرانه ۲۲ بهمن
زمان حمله موشکی: ساعت ۱۲و ۳0دقیقه ظهر روز ۲ بهمن ۱۳۶۵

نوع موشک: ۲ فروند هواپیمای میگ عراقی 
تعداد دانش آموزان شهید: ۱۳ نفر

تعداد مجروحان: 2۳نفر 

* * ناگفته نماند به گفته شاهدان عینی شمار شهیدان و 
مجروحان این حملات هوایی حتی بیش از این آمار است.

یادداشت

ام وهب زمان
روایتی متفاوت از همسر شهید هادی کجباف 

که راضی به بازگشت پیکر او نشد

»اگر بنا باشد برای بازگشــت پیکر شهید نبرد با تکفیری ها 
معامله شــود، ســر مطهر شــهید را مانند  ام وهب به سوی 
خودشــان پرتاب می کنم.« نه که فقط شــعار دهد، واقعا 
این کار را کرد. حاضر نشــد حتی وقتی تکفیری ها به جنازه 
هادی اهانــت کردند راضی به معامله شــود. تمام ۸ســال 
دفاع مقدس را زینب وار صبوری کرد و اســتقامت و حالا در 
برابر دست نشانده های آمریکا و رژیم صهیونیستی همچون 
ام وهب، آنچه تقدیم راه الهی کرده بود را به خدا سپرد. معتقد 
بود اگر همسرش مدافع حرم حضرت زینب)س( است او هم 

باید در عمل به همسرش اقتدا کند.
اینها شاید خلاصه همه آن چیزی اســت که می توان از بانو 
احمدی گفت؛ همسر شــهید هادی کجباف. خاطر هادی 
را خیلی می خواست، می دانست پســرعمه اش چشم پاک 
اســت و مودب. می دید با اینکه مجروحیتش شدید است و 
نشست و برخاست برایش سخت، اما حتی یک بار هم نمازش 
را نشســته نمی خواند. کتاب خواندن و اهل مطالعه بودنش 
را دوست داشت و می فهمید شــرایط زمان و مکان را خوب 
درک می کند. اینها را وقتی فهمیده بــود که هادی پس از 
مرخصی از بیمارستان به منزل آنها آمده  بود. پدر بانو آنها را از 
اهواز به تهران آورده بود تا از جنگ در امان بمانند. و حالا این 

همنشینی چندماهه بانو را عاشق هادی کرده بود.
پسرعمه هم عاشق دختردایی اش شده بود و پایش به اهواز 
نرسیده مادر را راهی کرد تا بانو را برایش خواستگاری کند. 
زندگی شان ساده و بی تکلف شروع شد. بانو از تهران به شوشتر 
رفت تا زندگی مشترک با هادی را در ولایت پدری شان آغاز 
کند. هادی خوش عهد بود و خوش قول. عهد کرده بود مهریه 
همسرش یک ســفر حج باشــد و با اینکه وضع مالی خیلی 
خوبی نداشت، بانو را به حج فرستاد. ثمره زندگی شان شد یک 
دختر و ۲پسر؛ فاطمه، سجاد و محمد. هادی اهل جهاد بود و 
جبهه. احساس دین می کرد، دین و مسئولیت نسبت به حفظ 
جان و مال و ناموس کشورش. پا به رکاب امام خمینی)ره(

بود و عاشــق، آنقدر که مهــر بچه ها و همســر هم مانعش 
نمی شد. بعد از جنگ هم عضو تیم تفحص شد تا کمک کند 
خانواده های بیشتری از چشم انتظاری رها شوند. نمی گفت 
جنگ تمام شده و من هم بازنشسته شده ام. خبر تهدیدهای 
داعش و بی حرمتی های شان نســبت به حرم آل الله را تاب 
نمی آورد. تصاویر حملات تکفیری ها و جنایت های شان را که 

می دید بی اختیار اشک می ریخت.
و بانو می دید که از فکر اتفاقات سوریه شب ها خواب به چشم 

هادی نمی آید.
فروردین 9۳، هادی تصمیمش را گرفت، نیروهایش را جمع 
و شروع کرد به آموزش شان.و دقیقا یک روز بعد از عید فطر 
رفت سوریه. و بانو که همیشه با وفا برعهد خود با هادی استوار 
بود و با او هم عقیده و هم نظر، می خواست خودش هم با هادی 
راهی شود تا او خادم شود و هادی پاسدار حرم. حیف که آنجا 
جای  زنان نبود. زنگ می زد و خبر سلامتی اش را به همسرش 
می داد؛ می گفت که دلتنگ و نگران نباشد اما چیزی از اوضاع 
نمی گفت. فقط بانو از دوستانش می شنید که می گفتند شما 
باید به هادی افتخار کنید. طی یک سالی که سوریه بود بارها 

مجروح شد.
همانجا هم بود که زمزمه های راه بی بازگشتش را بانو شنید، 
وقتی هادی در جمع مردم سخنرانی کرد و گفت: »اگر من 
کشته شوم پیکرم را نمی آورند.« و بانو فهمید که راه حسینی 
هادی، زینبی دوباره می خواهد. کســی خبر شهادت هادی 
را نیــاورد. تکفیری ها خبر را روی خروجی رسانه هایشــان 
گذاشــتند. بانو طاقت نیاورد؛ خبر را که شنید بدحال شد و 
بدنش لرزید. حتی تصور زندگی بی هادی برایش میسر نبود. 
داعش یک و نیم میلیارد دلار خواسته بود تا راضی شود پیکر 
هادی را تحویل دهد اما بانو راضی نبــود. قرار بود این پول 
صرف خرید تجهیزات و مهمات برای تکفیری ها شــود و او 
نمی توانست راضی شود مرد دیگری از جمع خانواده ای برود. 
گفت روح هادی در پیشــگاه باری تعالی در عزت و عافیت 
است؛ چه نیاز به جســم خاکی. از پیکر هادی می گذرم و او 
را به خدا می سپارم. ناگفته نماند پس از گذشت بیش از ۵۰ 
روز از شــهادت هادی، پیکر پاک این مدافع حرم خردادماه 
سال ۱۳94 در پی تبادل پیکر شهدا در اختیار ارتش سوریه 
و نیروهای مدافع حرم قرار گرفت. این چنین شد که دوری 
به سرآمد و پیکر هادی به کشــور بازگشته و در شهر اهواز با 

حضور حداکثری مردم تشییع شد

سمیه عظیمی
 نویسنده 

دست نوشته ای از شهید و شعری که خود از شوق و 
حسرت شهادت سروده بود. 

کوچه ای بی شهید اگر مانده 
 ناشهیدش منم که جا مانده

با سواران سواره می راندم
 همه رفتند و من جا ماندم
گفتم اینجا مرا رها نکنید

 نگذاریدم و جفا نکنید
تن بی روح را نمی خواهم

 جسم مجروح را نمی خواهم
اینکه اینجاست لاشه است نه روح
»شاعری خسته« و »عاشقی مجروح«

چه بگویم قسم به ذات خدا
 روح من رفته است با شهدا

الناز عباسیانگزارش
روزنامه نگار
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ماینینگ یا استخراج رمزارز هر چند در کشور 
صنعت خوانده شــده است اما هنوز بلاتکلیف 
اســت. سال هاست که اســتخراج کنندگان 
رمزارز )ماینرها( در کشــور از نحوه مواجهه 
نهادها و سازمان ها با این فناوری گلایه دارند. 
لطف الله ســیاهکلی، عضو کمیسیون صنایع 
و معــادن مجلس در گفت وگو با همشــهری، 
تبدیل گاز به برق و ســپس تبدیــل برق به 
رمزارزها را مناسب ترین راهکار برای جلوگیری 
از خام فروشــی نفت می دانــد. او می گوید با 
تکنولوژی های نویــن و به طور خاص رمزارزها 
نمی توان مقابله کرد، چراکه سرعت تغییرات در 

تکنولوژی بسیار بالاست.

راهکار شما برای بهره بردن از ظرفیت 
رمزارزها چیست؟

نخستین راهکار این اســت که ببینیم دنیا چگونه 
با تکنولوژی برخورد می کند. دنیا برای بهره گیری 
از تکنولوژی ها و اســتفاده از کیفیت تکنولوژی و 
خسارت ندیدن از تکنولوژی، مقررات گذاری می کند. 
درواقع مقررات گذاری، محاســن را لحاظ می کند 
و عیوب را حذف می کند. بنابراین به جای برخورد 
سلبی باید نگاه ایجابی داشت که این مقررات گذاری 
همان نگاه ایجابی اســت. مقررات گذاری ظرفیتی 
ایجاد می کند تا کســانی که می خواهند از ظرفیت 
تکنولوژی بهره مند شوند، مطابق قانون و مقررات، 
این اختیارات را داشته باشند. اگر هم کسی به خاطر 
تکنولوژی از سوی فرد دیگری خسارت دید، باز هم 

برابر مقررات، حقوق او استیفا شود.
ما بــه مقررات گــذاری در حوزه 

تکنولوژی و رمزارزها توجه کرده ایم؟
در کشــور ما حوزه مقررات ضعیف است. مجلس 
قانون می نویسد و مقررات نویســی را به بعضی از 
نهادها یا دستگاه های اجرایی واگذار می کند. با این 
حال، مکانیسم مقررات نویسی در کشور ما معیوب 
اســت و نیاز به اصلاح دارد. در مورد رمزارزها هم، 
موضوع به همین شکل اســت. بارها مقام معظم 
رهبری فرموده اند که از خام فروشی بپرهیزید که این 

موضوع در حوزه نفت و گاز هم صدق می کند. با باز 
شدن فضا و امکان فروش نفت، ما خوشحال هستیم، 

درحالی که فروش نفت خوشحالی ندارد.
پس استخراج رمزارز می تواند مانع 

خام فروشی شود؟
یکی از راه هایی که می تواند مانع خام فروشی شود، 
استخراج رمزارزهاســت. درواقع رمزارز به معنی 
فروش برق به همه دنیاســت. چراکه ما انرژی برق 
را تبدیل به رمزارز می کنیم و آن را می فروشیم. با 
این کار هم اشتغالزایی می کنیم، هم خام فروشی 
نکرده ایم، هم سرمایه گذاری صورت می گیرد و هم 

تحریم ها را نه کم اثر که »بی اثر« می کنیم.
اما وزارت نیرو معمــولا ماینرها را 
به عنوان متهم اول خاموشی ها معرفی می کند. 

به نظر شما تناقضی وجود ندارد؟
تبدیل برق به رمزارز محاســن بســیاری دارد. اما 
مشکل این است که ســال ها در حوزه برق تنبلی 
کرده ایــم، نیروگاه هــا را اوورهــال نکرده ایــم و 
نیروگاه های جدید نساخته ایم. نتیجه این کاهلی 
هم کمبود برقی اســت که امروز بــا آن مواجهیم 
و نخســتین گروهــی را هم که متهــم می کنیم 
استخراج کنندگان رمزارز است. درحالی که ما باید 

به استخراج کنندگان امکانات بدهیم تا خودشان 
برق مورد نیاز خود را تامیــن کنند. به این ترتیب، 
به راحتی می توانیم نفــت و گاز را به برق تبدیل و 
ســپس برق را به رمزارز تبدیل کنیم. باید دست 
از تنبلی برداشت، در این حوزه ها پیشگام شد و از 

تصمیم های بزرگ نترسید.
از آنجــا کــه ماینرهــا عموما از 
وزارتخانه های مربوطه)نفــت، نیرو، صمت( 
گلایــه دارند، چــه تکلیفی بر عهــده این 

وزارتخانه هاست؟
ما در اقدام دچار کاهلی و تنبلی هستیم. یا موضوع 
را نمی دانیم که موظف به دانســتن هســتیم. یا 
نمی خواهیم بدانیم، که ایــن موضوع از همه بدتر 
است. استراتژی نظام مبتنی بر خام فروشی نیست. 
بنابراین هنگامی که در حوزه نفت، خام فروشــی 
می کنیم، متولیان این حوزه باید پاسخگو باشند. 
اگر ما نفت را فراوری کنیم، هنــر کرده ایم وگرنه، 
فروش نفت، جشن گرفتن ندارد. بنابراین توصیه 
ما هم به متولیان حوزه نفــت و هم حوزه برق این 
اســت که مقدماتی را فراهم کنند کــه نفت و گاز 
به اســتخراج کنندگان داده شــود تــا آنها تولید 

انرژی کنند.

ماینینگ به جای فروش نفت
لطف الله سیاهکلی، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس در گفت وگو با همشهری می گوید به جای برخورد سلبی با 

فناوری های جدید ازجمله رمزارزها می توان از آن برای جلوگیری از خام فروشی استفاده کرد

تشخیص سکته با هوش مصنوعی؛ یک سال زودتر

دنیای رمزارز

دانش

قهوه با طعم بیت کوین

کافه ای در شمال شــرقی تایلند به خانه معامله گران ارزهای 
دیجیتال تبدیل شده است و تلویزیون هایی دارد که آخرین 
حرکت های بازار را نشــان و توصیه های سرمایه گذاری را در 
کنار قهوه و کیک ارائه می دهند. به گزارش خبرگزاری رویترز، 
در پشت فضای بیرونی و آرام درختان گیلاس با شکوفه های 
 HIP Coffee & Restaurant جذاب شــان، مشــتریان
به لپ تاپ هــای خود خیره می شــوند و بــا عصبانیت قهوه 
سرد می خورند؛ این بخشــی از علاقه فزاینده به دارایی های 
دیجیتال در تایلند محسوب می شود که قانونگذاران را نگران 
کرده است. »دتنارونگ ســاتیانفوت«، تاجر ۳۵ساله ارزهای 
دیجیتال گفت: »اینجا برای من هیجان انگیز اســت، زیرا با 
افرادی آشنا می شوم که علایق مشترکی دارند. ما )تجار( به 
تبادل اطلاعات می پردازیم، زیرا در دنیای تجارت با میلیون ها 

نفر روبه رو هستیم.«
 براســاس آخرین داده های رســمی، ارزهــای دیجیتال در 
تایلند شــتاب بیشتری به دســت آورده اند و براساس آخرین 
اطلاعات رســمی منتشرشــده، در ماه نوامبر، ۲۵۱میلیارد 
بات )7.6۲میلیارد دلار( دارایی دیجیتال معامله شــده است. 
در اوایل این ماه، تایلنــد اعلام کرد اســتفاده از دارایی های 
دیجیتال را به عنــوان پرداخت مورد نظارت قــرار داده و در 
مورد خطرات احتمالی برای ثبات مالی و سیســتم اقتصادی 
کلی هشــدار داد. کافه HIP که از سال۲۰۱۳ فعالیت خود را 
آغاز کرده، در ســال۲۰۲۰ تغییراتی را انجام داده و به سمت 
اطلاع رســانی درخصوص ارزهای دیجیتال رفته است. از آن 
زمان، به گفته کارکنان، مشتریان آن۲برابر شده است. اوکاراوات 
یونگســاکولیندا، مدیر این کافه فرصت های سرمایه گذاری 
جایگزین را برای مردم اســتان ناخون راچاسیما و اطراف آن 
فراهم می کند. این شرکت مشاوره سرمایه گذاری رایگان ارائه 
می دهد و در حال برنامه ریزی برای راه اندازی سکه ارز دیجیتال 
خود است. مشــتریان آن می گویند تجارت در کافه بهترین 
شانس موفقیت را در بازاری بی ثبات به آنها ارائه می دهد که در 
آن شناخته شده ترین ارزهای دیجیتال یعنی بیت کوین، این 

هفته به پایین ترین حد خود در شش ماه گذشته رسید. 

افزایش نگرانی درباره کووید-19 
مزمن با شیوع اومیکرون

بیش از یک سوم از بهبودیافتگان کووید-۱9 با گذشت ماه ها از 
ابتلا همچنان دچار عوارض طولانی مدت بیماری هستند که 
پزشکان آن را کووید-۱9 طولانی یا مزمن می نامند. به گزارش 
آسوشیتدپرس، حالا با چرخش اومیکرون در سراسر جهان، 
دانشمندان در حال تلاش برای شــناخت علت این شرایط 

ناخوشایند و درمانی برای پیشگیری از این اتفاق هستند.
برخی از دانشمندان معتقدند کووید-۱9 مزمن احتمالا یک 
اختلال خودایمنی است. این شاید توضیحی بر این باشد که 
چرا کووید-۱9 روی زنان تأثیر بیشتری می گذارد. زنان بیشتر 
به بیماری های خود ایمنی مبتلا می شوند اما لخته خون های 
کوچک نیز می تواند علت علائمی مانند از بین رفتن حافظه یا 
تغییر رنگ انگشت شست پا باشد. از آنجایی که لختگی خون 
غیرعادی در کووید-۱9 نمایان می شود، این علت می تواند 

برای کووید-۱9 مزمن هم منطقی به نظر برسد.
همانطور که این تئوری ها و سایر نظریه ها آزمایش می شوند، 
شــواهد جدیدی وجود دارد که واکسیناسیون ممکن است 

شانس ابتلا به کووید-۱9 طولانی مدت را کاهش دهد.
البته هنوز زود است بگوییم که افراد مبتلا به گونه مسری تر 
اومیکرون دچار علائم مرموز می شوند، اما برخی متخصصان 
فکر می کنند که ایجاد موجــی از کووید-۱9 مزمن محتمل 
است بنابراین پزشکان و سیســتم های درمانی باید برای آن 
آماده باشــند. یکی دیگر از نظریه ها درباره علت کووید-۱9 
مزمن، باقی ماندن عفونت یــا بقایای ویروس پس از بیماری 
اولیه کــه باعث التهاب می شــود هم منجر بــه کووید-۱9 
طولانی مدت می شــود. اما همچنان بیمــاری خودایمنی 
جایگاه بالاتری در احتمــالات دارد. در یک پاســخ ایمنی 
نرمال، عفونت ویروسی آنتی بادی ها را فعال می کند اما گاهی 
اوقات در عواقب آن، آنتی بادی ها فعال می شوند و به اشتباه 
به سلول های طبیعی حمله می کنند. تصور می شود که این 
پدیده در بیماری های خودایمنــی مانند لوپوس و مولتیپل 
اسکلروزیس نقش داشته باشد. جاســتینا فرت بابر و دکتر 
سوزان چنگ در میان محققانی بودند که دریافتند در برخی 
افراد مبتلا به کووید-۱9 شامل مواردی که علائم نداشتند تا 
6ماه پس از بهبودی، انواعی از این اتوآنتی بادی های افزایش 
یافته مشاهده شد. برخی از آنها همان مواردی هستند که در 

افراد مبتلا به بیماری های خودایمنی یافت می شوند.

غلامرضا نوری
عضو کمیسیون بررسی طرح صیانت

با توجه به شیفت کاری فشرده مجلس 
بــرای بررســی بودجــه، دیگــر وقتــی برای 
برگزاری جلسات کمیسیون ها نمی ماند 
و به طور کل جلســات کمیسیون ها قبل 
از ســال دیگر تشکیل نمی شــود. به این 
ترتیــب برگــزاری جلســات کمیســیون 
بررســی طرح صیانت هم به سال جدید 

موکول خواهد شد.

صادق عباسی شاهکوه
معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
بــا اســتفاده از امکانــات توانیــر و 
شــهرداری ها می تــوان هزینه هــای 
پــروژه توســعه فیبر نــوری را کاهــش و 
سرعت اجرای آن را افزایش داد. چون 
معتقدیم تمــام این امکانات ســرمایه 

ملی است. 

نقل قول خبر

عمادالدین قاسمی پناهگفت و گو
روزنامه نگار

با تکنولوژی نمی توان مقابله کرد
لطف الله ســیاهکلی، نماینده قزوین در گفت وگو با همشــهری معتقد اســت که با 

تکنولوژی هــای نوین و به طور خــاص رمزارزها نمی توان 
مقابله کرد، چراکه سرعت تغییرات در تکنولوژی بسیار 
بالاســت. به گفته او »درواقــع تکنولوژی های نوین، 
مقاومت ها را یا دور می زند یا حذف می کند. این در حالی 
است که در گذشــته اگر یک تکنولوژی تولید می شد 

شاید سال ها طول می کشید تا دستخوش تغییر شود، 
اما اکنون فاصله زمانی تولد تا مرگ تکنولوژی 

بسیار کوتاه اســت. بنابراین می توان گفت که 
مقابله با تکنولوژی تقریبا محال است.«
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یــک سیســتم هــوش 
مصنوعــی قادر اســت با 
استفاده از اسکن معمولی 
چشــم، احتمال حمله قلبــی را برای بازه 
زمانی تا یک ســال بعد تشخیص بدهد. به 
گزارش ساینس الرت، یک تیم تحقیقاتی 
از دانشگاه لیدز معتقد است این ابزار هوش 
مصنوعی درهای جدیدی را برای شناسایی 
ارزان و ســاده، قاتل شــماره یک دنیا باز 

کرده است.
آزمایش هــای آنهــا نشــان می دهد که 
کامپیوتــر می تواند بیمــاران در معرض 
خطر حمله قلبی را در ۱۲ماه آینده با دقت 
۸۰درصد پیش بینی کند. این پیشــرفت 
شاهدی بر این مدعاســت که چشم هاي 
انســان نه تنها ابزاری برای دیــدن بلکه، 
دریچه هایــی به ســلامت کلی بــدن نیز 

هستند.
پروفسور الکس فرانگی، ســوپروایزر این 
پروژه می گوید: بیماری های قلبی ازجمله 
حمله های قلبی، صدرنشین علت مرگ در 
سراسر دنیاست و همچنین باعث بیماری 

مزمن و سایر مشــکلات در سراسر جهان 
می شود.

فرانگی با این حال تأکید دارد: این تکنیک 
امکان ایجاد انقلابی در غربالگری بیماری 
قلبی را ایجاد می کند. اسکن شبکیه نسبتا 
ارزان است و به طور معمول در بسیاری از 
عمل های بینایی سنجی استفاده می شود. 
به دنبال نتیجه غربالگری خودکار، بیمارانی 

که در معرض خطر بالای بیماری هستند 
می تواننــد برای خدمــات تخصصی قلب 
ارجاع داده شــوند. این سیستم همچنین 
می توانــد در ردیابــی علائــم زودهنگام 

بیماری های قلبی به کار برود.
شبکیه یک غشای کوچک در پشت چشم 
است که حاوی سلول های حساس به نور 
است. پزشکان دریافته اند که تغییرات در 

رگ های خونی کوچک می تواند نشانه  ای 
از بیماری های عروقی، ازجمله مشکلات 
قلبی باشد. نویســندگان این مطالعه از 
نوع پیشرفته هوش مصنوعی، معروف به 
یادگیری عمیق، بــرای آموزش خواندن 
خودکار بیش از ۵هزار اســکن چشــم 
اســتفاده کردند. یادگیری عمیق شامل 
یک سری از الگوریتم های پیچیده است 
که ماشین ها را قادر می ســازد براساس 
الگوی داده ها، بیماری را پیش بینی کنند. 
به گفته محققان، ایــن تکنیک می تواند 
در درمان بیماری های قلبی یک انقلاب 

باشد.
گریس گیل، مشــاور کاردیولوژیست در 
بیمارستان لیدز می گوید: سیستم هوش 
مصنوعی پتانسیل این را دارد افرادی که در 
غربالگری معمول چشم شرکت می کنند و 
در معرض خطر بالاتر بیماری قلبی عروقی 
در آینده هستند را شناسایی کند، به این 
ترتیــب درمان های پیشــگیرانه می تواند 
برای جلوگیری از بیماری های قلبی عروقی 

زودرس شروع شود.

فناوری

عدد خبر

محمد شهرام معین، رئیس مرکز هوش 
مصنوعــی پژوهشــگاه ارتباطــات در 
مراســم رونمایی از تدوین ســند هوش 
مصنوعــی گفتــه اســت: براســاس این 
ســند ایــران باید تا ســال ۱۴۱۰ به ســهم 
۱۲ درصدی هــوش مصنوعــی در تولید 
ناخالص ملی برســد و ۲۰ میلیــارد دلار 

در این حوزه سرمایه گذاری شود. 

 ۱۲
درصد

تیمی از مهندســان دانشــگاه ایلینوی 
بــرگ مصنوعــی  یــک  در شــیکاگو 
تقریبــا ارزان قیمــت توســعه داده انــد 
که می  توانــد ۱۰۰برابر بیشــتر نســبت 
بــه سیســتم های موجــود در بــازار، 
دی اکســید کربن جذب کند. این برگ 
بشــر را یــک قــدم بــه مهندسی ســازی 
فرایند فتوسنتز نزدیک تر می کند. در 
این فرایند، گیاهان نور خورشید، آب و 

کربن را به انرژی تبدیل می کنند.

۱00
برابر
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 متن كامل را در   
همشهری آنلاین بخوانید

اگرچهاپراتورهایتلفنهمراهبراینصبدکلمجوزمیگیرنداماهزارانشرکتوفرد،چنیناقدامینمیکنند

تهرانحدود9هزاردکلمخابراتــیواینترنتیدارد
کهشــهرداریازمیانآنها5هزاردکلراشناســایی
کردهاســت؛یعنی5هزاردکلیکهرویساختمانها
ودرفضاهایبازبوســتانهاوســازمانهامیبینیم
قانونیقلمدادمیشــوند.ایــندرحالیاســتکه
حدود4هزاردکلارتباطاتینقطهبهنقطهشناسایی
نشدهاندوبهنوعیمیتوانگفتکهاغلبآنهاغیرمجاز
تلقیمیشــوند؛چراکهاساســااگرمجازبودندباید
مشخصاتشــاندرسیستمشــهرداریتهرانثبت
میشد.بههرترتیباینهمهدکلبرایپوششدهی
مخابراتیواینترنتشهرراپرازشاخککردهاند؛باوجود
این،آنچهطیسالهایگذشتههموارهموردتوجهقرار

گرفته،تنهارفعمشکلآنتندهیضعیفبودهاست.
درچهلوســومینجلسهشورایاســامیشهر
مهدیبابایی،رئیسکمیتهایمنیومدیریتبحران
شورایاســامیشــهرتهرانبهتعدددکلهای
مخابراتیدرتهرانواکنشنشــاندادوعنوانکرد
کهدرهیچجایدنیابهاندازهتهراندکلمخابراتی

نصبنشدهاست.همچنیناحمدصادقی،عضودیگر
شورایشــهر،عنوانکرد:بسیاریازایندکلهای
مخابراتیدرتهرانفاقدشناسنامههستند.بههمین
منظوربهشهرداریپیشنهاددادتابرایشناسایی
فوریدکلهایفاقدمجوزحداقلطی3ماهآینده
اقدامکنند.دراینبارهمحمدرضامومنی،مدیرعامل
شرکتارتباطمشترکشــهربههمشهریگفت:
»دکلهابه2دستهکلیتقســیمبندیمیشوند.
دکلهایBTMکهمربوطبــهاپراتورهایهمراه
استودیگریدکلهایارتباطاتنقطهبهنقطهاست
کهعمدتامربوطبهشرکتها،سازمانها،نهادهای
مختلفوبعضاشــرکتهاییکهخدماتاینترنتی
ارائهمیدهند،هستند.امااینکهکدامدکلهامجوز
دارندیاندارندبایددریکفرایندمستمرموردتوجه
قرارگیرد.درواقعشبکههایمخابراتیپویاهستندو
برایسرویسدهیمطلوببهمردم،دائماتعدادشان
اضافهیاکممیشود.اکنونآمارهایتخمینینشان
میدهدتهران5هزاردکلشناساییشدهدارداما3یا
4هزاردکلارتباطاتنقطهبهنقطهشناسایینشدهاند؛
یعنیاطاعاتآنهابهدرستیدرسیستمشهرداریبه
ثبتنرسیدهاست.اگردکلهایغیرمجازشناسایی
شوند،حتمااقداماتلازمبرایرعایتالزاماتانجام

میشود.«بهگفتهاوشورایاســامیشهرتهران
مصوبهایداردکهبراساسآنهرسازمانیانهادی
چنانچهقصدجانماییدکلیراداشتهباشدبایدبه

شهرداریمراجعهواقدامکند.

بانک اطلاعاتی دكل ها وجود دارد 
مدیرعاملشــرکتارتباطمشــترکشهرگفت:
»رنگآمیزی،استفادهازالمانها،طرحهایپوشاننده
باکمتریناغتشاشاتبصریازجملهاینموارداست.
امابههمینمنظوردرحوزهزیباســازیشهرداری
یکسریضوابطتعیینشدهکهدکلقراراستکجا
قراربگیرد.حدود2سالاستکهبهموضوعبصری
تأکیدشــدهواپراتورهابامجموعههایدانشگاهی

یادداشت

زهرا كریمیگزارش
خبرنگار

 افزایش ایمنی معابر 
با نورپردازی صحیح

توجهبه2موضوعمهمروشناییمناســببهلحاظتامین
روشناییلازممعابر،خیابانها،بزرگراهها،بوستانهاو...با
استفادهازمنابعنوریاســتانداردوباکیفیتونورپردازی
صحیحبرایهویتبخشــیبهابعادومختصات،رنگهاو
طرحهایساختمانها،پلها،نمادهاوآثارفرهنگیوهنری
باروشکاماعلمی،ازنیازهایهمهشهرهایکشوربهویژه
تهراناست؛امامتأســفانههماکنوندرهردوزمینهدارای

اشکالاتجدیفراوانیهستیم.
LEDاگردرتامینروشناییمدرنبااستفادهازمنابعنوری
برایمعابر،خیابانها،اتوبانهاوجادهها،مسئولیتمتوجه
وزارتراهووزارتنیرواســتکهطیسالهایاخیرتوجه
لازمبهآننشــدهاســت،درخصوصنورپردازیصحیحو
هویتبخشیبهالمانهایشهریدرشببهعنوانبخشیاز
کالبدزندگیشهریقطعامسئولیتمتوجهشهرداریهاو
مشاورانشهرسازیآنهاست؛کهلازماستدرهردوحوزه
بابرنامهریزیواولویتبندیلازم،اقداماتموردنیازتوسط
دولتمردانوشهردارانجدیدکانشهرهاموردتوجهواقدام

قرارگیرد.
قطعاتامیننوروروشــناییمناســبواســتانداردراهها
وجادههادربهبوددیدوهوشــیاریراننــدگان،کاهش
تصادفات،افزایشامنیتوآســایشمســافرانوکاهش
انواعســرقتوزورگیریاهمیتبسزاییداشتهوازطرفی
نورپردازیعناصروتاسیساتمهمشهریموجبافزایش
زیباییبصریوهویتآفرینیویژهبرایمصنوعاتیمانند
انواعساختمانها،پلها،دروازهها،تندیسهاومشابهآنهاو
زندهنگهداشتنشهرهادرشبخواهدشدکهایننیزرونق
اقتصادیبیشتربهواسطهحضوربیشترمردمدرمراکزمهم

شهررادرپیدارد.
یکیدیگرازموضوعــاتمهمدرنورپردازیشــهرهاکه
همیشهخواستهشــهروندانمحترمهمبوده،نورپردازی
صحیحبوستانهایپایتختوسایرشهرهایکشوراست.
درصورتیکهمیتوانبــهجرأتگفتبیــشازنیمیاز
بوستانهایکشوروهمچنینشــهرتهراندارایسیستم
روشناییمناسبینیســتندکهموجبمیشودفضایاین
بوستانهادرساعاتشبدلهرهآوروناایمنباشد.درآنهایی
همکهمجهزترهســتند،اســتفادهازچراغهایروشنایی
غیراســتانداردبارنگنورعمدتازردوغیرشــفاف،صرفا

نوریبرایعبــوریاحضور
کوتاهمدتافراد،نهحضور

طولانیمثابرایسپریکردناوقاتیخوشباخانوادهپس
ازفعالیتهایروزانهاست.

می
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معــاون نظــارت و امــور مناطــق ســازمان 
تاکسیرانی شهر تهران، درخصوص تخلف 
برخــی از راننــدگان مبنــی بــر ســوار کردن 
۴مســافر گفــت: »سوارکردن۴مســافر 
و اخــذ کرایــه ۳مســافر تخلــف اســت.« 
امیــر هنجــن ادامــه داد: »براســاس 
دســتورالعمل های ابلاغــی، تعیین شــده 
که در تاکســی های ون به جای ۱۰مسافر، 
7مسافر و در سواری های تاکسی  به جای 

۴مسافر، ۳مسافر سوار شوند.«

3

عضــو کمیســیون حمل ونقــل و ترافیــک 
شــورای شــهر تهــران گفــت: »تاکنــون 
نــاوگان  ۱5۰دســتگاه اتوبــوس وارد 
حمل ونقل عمومی شــده و طبــق وعده، 
قرار است 25۰دســتگاه اتوبوس دیگر تا 
پایان ســال، اضافــه شــود.« علی اصغر 
قائمی اضافــه کرد: »ما نیازمنــد اورهال 
اتوبوس هــا هســتیم؛ چــرا کــه بخــش 
عمــده ای از اتوبوس ها دچار فرســودگی 

شده و در پارکینگ هستند.«

250

عددخبر

 4هزار شاخک مخابراتی غیرمجاز در تهران

حسین گلی اسکاردی
فعالاجتماعی

مسافر

اتوبوس

امیر شهرابی
مدیرکل برنامه و بودجه شهرداری تهران

 ارتقــای کیفیــت زندگــی در محــلات کــم 
برخــوردار اولویــت  شــهرداری بــه شــمار 
می رود. این امر در لایحه بودجه سال۱۴۰۱ 
لحاظ شده و با رشد ۱86درصدی اعتبار در 
9منطقه کم برخوردار شهر تهران، جهش 

چشمگیری داشته است.

محمدجواد لشکری
معاون امور ایثارگران شهرداری تهران

ویزیــت در منــزل، مشــاوره تلفنــی، 
هماهنگی با مراکز بیمارستانی و درمانی 
طرف قــرارداد با شــهرداری تهران، جهت 
ارجــاع خانــواده معــزز شــهدا، از جملــه 
اقدامــات درخــور تحســین اداره درمــان 

شهرداری است که ادامه دارد.

نقلقول

تفاهمنامههایــیامضاکردهاندتــاطرحهاییارائه
بدهندکهبهلحاظزیباییمتناسببامحیطباشد.
ناگفتهنماندکهبانکاطاعاتیدکلهایشناسایی
شدهوجودداردواطاعاتآنهادرسامانهاطاعاتی
مکانیابیشهرداریوجوددارد.سامانههایدیگر
ازایناطاعاتاســتفادهمیکنندوچنانچهدکل
جدیدیشناسایییانصبشــوداطاعاتبهبانک
اضافهخواهدشــد.بااینحــالتأکیدمیکنمکه
ثبتلحظهبــهلحظهدکلهابهدلیــلجانماییو
حذفمحالاســت.«مومنیافزود:»برایچنین
اقدامینیازبهچندهزارنیرووتیماســت.نمیتوان
درمقطعیمشخصپایشراانجامدادچونممکن
اســتروزبعددکلجدیدینصبیاحذفشود.
بنابراینپایشمستمرلازماست.اپراتورهایبزرگ
درچارچوبقانونازایــنموضعتبعیتمیکنند
ومعمولاازشــهرداریومراجعمجوزرامیگیرند.
اماهزارانشرکتوفردحقیقیوحقوقیدیگردر
شهروجوددارندکهخودشانرامکلفنمیدانندکه

مجوزبگیرند.«

تهران چند دکل نیاز دارد؟
برای ساماندهی دكل های مخابراتی، باید ابتدا طرح جامع مکان یابی دكل ها براساس اصول 
شهرسازی در هیأت دولت تصویب شــود تا همه وزارتخانه ها و ساختمان های دولتی ملزم 
شوند دكل ها را روی پشت بام های خودشان نصب كنند و از مالکان در بافت های مسکونی كمتر 
درخواست شود. برای این منظور، كم ساختمان بلند اداری در محلات تهران نداریم كه بتوانند 
در این پروژه همکاری داشته باشند. برنامه بعدی نیز باید این باشد كه برآورد كنیم شهر تهران 
نیاز به چند دكل دارد. این نیاز 10هزار دكل است یا یک میلیون. اگر این برنامه طراحی و اجرایی 

شود می توانیم امیدوار باشیم كه برنامه روی نظم و ترتیب حركت خواهد كرد.
سیدمجید نادری، معاون معماری، اداره كل معماری و ساختمان شهرداری تهران

مکث

شهروندان می توانند شکایت 
در مورد دکل  های مخابراتی را 
به سامانه ۱۳7 اطلاع بدهند.

شهروندان می توانند 
درخواست هایشان در مورد 
نصب یا جمع آوری دکل را به 
  195.ir سامانه ۱95 یا سایت

اعلام کنند.

دکل در تهران وجود دارد.
9000

دکل شناسایی شده اند.
5000

دکل نقطه به نقطه 
شناسایی نشده اند.

4000
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 ضرورت های دهه پنجم انقاب اســامی، مدیریت 
کان نظام را در موقعیت اتخاذ تصمیم های راهبردی 
به منظور شتاب بخشــی بــه تحقق اهداف ســند 
چشم انداز ملی قرارداده اســت. تأکید رهبر معظم 
انقاب، بر نگاه واقع بینانه به شرایط و موقعیت انقاب 
اسامی و پیشرفت های شگرف و حیرت انگیز ملت 
بزرگ ایران با وجود فشــارها، تحریــم، تهدیدها و 
دشمنی های جبهه استکبار، ضرورت توسعه از درون 
را با توجه به ظرفیت ها، اســتعدادها و توانایی های 
داخلی در کانون توجه و عمل مســئولان قرار داده 
است. از این رو گفتمان سازی  برای مدیریت جهادی و 
تبدیل آن به یک باور عمومی یک نیاز و اقدام اساسی 
است که نسبت به آن باید همت گماشته شود. در نگاه 
رهبر معظم انقاب اگر مدیریت جهادی یا همان کار 
و تاش با نیت الهــی و مبتنی بر علم و درایت حاکم 
باشد مشکات کشــور قابل حل است. در این راستا، 
مدیریت جهادی، الگویی از مدیریت اسامی است که 
بر اساس آن، مدیر عرصه کار و تاش را همانند عرصه 
جهاد و دفاع تلقی کرده و با رویکرد تکلیف محوری و 
با نیت الهی، همه توان و ظرفیت خود را برای انجام 
هر چه شایســته تر وظیفه به میدان آورده و با صبر، 
توکل و امید به نصــرت پــروردگار در جهت انجام 

وظیفه گام بر می دارد. بدیهی است کارآمدی مدیریت 
جهادی، مستلزم کارکرد هماهنگ و متعامل 3عنصر 
کار و تاش، نیت الهی و علم و درایت است و تحقق 
آن، تضمین کننده پیشــرفت و حل مســائل کشور 

خواهد بود.

آفتهاییکهمدیریتجهادیراتهدیدمیکند
مولفه های فرهنگ و مدیریت جهادی از منظر رهبر 
معظم انقاب در  احساس مســئولیت و کارآمدی، 
رعایت تقوا، فرهنگ تولیــد و کارآفرینی، عزم ملی، 
وجــدان کاری، جهاد کاری، نــگاه نقادانه، دوری از 
اختاف، خدمت بــه مردم، نیت خدایــی، تکیه بر 
دانش و فنــاوری، اعتقاد به یــاری خداوند، پرهیز 
از تجمل گرایــی، آینده نگــری، دشمن شناســی و 

مسئله شناسی قابل بررسی و تامل است.
بدیهی اســت که تفاوت اصلــی مدیریت جهادی با 
ســایر نظام های مدیریتی در پیش فرض ها و مبانی 
فکری و عقیدتی آن اســت. در این نظام مدیریتی، 
احکام دین مبین اســام به عنــوان راهبردی برای 
زندگی و شــاخصی برای ســنجش حیات مطلوب 
درنظر گرفته شده اســت. همچنین هدف این نظام 
مدیریتی، پیاده ســازی  ارزش ها در جامعه به منظور 
تبدیل آنها به کیفیت زندگی است. مدیریت جهادی 
با مصرف گرایی، اشرافی گری، سستی، تنبلی، بی حالی 
و انحراف از مسیر آرمان گرایی ایمانی، تفاوت دارد و با 

آن مبارزه می کند؛ درحالی که در شیوه های مدیریتی 
دیگر که عمدتاً محصول فرهنگ سرمایه داری است، 
جامعه به سمت مصرف گرایی، اشرافیت، بی عدالتی، 
اصالت لذت و انحراف از آرمان های انســانی، سوق 

داده می شود.
از این رو در جامعه اســامی که رویکرد تمدن نوین 
اسامی را ســرلوحه حرکت و اقدام خود قرار داده 
اســت، حفظ روحیه، فرهنــگ و مدیریت جهادی 
می تواند ثمرات بسیاری در راستای پیشرفت و توسعه 

همه جانبه به همراه داشته باشد.
حمیدرضا ترقی، فعال سیاسی و عضو شورای مرکزی 
حزب مؤتلفه اســامی با تأکید بــر اهمیت مفهوم 
مدیریت جهادی در پیشــرفت و توســعه کشور به 
همشهری گفت: ما برای رسیدن به آرمان ها و اهداف 
انقاب اســامی نیازمند حرکت جهادی هستیم. 
مدیریت جهادی رویکردی عقانی و با برنامه ریزی 
اســت که می تواند با کمترین هزینه هدف گذاری 

روشن تری را پیش روی ما قرار دهد.
وی با تأکید بر اینکه جبران عقب ماندگی های اجرایی 
بدون مدیریت جهادی امکان پذیر نیست افزود: روحیه 
جهادی و ایمان و اعتقاد به اهداف و آرمان ها می تواند 
زمینه توسعه و پیشرفت را تا جایی فراهم کند که با 
کمترین هزینه عقب ماندگی ها و کاستی های گذشته 

جبران شود.
ترقی معتقد است که عمده ترین آسیب ها و آفت هایی 

که می تواند روحیه و مدیریت جهادی را در دهه پنجم 
انقاب اســامی تهدید کند، سســتی، ناامیدی و 
خستگی از کار و بی توجهی به ظرفیت ها و امکانات 

است.
 وی بر این نکته نیز تأکید کرد که ایمان و اعتقاد به 
خدا و باور به توانستن و اتکا به داشته ها و ظرفیت ها 
می تواند نقش به سزایی در انگیزه توسعه و پیشرفت 

انقاب اسامی داشته باشد.
با توجه به گفته های ترقی چنــد نکته نیز قابل تامل 
است؛ نخســت اینکه چارچوب و مولفه های روحیه 
و مدیریت جهادی در بیانات رهبر معظم انقاب به 
خوبی گویای ایجاد مدل و الگــوی عملی مدیریت 
جهادی اســت. از این رو رمز موفقیت دهه عدالت و 
پیشــرفت انقاب اســامی عمل به مولفه های این 
مفهوم است، دوم اینکه آسیب سنجی و آفت سنجی 
می تواند زمینه ارزیابی دقیق تر مدیریت جهادی در 
عمل را فراهم کند، سوم اینکه مدیریت جهادی نیاز به 
گفتمان سازی  بر مبنای بیانات رهبر معظم انقاب در 
سطح کان دارد. این امر می تواند جامعیت این مفهوم 
را  از ســطوح اجرایی و مســئولان تا عرصه عمومی 
و مردمی قابل باور کند. بدیهی اســت که مدیریت 
جهادی اصلی سرمایه ســاز اســت و می تواند نقش 
به سزایی در ایجاد و ارتقای سرمایه اجتماعی ایفا کند 
که خود از اصول پیشــرفت و موفقیت در دهه پنجم 

انقاب اسامی است.

مدیریت جهادی؛ رمز موفقیت انقلاب اسلامی
مدیریت جهادی رویکردی عقانی و با برنامه ریزی است که می تواند با کمترین هزینه هدف گذاری روشن تری را پیش روی ما قرار دهد

روشنگری

پهلویتوسعهگرانبود
یکی از شبهاتی که درباره رژیم پهلوی مطرح می شود این است که 
رژیم پهلوی قادر به توسعه کشور بود.در پاسخ به این شبهه، باید 
به چند نکته مهم و زیربنایی اشاره کرد. به عبارتی، به چند دلیل 

مهم، اگر رژیم شاه تداوم پیدا می کرد، کشور پیشرفت نمی کرد:
ماهیترژیمشاه:دولت پهلوی از یک سو وابسته به خارج  بود و از ســوی دیگر از درآمدهای هنگفت نفتی تغذیه 1
می کرد. بنابراین، این رژیم برآمده از نظر و رأی مردم نبود. بر همین 
اســاس، این رژیم بقای خود را در گروی 3عامــل مهم می دید؛ 
سرســپردگی به قدرت های خارجی، حامی پروری و توسعه توان 
دفاعی و اطاعاتی با اتکا به درآمدهای نفتی به منظور ایجاد گروه های 
پیرو تا ضعف پایگاه مردمی خود را از این طریق جبران کند و در عین 

حال، مخالفان خود را با زور اسلحه کنترل و سرکوب کند. 
ناموفقبودنسیاستهاینوسازیرژیم: اجرای  سیاست های نوسازانه، نه تنها دستاوردی در پی نداشت، 2
بلکه پیامدهای وخیمی هم در پی داشت. به عنوان مثال، با اجرای 
اصاحات ارضی، تولید کشاورزی به نسبت سرانه جمعیت عقب 
ماند، به گونه ای که در ســال 1356، 14درصد نیازهای غذایی 

کشور از خارج وارد می شد. 
ماهیتشدیداًوابستهتوسعه: آنچه در دوره پهلوی  رخ داد، در قالب »توسعه وابسته« قابل تعریف است. در 3
توسعه وابسته نیز عوامل و محرک های توسعه در خارج از کشور 
قــرار دارد و اینگونه  توســعه ای نمی تواند بالنده شــود. تمام 
کشورهایی که به مراحلی از توسعه و پیشرفت رسیده اند، بیش و 

پیش از هر عاملی به ظرفیت های داخلی خود تکیه کرده اند. 
غربزدگیکورکورانهوتحقیرخودباوریملی:  پیشرفت هر کشوری در سایه خودباوری، اعتماد به نفس 4
و خودشکوفایی میسر است و در شرایطی که رژیم شاه با تقلید 
کورکورانه از غرب درصدد بود تا در خودآگاه و ناخودآگاه ایرانیان، 
»ما نمی توانیم« و برتری فرهنگ، تمدن و تکنولوژی غرب را حک 

کند، اقدام برای توسعه و پیشرفت کشور به مراتب دشوارتر بود.
باتوجه به آنچه گفته شد، جمهوری اسامی اگر توانسته است به 
درجاتی از توسعه و پیشرفت برسد، در سایه چند عامل اساسی 
اســت: ترویج فرهنگ خودباوری ملی و اعتماد به ظرفیت های 
داخلی کشور، تاش برای خارج کردن کشور از مدار وابستگی به 
سرمایه داری بین المللی، تغییر ماهیت دولت از دست نشاندگی و 
وابستگی به خارج و ورود به مردم سالاری دینی؛ یعنی دولتی که 
اساس موجودیت و اقتدار خود را نه با اتکا به قدرت های خارجی 
بلکه بر مردم و باورهای مذهبی آنان استوار می داند. راز پیشرفت ها 
و ضعف های کنونی کشــور را نیز باید در همین چند نکته دید؛ 
بدین معنا که در حوزه هایی که به این اصول توجه شده، ضمن 
رفع آسیب ها، قدرت تولید شده و در حوزه هایی که به این موارد 

بی توجهی شده است، آسیب های موجود تشدید شده است.

سیدمصطفیخوشچشم
کارشناسمسائلبینالملل:

دولتبایدنتلاشداردمؤثرترینحربهو
اهرمجمهوریاسلامییعنیغنیسازی
اورانیومراباقیمتبســیارنــازلوبدون
دادنمابهازایمناســب،ازدستایران
خارجکنــد.بنابراینهدفازاینفشــار
بهدستآوردنیکتوافقفرمالیتهویا

موقتیبهنفعدولتآمریکاست/ایرنا

نقل قول خبر

ابزاریبرایسدنفوذ
برنا: روبرت بیگلریان، نماینده مجلس شورای اسامی، 
معتقد اســت: با تقویت پدافند غیرعامــل در حوزه 
سایبری می  توان از حریم سایبری کشور حفاظت کرد. 
از طرف دیگر با توجه به درگاه های متعدد ارتباط ما با 
فضای مجازی جهانی، ما اگر بتوانیم خدمات را از طریق 
یک فضای بومی مثل شــبکه ملی اطاعات دریافت 
کنیم، مسلما نه فقط از کیفیت و سرعت خدمات بهتری 
بهره مند خواهیم شد بلکه، امنیت داده های شهروندان 
نیز تامین می شود. اگر شــبکه ملی اطاعات به طور 
کامل و جامع در اختیار مردم قرار گیرد حریم شخصی 
افراد حقیقی و حقوقی نیز حفاظت می شود. همچنین 
ما در حوزه های امنیت و تجهیزات سایبری به ویژه در 
زیرساخت ها باید به توان متخصصان داخلی خود تکیه 

کنیم تا راه نفوذ به این سیستم ها مسدود شود.

 خبر

صفیهرضاییگزارش
روزنامه نگار

مصطفیقربانی
کارشناس سیاسی
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سردارعلیرضاتنگسیری
فرماندهنیرویدریاییسپاه

امروزاگررزمندگاناسلامدردریامقابل
آمریکاییهامیایستند،برگرفتهازارواح
پاکشهداســتودشــمنحقنــداردوارد
آبهــایســرزمینیمــاشــودوحتــیدر
آبهایتحتنظارتماقرارگیرد.انقلاب
اسلامیمیراثشهداستووظیفهداریم

ازمیراثشهداحراستکنیم/ایرنا
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در پی حادثه کشته شدن جوان 22ســاله عشایر توسط محیط بان 
کرمانشــاهی، این روزها بحث لزوم مشــارکت جوامــع محلی و 
ســهم دهی به آنان در حفاظت از محیط زیست داغ شده است. در 
واقع حفاظت محیط زیســت بدون درنظر گفتن اقتصاد و معیشت 
جوامع محلی، زمینه ایجاد چنین تعارضی بین حافظان زیستگاه ها 
و رویشــگاه های طبیعی)محیط بان و جنگل بان( و همسایگان این 

مناطق شده است.
پیش از اینکه حکمرانی مدرن به شــکلی که اکنون برقرار اســت، 
وجود داشته باشد، مدیریت عرصه های طبیعی با خوانین و روسای 
قبایل و عشایر صورت می گرفت. در آن روش، جوامع محلی  به دلیل 
»احساس تعلق و مالکیت«، بهره برداری پایداری از منابع طبیعی 
داشــتند، اما تغییر قوانین با رویکرد دسترســی محدود به منابع 
طبیعی توسط روستاییان و عشایر، مغفول ماندن بخش آموزش و 
به روزرسانی روش های بهره برداری  از منابع طبیعی و صد البته تغییر 
سبک زندگی جوامع محلی باعث شده است مدیریت و نحوه مصرف 
منابع طبیعی به کلــی تغییر کند. نتیجه ایــن تغییرات در بخش 
حفاظت از منابع طبیعی منجر به ایجاد تعــارض جوامع محلی با 

یگان های حفاظت شده است. یکی از روش های پیشنهادی یونسکو 
برای حفاظت از ذخیره گاه های زیســت کره، حفاظت مشــارکتی 
است؛ حفاظتی که مهم ترین تصمیم گیرانش جوامع محلی هستند.

تعامل  با جامعه محلی اصالت دارد
هوشنگ ضیایی، کارشــناس حیات وحش که بیش از نیم قرن در 
حوزه محیط زیســت فعالیت کرده است، در گفت وگو با همشهری 
می گوید: عشایر در گذشته رئیسی داشتند که مسیر و زمان کوچ ایل 
را تعیین می کرد. او حتی اجازه کوبیده شدن برف ها و یخچال های 
طبیعی  توسط دام ها را نمی داد و چرای دام های ایل را در رویشگاه ها 
و حتی شکار حیات وحش را مدیریت می کرد به طوری که همه جا 
به طور همزمان بهره برداری نمی شــد و بخش هایــی به کلی قرق 
می شد. با از هم پاشیده شدن این روش، مدیریت جنگل ها، مراتع، 

حیات وحش و زیستگاه ها به هم ریخت.
او که ســال ها مدیرکل حفاظت محیط زیست اســتان فارس بود، 
از تعاملی که با جامعه محلی داشــته مثال مــی آورد و می گوید: 
در تعامل با شــکارچی ها و جوامع محلی، ســازمان می  فهمید که 
وضعیت زیستگاه ها چگونه است و با مشورت آنها اجازه بهره برداری 
از حیات وحش داده می شد. به نظر من تنها کاری که الان می توان 
انجام داد و این تعارض را برطرف کرد، تعمیم و گســترش رویکرد 
حفاظت مشارکتی در زیستگاه ها ســت؛ آنچنان که در پارک ملی 

گلستان انجام شده و به نتایج مطلوب رسیده است.

هوشنگ ضیایی توضیح می دهد که در پارک ملی گلستان، مشارکت 
جامعه محلی، حرف اول را می زند  و معتقد است در سازمان حفاظت 
محیط زیست، بخشی به نام مشارکت  های مردمی وجود دارد ولی 
هیچ وقت عملی حفاظت مشارکتی را جلو نبرده است. او می گوید: 
برای حفاظت از پــارک گلســتان تا کنون از ســازمان بودجه ای 
نگرفته ایم. مردم محلی وقتی متقاعد بشــوند کــه پارک متعلق 
به آنهاســت، حرف های نماینده شان شــنیده می شود، همکاری 
می کنند. وقتی جمعیت چهارپایان در این منطقه از حدود 2 هزار 
رأس در آخرین سرشماری که به کمک آنها صورت گرفت به 8هزار 
رأس رســید، جامعه محلی از ترکمن و کرد از خوشــحالی جشن 
گرفتند. دستاورد پارک گلستان باید برای سایر مناطق الگو شود. 
به طور مثال، اگر حفاظت از یوز در منطقه توران با مشارکت جامعه 
محلی انجام شود، دیگر نیاز به محیط بان بیشتر نیست. کافی است 

به مردم محلی بها داده شود، چون آنها بهترین حامیان هستند.
در پارک گلســتان، شــکارچیان پیشــین به گرداننــدگان تور 
طبیعت  گردی تبدیل شده اند و مسافران برای شنیدن گاوبانگی به 
آنها مراجعه می  کنند. شکارچیان می دانند که مرال ها کجای پارک 
بیشتر هستند و با آموزشی که دیده اند، بدون اینکه به اکوسیستم 
منطقه آسیب وارد کنند، گردشگران را با لذت درک طبیعت آشنا 
می کنند. اما به گفته این متخصص حیات وحش دستاورد پارک با 

کارشکنی  برخی مواجه می شود.

باید به مردم محلی مسئولیت داد
بهمن ایزدی، فعال محیط زیست، با اشاره به تجربه کاهش تعارض 
جامعه محلی با محیط بانان درصورت گسترش حفاظت مشارکتی، 
می گوید: روی مردم محلی خیلی می توان حســاب کرد و به آنها 
مســئولیت داد. در آتش  ســوزی های اخیر پارک گلستان همین 
مردم بیش از دولتی ها برای خاموش کردن آتش پای کار بودند. اگر 
برنامه مدیریت حفاظت مشارکتی به کل کشور تعمیم داده شود، 
تعارضات بین محیط بان و جامعه محلی کمتر می شود، ضمن اینکه 
بستر سالمی برای ارتقای وضعیت تنوع زیستی و حراست و پایش 
زیستگاه ایجاد می شود. البته درصورتی این تجربه موفق بازتولید 
می شود که در سازمان حفاظت محیط زیست، چنین اراده ای وجود 

داشته باشد.
آنچه در پارک گلســتان رخ داده، حاصل اراده چند نفر بوده است 
و فرایندی نیست که در کل کشــور حاکم باشد. هوشنگ ضیایی  
 در مورد انتخاب شــدن پارک گلســتان به عنوان پایلوت حفاظت 
مشارکتی می گوید: ســعید نمکی، وزیر بهداشت پیشین، مشاور 
عیسی کلانتری رئیس وقت سازمان حفاظت محیط زیست و معاون 

سازمان برنامه  و بودجه بود. 
او پس از بازدید از پارک، گزارشــی در مورد اســفناک بودن تنوع 
زیســتی در منطقه ارائــه کرد. من بــه آنها گفتم  که بهتر اســت 
مدیریت پارک آنچنان که دستورالعمل های یونسکو برای حفاظت 
ذخیره گاه های زیســت کره بدان تأکید دارد، با مشــارکت مردم 
محلی انجام شــود. این برنامه با موافقت شــخص رئیس سازمان 
جلو رفت و نتایج آن بســیار چشمگیر شــد. اگر مدیران سازمان 
حفاظت محیط زیســت بخواهند می توان این برنامــه را در همه 
13ذخیره گاه  های زیست کره کشور به اجرا گذاشت و تعارض جامعه 

محلی و محیط بانان را کم کرد.

زهرا رفیعیگزارش
روزنامه نگار

آرزواشرفیزاده
مدیرکلدفترتالابهایسازمان

حفاظتمحیطزیست
تبعــــاتخشـــکشــدنهامونگریبانگیر
هردوکشورایرانوافغانستانمیشود.
بهگزارشهمشــهری،موضوعهامون،
موضوعــیفراملیاســتوهردوکشــور
ایرانوافغانستانرادرگیرمیکند.همه

بایدبهآنپایبندباشند.

ایمانمعماریان
مشاوردامپزشکیسازمانجهانی

نجاتحیوانات
گرگاسموجودیمشــترکازسگ
وگــرگاســت،کــهبهدلیــلنبــود
غــذابــهشــهرهانزدیکمیشــود.
درفصــلســرماایــنموجــودبــرای
تغذیهازپسماندبهشهرهانزدیک

میشود.

گزارش آخرنقل قول خبر

عدد خبر

بــذربلــوطرافعــالانمحیطزیســتدر
هفتــهاخیــردربردکــوهاســتانفــارس
همشــهری، گــزارش بــه کاشــتند.
رهاســازی۵ســهرهطلایــیدردامــان
طبیعــت،بــذرکاریدرمناطــقســوخته
شدهفتحآباد،توزیعبیشاز۲تنعلوفه
دربوئینزهراواجرایطرحجنگلانه۱۴۰۰
درمراتــعروســتایمحمودآبــادازدیگــر

برنامههایهفتهاخیربود.

۳۰۰۰

سازهکنترلسیلدرشهرستانریگان
اســتانکرمــانســاختهمیشــود.بــه
گــزارشســازمانجنگلهــا،مهــدی
رجبــیزاده،مدیــرکلمنابــعطبیعــی
ایناستانگفت:برایاجرای۴۰سازه
بتنــی،ســنگیوخاکــیدرریــگان
دستکم۱۵۰میلیاردتوماننیازداریم
کهتاکنون۴۰میلیاردتومانآنتامین

اعتبارشدهاست.

4۰

زمین معوض به جای سرخه حصار
پس از آنکه مالکان شهرک زیتون سرخه حصار با تهاتر زمین های 
خود با منطقه واصفجان پردیس مخالفت کردند، اخیرا جلسه ای 
بین نمایندگان مجلس با مســئولان وزارت راه وشهرســازی در 
این خصوص برگزار و فرایند ارزش گــذاری و ارائه زمین معوض 
به ساکنان شهرک زیتون به سازمان ملی زمین و مسکن محول 

شده است.
تکلیف شهرک زیتون واقع در اراضی محیط زیست سرخه حصار 
پس از 38ســال هنوز مشخص نشــده و ۴21۷مالک که در این 
شهرک، زمین در اختیار دارند حدود ۴0سال است که بلاتکلیف 
هستند. ایسنا در این باره نوشت: بسیاری از افراد اقدام به ساخت وساز 
در این منطقه کرده اند اما محیط زیســت اجازه صدور مجوزهای 
جدید را نمی دهد. ماجرای شهرک زیتون واقع در شمال شرق تهران 
به سال13۶2 مربوط می شود که در آن زمان وزارت جهاد سازندگی 
سابق به ۴21۷کارمند خود در قالب شرکت های تعاونی 33گانه، 
بخشی از اراضی منطقه سرخه حصار را که آن زمان در اختیار این 
وزارتخانه بود با ارائه سند رســمی، واگذار کرد. طی این سال ها 
1۷0خانوار اقدام به ساخت وساز در این منطقه کردند؛ درحالی که 
به دلیل قرار داشتن زمین های این منطقه در منطقه زیست محیطی 
سرخه حصار، محیط زیست با ارائه مجوز برای سایرین مخالفت کرد 

و خدمات شهری و انشعابات به ساکنان این منطقه ارائه نمی شود.
سال13۹۹ پس از پیگیری های مستمر و اعتراض مالکان، طبق 
مصوبه شورای عالی معماری و شهرسازی مقرر شد اراضی معوض 
در ناحیه واصفجان در 20کیلومتری شمال شهر پردیس به مالکان 
شهرک زیتون سرخه حصار داده شود. اما مالکان زمین های زیتون 
که البته با اضافه شدن وراث آنها تعدادشان چند برابر شده با مقایسه 
ارزش زمین های خود با شهر تهران می گویند که حاضر به تهاتر 

زمین های خود با واصفجان پردیس نیستند.
آخرین پیگیری ها حاکی از آن اســت که اراضی تعاونی مسکن 
منطقه ســرخه حصار در حال طی فرایند ارزیابی و ارزش گذاری 
توسط سازمان ملی زمین و مسکن است و کمیسیون عمران مجلس 
شورای اسلامی وضعیت اراضی مذکور و رفع مشکلات مالکان آنها 
را تا حصول نتیجه پیگیری خواهد کــرد. این خبر را محمدرضا 
رضائی کوچی، رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی 
اعلام کرده و گفته اســت: در جلسه کمیســیون عمران مجلس 
شورای اسلامی که به منظور بررســی و تعیین تکلیف این اراضی 
برگزار شد، وزارت راه وشهرسازی مکلف شد، با توجه به ممنوعیت 
ساخت وساز در این اراضی، زمین جایگزین متناسب با ارزش هر 
ملک و زمین به خواســت مالکان، در تهران داده شود. وی افزود: 
وظیفه ارزش گذاری اراضی تعاونی های مسکن منطقه سرخه حصار 
به سازمان ملی زمین و مسکن زیرنظر وزارت راه وشهرسازی سپرده 
شده و این سازمان باید فرمولی برای ارزش گذاری اراضی تعیین و 

سپس وزارت راه نسبت به ارائه زمین معوض به مالکان اقدام کند.

مشارکتمحلیها
درحفاظتازمحیطزیست
 کارشناسان معتقدند دود تعارض جامعه محلی با محیط بانان به چشم همه می رود
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عکسخبر

عددخبر

مدیرکل گمرک مرز رســمی پرویزخان 
گفــت: از ابتــدای امســال تــا پایــان 
دی )۱۰مــاه( در مجمــوع یک میلیــون 
و ۹۵۵هــزار و ۴۴تــن کالا از ایــن مــرز 
رســمی به عــراق صــادر شــده اســت. 
به گزارش ایرنا، قاســم مطلبی افزود: 
ارزش کالاهای صادر شده در مجموع 
به میزان ۸۰۵میلیون و ۳۱۹هزار و ۸۱۰ 

دلار است.

2
میلیون تن

مدیــرکل بنیــاد مســکن لرســتان 
در  مســکونی  ۴۰۰واحــد  گفــت: 
مناطق زلزله زده اندیکا در خوزستان 
توسط بنیاد مسکن لرستان ساخته 
می شــود. بــه گــزارش تســنیم، پویــا 
تابعی گفــت: عملیــات آواربرداری و 
پی کنی این واحدها به پایان رســیده 

است.

۴۰۰
واحد

رئیس کل دادگستری گلستان از آغاز 
بررســی کوتاهــی مســئولان اســتانی 
در حــوزه ساخت  و  ســازهای غیرمجــاز 
خبــر داد. بــه گــزارش روابط عمومــی 
اســتانداری گلســتان، حیدر آســیابی 
گفــت: 2پرونــده در دادســرای مرکــز 
استان تشکیل شده و ۳نفر از مدیران 
فعلی و ســابق شهرســتان و یک مدیر 

استانی احضار و تفهیم اتهام شدند.

۴
مدیر

اخبارکوتاه

   بازگشایی سواحل منطقه آزاد انزلی تا فردا
دبیــرشــورایعالیمناطــقآزادتجــاری،صنعتیو
ویــژهاقتصادیتأکیــدکرد:بایــدتمامــیمتصرفات
ســاحلیمنطقهآزادانزلیعقبنشــینی،آزادســازیو

پاکسازیشود.
بهگزارشایرنا،سعیدمحمد،روزدوشنبهدراینبارهگفت:
منطقهآزادبایدطی۴۸ساعتآیندهتاحریم60متریکه

قانونمشخصکردهاستآزادسازیانجامدهد.

   فرودگاه یاسوج بین المللی شد
فرودگاهیاســوجباتصویبهیأتدولتبینالمللیشدتا
شاهدسرعتگرفتنروندتوســعهدراستانکهگیلویهو

بویراحمدباشیم.
بهگزارشباشــگاهخبرنگارانجوان،عنایتانصاریفرد،
مدیرفرودگاهیاسوجگفت:پسازاستقرارگمرک،پلیس
مهاجرتوگذرنامهوقرنطینهجهادکشــاورزیبرقراری

پروازهایبینالمللیازفرودگاهیاسوجمیسرمیشود.

   استقرار گمرک افغانستان در مرز یزدان 
مدیرکلگمرکاتخراسانجنوبیگفت:قراراستگمرک
رسمیافغانستانتا۱0روزآیندهدرمرزیزدانشهرستان

زیرکوهمستقرشود.
بهگزارشباشــگاهخبرنگاران،حسنرحیمیزادهافزود:
مســئولانمحلیافغانســتانهمازچندماهگذشــته
پیگیراخذمجــوزازدولتمرکزیخــودبودهاندکهبه
گفتهخودشــانپیگیریهــایآنهابهنتیجهرســیده
وموفقبهدریافتمجوزاســتقرارگمرکدرمرزیزدان

شدهاند.

   افزایش بیماران سرطانی در خراسان شمالی 
رئیسانجمنسرطانعطوفتخراســانشمالیگفت:
شماربیمارانمبتلابهسرطاندرایناستانروبهافزایش
ونگرانکنندهاستوفقطدرهفتهگذشته۱۵بیمارجدید

دراینانجمنپذیرششده.
بهگزارشایرنا،ســیدحمیدحریریگفــت:روزانه3-۴

مبتلایجدیددراینانجمنپذیرشمیشود.

 محمدحسین سرمست
سرپرست علوم پزشکی اهواز

موارد ابتلا به کرونا در اســتان نسبت به یک 
ماه پیش ۱۰ تا 2۰برابر افزایــش یافته که این 
مسئله بسیار خطرناک است. این وضعیت 
نشان می دهد در هر محفل و جمعی ویروس 
وجود دارد. از مردم تقاضا داریم این شرایط 
را جدی بگیرند و  دستورالعمل های بهداشتی 

را به خوبی رعایت کنند.

 علیرضا عباس زاده
معاون عمرانی استاندار خراسان جنوبی

۱27۸پــروژه بــا اعتبــار ۸۵2۱میلیــارد تومــان 
طی دهه فجر امسال در استان بهره برداری 
می شــود. از این تعداد ۱۸7پــروژه مربوط به 
گازرســانی به روســتاها و واحدهای صنعتی 
اســت کــه بــا احتســاب آنهــا در مجمــوع 
۱۵۰2پروژه کوچک و بــزرگ به بهره برداری یا 

عملیات اجرایی آنها شروع می شود.

نقلقولخبر

 لنج های به گل نشسته  
لنج هایی که روزگاری همراه مردم بوده اند حالا و در آخرین مقصد 

خود در ساحل اروندرود آبادان به گل نشسته اند/تسنیم

امروزبالاخرهســدزایندهرودبهرویزمینهای
شرقاصفهانبازشد.کشــاورزانشرقاصفهان
2ســالاســتنتوانســتهاندکشــتکنندواز
۱۵00میلیاردتومانتعیینشدهبرایجبراناین
خسارتچندهفتهپیشفقط260میلیاردتومان
برای۵00هزارکشــاورزدرشرقوغرباصفهان

پرداختشد؛هرنفر۵20هزارتومان.

زندگی 10روزه زاینده رود
معاونحفاظتوبهرهبرداریشرکتآبمنطقهای
اصفهانبااشارهبهافزایشخروجیسدزایندهرود
ازبامدادامروز،سهشــنبه۱2بهمــنمیگوید:
۵۴میلیونمترمکعبدریکبازه۱2روزهازسد
زایندهرودرهاسازیمیشودوفقط۹روزآبدر
شبکههایشرقاصفهان)آبشارورودشت(جاری

خواهدبود.
محمودچیتیانبابیاناینکهخطقرمزآشامیدنی
)۱20میلیــونمترمکعــب(درتصمیمگیریها
بــرایتوزیــعآبکشــاورزیدرنظــرگرفته
شــدهاســت،میافزاید:هماکنونذخیرهســد
زاینــدهرود۱6۴میلیونمترمکعــب،ورودیبه
ســد۱2.۵مترمکعببرثانیــهوخروجیازآن
۱۱.۵مترمکعببرثانیهاســت.معاونحفاظت
وبهرهبرداریشــرکتآبمنطقــهایاصفهان
ادامهمیدهد:کشــاورزانغربنیزتوافقکردند
فعلاآبدریافتنکنندتــادرمراحلبعدیبرای

باغهایشانآبتوزیعشود.

کشت در 30درصد زمین های شرق 
رودخانهزایندهروداصفهاندر۱6ماهگذشتهفقط
یکباردرتیرامسالبهمدت۱0روزبرایآبیاری
باغهایکشاورزیشرقجریانوحدود30میلیون
مترمکعبآبفقطبرایحفظباغهایموجودبه
کشــاورزانغرباصفهاناختصاصیافت.گرچه
بعدازاتمام»بنــش«۱0روزهباغهایغرب،آب
برایکشاورزانشرقازســدنکوآباد)شهرستان
مبارکه(رهاسازیشد،امااینآبهمفقطبرای
کشتموجودبودوکشاورزاننمیتواستندباآن

کشتجدیدیداشتهباشند.

عضوهیأتمدیرهنظامصنفیکشاورزاناصفهان
دراینبارهبههمشــهریمیگوید:ایننخستین
باردرسالجاریاستکهکشاورزانبرایکشت
جدیدآبدریافتمیکننــدوهماکنونهمبین
کشاورزانشرقوغرباصفهانتوافقشدهاست
تاکشاورزانغرباصفهان،سهمیدریافتنکنند
وبهجایآن،تابستانبرایصیفیجاتبرنجکاری

وکشتهایموجودآببگیرند.
حسینمحمدرضاییبرداشــتکشتغلهحال
حاضررامنوطبه6ماهآیندهمیداندومیافزاید:
کشاورزانشــرقاصفهانفقط2۵تا30درصد

زمینهایخودرامیتوانندزیرکشتببرند.
ویالبتهزمانمناســبکشــتغلهراآبانماه
میداند،اماتوضیحمیدهد:بهدلیلاینکهحجم
ســدهمیشــهدراینمدتپایینبودهاســت،
نتوانســتیمآبیرادریافتکنیموهماکنونهم
کشتغلهبهصورتخارجازفصلوبهعنوانکشت
پاییزهدومانجاممیشودکهنتیجهآن،افتتولید
محصولخواهدبود،امابهقولمعروفهمینآب
اندکهمدراینوضعیتاقتصادیبد،بویژهبرای

ماکشاورزانبهترازهیچاست.
باتوجهبههدررفتآبدرطولمسیر،ازحجمآب
بازشدهازســدزایندهرودفقطحدود30میلیون
مترمکعبدرمحلســدآبشارتحویلکشاورزان

شرقاصفهانخواهدشــدوازکل۱2روززمان
بازگشایی،کشاورزان۱0روزآبمفیدرادراختیار

خواهندداشت.

پرداخت خسارت ناچیز 
حجــمآبپشــتســدزاینــدهرودهماکنون
۱6۴میلیونمترمکعباســت؛حجماندکآب
پشتسددرهمهماههایگذشــتهکشاورزانرا
بهدلیلکشتنکردنونداشتندرآمدتحتفشار
گذاشتهووزارتنیروقولدادهبود۱۵00میلیارد
تومانبهعنوانخســارتدرازایایــنضرربه
کشــاورزانپرداختکند.باوجوداینازکلرقم
تعیینشدهبهگفتهعضوهیأتمدیرهنظامصنفی
کشاورزاناصفهان،فقط260میلیاردتومانبرای

۵00هزارنفریکهمعیشتشاندرشرقوغرب
اصفهانباکشــاورزیمیگذردوحدوددوسالی
هســتکههیجدرآمدینداشــتهاندپرداخت

شدهاست.
اینطورکهمحمدرضایــیمطرحمیکندصنایع
هنوزســهمخودرابرایپرداختخســارتبه
کشاورزیپرداختنکردهاندوبههمیندلیلاین
موضوعهمچنانمعطلاست.اواظهارامیدواری
میکندمســئولانبهقولهایدادهشــدهعمل

کنند.

 
استانداراصفهانپیشازایندرجلسه)6بهمن(
کارگروهســازگاریباکمآبیاستانگفتهبودکه
معیشتمردمشرقوغربوکشتوکارآنهابیش
ازهرزماندیگریپراهمیتاستوبایدباهمدلی

ووفاقجمعیدراینعرصهگامبرداریم.
بهگفتــهســیدرضامرتضــوی،مطابقبــانظر
کارشناســاناگرآببعدازعیدبازشــود،برای
کشتوکارکشاورزانمثمرثمرنخواهدبودواگر
هماکنونبازشود،برایآبیاریدرختاندرغرب
مناسبنیستولازماســتکهآبدر2مرحله
بهکشاورزانشــرقوغربتخصیصودربستر

رودخانهجریانیابد.

مهمانی10روزهآبدرزایندهرود
بامدادامروز،سهشنبه،۱2بهمن،۵۴میلیونمترمکعبآببرایکشاورزانشرقاصفهانازسدزایندهرودرهاسازیشد

تاکنــونفقــط260میلیــاردتومــان
برایجبرانخســارت500هزارنفری
کــهمعیشتشــاندرشــرقوغــرب
بــاکشــاورزیمیگــذرد اصفهــان

پرداختشدهاست

سیده  زهرا عباسیگزارش
خبرنگار

راه اندازی بیمارستان صحرایی در بندرعباس
رئیساورژانسپیشبیمارستانیومدیرحوادثدانشگاههرمزگانازراهاندازیمجدد

بیمارستانصحراییتوسطپرســنلایناورژانسومدیریتحوادثدانشگاهعلوممکث
پزشکیهرمزگانخبرداد.بهگزارشایسنا،حسینقاسمیافزود:باتوجهبهافزایش
روزافزونتعدادمبتلایانبهویروسامُیکرونونیازبهافزایشظرفیتتختهایبستریوسرپایی
برایارائهخدماتبهینهدرمانیبهبیماران،فازنخســتبیمارستانصحراییباظرفیت30تخت
سرپاییبههمتپرسنلاورژانس۱۱۵راهاندازیشد.ویخاطرنشانکرد:اینبیمارستاندرضلع
جنوبیبیمارستانشفابرپاوجهتارائهخدماتدرمانیسرپاییبهبیمارانمبتلابهکووید،آمادهو
تجهیزشدهاست.رئیساورژانسپیشبیمارستانیومدیرحوادثدانشگاههرمزگاناضافهکرد:در

صورتنیاز،امکانراهاندازیفازدوماینبیمارستانباظرفیت20تختدیگرنیزوجوددارد.
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فیلم گزارش را  با اسكن 
این کد ببینید.
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رئيس ســازمان خصوصي سازي از 

بازار سهام
عرضه بخشي از سهام سرخابي ها در 
فرا بورس براي انجام اصلاحات مالي 
در اين 2 باشگاه خبر داد. حسين قربان زاده، تاكيد 
كرد:سهام پرسپوليس و اســتقلال تا پايان بهمن 
واگذار خواهد شد. در عين حال اطلاعات دريافتي 
همشهري نشان مي دهد؛ پس از انجام فرايند عرضه 
در فرابورس، مذاكرات براي واگذاري بخشي از سهام 
اين 2 باشگاه به 2 اپراتور رقيب در بازار تلفن همراه، 
يعني ايرانســل و همراه اول آغاز خواهد شد. به نظر 
مي رسد اين نوع واگذاري بهينه ترين نوع واگذاري 

سهام اين 2 باشگاه ورزشي است.
به گزارش همشــهري، ماجراي واگذاري ســهام 
2 باشــگاه ورزشــي اخيرا بــا حذف اســتقلال و 
پرسپوليس از ليگ قهرمانان آســيا، با راي اي.اف.

سي ابعاد تازه تري به خود گرفته است. كنفدراسيون 
فوتبال آســيا دلايل مختلفي را براي حذف نام اين 
2 باشگاه از ليگ قهرمانان اعلام كرده كه مهم ترين آن 
مالك مشترك آنهاست. درچنين شرايطي ضرورت 
سرعت بخشيدن به روند واگذاري ها بيش از گذشته 
نمايان شده اســت. حالا آن طور كه رئيس سازمان 
خصوصي سازي مي گويد قرار است بخشي از سهام 
اين 2باشــگاه در بهمن ماه با هدف اصلاح ساختار 

مالي آنها  در فرابورس واگذار شود.

عرضه در بازار نارنجي
آن طوركه حســين قربان زاده به همشهري گفت: 
اين ســازمان تصميــم دارد در گام نخســت براي 
خصوصي سازي بخشــي از ســهام اين دو باشگاه، 
آن ها را در بازار پايه فرا بــورس و در تابلوي نارنجي 
عرضه كند. رئيس سازمان خصوصي سازي با بيان 
اينكه علت اين تصميم كمك به شــفاف ســازي 
مالي سرخابي ها اســت تاكيد كرد: مزيت اين نوع 
واگذاري اين است كه  صورت هاي مالي اين2باشگاه 
شفاف مي شود. او اضافه كرد: با عرضه سهام اين دو 
باشگاه در فرا بورس پرســپوليس و استقلال ملزم 
مي شوند، اطلاعات مالي شــان را با دقت بيشتري 
 ارائه كنند و اين اطلاعات در اختيار عموم مردم قرار
مي گيرد، درنتيجه شفافيت مالي آنها بيشتر مي شود.

بررسي هاي انجام شده از عملكرد مالي و اقتصادي 
پرسپوليس و اســتقلال نشــان مي دهد وضعيت 
گزارشگري آنها به قدري نا مشخص و پر  ابهام است 
كه حتي تكليف بسياري از قرارداد ها روشن نيست. 
حتي قراردادهايي به صورت شفاهي منعقد شده و 

اطلاعات مكتوبي در اين زمينه وجود ندارد.

واگذاري به ايرانسل و همراه اول 
اطلاعات دريافتي همشهري نشان مي دهد همگام با 
عرضه سهام اين دو باشگاه در فرا بورس چندين طرح 

مطالعاتي در مورد نحوه واگذاري سهام اين دو باشگاه 
نيز انجام شده و بهينه ترين روش خصوصي سازي، 
واگذاري سهام  به 2 شركت رقيب اقتصادي شناسايي 
شده است. زيرا در فضاي كسب و كار اقتصادي نيز 
شركت هاي زيادي وجود دارند كه به لحاظ برندينگ 
و رقابت هاي كاری مشابه پرســپوليس و استقلال 
هستند. واگذاري آنها به چنين شركت هايي مي تواند 
فضاي رقابتي اين دو باشگاه را بهينه كند و به افزايش 
سود آوري آنها منجر شود. گزارش همشهري نشان 
مي دهد همزمان با برنامه عرضه سهام اين دو باشگاه 
در فرابورس، مذاكراتي نيــز با 2 اپراتور تلفن همراه 
يعني ايرانسل و همراه اول در جريان است تا از اين 
طريق بخشي از سهام اين دو باشگاه به اين 2 اپراتور 
رقيب واگذار شود.  طبق اين گزارش مذاكرات بر سر 

آن است كه دست كم 2 كرســي هيات مديره اين 
2 باشگاه به اين 2 اپراتور تلفن همراه واگذار شود اما 
بقيه صندلي هاي هيات مديره همچنان در اختيار 
وزارت ورزش باقي خواهد ماند. گويا وزارت ورزش 
در برابر واگذاري همه صندلي هاي هيات مديره اين 
دو باشگاه به يك سهامدار مقاومت كرده و در تلاش 
است همچنان دست كم بخش بزرگي از سهام اين 
دو باشگاه را در اختيار خود داشته باشد. كارشناسان 
بر اين باورند با توجه بــه برند و محوبيتي كه اين دو 
باشگاه ورزشــي دارند در اختيار گرفتن 2 كرسي 
هيات مديره نيز مي تواند براي اپراتور هاي همراه اول 
و ايرانسل جذاب باشد و براي آنها ارزش افزوده ايجاد 
كند بنابر اين احتمال داده مي شود كه اين 2 اپراتور با 
دريافت اين ميزان مالكيت سرخابي ها موافقت كنند.

 واگذاری سهام سرخابی ها 
به ايرانسل و همراه اول

رئيس سازمان خصوصي سازي: بخشي از  سهام سرخابي ها در بهمن ماه در فرابورس عرضه مي شود

اطلاعات دريافتي همشهري نشان مي دهد 

نمايندگان مجلس ديروز در جريان نشست كميسيون تلفيق بودجه۱۴۰۱ با تامين قير رايگان موافقت كردند

رأی دوباره به توزیع قیر رایگان

نمايندگان مجلس ديروز در نشست كميسيون تلفيق 

بازار
لايحه بودجه ســال۱۴۰۱ بار ديگر و برخلاف گزارش 
نهاد های امنيتی كه توزيع قير رايگان را فسادزا توصيف 
كرده بودند به توزيع قير رايگان به مناطق محــروم رأی مثبت دادند. 
نمايندگان با اين حال تلاش كردند تا حدودی از رانت موجود در بازار قير 
كم كنند اما به نظر می رسد اين الگو همچنان به توزيع دست كم 5هزار 

ميليارد تومان رانت در بازار قير منجر شود.
به گزارش همشهری، آنطور كه ديروز رحيم زارع، سخنگوی كميسيون 
تلفيق لايحه بودجه سال۱۴۰۱ اعلام كرد: به موجب موافقت كميسيون 
تلفيق وزارت نفت مكلف شد تا معادل ۱5۰هزار ميليارد ريال نفت خام 
مازاد بر سقف منابع جزء)۱( بند )ب(تبصره يك را به صورت ماهانه در 
اختيار پالايشــگاه ها قرار دهد تا براساس تخصيص ســازمان برنامه و 
بودجه، مواداوليه قير يعنی وكيوم باتوم با اولويت مناطق محروم تحويل 

دستگاه های اجرايی شود.
بررسی های انجام شده نشان می دهد امسال تحت تأثير توزيع قير رايگان 
دست كم 5هزار ميليارد تومان رانت توزيع شده و به نظر می رسد اين رانت 
در سال آينده هم توزيع شود زيرا به زعم كارشناسان ابزارهای لازم برای 
نظارت كافی و جلوگيری از رانت در اختيار نهادهای نظارتی نيست و بايد 

سيستم توزيع و قيمت گذاری برمبنای اصول بازار انجام شود.

علت توزيع رانت چیست؟
از ســال۹2 به دليل كمبود اعتبارات ناشی از كســری بودجه دولت، 
طرح های عمرانی نيمه كاره ماند، در نتيجه تصميم گرفته شد برای اتمام 
طرح ها به پيمانكاران حواله قير رايگان داده شود. در آن سال فقط نيم 
ميليون تن قير رايگان توزيع شد اما اين اقدام از سال۹۴ شكل جدی تری 
به خود گرفت و از آن پس سال به سال به ميزان قير رايگان توزيعی اضافه 
شد اما پس از چندی با بررســی اطلاعات و مستندات برخی پرونده ها، 
مشخص شد برخی مديران دولتی با پيمانكاران توليد قير، تبانی و برای 
دريافت قير رايگان سندسازی كرده اند. اين موضوع باعث شد طرح های 
عمرانی نيمه كاره رها شوند و هزينه های ســنگينی به كشور و منابع 

عمومی تحميل شود.
اتفاقی كه در لايحه بودجه سال آينده رخ داده اين است كه توزيع رايگان 
قير همچنان پابرجاســت اما بحث تهاترقير، كه زمينه ساز بروز فساد 
گسترده ای در بازار قير بود، حذف شده است. بهروز محبی نجم آبادی 
عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس در اين باره می گويد: با 

تهاتری شدن فرايند تبديل وكيو باتوم به قير، كارخانه ها به جای كارمزد، 
وكيوم باتوم رايگان بيشتری طلب می كردند و اين امر بستر را برای فساد 

گسترده تر می كرد.
 اما آيا صرفا حذف تهاتر قير از قانــون می تواند جلوی توزيع رانت را در 

اين بازار بگيرد؟

توزيع دوباره رانت
با وجود آنكه مجلس تلاش كرده از طريق حذف طرح تهاتر بخشــی از 
رانت موجود در توزيع قير رايگان را حذف كند اما كارشناســان بر اين 
باورند كه اين اقدام كافی نيست و برای حذف رانت به نظارت های قوی 
نياز است. ارسلان فتحی پور، رئيس سابق كميسيون اقتصادی مجلس در 
اين باره گفت: مابه التفاوت قيمت ها، هميشه فسادزا بوده است. بهتر بود 
كه مشوق هايی برای صادرات قير درنظر گرفته می شد تا درآمد حاصل 

از آن، جايگزين روش های ديگر می شد.
سيدمصطفی ميرسليم، عضو كميسيون اصل۹۰ مجلس هم در اين باره 
گفت: ممكن است نيت اوليه پيشنهاد دهندگان طرح توزيع قير رايگان 
يا ديگر طرح ها كه در آنها معافيت هايی درنظر گرفته شــده يا برخی 

كالاها رايگان يا با دو نرخ متفاوت عرضه می شــود، مثبت باشــد، اما 
سال هاست كه فســادآفرين بودن اين روش ها به دليل دو نرخی شدن 
بازار به اثبات رسيده است. لطف الله سياهكلی، عضو كميسيون صنايع 
و معادن مجلس نيز درباره مشكل زا بودن توزيع قير رايگان گفت: شايد 
به جز اختصاص قير رايگان برای بهسازی  جاده ها راه حل های ديگری 
نيز وجود داشته باشــد. دولت ها به اين موضوع كم توجهی كردند به 
همين دليل نيز مجلس برای حل مشكلات جاده ای روستاها به دنبال 

قير رايگان رفته است.
با وجود اين اظهارات، اغلب نمايندگان مجلس اعتقاد دارند با افزايش 
نظارت می توان جلــوی توزيع رانــت را گرفت. جعفر راســتی، عضو 
كميسيون كشــاورزی مجلس در واكنش به نگرانی ها نسبت به بروز 
مفسده در طرح قير رايگان گفت: مجلس مصمم است در موضوع قير 
رايگان نظارت كافی را به عمل بياورد تا شــائبه های ايجاد رانت در اين 
طرح برطرف شود. الله وردی دهقانی، عضو كميسيون صنايع و معادن 
مجلس نيز با اشاره به اينكه اگر دولت بر موضوع قير رايگان نظارت لازم 
را داشته باشد، ميزان تخلفات كمتر خواهد شد، گفت: مجلس نيز قطعا 

در اين زمينه نظارت های لازم را خواهد داشت.

ميادين

 چهارراه
 استانبول

یــکا بــا  دیــروز قیمــت هــر دلار آمر
190تومــان کاهــش بــه 27هــزارو970 
یــورو  هــر  قیمــت  رســید.  تومــان 
 هــــم 175 تومــــــــان نـــــــزول کـــــــرد 
 و بــــه نـــــرخ 31هــــزارو215تومـــــــان 

مبادله شد.

27970
تومان

قیمــت هرســکه طــرح جدیــد دیــروز 
150هــزار تومــان نــزول کــرد و بــه 
12میلیون و50هــزار تومــان رســید. 
هــر ســکه طــرح قدیــم هــم 120هــزار 
قیمــت  بــه  و  شــد  ارزان  تومــان 
11میلیون و930هزار تومان مبادله شد.

150000
تومان

و544میلیــارد  161هــزار  دیــروز 
تومــان اوراق بهــادار در بــازار ســرمایه 
دادوســتد شــد که از این میزان 3هزار 
و 288میلیارد تومان به معاملات خرد 
سهام و بقیه به اوراق بدهی و معاملات 

عمده اختصاص یافت.

3288
میلیارد تومان

قیمــت هــر گــرم طــلای 18عیــار دیــروز 
13هزارو159تومــان افــت کــرد و بــه 
یک میلیون و216هزار و 122تومان رسید. 
هر مثقال طلا هم 57هــزار تومان ارزان 
شــد و بــه قیمــت 5میلیون و268هــزار 

تومان خریدوفروش شد.

13159
تومان

ادعــای تولید کننــدگان از افزایــش رســمی 
قیمت لوازم خانگی

10
درصد 

 جا ماندن
مرکز آمار از گرانی 

سس مايونز
به گفته مركز آمار رشد نرخ سس مايونز در دی ماه 
امسال در مقايســه با ماه پيش از آن 3.2 و نسبت 
به ماه مشــابه ســال قبل 73 درصد بوده است اما 
نگاهی به قيمت اين كالا در ســوپرماركت ها نشان 
می دهــد افزايش قيمت حداقــل در برخی برند ها 
بيش از اعداد و ارقام مركزآمار بوده است. مشاهدات 
ميدانی خبرنگاران همشهری نشان می دهد برخی 
از انواع سس سفيد از جمله سس مايونز در برندهای 
مختلف در مقايسه با سال گذشته افزايش قيمتی  
بيش از  ۱۰۰ درصد داشته اند. قيمت سس مايونز 
25۰ گرمی مايونز  بيژن از 5.۹۰۰ در سال گذشته 
به ۱2.5۰۰ تومان رســيده كه ۱۱۱ درصد افزايش 
را نشــان می دهد. در برند مهرام نيز قيمت مايونز 
كم چرب ۴6۰ گرمی از ۱3 هزار تومان به 25 هزار 
تومان رسيده كه حاكی از ۹2 درصد رشد قيمت و 
۱۹ درصد بيشتر از نرخ تورم اعلامی مركز آمار است.

قیمت بعضی  ازانواع سس مایونز و محصولات مشابه

قیمتمشخصات برند
تومان

قیمت
تومان 

11.00021.000فرانسوی-440 گرمیمهرام
5.90012.500مایونز - 250 گرمیبیژن
11.50020.000ماست - 440 گرمیبهروز
19.50036.500سالاد الویه- 640 گرمیمهرام
10.20017.500ماست - 450 گرمیکاله
5.10011.900مایونز - 200 گرمیکاله

13.00025.000مایونز کم چرب – 460 گرمیمهرام
12.50023.000مایونز چیلی - 450 گرمی دلوسه
6.20014.500مایونز کم چرب – 250 گرمیبیژن
9.55018.500مایونز کم چرب- 440 گرمیبهروز

سوپرماركت

تالار شيشه ای

گفت وگو

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

در مبادلات دیروز سهامداران حقیقی 2هزار و 
537میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم 

فروش سهامداران حقیقی به 2هزار و 754میلیارد تومان 
رسید. سهامداران حقیقی دیروز 218میلیارد تومان 

نقدینگی از بازار سهام خارج کردند.

شاخص کل بورس تهران در مبادلات روز گذشته 10هزار 
و 22واحد، معادل 0.78درصد رشد کرد و به یک میلیون  

و 294هزار و 669واحد رسید.

1,297,5

1,295

1,292,5

1,290

1,287,5

1,285

1,282,5

ارقام به هزار واحد

فروش حقوقی

فروش حقیقی

535

753

2754

2537

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

افزايش دوباره قیمت قارچ
قيمت هر كيلو قارچ نســبت به نرخ ابتدای پاييز ۱.5۰۰تومان 
افزايش يافته و از 3۴هزار تومان به 35.5۰۰تومان رسيده است. 
به گزارش همشهری نرخنامه جديد سازمان ميادين ميوه و تره بار 
از افزايش قيمت قارچ فله و بسته بندی در اوزان مختلف حكايت 
دارد. قارچ دكمه ای قهوه ای هم به محصولات ميادين افزوده شده 
كه درجه يك هر كيلو آن 37.5۰۰تومان قيمت خورده است. 
قيمت قارچ در نيمه اول امسال به شدت افزايش يافت. در فاصله 
ارديبهشت تا شــهريور هر كيلوگرم قارچ دكمه ای در ميادين 
۱7.۴۰۰تومان معادل 88.7درصد گران شد. اما با شروع پاييز 
قيمت اندكی پايين آمد و در نرخنامه مهرماه قيمت هر كيلو قارچ 
به 3۴هزار تومان رسيد. گزارش تورم خوراكی های مركز آمار هم 
از رشد ۱.2درصدی قيمت قارچ در دی ماه و رشد 56.5درصدی 
بهای اين ماده خوراكی نسبت به ماه مشابه پارسال حكايت دارد. 

جوانه ها تغيير قيمت نداشته اند.

قیمت انواع قارچ و جوانه درجه یک در میادین میوه و تره بار تهران
بهمنشهریورمشخصاتنوع محصول
37.00035.500فله - درجه یک- کیلوییقارچ دکمه ای
39.50038.000بسته بندی یک کیلوییقارچ دکمه ای
38.00034.500بسته بندی اسلایسی یک کیلوییقارچ دکمه ای
21.00019.000بسته بندی 500 گرمیقارچ دکمه ای
22.00021.900بسته بندی 400گرمیقارچ دکمه ای
11.50011.500بسته بندی 200گرمیقارچ دکمه ای
11.80011.800بسته بندی بالای 300گرمیجوانه ماش
6.4006.400بسته بندی بالای 200گرمیجوانه گندم
11.20011.200بسته بندی بالای 250گرمیجوانه شبدر
12.60012.600بسته بندی بالای 200گرمیجوانه یونجه
11.90011.900بسته بندی بالای 200گرمیجوانه مخلوط

 سخنگوی انجمن صنفی توليد كنندگان لوازم خانگی
در گفت وگو با همشهری:

بازار هم در گرانی مؤثر است
قیمت خرده فروشی انواع لوازم خانگی 
در چند هفته اخیــر از 8تا 15درصد 
افزايش داشته است. قیمت لوازم خانگی 
پیش تر، در 3فصل بهار و تابستان و پايیز 
امسال، رشدی سريع را تجربه کرده بود تا جايی که به گلايه 
رهبر معظم انقلاب از افزايش 2برابری قیمت لوازم خانگی و 
کیفیت پايین اين محصولات منجر شد. با حمید رضا غزنوی، 
ســخنگوی انجمن صنفی تولیدکنندگان لوازم خانگی 

گفت وگو کرده ايم.

به نظر شــما قیمت لوازم خانگی نسبت به سال 
گذشته چقدر افزايش داشته است؟

براساس آمار رسمی وزارت صمت قيمت لوازم خانگی از آبان ماه 
سال گذشته تا آبان ماه امسال به طور نقطه ای ۱۰درصد افزايش 
قيمت داشــته و اين ميزان افزايش قيمت رســمی در سامانه 

۱2۴سازمان حمايت نيز درج شده است.
اما میزان رشــد قیمت لوازم خانگی در بازار از 

ابتدای امسال به مراتب بیشتر بوده، علت چیست؟ 
ميزان افزايش قيمت لوازم خانگی را بايد با روند گرانی ســاير 
محصولات مقايسه كنيم، با اين پيش شرط ميزان گرانی آن زياد 
نبوده است. اين در حالی است كه از ابتدای امسال قيمت برخی 
مواد پليمری و فولادی از 3۰تا ۱۰۰درصد افزايش داشته و خيلی 

از شركت ها به دليل اين شرايط با زيان مواجه هستند.
يعنــی افزايش قیمت لــوازم خانگــی را در 

فروشگاه ها تکذيب می کنید؟ 
توليد كنندگان مســئول تعيين قيمت توليد كننده برای لوازم 
خانگی داخلی هســتند. برای اظهارنظر در مورد گرانی قيمت 
توليد كننده نبايد نــرخ بازار را مبنا قــرار داده و به توليد كننده 
نسبت دهيم. قيمت توليد كننده لوازم خانگی نيز رسما در سامانه 
۱2۴سازمان حمايت درج شــده و علاوه بر آن امكان دسترسی 
آسان به فهرســت قيمت های اعلام شده توسط توليد كنندگان 
لوازم خانگی وجود دارد. پس نبايد گرانی و گرانفروشــی لوازم 
خانگی در سطح بازار را به توليد كنندگان لوازم خانگی ربط دهيم.
رويکــرد تولید کنندگان بــه گلايه های اخیر 
مقام معظم رهبری از کیفیت و قیمت لوازم خانگی چیست؟

با توجه به اطلاع وزارت صمت از كم و كيف توليد لوازم خانگی، 
اين وزارتخانه بــا توجه به فرمايشــات مقــام معظم رهبری 
راهكارهای لازم را برای توليد كنندگان تبيين و ابلاغ خواهد كرد. 
اما بايد توجه كردكه صنعت لوازم خانگی فقط درصورت رسيدن 
به توليد در تيراژ انبوه و مقياس اقتصادی است كه می تواند قيمت 
را بهينه و كيفيت را افزايش دهد. رسيدن به توليد انبوه نيز زمانی 
ممكن است كه بازارهای بزرگ تری درداخل و خارج كشور برای 

عرضه اين محصولات وجود داشته باشد.
يعنی ممنوعیت واردات و ايجاد انحصار در بازار، 

به بهبود شرايط تولیدات داخل کمکی نکرده است؟
ممنوعيت در رشد توليد لوازم خانگی مؤثر بوده است. پارسال 
شاهد رشد 78درصدی توليد لوازم خانگی بوديم امسال نيز در 

برخی اقلام ميزان توليد ۴۰تا 5۰درصد افزايش داشته است.
با توجه به گلايــه مقام معظم رهبــری، اثر اين 
ممنوعیت بر افزايش کیفیت لوازم خانگی داخلی چه بوده است؟

 از زمانی كه بخشی از بازار در اختيار توليد كنندگان داخلی قرار 
گرفت، هم كيفيت بهبود يافتــه و هم در زمينه خدمات پس از 
فروش لوازم خانگی موفقيت هايی داشــته ايم. با اين حمايت ها 
است كه اكنون به مشتری می گوييم كالا را خريداری  و درصورت 

نارضايتی تا يك ماه مرجوع كند.

علی ابراهیمی
روزنامه نگار

20تا  100
درصد 

میــزان افزایــش هزینــه تمام شــده امســال 
تولید لوازم خانگی بنابر عمق ساخت داخل

400
درصد 

بین المللــی  حمل ونقــل  نــرخ  امســال 
کشــتیرانی جمهــوری اســلامی 247درصــد 
و کشــتیرانی چین برای مســیر ایــران حدود 

400درصد افزایش داشته است

واگذاري سرخابي ها در بهمن ماه
رئیس سازمان خصوصی سازی در مورد زمان عرضه سهام پرسپولیس و استقلال گفت: هر دو باشگاه 
صورت های مالی حسابرسی شده خود را تحويل سازمان خصوصی سازی داده اند،در نتیجه سهام اين 
دو باشگاه تا پايان بهمن ماه در بازار سرمايه عرضه خواهد شد. حسین قربان زاده ادامه داد:درمورد 
عرضه اين دو باشگاه تقريبا هر روز درســازمان خصوصی سازی جلسه برگزار می شود. همچنین 
هفته ای 3 مرتبه با نمايندگان باشگاه ها، سازمان بورس و وزارت ورزش جلساتی برگزار می شود تا 
مدلی که براي افزايش سرمايه اين دو باشگاه طراحي شده به اجرا در بیايد و سرمايه اين دو باشگاه از 
محل صرف سهام با سلب حق تقدم افزايش يابد. به گفته او مزيت اين نوع افزايش سرمايه اين است 
که منابع حاصل از افزايش سرمايه در شرکت ها ذخیره و صرف فعالیت هاي اين دو باشگاه مي شود و 

مردم نیز مي توانند در افزايش سرمايه شرکت کنند.

مكث



کیروش
استقلالی؟
اسکوچیچ
پرسپولیسی؟

رسول بهروشیادداشت
روزنامهنگار

گویاتقدیرفوتبالایرانایناســتکهحتی
درروزهایشــادیوموفقیتهــمجنگو
جدلهایعجیبوغریــبدرآنراهبیفتدو
موجبناراحتیعدهایشــود.اینروزهاکه
تیمملیایرانسریعترینصعودتاریخشبه
مرحلهنهاییجامجهانیرارقمزده،شــاهد
بعضیکشــمکشهایرنگیبیــنهواداران
پرسپولیسواستقلالهستیم؛بعضیسرخها
بااتکابهاینکهبیشتربازیکناناصلیتیمملی
ســابقهحضوردرپرســپولیسرادارند،این
موفقیترامصادرهمیکنندوبرخیآبیهاهم
بهکادرفنیاتهام»استقلالستیزی«میزنند.
اینوسطکشفوشهودهایحیرتانگیزیهم
انجاممیشود؛اینکهمثلادراگاناسکوچیچ
کرواتباهموطنشبرانکومشــورتمیکند
واستقلالیهاراخطمیزند!انصافاکدامآدم
عاقلیبهجایبهرهبرداریحداکثریازمنابع
موجودبرایموفقیتخودشوتیمش،دنبال
اینحرفهایبیربطمیرود؟اسکوچیچبرای
چهبایددلبهدلبرانکــوبدهد؟اصلابرانکو
چرابایدضداستقلالیهاباشد؟بهنظرمیرسد
اینبحثهاحتیزیبندهگروهســنیالفهم
نیست،امادرکمالتعجبمطالبیشبیهاین
رااززبــانبرخیپیشکســوتانوبهاصطلاح
کارشناسانمیشنویم.باورکنیداسکوچیچ
برایاینکهجوابمنتقــدانرابدهدوبرای
نخستینبارراهیجامجهانیشود،حتیاگر
مناسبمیدیدخودفرهادمجیدیراهمبه
اردودعوتمیکرد،شاگرداناودراستقلالکه

جایخوددارند!

  2014 را یادتان هست؟
چیزغریبینیستکهاسکلتفعلیتیمملیدر
اختیاربازیکنانقدیمییاکنونیپرسپولیس
باشــد.بههرحالســرخهادراینچندسال
تیمبهتروموفقتــریبودهانــدودرنتیجه
مهرههایکارآمدتریداشتهاند.مگرمیشود
کیفیتشــجاعخلیلزاده،محمدحســین
کنعانیزادگان،احمدنوراللهییاوحیدامیری
راندید؟مهدیطارمیبهترینفوتبالیســت
حالحاضرایراناست؛بایداورابیرونبگذارند
ومهدیقائدیرابازیبدهندتاترکیبرنگی
تیمملــیمتعادلترشــود؟خداوکیلیلیدر
جایگاه8ورزشــگاهآزادیحاضراستدست
بهچنینشــاهکاریبزند؟عکساینشرایط
درجامجهانی2014وجودداشت؛سالهایی
کهاستقلالبانسلطلاییقبلیاشازجایگاه
خوبیدرفوتبالایرانبرخورداربودوکارلوس
کیروشهمترجیحمیداداسکلتتیمشرا
برپایهبازیکنانهمینتیمبناکند.آنزمان
ستارههاییمثلپژمانمنتظری،امیرحسین
صادقی،خسروحیدری،آندرانیکتیموریان،
جوادنکونام،مجتبیجباریو...ترکیبتیم
ملیرامیســاختند.آقاینکونــامکهامروز
رکوردداربازیهایملیاست،آنزمانوسط
زمینجولانمیدادوپرسپولیسیهابهرنگ
آبیبازوبندکاپیتانیاشحساسشدهبودند.
بااینحالنمیشدانتظارداشتهباشیمجواد
باآنکیفیتبیرونبنشــیندومثلاقاســم
دهنویبازیکندتادلپرسپولیســیهاشاد
شــود.پیشازآنودرنیمهدومدهه70هم
بازپرســپولیسبهخاطــروضعیتممتازش
درفوتبالایرانسهامداراصلیتیمملیبود.
سرخهادرفاصلهسالهای74تا78توانستند
4قهرمانیدرلیگآزادگانبهدســتبیاورند
وتنهایکفصلقهرماننشــدندکهدلیلش
کنارگذاشتهشــدناینتیمازلیگبهدلیل
تعددمســابقاتعقبافتادهبــود.درنتیجه
تعجبینداشتکهاســکلتاصلینسل98را
قرمزهابسازند؛ازاحمدرضاعابدزادهتامهدی
مهدویکیا،حمیداستیلی،کریمباقری،علی
داییوسایرین.هرچندهمانزمانهمگروهی
محمدمایلیکهنرامتهممیکردندبهاینکه
بیشازحدازسرخهاجانبداریمیکند؛یک

اتهامبیاساس.

  مربی خارجی بوقچی نیست
همینآقــایکارلوسکــیروشکهبهدلیل
جدلهایشبابرانکوبهچهرهمحبوببرخی
اســتقلالیهایعزیزتبدیلشدهواینروزها
بهخاطرشهوادارسرســختتیمملیمصر
هستند،درجامجهانی2014مهدیرحمتی
رانقرهداغکردوبرایهمیشهروینامکاپیتان
ویکیازمهمترینچهرههایتاریخاستقلال
خطقرمــزکشــید.جالباینجاســتکهاو
سال2018همهمینمعاملهراباوریاغفوری،
دیگراستقلالیمحبوبکرد.سادهاست؛مربی
خارجیبوقچیتیمهایباشگاهینیستکه
بهخاطرخوشــایندفنپیجهاتصمیمبگیرد.
چهکیروش،چهاسکوچیچوبرانکووچههر
مربیدیگری،بیشترازپرسپولیسواستقلال
بهرزومهوکارنامهخودشاناهمیتمیدهند.
اینهاتصمیماتیمیگیرندکهبهسودتیمباشد
وضریبموفقیترابالاترببرد،چوناگرغیر
ازاینباشد،آیندهشغلیشانبهخطرخواهد
افتاد.درکاینموضوعچنداندشوارنیست،

البتهاگرحجابرنگوتعصبامانبدهد.

مقدماتی جام جهانی
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18:00
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پخش زنده روز

برنامه بازی

جمعه 15  بهمن 1۴00
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17:00
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سری آ  ایتالیا
شنبه 16بهمن 1۴00
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امباپهرئالیشد؟
نشریه بیلد روز گذشته مدعی شد رئال مادرید و 

کیلیان امباپه با یکدیگر به توافق رسیده اند و او در 
تابستان راهی اسپانیا می شود

19

 سامان قدوس از معدود فرصت هایش 
برای بازی باید بیشتر و بهتر استفاده 

کند و میخش را بکوبد

سرزمینمربیانوکارخانههاکمیپرشورترپسر!
سردار آزمون، مهاجم ایرانی جدید بایر لورکوزن 
با عنوان بهترین گلزن خارجی تاریخ لیگ برتر 

روسیه به چه جور جایی رفته است؟

1918

بعد از قطعي شدن صعود، بازي امشب مقابل امارات مي تواند اولين بازي تداركاتي ايران 
در راه جام جهاني باشد؛ يك فرش قرمز براي رسيدن به قطر اما بدون حضور تماشاگران

فرشقرمز
بدونتماشاگر

| A
FC

س|
عک





18
2 3 0 2 3 6 0   سه شنبه  12 بهمن 1400    شماره  8428  2

ن|
عیا

 زار
ید

سع
س|

  عك
   

تا قسمت چه باشد...

دریای مشکل، ولی جذاب

بازیکن بزرگ، نه شروین بزرگ

در این 2فصل کــه ایرانی ها به هوای 
مهــدی طارمــی خیلی بیشــتر 
مسابقات پورتو را دنبال کرده اند، 
چشــم اغلب آنها لوییــس دیاز 
را گرفته اســت؛ وینگر 25ســاله 
کلمبیایی که کیفیت بسیار بالایی دارد 
و در کنار طارمی، خط آتش پورتو را حسابی زهردار می کرد. دیاز 
اما در پنجره نقل وانتقالاتی زمستان مورد توجه یورگن کلوپ 
قرار گرفت و درنیم فصل دوم برای لیورپول بازی خواهد کرد. این 
همان اتفاقی است که دوست داریم برای مهدی طارمی هم رخ 
بدهد. ستاره ایرانی واقعا چیزی کم از دیاز ندارد و ترانسفر اخیر هم 
نشان داد باشگاهی مثل پورتو به خوبی توسط غول های اروپایی 
رصد می شود. اگر دیاز توانست به لیورپول برسد، برای طارمی هم 
رسیدن به یک باشگاه تاپ اروپایی دور از دسترس نیست. خودش 

که رئال مادرید را دوست دارد؛ تا قسمت چه باشد!

ایــن روزها کــه مشــكلات داخلی 
پرســپولیس دوباره بــالا گرفته، 
خیلی ها در مورد شــرایط کار در 
این باشــگاه اظهارنظر می کنند. 
یكی از این نفرات هم محمد رویانیان 
است. مدیرعامل پیشین سرخ ها گفته: 
»مدیری که به پرســپولیس می آید، وارد دریایی از مشكلات 
می شود.« بله خب؛ به تجربه ثابت شده همینطور است، اما در 
عین حال این دریای مشكلات آنقدر جذاب است که همه با علم 
به مشكلاتش، برای رسیدن به کرسی مدیریت در 2باشگاه سرخ 
و آبی سر و دست می شكنند. شهرتی که این پست ها برای آدم به 
ارمغان می آورد، آنقدر وسوسه انگیز است که به راحتی نمی توان از 
آن چشم پوشید. نمونه اش همین آقای رویانیان؛ استاد نزدیک به 
10سال است از پرسپولیس رفته، اما هنوز خبرنگارها به موبایلش 

زنگ می زنند و هر روز »تیتر« می شود. این کم چیزی است؟

گفــت: بایــد  مواقــع   اینجــور 
»شوخی، شــوخی جدی شد.« این 
داستان نامه باشــگاه پرسپولیس 
به نفت آبادان برای جذب شروین 
بزرگ است. مهاجم 29ساله متولد 
رشت، این فصل زمانی اسمش سر زبان ها 
افتاد که از میانه های زمین دروازه هوادار را باز کرد. با این حال نه آمار 
او در این فصل و نه عملكردش در سال های گذشته طوری نبوده که 
انتظار داشته باشیم پرسپولیس سراغ این بازیكن برود. بعد از رسمی 
شدن درخواست سرخ ها برای جذب این بازیكن، برخی در فضای 
مجازی به شوخی نوشتند: »ما گفتیم تیم بازیكن بزرگ می خواهد، 
باشگاه فكر کرد منظورمان شروین بزرگ است!« البته ما به این 
بازیكن احترام می گذاریم، اما حداقل روی کاغذ مشخص نیست او 
چقدر با آرمان رمضانی یا حامد پاکدل فرق دارد؛ مهاجمانی که قبلا 

توسط یحیی پرسپولیسی شدند و البته موفق هم نبودند.

دواخطاره شــدن در بازی با عراق، رکورد 
بازی های ملی شــجاع خلیــل زاده را بعد 
از 14بازی پیاپی خراب کرد. شــجاع تنها 
بازیكنی بود که در هر 14بازی تیم ملی در 
دوره اسكوچیچ فیكس بازی کرده، اما به خاطر این محرومیت باید مقابل 
امارات برای نخستین بار از ترکیب 11نفره اسكوچیچ خارج شود. تا قبل 
از بازی با عراق، احمد نوراللهی هم با حضور در هر 13بازی قبلی، شریک 
شجاع بود اما او بازی با عراق را به خاطر کرونا از دست داد و شجاع را تنها 
گذاشت. خلیل زاده از 1260دقیقه بازی تیم ملی تحت هدایت اسكوچیچ، 
در 1215دقیقه حاضر بوده و فقط یک 45دقیقه را از دســت داده است. 
محمدحســین کنعانی زادگان با 1163دقیقه بازی در رتبه دوم است و 

احتمالا در بازی با امارات از شجاع سبقت می گیرد.

یكی از عجیب تریــن بازیكنان تیم ملی در 
دوره اسكوچیچ، کریم انصاری  فرد است که به 
پای ثابت تعویض در دقایق پایانی مسابقات 
تبدیل شده است. انصاری فرد در 5بازی اخیر 
تیم ملی 3بار در دقیقه90 به زمین رفته و یک بار در دقیقه85! او در 6بازی از 
7بازی اخیر تیم ملی حضور داشته اما مجموع دقایق بازی اش در این 6بازی به 
15دقیقه هم نمی رسد. کریم دومین بازیكن پرسابقه تیم ملی بعد از احسان 
حاج صفی است و در آستانه رسیدن به 100بازی ملی قرار دارد. او از 14بازی 
دوره اسكوچیچ، فقط در 4مسابقه حضور نداشته و در سایر بازی  ها توانسته 
10بازی ملی دیگر هم به کارنامــه اش اضافه کند. اما مجموع دقایق بازی 
انصاری فرد طی این 10بازی 116دقیقه است که او را در رتبه21 بازیكنان، 

پایین تر از جعفر سلمانی، کاوه رضایی، پورعلی گنجی و... قرار می دهد.

و اما بازی پنجشنبه گذشته مقابل عراق، نام 
کمال کامیابی نیا را هم به لیست بازیكنانی 
که زیرنظر اســكوچیچ در تیم ملی بازی 
کرده اند، اضافه کرد. کمال سی ودومین 
بازیكنی است که در دوره دراگان اسكوچیچ برای تیم ملی به میدان 
می رود و با 4دقیقه ای که در بازی با عراق به میدان رفت رتبه32 را در 
بین ملی پوشان دوره اسكوچیچ به خود اختصاص داد. بالاتر از او امید 
ابراهیمی و ابوالفضل جلالی با 25دقیقه، علی کریمی با 32دقیقه، 
 اللهیار صیادمنش با 33دقیقه و صالح حردانی و مجید حســینی با 
45دقیقه بازی حضور دارند. ســیامک نعمتی، ترابی، قائدی و پیام 

نیازمند دیگر بازیكنانی هستند که کمتر از 100دقیقه برای اسكوچیچ 
در تیم ملی بازی کرده اند.

نكته بازی

متريكاآماربازی

فر ش قر مز،  بدون تماشاگر
 بعد از قطعي شدن صعود، بازي امشب مقابل امارات مي تواند اولین بازي تدارکاتي ایران در راه جام جهاني باشد؛ 

یک فرش قرمز براي رسیدن به قطر اما بدون حضور تماشاگران

با توجه بــه تعدد بازیكن در پســت های هجومی 
تیم ملی، ســامان قدوس از آن جملــه بازیكنانی 
است که کمتر مورد اســتفاده قرار می گیرد. خود 
او هم از این بابت چندان دل خوشی ندارد و بعضا 
ناراحتی اش را ابراز می کند. او قبلا با انتشــار یک 
پســت به عدم حضورش در ترکیب اصلی واکنش 
نشان داده بود و در بازی با لبنان هم که فیكس شد، 
موقع تعویض از زمین عكس العمل خوبی نشــان 
نداد. در نتیجه مشخص است سامان خیلی دوست 
دارد بیشــتر برای تیم ملی بازی کند و احســاس 
عمده هواداران فوتبال هم همین است. با این حال، 
او برای ایفای نقش پررنگ تر در ترکیب تیم ملی، 

نیاز به نمایش های بهتری دارد.
احتمالا برای سامان راحت تر اســت که در مرکز 
میدان به عنــوان هافبک نفوذی بــازی کند، اما 
او در بازی بــا عراق به عنوان بازوی راســت به کار 
گرفته شد. سیســتم پایه تیم ملی در این مسابقه 
3-3-4 بود. در خط دوم، سعید عزت اللهی مقابل 
خط دفاعی مورد استفاده قرار گرفته بود، قدوس و 
وحید امیری هم در دو طرف او توپ می زدند. شاید 
بیگانگی با این پســت کمی قدوس را به مشــكل 
انداخت و از کیفیت بازی او کاست، اما نكته مهم  تر 
به شور و هیجانی مربوط می شود که انتظار داریم از 
قدوس در زمین بازی ببینیم. او باید بیشتر انرژی 

بگذارد و نمایش پرحرارت تری داشته باشد.
خود قــدوس هم می دانــد که در شــرایط عادی 
و با حضور 2مهاجــم نوک مثل مهــدی طارمی 
و ســردار آزمون، سیســتم تیم ملی ایران به طور 
کامل دستخوش تغییر می شــود. این یعنی او از 
معدود فرصت هایش برای بازی باید بیشتر و بهتر 
اســتفاده کند و میخش را بكوبد. سامان البته در 
بازی با عراق بسیار بهتر از مســابقه با لبنان عمل 
کرد، اما او پتانسیل بیشتری دارد و حتما می تواند 
نقش مؤثرتری در زمین بازی ایفا کند. حالا سؤال 
اینجاســت که آیا دراگان اســكوچیچ در بازی با 
امارات هــم از قدوس در ترکیب اصلی اســتفاده 

خواهد کرد یا نه. کاش اینطور باشــد و او فرصتی 
دیگر برای هماهنگی با ســایر نفرات و نشان دادن 

مهارت خودش به دست بیاورد.

کمی پرشورتر پسر!
در مورد نمایش کم حرارت سامان قدوس برابر عراق

5روز بعد از قطعی شــدن صعود ایران به جام جهانی2022 
قطر، تیم ملی امروز در نخستین بازی از 3بازی باقی مانده 
و تشریفاتی اش به مصاف ملی پوشان امارات می رود. ایران 
در 7بازی گذشته با 6برد و یک مساوی 19امتیاز از 21امتیاز 
ممکن را به دست آورده و به عنوان نخستین تیم از قاره آسیا 
به جام جهانی آینده راه پیدا کرده اســت. اما امارات برای 
حفظ عنوان سوم گروه تلاش می کند و امتیازات این بازی 

برای اماراتی ها از اهمیت بالایی برخوردار است.

  امارات امتیاز می خواهد
جدا از ایران و کره جنوبی که در گروهA آسیا یكه تازی می کنند، 
4تیــم دیگر این گــروه طی 7هفتــه گذشــته مجموعا فقط 
3برد به دســت آورده اند! 2برد از این 3برد ســهم امارات بوده 
و این تیم را با 9امتیاز از 7بازی در رتبه ســوم گروهA نشــانده 
اســت. امارات البته به ایران و کره جنوبــی باخته و 9امتیازش 
را از تیم های پایین تــر از خودش گرفته اســت. این تیم فعلا 
4امتیاز بــا نزدیک ترین تعقیب کننــده اش فاصله دارد و حتی 
در صورت شكســت در بازی امروز هم پله سوم جدول را برای 
خودش حفظ خواهد کــرد. اما اگر اماراتی هــا بخواهند خیال 
خودشان را بابت ســوم شــدن و رفتن به پلی آف راحت کنند 
باید به کســب امتیاز از ایــران و کره جنوبی هم بیندیشــند. 
 امارات در 3بازی باقی مانده با ایران، عــراق و کره جنوبی بازی

 دارد.

  احمد آمد، شجاع رفت
اما تیم ملی ایران بعد از قطعی کردن صعودش به قطر، در شرایط 
خاصی قرار گرفته و باید دید اسكوچیچ در بازی های باقی مانده 
دنبال میدان دادن به ذخیره هایش خواهد بود یا باز هم تیم را 
با تكیه بر همان اسكلت اصلی به زمین می فرستد. درون دروازه 
بیرانوند همچنان دچار کروناســت و امیر عابدزاده می تواند به 
درخشش در این پست ادامه بدهد. در خط دفاعی هم 2اخطاره 
شدن شــجاع خلیل زاده یک تغییر اجباری را بر تیم اسكوچیچ 
تحمیل کرده و باید دید دراگان از تغییرات اختیاری هم استقبال 
می کند یا نه. در خط میانی احمد نوراللهی بعد از منفی شــدن 
تست کرونا به اردو برگشته و جای میلاد سرلک را گرفته که در 
مقابل عراق بازی کرد اما به خاطر مصدومیت از اردو خارج شد. 
در خط حمله اما داشته های اسكوچیچ همان هایی هستند که 
در بازی با عراق حضور داشتند. ســردار آزمون به اردو نیامده و 
همچنان درگیر ماجراهایش با زنیت و انتقال به لورکوزن است.

  بازی رفت؛ برد سخت ایران
بازی رفت 2تیم با پیروزی ایران در زمین حریف تمام شــد اما 
این پیروزی ســخت با ثبت آمارهای جالبی همراه بود. در آن 
مسابقه امارات مالكیت توپ بیشتری داشت و در 53درصد از 
زمان بازی صاحب توپ بود. تیم میزبــان در مقابل 418پاس 
ایرانی ها 487پــاس ردوبدل کرد و دقت پــاس هر دو تیم هم 
84درصد بود. اما با وجود برتری نسبی اماراتی ها در مالكیت و 

پاس کاری، ایران در تعداد شوت و خلق موقعیت بهتر از حریفش 
ظاهر شد و در نهایت بازی را با تک گل مهدی طارمی برد. تیم 
اســكوچیچ در آن میدان 11شــوت - از جمله 4شوت داخل 
چارچوب - زد و امارات فقط 4بار موقعیت شــوت زنی داشت 
که هیچ یک از این 4شــوت در چارچوب دروازه ایران نبودند. 
درنهایت تیم ملی ایران با امید گل1.83 به یک گل رســید و 
امارات با امید گل0.26 به دروازه ایران نرســید و یک بر صفر 
شكست خورد. این یكی از ســخت ترین بردهای ایران در این 
مرحله بوده و حتی قبل از گل ایران با اخراج شجاع خلیل زاده 
کار داشت از این هم سخت تر می شد اما نظر داور با VAR تغییر 

کرد و شجاع به زمین برگشت.

  اسکوچیچ از خیر رکوردها می گذرد؟
تیم ملی ایــران می توانــد در بازی های باقی مانــده از نفرات 
ذخیره ای که کمتر فرصت بازی پیدا کرده اند استفاده کند. اما 
در عین حال انگیزه بالای اسكوچیچ برای رکوردشكنی ممكن 
است او را به استفاده از نفرات اصلی اش تا روز آخر مجاب کند. 
اسكوچیچ سریع ترین صعود تاریخ ایران به جام جهانی را رقم 
زده و با 13برد و یک مساوی در 14بازی ابتدایی اش از این لحاظ 
هم بین سرمربیان تاریخ ایران رکورددار است. او حالا می تواند 
به ادامه رکورد شكست ناپذیری اش با ایران فكر کند و البته به 
رکورد بالاترین امتیاز در مقدماتی جام های جهانی که ممكن 

است تا سال های سال هم شكسته نشود.
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هندبال، سوم آسيا هم نشد 
تیم ملي هندبال بدون مدال از عربســتان به ایران 
برمي گردد. ایران که عصر دیروز در دیدار رده بندي 
مسابقات قهرماني آسیا مقابل تیم میزبان قرار گرفته 
بود،  26-23 نتیجه را از دست داد و نتوانست روي 
سكوي ســومي برود. ایران مي توانست برنده بازي 
باشد. آنها بازي را پایاپاي شروع کردند و با اینكه در 
بعضي از دقایق تا 4گل هم از عربستان عقب بودند اما 
توانستند گل هاي از دست رفته را جبران کنند. در 
چند دقیقه آخر بازي سجاد استكي با چند گل این 
امیدواري را داد که ایران مي تواند برنده میدان باشد 
اما چند توپ در حساس ترین لحظه ها از دست رفت 
و حســرت به دل همه ماند. ایران سال2014 روي 
سكوي سومي رفته بود و امیدوار بود این بار بتواند 
مدال خوشــرنگ تري بگیرد اما ایــن اتفاق نیفتاد. 
دیروز قطر و بحرین در فینال بــازي کردند. آنها به 
همراه ایران، عربستان و کره جنوبي سهمیه مسابقات 

قهرماني جهان سوئد-لهستان را گرفته اند.

یحیی گل محمــدی که روز جمعه به مدیران پرســپولیس 
در مورد برطرف کردن 3خواســته اش اولتیماتوم داده بود، 
قرار بود در صورت عملی شــدن این خواســته ها به تمرین 
برگردد که این اتفاق رخ نداد و یحیی در تمرین روز گذشته 
هم غایب بود. این در حالی اســت که دیــروز 15درصد از 
مطالبات پرسپولیسی ها پرداخت شد تا جمع دریافتی 
سرخپوشان تا پایان نیم فصل به 35درصد برسد. با 
این حال مدیران پرسپولیس هنوز موفق نشده اند 
مشــكل زمین تمرین را حل کنند و مسئولان 
زمین نفت تهرانسر هم هنوز برای اجاره دادن 
این ورزشگاه به پرسپولیس پاسخ قطعی را به 
مدیران باشگاه نداده اند. شرط دیگر یحیی، 
جذب بازیكنان مورد نظرش در فصل نقل و 
انتقالات است که باشگاه هنوز در این زمینه 
هم کاری انجام نداده اســت. بایــد دید در 
نهایت گل محمدی امروز در تمرینات حاضر 

می شود یا اینكه غیبت او ادامه دار خواهد بود.

غيبت ادامه دار یحيی در تمرینات
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وز شایعه ر

آنچلوتی سر کلاس
یوفا که چند وقتی است با باشگاه های بزرگ حامی سوپرلیگ اروپا 
نظیر رئال مادرید چپ افتاده، یک مشکل قانونی برای رئال پیش 
آورده اســت. اتحادیه فوتبال اروپا بین قانون ها گشته و دیده که 
می شود با یک بند قانونی برای فلورنتینو پرس مشکل ایجاد کرد. 
اعتبار مدرک مربیگری کارلو آنچلوتی روز 31دسامبر سال2021 
به پایان رســیده و به همین دلیل هم یوفا به ســرمربی 62ساله 
رئالی ها هشــدار داده که برای تمدید مدرکش باید دوباره آزمون 
مربیگری بدهد. حالا یکــی از پرافتخارترین مربیان تاریخ فوتبال 
در این سن وسال باید بنشیند سر کلاس و آزمون بدهد. سرمربی 
ایتالیایی 2 بار با میلان و یک بار با رئال مادرید فاتح لیگ قهرمانان 
اروپا شده و همچنین با تیم های چلســی، پاری سن ژرمن، بایرن 
مونیخ و میلان قهرمانی لیگ های معتبر فوتبال اروپا را تجربه کرده 
و اگر امسال لالیگا را هم ببرد در زمینه قهرمانی در لیگ های بزرگ 
اروپا رکورددار می شود. این طرز برخورد حتی لالیگا و فدراسیون 
فوتبال اســپانیا را هم که با فلورنتینو پرس زاویه دارند به واکنش 
واداشته. فدراسیون فوتبال اسپانیا پس از مطلع شدن از این موضوع 
با یوفا تماس گرفته و به شــیوه محترمانه به مدیران نهاد حاکم بر 
فوتبال اروپا گفته مجبور کردن آنچلوتی به ســپری کردن فرایند 
آزمون برای تمدید مدرکش بعد از 1200 بازی و کســب 21 جام 
مختلف به عنوان سرمربی، سبب مســخره و تا حدودی احمقانه 

به نظر رسیدن این فرایند خواهد شد.

گرینوود پشت میله های زندان
انگلستان در برخورد با خشونت خانگی با کسی شوخی ندارد؛ حتی 
اگر فرد متخلف ستاره فوتبال باشــد. پس از زندانی شدن بنژامن 
مندی، مدافع فرانسوی منچسترسیتی به جرم چندین فقره تجاوز 
به عنف، حالا نوبت میسن گرینوود است که نه به جرم مشابه، بلکه 
به دلیل کتک زدن نامزدش بازداشت شود. باشگاه منچستریونایتد با 
انتشار بیانیه ای از ممنوعیت حضور بازیکن 20ساله اش در تمرینات 
به دلیل متهم بودن به ضرب و شــتم نامزدش خبــر داد و پلیس 
انگلیس هم او را دستگیر کرد. گرینوود تا اطلاع ثانوی اجازه شرکت 
در تمرینات این تیم را نخواهد داشت. این تصمیم باشگاه به دنبال 
متهم شــدن گرینوود به ضرب و شتم یک زن جوان که خودش را 
نامزد گرینوود معرفی کرده، صورت گرفته است. این زن انگلیسی 
با انتشار تصاویری از صورت خون آلود و آثار کبودی روی بدنش، 
مدعی شد که بازیکن 20 ساله شیاطین سرخ او را مورد ضرب و شتم 
قرار داده است. نشریه منچسترایونینگ نیوز هم نوشت که پلیس 
شهر منچستر گرینوود را به اتهام تجاوز و ضرب و شتم دستگیر و 
بازجویی از او برای اثبات صحت و ســقم ادعای هریت رابسون را 
آغاز کرده است. این اولین باری نیست که این بازیکن جوان دردسر 
درست می کند. او و فیل فودن 2 ســال پیش در جریان دیدار تیم 

ملی انگلیس با فنلاند قوانین اردو و کرونا را زیرپا گذاشتند.

نقل و انتقالات

درخواست 8میلیاردی 
تراکتور از پرسپولیس

پرســپولیس همچنان در خط حمله 
خواهان جذب بازیکن اســت و یکی از 
نفرات مورد نظر این تیم پیمان بابایی 
مهاجم تراکتور است. جالب اینجاست 
کــه تراکتــور جــواب نامه رســمی 
پرســپولیس را داده و بابــت صــدور 
رضایتنامه این مهاجم خواهان دریافت 
8میلیارد تومان اســت. گل گهر هم با 
ارسال نامه ای به باشگاه تراکتور به صورت 
رسمی خواهان جذب بابایی شده است. 
گل گهر همان باشگاهی است که قبل از 
شروع فصل بابت جذب مهدی تیکدری 

11میلیارد تومان به تراکتور داد.

زاهدی، دیگر گزینه یحیی
شــهاب زاهدی مهاجمی کــه برای 
نخســتین بار به تیم ملی دعوت شده 
هم یکی دیگر از گزینه های یحیی است. 
البته پرسپولیس برای گرفتن رضایتنامه 
این بازیکن باید مبلــغ قابل توجهی به 
باشگاه اوکراینی بدهد و این یک چالش 
ســخت برای سرخپوشــان است. اگر 
پرسپولیس مهاجمان مورد نظرش را 
جذب نکند، در نهایت ســراغ شروین 
بزرگ مهاجم صنعت نفت می رود. جالب 
اینجاست که پرسپولیس فعلا شرایط 

جذب بازیکن خارجی را ندارد.

داستان پرماجرای مظاهری
رشــید مظاهری هم یکی از سوژه های 
مهم نقل و انتقالات زمستانی است. او با 
باشگاه فولاد برای حضور قرضی در این 
تیم به توافق رسیده ولی ظاهرا باشگاه 
استقلال بابت واگذاری این بازیکن به 
فولاد، مبلغی خواســته که هنوز مورد 
موافقت فولادی ها قرار نگرفته اســت. 
آرش رضاوند هم با فولاد توافق کرده ولی 
آخرین خبر حاکی از آن است که با توجه 
به شرایط مالی نامناسب استقلال برای 
جذب هافبک خارجی، فرهاد مجیدی 
فعلا با جدایی رضاونــد مخالفت کرده 
است. همین موضوع بحث حضور صالح 
حردانی در استقلال را هم در حالت ابهام 

نگه داشته است.

رابط به پدیده رفت
فردین رابط وینگر استقلال هم از این 
تیم جدا شــد تا پدیده مشهد را برای 
ادامه فوتبالش انتخاب کند. این انتخاب 
در نوع خودش عجیب بود و حالا رابط 
باید در تیم انتهــای جدول خودش را 
نشــان دهد. تا به امروز بابک مرادی، 
محمدرضــا آزادی و رابــط به صورت 

رسمی از استقلال جدا شده اند.

بازگشت دژاگه به ایران؟
اشکان دژاگه بازیکن سابق تراکتور هم 
در تیررس باشگاه نساجی قرار گرفته 
است. ساکت الهامی سرمربی این تیم 
با دژاگه صحبت کرده و منتظر پاسخ 

هافبک سابق تیم ملی است.

 نامه سپاهان
 برای جذب اسلامی

باشگاه سپاهان در اقدامی عجیب و با در 
اختیار داشتن مهاجمانی مثل مغانلو و 
شهباززاده خواهان جذب کریم اسلامی 
مهاجم نساجی شده و نامه رسمی خودش 

را به این باشگاه ارسال کرده است.

بازگشت کیانی به تراکتور
تراکتور خواهان بازگرداندن مهدی کیانی 
و میثم تیموری است. وضعیت کیانی بعد 
از نتیجه تست پزشکی مشخص می شود 
و اگر کمر او مشــکلی نداشــته باشد با 
تراکتور قرارداد امضا خواهد کرد. تراکتور 
از طرفی با مس رفســنجان هم در حال 

مذاکره است تا تیموری را جذب کند.

 فولاد و تراکتور
دنبال جهانی

شنیده ها حاکی از آن است که 2باشگاه 
تراکتــور و فــولاد فعــلا جدی ترین 
مشتریان میلاد جهانی وینگر ذوب آهن 
هستند و حتی می گویند تراکتور حاضر 
شده کاپیتان خود سامان نریمان جهان 
را برای معاوضه در اختیار این تیم قرار 
دهد. فولاد البته روی جذب بهنام برزای 

مدافع راست گل گهر هم نظر دارد.

امباپه رئالی شد؟
نشریه بیلد روز گذشته مدعی شد رئال مادرید و کیلیان 
امباپه بــا یکدیگر به توافق رســیده اند و این بازیکن در 
تابســتان به  صورت بازیکن آزاد به کهکشانی ها خواهد 
پیوست. براســاس این گزارش او در ســال حقوق 50  
میلیــون یورویــی دریافــت خواهد کــرد )ناخالص(. 
رئال مادرید تنها به دلیل آنکه در لیگ قهرمانان اروپا باید 
به مصاف پاری سن ژرمن برود، تاکنون این خبر را به طور 
رسمی اعلام نکرده است. همچنین با پیوستن امباپه به 
رئال مادرید، شــرایط جذب ارلینگ هالند که خواهان 
حقوقی به میزان  امباپه اســت، برای باشــگاه پیچیده 
خواهد شد. در مادرید این امیدواری وجود دارد که هالند 
تا سال2023 در بروسیا دورتموند ماندگار شود تا در آن 
زمان برای جذب این غول نروژی اقدام کنند. رئال مادرید 
همچنین قصد دارد لوکا یوویچ را در ازای ارلینگ هالند 
به بروسیا دورتموند پیشنهاد دهد، اما زنبور ها علاقه ای 

به قبول این پیشنهاد ندارند.

بهروز رســایلی |  بــا پیــروزی برابــر عراق، 
تیم ملــی فوتبــال کشــورمان به مرحلــه نهایی 
جام جهانی2022قطر صعود کرد. این در حالی است 
که ما هنوز 3مسابقه دیگر داریم که البته تشریفاتی 
شده اســت. این 3بازی برابر امارات، کره جنوبی و 
لبنان برگزار می شود. از رویکرد کادرفنی و شخص 
دراگان اسکوچیچ بی اطلاعیم؛ نمی دانیم آنها دنبال 
کســب امتیازات حداکثری هستند یا ممکن است 
به ارنج تیم دســت بزنند. اگر گزینــه دوم مدنظر 
باشد، ممکن است تعدادی از ستاره های پشت خط 
مانده تیم ملی بالاخره فرصت عرض اندام پیدا کنند. 
می دانید که تیم پرستاره ای داریم و رقابت اصلا آسان 

نیست. مگر اینکه از این فرصت ها به وجود بیاید.

  پیام نیازمند
ترافیک ســتاره ها در تیم ملی ایران، از همان خط 
دروازه شروع می شــود؛ جایی که امیر عابدزاده در 
رقابتی تنگاتنگ موفق شد علیرضا بیرانوند را کنار 
بزند و پیراهن شماره یک تیم ملی را از آن خود کند. 
امیر 2کلین شیت خوب برابر سوریه و عراق داشت و 
حالا شاید نوبت آزمودن یک دروازه بان جدید رسیده 
باشد. بیرانوند که کرونا گرفته و از اردو رفته، بنابراین 
ممکن است برابر امارات از پیام نیازمند استفاده شود؛ 
گلر خوش قد و بالایی که از سپاهان به پورتیموننزه 

رفت، اما آنجا خیلی به ندرت فقط در جام حذفی به او 
بازی می رسد. نیازمند سابقه یک بار حضور در ترکیب 
اصلی تیم ملی برابر ازبکســتان را دارد؛ مسابقه ای 
دوستانه که پیام در آن موفق به ثبت کلین شیت نشد. 
او شاید از نظر روانی نیاز داشته باشد در یک مسابقه 

ملی به میدان برود.

  سیاوش یزدانی
مدافع 30ساله استقلال، یکی از معدود آبی پوشانی 
اســت که از کمند کرونا رها شــد و توانســت به 
اردوی تیم ملی برســد. سیاوش شــاید ته دلش 
امیدوار بود بعد از حواشــی معروف محمدحسین 
کنعانی زادگان، این بازیکن خط بخورد و نوبت بازی 
به او برســد. با این حال کنعانی به اردو دعوت شد 
و در مسابقه رسمی و جدی با عراق هم در ترکیب 
اصلی به میدان رفت. بنابرایــن حضور یزدانی در 
تیم اول کشور باز هم به تعویق افتاد. شاید خیلی 
از استقلالی ها دوست داشته باشند سیاوش کار را 
در تیم ملی بگیرد و به عنوان نماینده آنها به میدان 
برود، اما این فرصت فعلا در اختیار او قرار نگرفته 
است. حالا که مسابقات تشــریفاتی شده، چه بسا 
یزدانی هم به ارنج اصلی برســد و مثلا در مسابقه 
با امارات شــاهد حضور این بازیکن باشیم. نکته 
قابل توجه اینکه شجاع خلیل زاده از بازی با امارات 

محروم شده و این مسئله می تواند به یزدانی شانس 
بیشتری بدهد.

  مهدی ترابی
وینگر 27ساله پرســپولیس، مدت هاست در انتظار 
فرصتی برای حضور در ترکیب تیم ملی به سر می برد. 
نیمکت نشــینی او در این تیم آنقدر به درازا کشیده 
شده که برخی عقیده دارند افت ترابی در باشگاه هم 
بی ارتباط با این مسئله نیســت. داستان او هم مثل 
دیگران، وفور هم پستی های باکیفیت است. دراگان 
اسکوچیچ اعتقاد ویژه ای به علی قلی زاده و علیرضا 
جهانبخش دارد. وحید امیری هم در کناره های زمین 
برای خودش یک غول است. حتی سامان قدوس در 
مســابقه با عراق به عنوان بال راست به میدان رفت. 
بنابراین رسیدن به ترکیب برای ترابی آسان نیست. 
باید دید در مسابقات غیرحساس باقی مانده بالاخره 
بخت به مهدی رو می کند یا حضــور او در تیم ملی 

همچنان تشریفاتی باقی خواهد ماند.

  کریم انصاری فرد
مهاجم 31ساله آ.ا.ک آتن، پای ثابت دعوت به همه 
اردوهای تیم ملی در این ســال ها بوده است. با این 
حال او به همان اندازه که راحت دعوت شده، سخت 
به ترکیب اصلی رسیده اســت. موقعیت انصاری فرد 

در ســال های اخیر تحت تأثیر ظهور زوج درخشان 
مهدی طارمی و سردار آزمون قرار گرفته است. کریم 
این اواخر خیلــی کم بازی کــرده، هرچند هر زمان 
به میدان آمده عملکرد نســبتا خوبی داشته است. 
انصاری فرد با 91بازی ملی فاصله زیادی تا حضور در 
باشگاه صدتایی های فوتبال ایران ندارد. شاید حالا که 
مسابقات تیم ملی حساسیت جدولی ندارد، دراگان 
هم فرصت خودنمایی و نیز بهبــود آمار را در اختیار 

انصاری فرد قرار بدهد.

  شهاب زاهدی
می شد به عنوان نفر آخر فهرست مثلا به کاوه رضایی 
اشاره کرد که یک سال است عملا از دیده ها پنهان شده. 
انتخاب تیم باشگاهی از سوی کاوه و نیز عملکرد او در 
لوون بلژیک بســیار بحث برانگیز بوده و شاید اگر این 
بازیکن به اردوی تیم ملی دعوت نمی شد، کسی تعجب 
نمی کرد. برای کاوه هم خوب اســت بــازی کند، اما 
حکایت شهاب زاهدی چیز دیگری است. او سرنوشت 
بسیار پرفراز و نشیبی داشت و شاید باورنکردنی بود 
که روزی به اردوی تیم ملی برســد. شهاب اما با روند 
مؤثــرش در زوریا لوهانســک برای نخســتین بار به 
اردوی تیم ملی راه یافت و اگر این نخســتین دعوت 
با نخســتین بازی برای زاهدی همراه شود، تجربه ای 

فراموش نشدنی برای این بازیکن رقم مي خورد.

در انتظار فرصت
شاید تشریفاتی شدن مسابقات تیم ملی، به سود این 5نفر تمام شود

 سردار در 
سرزمین مربیان و کارخانه ها

مهاجم ایرانی جدید بایر لورکوزن به چه جور جایی رفته است؟
ســردار آزمون با عنوان بهترین گلزن خارجی تاریخ لیگ برتر روسیه با سابقه 3 بار 
قهرمانی در این لیگ، از روس ها دل کند و به آلمان رفت. هم صفحه لیگ روسیه و هم 
صفحه بوندس لیگا به انتقال او به بایر لورکوزن واکنش نشان دادند؛ اولی برایش آرزوی 
موفقیت کرد و دومی خوشامد گفت. مبلغ این انتقال را برخی منابع 5میلیون و سایت 
ترانسفرمارکت 4میلیون یورو اعلام کرده اند. بلافاصله پس از قطعی شدن این انتقال که 
قرار بود در تابستان رخ دهد و جلو افتاد، باشگاه زنیت جانشین برزیلی سردار را معرفی 
کرد. یوری آلبرتو 20ساله با 20میلیون یورو از اینترناسیونال برزیل به زنیت پیوست 
تا جای مهاجم ایرانی را بگیرد. در همین راستا و در ادامه این انتقال دومینویی، بایر 
لورکوزن موافقت کرد لوکاس آلاریو به پالمیراس در برزیل منتقل شود و ندیم امیری 
هم به جنوا قرض داده شد. پس از توافق سردار با لورکوزن برخی منابع ادعا کردند که 
زنیت از این حرکت عصبانی شده و قصد دارد مهاجم ایرانی خود را به تیم دوم تبعید 

کند اما حضور بازیکنان خارجی در تیم های دوم و جوانان ممنوع است.

 او با زنیت می توانســت در پلــی آف مرحله 
یک هشــتم لیگ اروپا بازی کنــد اما در بایر 
نیازی به حضور در پلی آف نیســت و این تیم 
آلمانی به دلیل موفقیت در مرحله گروهی این 
لیگ به طور خودکار جواز راهیابی به یک هشتم 
لیگ اروپا را به دست آورده است. رویارویی در 
این مرحله با بارسلونا می تواند برای بازیکن ما 
رؤیایی باشــد؛ البته به شرطی که بارسلونا از 

قرعه سخت ناپولی به سلامت عبور کند.

 لورکوزن فصل قبل ششم شــد، با 52امتیاز 
و 53گل زده و 39گل خــورده. داســتان این 
فصل اما فرق دارد. همین الان تا هفته بیستم 
بازیکنان این تیم 49گل به حریفان خود زده اند 
و 32گل هم خورده اند. ایــن تیم هم اکنون با 
35 امتیاز تیم سوم جدول اســت و 14 امتیاز 
با صدر فاصله دارد. با وجــود این فاصله بایر با 
تیم های پایین دستی زیاد نیست و با یک لغزش 
ممکن است خیلی زود تا رده ای که فصل قبل 
در اختیار داشتند، پایین بروند. یونیون برلین، 
فرایبورگ، لایپزیــش و هوفن هایم از یک تا 

4امتیاز با این تیم فاصله دارند.

برخی هــواداران فوتبال در آلمــان بایر را به 
بی ریشــه بودن متهم می کننــد و به آن لقب 
باشــگاه پلاســتیکی می دهند. این عده ادعا 
می کنند که لورکوزن هوادار ســازمان یافته و 
اصیل ندارد و بیشتر براساس منطقه قدرتمند 
اقتصادی که در آن قرار دارد، شناخته می شود، 
با اسپانســرهایی در زمینــه دارو و درمان. از 
 همیــن رو لورکوزنی هــا به خودشــان لقب

 Werkself داده انــد کــه به معنــای تیــم 
کارخانــه ای اســت؛ یعنــی آنهــا بــه این 
خصوصیت خود کــه از منطقه ای قدرتمند از 
لحاظ اقتصادی می آینــد، می بالند. اما لقب 
رســانه ای آنها »نوِِرکوزن« است، یعنی تیمی 
که هیچ وقت قهرمان نمی شــود. بایر 2 نایب 
قهرمانی در بوندس لیگا )فصول 2000–1999 
و 2002–2001(، یــک  نایــب قهرمانی در 
جام حذفــی آلمان )فصــل 2002–2001( 
و یک نایب قهرمانی در لیــگ قهرمانان اروپا 
)2002–2001( به دســت آورده است. این 
باشگاه در فصل 2002–2001 با سرمربیگری 
کلاوس تاپ مولر درحالی که می توانست موفق 
به کسب »ســه گانه قهرمانی« شــود، در هر 
3 مسابقات )بوندس لیگا، جام حذفی آلمان و 

لیگ قهرمانان اروپا( نایب قهرمان شد.

آمــار گلزنی آزمــون در طــول نزدیک به 
9 ســال حضــورش در لیگ روســیه برای 
تیم هــای روبین کازان)2بار(، روســتوف و 
زنیت ســن پترزبورگ هم ثابت می کند که 
او قدرت هجومــی تیم آلمانــی را افزایش 
خواهد داد. سردار 272بار برای این 3تیم در 
لیگ روسیه به میدان رفت و موفق به ثبت 
110گل و 57پاس گل شد؛ با پیراهن زنیت 

62گل و 23پاس گل در 104بازی.

سردار فعلا قرنطینه اش را سپری خواهد کرد 
و ســپس به اردوی لورکوزن در دوبی ملحق 
می شود. او نمی تواند در بازی یکشنبه آینده 
و در هفته 21بوندس لیگا مقابل دورتموند به 
میدان برود اما بــرای بازی های بعدی مقابل 
اشــتوتگارت و ماینس در دســترس خواهد 
بود. پــس از ماینــس نوبت بــه رویارویی با 
آرمینیا بیله فلد می رســد و پــس از آن بازی 
با بایرن مونیخ اســت که عیار سردار را نشان 
خواهد داد. فراموش نکنیــم آزمون یک بار با 

پیراهن روستوف به بایرن گل زده است.

غیر از پاتریک شیک، بازیکنان عالی دیگری در 
خط حمله تیم هستند؛ ازجمله موسی دیابی 
فرانسوی باتکنیک که این وینگر چپ پا 7گل 
در این فصل لیگ به ثمر رسانده است. لوکاس 
آلاریو )آرژانتیــن(، پائولینیــو )برزیل(، ایکر 
براوو)اسپانیا(، امین عدلی )فرانسه( و امراهان 

گدیکلی )آلمان( بقیه مهاجمان تیم هستند.

در تاریخچه باشگاه مربیان مشهوری مثل تاپ مولر، کریستوف دام، اریش ریبک، کلاوس اوگن تالر، 
رودی فولر، یوپ هاینکس، دتمار کرامر، رینوس میشل، برتی فوگتس، سامی هوپیا، هیکو هرلیش 
و... این باشگاه را تبدیل به موزه مربیان بزرگ کرده اند. هم اکنون جری سیوان سرمربی این تیم است. 
سرمربی سوئیسی تنها در تیم های لوزان و یانگ بویز سوئیس مربیگری کرده و این نخستین تجربه 

خارج از کشورش محسوب می شود. او 3 بار یانگ بویز را به قهرمانی لیگ کشورش رسانده.

بایرلورکوزن 
این بازیکنــان را فقط 

با 32میلیون یورو خریداری 
کــرده؛ امین عدلــی، میچل 
باکر، روبــرت آندریچ، پیرو 

هینکاپیــه و ســردار 
آزمون.

نــــام 
بازیکنــان بزرگی در 

تاریخ 98ســاله باشگاه دیده 
می شود؛ دیمیتار برباتوف، پائولو 
سرجیو، میشاییل بالاک، اولف 

کرشتن، اولیور نوویل، کای 
و... هاورتــس 

لورکــوزن کــه هم اکنــون در رده ســوم 
بوندس لیگا جــای دارد و در جام حذفی هم 
مثل دورتموند و بایرن مونیخ حذف شده، خط 
حمله ای آتشین دارد و با اضافه شدن مهاجم 
ایرانی شماره9 جدید هجومی تر از قبل هم 
خواهد شد. لورکوزن تا این جای فصل 4بازی 
را با 4 گل یا بیشتر برده؛ دوبرابر آمار این تیم 
در مجموع 2 فصل گذشته. این تیم هرگز در 
تاریخ خود در یک فصل موفق به ثبت چنین 
آماری نشده بود و این در حالی است که هنوز 
نیمی از فصل باقی مانده اســت. این نشان 
می دهد که لورکوزن تا چــه اندازه هجومی 
اســت. هم اکنون پاتریک شیک 26ساله که 
احتمــالا در پایان فصل به تیمــی بزرگ تر 
خواهد پیوست با 18گل در رده دوم جدول 
گلزنان بوندس لیگا جای دارد. لواندوفسکی 

23گله و هالند 15گله هستند.
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کرونا

 وقتی بازیکنان کرونایی زیاد شدند و خبر کرونای بهنام یخچالی 
در بوندس لیگا به تهران رســید، شســت فدراسیون نشــینان 
خبردارشدادامه این وضعیت برای تیم ملی در پنجره دوم انتخابی 
جام جهانی خوب نیست. بنابراین بازی ها را به بعد از 2بازی ایران با 
قزاقستان و سوریه در روزهای 5و8 اسفند در تهران موکول کردند. 
حامد حدادی هم خبر داده برایش دعوتنامه نفرســتند چون با 
پروتکل های سفت و سخت چینی ها، رفت وآمد به ایران در این 
فاصله غیرممکن است. مصطفی هاشمی سرمربی تیم ملی هم 
20روز جلوتر ملی پوشان را قرنطینه می کند. همه بموقع دست 

به کار شدند اما بعید است کرونا ضربه اش را به تیم نزند.

تیمها

بسکتبال ایران با تعداد زیاد تیم ها در مسابقه های متعدد روبه رو 
شده است. یکشنبه قرعه کشی رقابت های دســته دوم مردان و 
زنان با 42و37تیم برگزار شد. مسابقات دسته یک هم با 52تیم در 
گروه های مختلف در جریان است. دسته یک زنان 17تیم دارد. در 
لیگ برتر مردان 16 و در لیگ زنان 11تیم بازی می  کنند. گستردگی 
بسکتبال با حضور این تعداد تیم بسیار چشمگیر و بی سابقه است. 
با جذب منابع و حفظ نیروی انســانی در بلندمدت، حال و هوای 
بسکتبال دگرگون می شود و این اتفاق خوبی است اما در پی استقبال 
تیم ها باید به توسعه زیرساختی توجه کرد و کیفی کردن نیروهای 

فنی و اجرایی مثل مربیان و داوران را زیرنظر داشت.

فریده شجاعی از نایب رئیسی فدراسیون بسکتبال در بخش زنان 
استعفا کرد. بسکتبالیست سال های دور و همسر زنده یاد منصور 
پورحیدری پس از ســال ها نایب رئیسی در فدراسیون فوتبال، 
4سال پیش به فدراســیون بســکتبال آمد. آمدن او با ایجاد 
موقعیت های بین المللی در بسکتبال زنان همزمان شد اما نتایج 
تیم های ملی و 3نفره، سال به سال بدتر شد. دختران بسکتبال 
3نفره در رنکینگ فیبا سقوط کردند و تیم ملی بسکتبال در بین 
6تیم دسته دوم آسیا ششم شــد. هم اکنون مشخص نیست در 
بسکتبال دختران اصلا تیم های رده های سنی، ماهیت خارجی 
دارند یا نه. با توجه به اســتفاده از بازیکن 50ساله در تیم ملی، 

بسکتبال ایران به نیروهای تازه وارد و جوان بیشتری نیاز دارد.

استعفا

زیر حلقه
افشین رضاپور | کارشناس بسکتبال
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افقي:
 1- طلق نســوز- جانشین 

وضو- خوش طعم
در  نــوروز  عنــوان   -2

پاکستان- خدایي
3- نــام کوچــک هیتلر- 
فیلمي پر فروش از سینماي 
دفاع مقدس ساخته مسعود 

ده نمکي
4- بارندگــي- چند رئیس- 

گهواره
5- صداي پاره شدن کاغذ- 
ستایشگر- دانا و آگاه- نفوذ 

به یک سیستم رایانه اي
6- بخشش، عطا- خواهان- 

درگذشت
7- مجموعه شعري از احمد 

شاملو- بازیکن دفاع آزاد
8- جنبش- از نژاد هاي اسب 

اصیل ایراني- ناگوار
9- زیرین- گریه فریبکارانه 

و از روي تزویر
10- قوه حافظه- خشــک- 

بي سر و پا
11- رانــدن مزاحم- فوق- 

آستانه- مذکر
12- ســوره مورچه- رمان 
امیــل زولا- دانه چرکي ریز 

روي پوست
13- تیم فوتبال اسپانیایي- 
مقبره هــاي فراعنــه مصر 

باستان
14- گریز از دشمن- فیلمي 
به کارگرداني رابرت زمکیس 

و نقش آفریني تام هنکس
15- روســتاي کوچــک- 

ارتعاش- از فروع دین 
  

عمودي:
1- درمان- جنبیدن پي در 

پي- ضربه سر در فوتبال
2- گاهــي ســوار گاري 
مي شــود!- رمان مشــهور 
دافنه دو موریه- خربزه نارس

3- باشــگاه- از نیرو هــاي 
ســه گانه ارتش- پسندیدن 

در فضاي مجازي
4- نمک هــا- دندان هــاي 

نیش- درد چشم
5- متعصب تندرو- از روي 

بي اطلاعي
6- آب دهان- سرزنش-  ماه 

نو
7- چین و چروك پوســت- 

معشوق- پشه مالاریا
8- آخرین- مســابقه ملي 
افغانســتان- شــهري در 

شهرستان رفسنجان
9- کاشته شده- شغل شان 

یکي است- پول خارجي
10- پایتخت نروژ- کامپیوتر 

قابل حمل- یک و دو

11- نماد کشور فرانسه- برابري
12- مکمل رنگ نارنجي- ناامید- 

نمایش عروسکي سنتي ترکیه
13- توهین آمیــز- نوعي عارضه 

پوستي ویروسي- از مواد افیوني
14- شعله آتش- سبزي کباب- 

لیکن
15- ضمیر مونث عربي- خلأ- از 

15ساز هاي بادي برنجي

نعزابناجاولام
ولازرولبتمينش
كيكرفيووماكت
راثياديازتنار
كرتشمهميلوسي

كبيدنتاعوسات
رركمتكربناهيك
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صید چرا  به المپیک نرسید؟
ستار صید و مربی اش به خاطر کرونا به المپیک زمستانی نمی روند. صید می گوید مربی دوشغله اش 

مقصر است و مربی هم می گوید به خاطر اردوی نامناسب درگیر کرونا شده اند 

لیلی خرسند| سیدستار 
صید و مربی اش مصطفی  میرهاشمی 
المپیک زمستانی2022 را به خاطر مثبت شدن 
تست کرونا از دســت داده اند. برخلاف مسئولان فدراسیون و 
کمیته ملی المپیک که طي 2روز گذشته سکوت کرده اند و هیچ  
اظهارنظری در این باره نداشته اند، صید و میرهاشمی حرف هایی 
زده اند که مشخص می کند مسئولان نه المپیک و کرونا را جدی 
گرفته اند و نــه اردوهایی در حد ورزشــکاران المپیکی برگزار 
کرده اند. صید که قرار بود امروز بــه چین برود و روزهای آینده 
در اسکی صحرانوردی مسابقه بدهد، در گفت وگو با ایسنا گلایه 
کرده است که چرا او و بقیه  نفراتی که قرار بود به المپیک بروند، 
مجبور شدند در مراسم بدرقه شرکت کنند. میرهاشمی درباره 
شرایط اردوی تیم ملی برای همشهری توضیح داده که تیم در 
2اتاق در یکی از زیارت سراهای امامزاده هاشم اردو داشت! صید 
از مربی اش هم انتقاد کرده است که او درگیر خانواده و شغل دوم 
بود و به خاطر همین مدام در اردو نبود: »باید به مربی بگویند شما 
که مربی هستی نباید اردو را ترك کنی. اگر می خواهی بروی، 
مربی نباش و برو. زن و بچه و شــغل دوم داری برای چه به اردو 
می آیی؟« میرهاشمی حرف هایی را که صید زده است رد می کند 
اما توضیحاتی که می دهد، مشخص می کند حق با صید است. 
او اعتراف می کند طي 2هفته گذشته فقط 3، 4روز همراه صید 

در اردو بوده است.

  مربی ستار: در زیارت سرا اردو داشتیم
 شما و ستار صید کرونا گرفته اید. قبل از المپیک 

همه باید قرنطینه شوند. شما قرنطینه نبودید؟
طبق پروتکل  هایی که IOC دارد همه تیم ها باید 2هفته قبل 
از المپیک به قرنطینه بروند. ما هم در قرنطینه بودیم. فقط ما 
نیستیم که کرونا داریم. بین تیم های اروپایی که به پکن رفته اند 
تست 25نفر مثبت شده اســت. به هرحال کروناست و همه را 

درگیر کرده است. 

  در این مدت مراسم بدرقه هم برگزار شد.
بله این کار را کردند. بهتر بود که ما در قرنطینه می ماندیم و مراسم 

را برگزار نمی کردند. در این مدت تعداد فوتی ها و مبتلایان به کرونا 
کاهش پیدا کرده بود و همه  چیز برای همه عادی شده بود. به خاطر 
همین کسی دیگر کرونا را جدی نگرفت. متولی، خودِ کمیته ملی 
المپیک است. آنها می توانستند قرنطینه تیم را بهتر مدیریت 
کنند. با این حال نمی شود گفت که چه کسی مقصر است و ما از 

کجا کرونا گرفته ایم.

  ستار صید گفته خود شما هم مسئله را جدی 
نگرفتید. درگیر شغل دوم و خانواده بودید و در اردو قرنطینه 

نبودید.
من قرنطینه بودم. بعد از اینکه نفرات المپیکی مشخص شدند ما به 
اردو رفتیم و از آن موقع قرنطینه بودیم. از وقتی اردوها آغاز شد از 
شغل دومم ماموریت گرفتم و در اردو بودم. تمام و کمال در اختیار 

تیم ملی بودم. ما که نمی دانستیم یک دفعه این اتفاق می افتد.

  یک دفعه که نبود. 2سال است که کرونا هست و 
شما هم می دانستید المپیک را در پیش دارید. در این مدت 

شما اردو را ترك نکردید؟
ما 26دی به اردو رفتیم. هم من و هم ستار همان موقع دوز سوم 
واکسن را زدیم. آسترازنکا زدیم و دیدم علائم دارم همان روز به 
خانه رفتم. 2روز خانه بودم و با ستار در تماس بودم. او هم گفت 
که سردرد دارد و تا صبح نتوانسته بخوابد. 2روز بعد به اردو رفتم. 
سه شنبه، چهارشنبه و پنجشنبه اردو بودم. شنبه مجبور شدم برای 
کار اداری به فدراسیون بروم. همان جا برادرم تماس گرفت که حال 
پدرم بد است ولی من پیش او هم نرفتم، ترسیدم که کرونا بگیرم. 
همان روز علائم داشتم و پیش پزشک رفتم. گفت سرماخوردگی 
معمولی اســت. یک هفته در خانه بودم. گلودرد داشتم. حتی 
مراسم بدرقه را هم نرفتم. شــنبه این هفته هم تست دادیم که 
مثبت بود. ما باید 3ماه از دوز دوم می گذشــت بعد دوز سوم را 

می زدیم ولی یک ماه زودتر زدیم. به نظرم نباید واکسن می زدیم.

  احتمال دارد شما صید را هم درگیر کرده باشید؟
در اردو من با دانیال ساوه شمشکی هم اتاق بودم. اگر قرار بود من به 
کسی ویروس بدهم او باید مبتلا می شد ولی تستش منفی است.

  گفته می شود وضعیت اردو هم خیلی مناسب نبود.
در امامزاده هاشم اردو داشتیم. تنها پیستی است که از نظر فنی از 
فدراسیون جهانی تأییدیه دارد ولی بقیه امکاناتش خوب نیست. 
ما 2اتاق در یکی از زیارت ســراها داشــتیم. مردم عادی هم در 

رفت وآمد بودند و نمی شد همه  چیز را کنترل کرد.

خداحافظی ستار 
ستار مجبور شده خداحافظی کند: »بازی های پکن 

آخرین المپیکم بود. دیگر نمی شود ورزش کرد. 
من ورزشکار روستایی هستم و کارم کشاورزی و 
دامپروری است. ورزش تغذیه و شرایط تمرینی 

خوب می خواهد اما من در جاده آسفالت می دویدم 
که ماشین ها با سرعت ۱۲۰کیلومتر از کنارم رد 

می شدند و ۱۰۰سگ در آن رها بود. زجر و بدبختی 
زیادی کشیدم اما کرونا در دقیقه9۰ زمینم زد.«
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جوانچهلساله
ملاحظاتی درباره جشنواره فیلم فجر و 

فیلم های حاضر در دوره چهلم 

روایتیازگلادیاتورهایمدرن
گفت و گوی همشهری با مرتضی علی 

عباس میرزایی کارگردان فیلم بیرو

محلآدمهایازجانگذشته
تینو صالحی با نمایش »تختی در اتاق ۲۳ هتل 
آتلانتیک« در جشنواره چهلم فجر حضور دارد

بابیرانوندهم
ایلهستیم



حسین بیرانوند ) بازیگر نقش 
علیرضا بیرانوند(: من و آقای 
بیرانوند از یک ایل هستیم 
اما نســبت خونی نداریم. 
یک نفر از پروژه عکس من 
را در لباس ورزشــی دیده 
بود و در نهایت من را در این 
نقش پذیرفتند. الگوی من 
در فوتبال علیرضا بیرانوند 
بود و برای من بسیار سخت 
بود که نقش الگوی خود را 

بازی کنم.

اعتراض
عکاسان



پس از نمایش فیلم جدید 
محمدحسین مهدویان در 
اولین روز جشــنواره، که 
با حضــور جمعیت زیادی 
هم همراه بود، نشســت 
مطبوعاتی ایــن فیلم با 
حضور تعدادی از عوامل در 
سالن سعدی برگزار شد که 
در ابتدای نشست عکاسان 
خبری  به نشــانه اعتراض 

سالن را ترک کردند.

    محمــد حســین 
مهدویان در نشست خبری 

مرد بازنده :
فکــر نمی کنم قســمت 
دوم این فیلم را بســازم و 
اکنون قصــد آن را ندارم. 
انتخاب جواد عزتی هم به 
دلیل این است که او ستاره 
تکرار نشدنی سینماست 
 و از پس اجرای هر نقشی

 بر می آید.  من همیشه چند 
پروژه همزمان باهم انجام 
می دهم. پیشــنهادهای 
بسیار زیادی به من می شود 
که گاهی نمی رسم به آنها 
فکر کنم. گاهــی برخی 
فیلمسازها وقت بیشتری 
دارند و یا پیشــنهادهای 

بیشتری به آنها می شود.

    جواد عزتی در نشست 
خبری مــرد بازنده: من از 
طرف خودم بابت جای کم 
عذرخواهــی می کنم. من 
معمولا اهل انتقاد نیستم 
و هیج بازیگری نسبت به 
دیگری ارجح نیســت و 
اگر انتقاد زیاد است باید 
دوستان جشنواره فکری 
بکنند و من بابت جای کم و 
زمان کمی که برای عکاسی 
انجام شــد عذرخواهی 

می کنم.

دندون مهم نیست

روز/ خارجی/ جاده شمال
   بیرون ماشــین هوا بارانی اســت. آویز )ا...( از 
آینه ماشین آویزان اســت و آرام تکان می خورد. 
احمد خســروی و عظیمی در ماشــین احمد در 
هوای بارانی و مه آلود جــاده پیش می روند. هر دو 
ساکت اند. احمد از داشبورد اسپری ای درآورده و 

به دندان اش می زند.
    عظیمی: ببخشید. نذاشتم به دندون ات برسی.

   احمد: نه بابا، مهم نیست. دندون مهم نیست. 
فقط تا ۲ و ۳ بعد از ظهر باید ماشــین رو برسونم به 

سینا. اسباب کشی داره.
   عظیمی: می رسیم. ۳ساعت راهه دیگه. کاری 
نداریم که... برســیم تا 11کارمون تمومه. سریع 

برمی گردیم. با این ماشین اسباب کشی می کنه؟
   احمد: گنده ها رو برده. خورده ریزا رو می خواد 

ببره.

   عظیمی: چرا براش یه ماشین نمی خری؟ 
   احمد: با 15تومن وام چی میشه گرفت؟

   عظیمی: خب وام مســکن بگیــر، 80تومن 
دست ات رو می گیره. درخواست بده من امضاش 

می کنم.
   احمد: )جدی( من ماشین می خوام. خونه که 

نمی خوام بخرم.
   عظیمــی نکته را می گیــرد. بحــث را ادامه 
نمی دهد. احمد بی حوصله با اسپری پاف دیگری 

به دندان اش می زند.

بخشی از فیلمنامه  )مرد بازنده(

ستاره شدن و از آن مهم تر ستاره ماندن در هر 
میدانی نیاز به ابزارهایی دارد که چندان وابسته 
به بخت و اقبال نیست. محمدحسین مهدویان در 
کمتر از یک دهه توانست در سپهر فیلمسازی به 
چنان درخششی برسد که امسال در جشنواره 
فیلم فجر، بلیت های نمایش فیلم جدیدش، »مرد بازنده« زودتر از دیگر آثار 

نایاب شود.
نخستین گام در مســیر این درخشش »دیده شدن« اســت و کجا بهتر از 
تلویزیون؟ حدود 20سال پیش ابراهیم حاتمی کیا تعریف می کرد که با کاروانی از 
هنرمندان مشرف به عمره شده بودند و زائران ایرانی در مواجهه با آنها محسن 
علی اکبری، تهیه کننده سریال »مریم مقدس« را که آن زمان از تلویزیون پخش 
می شــد، به جا می آوردند و با او خوش وبش می کردند درحالی که اعتنایی به 
حاتمی کیا که تا آن موقع »آژانس شیشه ای« را هم ساخته بود، نداشتند. همین 
هم شد که حاتمی کیا به تلویزیون آمد و »خاک سرخ« را ساخت تا بیشتر و بهتر 
دیده شود. مهدویان اما از همان ابتدا با تلویزیون و »آخرین روزهای زمستان« 
دیده شد. همسویی ساخته او با پسند مسئولان صداوسیما و مدیران فرهنگی 
کشــور فضای زیادی برای پروپاگاندای آن ایجاد کرد؛ اتفاقی که ممکن است 
برای افراد دیگری هم پدیدار شود اما وجه بارز ساخته مهدویان خلاقیتی بود 
که خیلی ها، کمتر از آن بهره دارند. استفاده بجای او از ابزارهای فنی و بازسازی 
صحنه ها، جوری که تلقی شــود این تصاویر واقعی و آرشیوی هستند، نشان 
داد کارگردان جوانی در ابتدای دهه90 شمسی پا به عرصه نهاده که می تواند 
فن سالارانه، عیب های روایی اش را بپوشاند. تجربه های مستندسازی مهدویان 
تکنیک را برایش ساده کرده بود اما این خاستگاه زبان روایتش را الکن می کرد.
هوش و ذکاوت از دیگر داشــته های مهدویان اســت که جلوه به خلاقیت او 
می دهد. شاید همین نقص در بیان روایت بود که او در کار بعدی اش که نخستین 
اثر سینمایی او محسوب می شود، ســراغ نحوه ای از روایت رفت که شاید در 
سینمای دنیا نظیر نداشته باشد. »ایستاده در غبار« تصاویری هستند که زیر 
صداهای واقعی قرار گرفته اند. با این حال ایده فوق العاده آن و حتی پرداختن 
به یکی از ناشناس ترین اسطوره های پرآوازه دفاع مقدس بازهم نتوانست درز 

روایت را رفو کند. مهدویان ولی تجربه خوبی از آن اندوخت.
»ماجرای نیمروز« کامل ترین ساخته مهدویان، حاصل جمع همه بردارهایی بود 
که او را تا آن زمان بالا برده بودند؛ هم فیلم در اوج بود و هم او توانسته بود به قله 
برسد اما این بالانشینی برایش حرف و حدیث هایی پیش آورد که او سعی کرد 
برای رفع و رجوع آنها دست به تجربه هایی دیگر بزند. برچسب ها ولی دست و 
پایش را بسته بودند. »لاتاری« تلاشی نافرجام برای همرنگی با جماعت بود که 
البته نمی توانست از زیربار سفارشی بودن آن شانه خالی کند. لکنت در روایت 
اما عارضه ای بود که مهدویان »تکنیک زده« نتوانست چندان آن را درمان کند 
و این آفت، گریبان فیلم بعدی اش را بدجور گرفت؛ »ماجرای نیمروز: ردخون« 
بندناف اتصال کامل او به مدیران »ارزشی پسند« را پاره کرد؛ فیلمی که انگار 
خود سازنده هم دل به آن نداشت و برای همین جز شعارهای گل درشت، چندان 

ماندگاری و درخشش نیافت.
از آنجا به بعد مهدویان سعی کرد خود را به گیشه و جریان سرمایه بچسباند. 
»درخت گردو« با هدف تحریک احساس مخاطب و گرفتن اشک، بااستفاده 
بجا و نابجا از سوپراستارهایی که هم در داخل برند بودند و هم در خارج، چشم 
به گیشه داشت؛ هرچند کرونا این شانس را از او گرفت. »شیشلیک« ساخته 
بعدی او در ســینما راهی متفاوت ولی همســو با فیلم قبلی بود؛ یک کمدی 
نه چندان جذاب که عطاران و پژمان جمشیدی و ژاله صامتی داشت. با گسترش 
تلویزیون های اینترنتی، مهدویان سریالی در یکی از آنها ساخت که بیش از هر 
نکته ای هزینه های آن به چشم آمد. »زخم کاری« حاشیه هایی بسیار پررنگ تر 
از متن یافتند تا نشان دهد مهدویان با ســرعتی فراتصور توانسته در کانون 
توجه ها قرار بگیرد ولو آنکه این توجه از جنس ســرزنش باشد. حالا او بعد از 
ژست هایش جلوی دوربین های جشنواره فیلم فجر به سرعت می رود تا سریال 
بعدی اش را بازهم برای شبکه خانگی جلوی دوربین ببرد؛ آن هم در زمانه ای که 

بسیاری از هم صنفان او دست شان خالی است و راه به جایی ندارند.
مهدویان باتمام این احوال چه آن زمان که زلفش را به نهادهای سفارش دهنده 
گره می زد و چه بعد آنکه دست در دســت صاحبان ثروت و سرمایه گذاشت، 
همیشه ســعی کرده تا سوز این ســو یا آن ســو گزندش ندهد. او توانسته 
از فرصت ها به خوبی اســتفاده کنــد و پله های ترقی را چندتــا، چندتا بالا 
برود؛ نگاه ها را به سمت خویش جلب کند و ســاخته هایش مهم باشند ولی 
بااهمیت بودن لزوما محبوبیت نمی   آورد؛ مهدویان اگر چنین خواسته ای دارد 
شاید بهتر باشــد به جای این در و آن در زدن، راوی داستان مردم باشد. او تا 

اینجا در این میدان درخشــیده و برنده شده اما اگر می خواهد مانند 
نام فیلم جدیدش نباشد، می تواند دوربینش به سمت همه مردم باشد.

محمدحسین مهدویان توانست با سرعتی چشمگیر 
در کانون توجه ها قرار بگیرد

مردبرنده
سر مقاله

روزنامه نگار
علی عمادی

ی سیمرغ
سودا

بیروسفارشی
نیست

مجید برزگر )تهیه کننده 
فیلم بیرو(: شرایط ساختن 
فیلم های مستقل دارد به 
آخر خودش می رســد. دو 
تا فیلم داشــتم که از این 
میــان فیلم علــت مرگ 
نامعلوم اجازه نمایش پیدا 
نکرد.بیرو نه جزو سینمای 
جریان اصلی اســت و نه 
فیلم سفارشی است و ادامه 
همان سینمای مستقل من 
است. فکر می کنم این فیلم 
از منظری بــرای ما همان 
سینمای مستقل است که 
سفارشی  فیلم های  شبیه 
نیست البته من کمی بعد از 
شروع پروژه به فیلم اضافه 
شدم. در کارنامه من چنین 
فیلم هایی نیست. از جایی 
به بعد از نگارش فیلمنامه 
به من پیشــنهاد کار شد و 
یکی از دلایل اصلی حضور 
در  آن، این است که فیلمی 
درباره امید بود، متاسفانه  
دیگر درسینمای ایران چنین 
امیدی نیست. آنچه که برای 
مــن جالب بــود تاکید بر 
مسئولیت پذیری اجتماعی 
بود. برای مخاطب اصلی فیلم 
که نوجوانان هستند مسئله 
فیلم امید بود. مسئله دیگر 
فانتزی و کمیک ساختنی بود 
که در ذهن کارگردان بود. به 
نظرم چنین فیلم و طراحی 
در سینمای ایران نبود. ورود 
به این پروژه هم به لحاظ فنی 

برای من بسیار جالب بود.

جوهر نقد فیلم برخورنده است. نوعی حرف تند و نیش دار 
حاکی از نارضایتی، به یک معنا پرخاش و اعتراض، نقد در 

اصل و ذات خود، چیز دلپذیر و شیرینی نیست.
 در گام اول وارد مبحث نقد منصفانه و ســازنده شــدن 
بی معنی اســت و مشــکلی را حل نمی کنــد، جز آنکه 
مســئولیتی را بر دوش نقد می گذاریم کــه از عهده و 
وظیفه اش خارج اســت. برای رســیدن به تقسیم ها و 
شاخه ها و شــعبه های خود نقد باید مسیرهای زیادی 
پیموده شود. نقد نمی تواند ابتدا به ساکن متوازن، موزون، 
معقول و منصف باشد. در جوهره نقد تلخی ای است که با 
هیچ عسل، شیرینی و مربایی، طعم مطبوعی نمی گیرد. 
با هر روش و هر شکل که بیان شود، نقد به افراد، چیزها 
و اهالی مکان ها یا سیستم ها برمی خورد و باعث عکس 
العمل می شود، تمام دعواها بر ســر همین ذات بنیانی 

نقد است. 
با نمک ترین وجه قضیه در این است که در نقد نخستین 
کسی که شکیبایی نمی کند، منتقد کنار دست و دیوار 
به دیوار نویسنده نقد است. درحالی که پرده اول تراژدی 
به تحمل ناپذیری منتقد بر می گردد که دیگران هم حق 
دارند از خود در قبال نقد ناشــکیبایی نشان دهند، مثلا 
صاحب اثر، در این میان صاحب اثر بــه نوعی حق دارد 

ناشکیبا باشد و نقد را تحمل نکند. 
راه حل چیســت؟ راه علاج تنها تحمل اســت، تحمل 
به معنای پذیرش نقد فیلم نیست، به معنای دوست داشتن 
نقدی که از فیلم شده نیســت، به معنای همسو بودن با 
منتقد هم نیست. خودمانی تر بگویم، باید تحمل فحش و 
کتک خوردن را داشته باشیم. به معنای دقیق کلمه تحمل 
باید کرد. این اصطلاح را من می پسندم؛ »تحمل بایدت«.  
می شود مثال های ساده تری هم برای فهم بهتر موضوع 
آورد، مثل اینکه ســر ناهار بگوییم ته دیگی که درست 
کرده ای قدری برشته تر از روزهای پیش شده، به شما قول 
می دهم اگر چنین انتقادی را نسبت به مادر یا همسرتان 
بیان کنید، او به مدت دســت کم یک هفته با شــما سر 
ســنگین خواهد بود. این دیگر ربطی به نقد فیلم به طور 
اخص ندارد، این نوع واکنش که نشان از تحمل ناپذیری 
دارد، بنا به دلایل زیادی در ذات و جوهر آن فرهنگ، آن 
مادر، آن خانم و آن خواهر، است. در چنین فرهنگی ایراد 
و توصیه مترادف با نقد اســت و نقد را با توهین و فحش 
دادن یکی می دانند. اما نقد با توهین و حرف مفت و چرت 

و پرت گویی مترادف نیســت. نقد فیلم، بدون 
هرگونه پیشاوند و پســاوندی، صرفا نقد است.

جشــنواره با فیلم هایش معنا داشــت و فیلم ها را 
فیلمسازان می ساختند. برای ما که در انتهای دهه 
60 تازه از زیر ســایه جنگ به درآمده بودیم فرقی 
نمی کرد که به عشق نام ســینماگری از نسل پیش 
از انقلاب به تماشای فیلمی برویم یا مشاهده رشد و 
بالندگی فیلمسازی جوان متعلق به سال های پس از 
انقلاب ما را روانه صف طولانی پشت گیشه سینما 

آزادی کند.
نمی دانــم آن ســال ها همانطور که الان احســاس 
می کنیم فیلم ها هم بهتر بود یا نه، اما جشــنواره و 
فضای آن قطعا صفای بهتری داشت و بیشتر خوش 
می گذشت. کلا این طوری که الان هست فضا چند 
قطبی و کدر نبود، بیشتر پای خود سینما وسط بود. 
حتی رنگ و نور فیلم ها هم بهتر و درخشان تر بود یا 
لااقل الان این جوری در خاطرم مانده.  عشق و کیفی 
داشت توی سوز سرما در صف سینما با غریبه هایی که 
به جادوی سینما زود آشنا، رفیق و همدل می شدند 
حرف از سینما بزنیم. دعوایی و بحثی اگر آن پشت ها 
بر سر تقسیم جوایز و نتایج بود خبرش به بیرون و ما 

که فقط تماشاگر بودیم نمی رسید.
 کسی روی سن موقع دریافت جایزه متلک نمی گفت 
و نشــنیدیم که فیلمســازی به هر دلیلی قهر کند. 
همه دوست داشــتند که در این بازی شرکت کنند. 
استودیوها بیســت و چهار ساعته شــیفت داشتند 
و اهالی ســینما انگار قرار اســت در آیینی مشترک 
شرکت داشته باشــند ســر به کار خویش داشتند 
و بیشــتر دنبال این بودنــد که به قول خودشــان 
فیلم شان را برسانند تا از اکران سال آینده جا نمانند و 
سرمایه شان یک سال معطل نماند. به نظرم آن سال ها 
جشنواره خاصیت واقعی خودش را داشت که نزدیک 
کردن آدم ها بود. من دوســتان بسیاری را در دوران 
ده روزه برگزاری جشنواره فیلم فجر یافتم. برای یک 
رویداد فرهنگی و هنری چه فضیلتی برتر از اینکه 
دوستی بســازد یا دوســتی ها را تعمیق ببخشد... 
به گمانم فراتر از جشــنواره فجر یا هر جشــنواره 
دیگــری ایــن راز جاودانگی سینماســت؛ آیینی 

جمعی که آدم ها را به هم نزدیک می کند. 
جشنواره ها بهانه اند...  پس زنده باد سینما

یادداشت 1

منتقد
خسرو دهقان

یادداشت2

نویسنده و کارگردان
اصغر نعیمی

تحمل بایدت...

جشنواره ها بهانه اند
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قرار بود در نخســتین ویژه نامه فیلم فجر مانند ســنوات 
گذشــته بعد از پایان تولید فیلم جدیــدش گفت وگویی 
با مهدویان داشــته باشــیم اما مهدویان این بار خسته تر 
از همیشــه بود. خــودش ترجیح داد گفت وگــو نکند. در 
این  جا  از »مرد بازنــده« می گوییم و نگاهــی به کارنامه 
فیلمســازی مهدویان خواهیم داشت؛ فیلمسازي 40ساله 
که درس خوانده دانشگاه سوره و دانشگاه صدا و سیماست. 
در دوره ای روایتگر تاریخ سیاسی معاصر ایران بود و بعدها 
با ساخت چند فیلم دیگرش در موضوعات دیگر که دوست 
دارد ملودرام یا فیلم طنز هم بســازد و فیلمسازی  اش را در 

گونه های مختلف تجربه کند.

  از مالک مالکی تا احمد خسروی
مالک مالکــی در قصه »زخم کاری« آنقدرها هم شــریف 
نبود؛ به دنبال پــول و قدرت و انتقام از کســانی بود که در 
طول زندگی اش مانع رسیدن به اهدافش شدند؛ مهدویان 
توانســت روی موضــوع خانوادگــی و اجتماعی دســت 
بگذارد و با اقتبــاس از یک رمان، تماشــاگر را پای پلتفرم 
 سرمایه گذار بنشاند اما احمد خسروی در مرد بازنده انسان

شریفی است. 
شاید درست نباشد این دو شخصیت را با هم مقایسه کنیم 
اما حضور جواد عزتی در نقش های اصلی باعث شد که گاهی 

تماشاگر را ناخودآگاه به سمت این قیاس ببرد.
 مهدویان در هفتمین فیلمش به سراغ یک فرد نظامی )در 
بدنه قرار دارد(  یا بهتر بگوییم یک بازپرس پلیس کارکشته 
و کار بلد رفته ؛ خسروی آنقدر جدی اســت که در زندگی 
خانوادگی مشکلات زیادی گریبانش را گرفته اما همچنان 
با تمام مشکلات تلاش می کند که وظیفه اش را به درستی 
انجام دهد و پرده از روی حقیقت بردارد. احمد خســروی 
56ســاله، پرونده جنایی اي را در دست دارد اما این پرونده 
مانند دیگر پرونده ها نیســت. آقازاده، فساد اقتصادی، قتل 
ناموسی، دروغ و پنهان کاری و قدرت همه اینها در قصه مرد 

بازنده دیده می شود.
خسروی کسی است که در نگاه قدرتمندان و مافوق هایش 
و حتی زیردستان و خلافکاران فیلم بازنده است اما تلاش 
دارد زندگی ساده خود را داشته باشــد؛  مرد بازنده ای که 
سعی می کند زندگی شریفی داشته باشد و در نهایت هم از 
سوی روســایش به گونه ای طرد می شود اما راضی به کاری 

است که انجام داده....
فضای فیلم با فیلم هایی که مهدویان در این سال ها ساخته، 
متفاوت است. اما مانند زخم کاری به سراغ سوژه روز رفته؛ 
یک سوژه اجتماعی و خانوادگی و این بار سیاست و قدرت 

نقش قابل توجهی در روند قصه دارد.
هر چند موضوع فیلم جدید مهدویان اجتماعی اســت اما 
همچنان به موضوعات سیاسی روز هم طعنه می زند و انگار 
این نگاه هیچ وقت از فیلم های مهدویان جدا نخواهد شد. 
مهدویان می خواهد به تماشاگر امروز بگوید همه افرادی که 
در این کشــور کار می کنند منفعت طلب نیستند و مردانی 
هم هســتند که به فکر مردمند و دیده نمی شوند. یکی از 
مشخصه های این فیلم استفاده از المان هایی است که اجازه 
تفسیر به مخاطب را می دهد ؛ المان هایی که می توانند در هر 

برهه ای مصداقی داشته باشند.

  فیلمسازی که حالا طرفدار دارد
وقتی مســتند »آخرین روزهای زمســتان« را اوایل دهه 
90ساخت، شــاید فکرش را نمی کرد که در همان سال ها 
تولید یکی از بزرگ ترین فیلم های تاریخ معاصر درباره جنگ 
را در دست بگیرد. فیلمساز جوانی که توانست با »ایستاده 
در غبار« سبک جدیدی را وارد سینمای ایران کند؛ فیلمی 
که مورد وثوق همه طیف ها شد. به نظر می رسد همانطور که 
عملیات مرصاد در جنگ نابرابر هشت ساله تأثیرات زیادی 
گذاشت، ماجرای نیمروز 2که سازندگانش نام »رد خون« 
را برای آن گذاشتند هم در سرنوشت فیلمسازی مهدویان 
تأثیر گذاشت. ایستاده در غبار، ماجرای نیمروز  و رد خون 
به قول مهدویان سه گانه ای بود که ساخت. در میانه تولید 
این سه گانه به ســراغ موضوع اجتماعی رفت؛ »لاتاری« و 
بعد »درخت گردو«. اما »شیشــلیک« مهدویان با توجه به 
موضوع طنز نتوانست مجوز اکران عمومی بگیرد. با گذشت 
این سال ها، مخاطبان، سینمای مهدویان را دوست دارند و 

کنجکاو برای تماشای مرد بازنده هستند.

  یک پیش بینی 
وقتی در جشــن انجمــن منتقدان و نویســندگان 
ســینما، حواشــی ای برای مهدویــان پیش آمد 
و او از ســوی فیلمســازی متهم بــه دردانه بودن 
شــد، کوشــید تا در ژانرهای مختلف فیلم بسازد 
تا  بتواند در هر طیف و گرایشــی تماشــاگر داشته 
 باشــد. به نظر، دوســتداران مهدویان مرد بازنده را

هم بپسندند.باید دید مهدویان براساس گفت وگوهایی 
که در این سال ها از وی منتشر شــده دیگر دور جنگ و 
پرداختن به شــخصیت های تاریخ معاصر را خط کشیده 
اســت و از خیــر اتفاقــات تاریخــی دهه 60می گذرد و 
می خواهد با موضوعات اجتماعــی و خانوادگی روز فیلم 
بســازد. هر چند مرد بازنده علاوه بر موضوع اجتماعی به 
موضوعات سیاســی روز هم طعنه زده است. مرد بازنده 

با توجه به فیلم هایی که در ایــن دوره به رقابت 
می پردازنــد، برنده یکی از ســیمرغ ها اســت. 

یکــی از مهم تریــن رویدادهایی که 
پیش از آغاز جشــنواره فیلم فجر، تا 
حد زیــادی آن را تحت تأثیر قرار داد، 
خبر انصراف مسعود و پولاد کیمیایی 
از داوری های نهایی بود؛ رخدادی که 
یک بار دیگر ثابت کرد این جشــنواره  
40ساله، با تمام ابعاد فرهنگی اش در 
منطقه، هنوز تا چه حد بومی و محلی 
است )اگر مشــابه چنین اتفاقی را در 
یکی از جشــنواره های شناخته شده 
دنیا ســراغ دارید به ما هم بگویید!( و 
آدم هایش بــا وجود قامت ســتبر و 
آن همه ریشه های محکم و به هم تنیده 
در فرهنگ و ســینما و خاطرات چند 
نسل از تماشاگران و سینماروهای این 
مملکت، چه روحیه شکننده ای دارند.

البته این دو هنرمنــد عزیز که بهتر از 
هر کس دیگری می دانند سرودهای 
مخالف، ارکسترهای بزرگ ندارند، به 
غیراز کاربرد معنــی دار کلماتی نظیر 
»حقیقــت«، »آزادی«، »عدالت« و 
البته »تردید« درباره »قضاوت بزرگ« 
و »آدم های کوچــک« )در بیانیه های 
مجزا امــا کم وبیش یکســان خود( 
به صورت مســتقیم هیچ اشــاره ای 
به دلیل یــا دلایل چنیــن تصمیمی 
نکرده بودند اما از آنجا که در کشــور 
ما قرائت یا تفسیر فاصله های سفید و 
خالی میان سطرهای نامه ها، خبرها 
و حتی ابلاغیه ها و قوانیــن دولتی و 
غیردولتی به یــک تخصص عمومی 
تبدیل شــده، کیســت که 
نداند اشــاره تلویحی این 
انصراف ها بــه »آدم های 
کوچک« و »قضاوت های 
بزرگ« چیســت! 
آن هم در کشــور 
ما که متأســفانه 
حاشــیه ها همواره 
پررنگ تر از متن ها 
ظاهر شــده اند؛ و در 

مواردی حتی فرمان را هم از دســت 
صاحبان اخبار بیرون کشیده اند.

جالب اینکــه در میان ایــن همهمه 
غبارآلــود، کســانی هــم بودند که 
تلاش کردند تا اشاره مستقیم برخی 
خبرنــگاران به اصلی تریــن دلیل در 
مورد انصــراف کیمیایی هــا )یعنی 
اظهارنظرهای تند و جنجالی شــهاب 
حسینی در جشــنواره 2سال پیش( 
را به ســطحی نگری مرتبــط کنند و 
نتیجه گیری کنند که با وجود برتری 
بحث و گفت وگو به دعوا و تنش، چنین 
حاشیه هایی نه در  شأن سینماست و نه 
در  شأن هیچ کدام از هنرمندان شاغل 
در آن. درحالی که چنان که چند خط 
بالاتر هم به آن اشــاره شد، متأسفانه 
در کشــور ما نه تنها حاشیه ها متن را 
می سازند بلکه آن را به خاطره ها تبدیل 
می کنند؛ و در چنین شــرایطی آنچه 
ظاهراً کم ترین اهمیت را دارد قضاوت 
عمومی است. قضاوت عموم مردم، افکار 
عمومی و البته تماشاگران و مخاطبانی 
که محصولات هنری به صورت مستقیم 
برای سرگرم شدن و مصرف توسط آنها 
تولید می شوند. بیایید یک بار دیگر– و 
این بار از انتها به ابتدا– موضوع را بررسی 
کنیم. تصور کنید امروز واپســین روز 
جشنواره است و هیچ کدام از هنرمندان 
حاضر در جشنواره، انصراف )بخوانید 
بی میلی آشکار( خود را از قرار گرفتن 
در حیطه داوری علنی نکرده اســت. 
با درنظر گرفتن آنچه در گذر ســال ها 
و دهه های گذشته به شــمایل ثابت 
مسعود و پولاد کیمیایی تبدیل شده 
کمی بعید به نظر می رســد ســیمرغ 
برای این دو عزیز یا یکی از آنها آغوش 
بگشاید. روز آخر جشنواره جوایز اعلام 
می شود. به شــکلی قابل پیش بینی، 
اسمی از فیلمساز تاریخ ساز کشورمان 
و البته فرزند او نیست. اگر رأی و نظر 
احتمالی ســایر داوران را هم بی اثر یا 
کم اثر بدانیم می توان گفت حالا توپ 
در زمین بازیگری است که چند سال 
پیش و در سرزمین کنایه ها و نشانه ها، 
عصبانیــت و برون گرایــی افراطــی 
را جایگزین ایهام و اشــاره کرده بود. 
احتمالاً از فردای مراسم پایانی، نیش 
کیبوردها )یا همان قلم های سابق!( آن 
بازیگر/ تهیه کننده را نشانه می گرفت 
تا پاسخگوی »حقیقت« و »عدالت« 
و »انصاف« باشــد اما امــروز بی هیچ 
هزینه ای نتیجه به نفع او تغییر کرده 
اســت. چهره های مزاحم، خودشان 
زحمت را کم کرده انــد و حالا او مانده 
و ته لبخنــد پیروزمندانه ای خطاب به 
منتقدان خــود که»دیدید حق با من 

بود؟«

گزارش

روزنامه نگار
فهیمه پناه آذر

    از معدود آیین های فرهنگی 
به جا مانــده از دهــه60 که بهانه 
برپایی اش جشــن های پیروزی 
انقلاب است، یکی همین جشنواره 
فیلم فجر است که حالا در آستانه 
چهل ســالگی اش قرار دارد؛ جشــنواره ای که از همان دوره اول در 
بهمن1۳61 با اقبال عمومی مواجه شده است. سندهای تصویری به جا 
مانده و گزارش های نشریات نشان می دهد در روزگاری که هنوز تکلیف 
سینمای ایران مشخص نبود، مردم از جشنواره استقبال می کردند؛ 
جشنواره ای که خیلی زود به عنوان مهم ترین آیین فرهنگی- هنری جا 
افتاد و در دهه اول که دهه تثبیت بود با بهره بردن از تجربیات گذشته، 
در سازوکار برگزاری و الزام به شرکت همه فیلم های متقاضی اکران 
عمومی، شد آیینه ای تمام عیار از سینمای ایران. جشنواره فیلم فجر 
با تکیه بر تجربه برنامه ریزانش در دهه 60 در شیوه برگزاری و انتخاب 
فیلم ها و برنامه های بزرگداشــت ها و مرور ها، بر سنت به جا مانده از 
دهه 50 تکیه زده بود. در دوره اول طبیعتاً هنوز خبری از نســل تازه 
ســینماگران بعد از انقلاب نبود و همه  چیز با حضور قدیمی ها معنا 
می یافت. در دوره های دوم تا چهارم به تصریح مدیران سینمایی وقت، 
همه  چیز، ازجمله جشــنواره، در خدمت راه اندازی چرخ متوقف شده 
تولید قرار داشت. از همین سال ها بود که جشنواره به آوردگاه جوانان 
مبدل شــد؛ جوان های نســل انقلاب که بعد از کنار گذاشتن نسل 
اولی ها قرار بود منادی سینمایی شوند که ارتباطی با سینمای گذشته 
نداشته باشد. جشنواره فیلم فجر همیشه محلی برای نمایش آزمون 
و خطاهای مدیریت دولتی و تغییر و تصحیح مسیرهای راهبردی و 
سیاستگذاری های فرهنگی هم بوده است. اینکه مدیریت وقت سینما، 
به این نتیجه رسید که سیاست حذف کارگردان های موج نویی درست 
نبوده، نخستین بار نمودش در پنجمین جشنواره فیلم فجر مشاهده 
می شد؛ همچنان که داستان الگوسازی  برای فیلمسازان و گرایش به 
ســینمای عرفانی هم با برگزاری بزرگداشت و مرور آثار تارکوفسکی 
و پاراجانف در جشنواره کلید خورد. جشــنواره فجر تا سال ها حکم 
دما سنج جامعه را نیز داشــت. برای مطالعه سیر تحولات اجتماعی، 
فرهنگی جامعه ایران، جشنواره فیلم فجر منبع مهم و قابل اعتنایی 
است؛ آیینه ای که مثلا تغییرات جامعه پس از پایان جنگ تحمیلی 

و سیاست باز کردن فضای فرهنگی را در جشنواره های هشتم و نهم 
به نمایش می گذارد. یا تغییر سیاست های فرهنگی دولت را می شود 
در مقایسه جشنواره های یازدهم )که به شکل جالب توجهی با حضور 
اغلب چهره های مهم چند نسل ســینماگران برگزار شد( با دوره های 
بعدی اش در نیمه اول دهه70، مشــاهده کرد. جشنواره های برگزار 
شده در اواخر دهه 70 هم حال و هوای اجتماعی، سیاسی دورانشان 
را بازتــاب می دادند، آن هم در ســال هایی که فجر الــزام حضور در 
جشــنواره برای دریافت پروانه نمایش را کنار گذاشته و دیگر آیینه 
تمام نمای سینمای ایران نبود. از دهه 80 جشنواره فیلم فجر باز متاثر 
از تحولات اجتماعی و فرهنگی و تغییر دولت ها فراز و نشــیب هایی 
را تجربه کرد. در میانه های دهه 80 به نظر می رســید این جشنواره 
دیگر آن رخداد شــورانگیز دهه 60 و اوایل دهه70 نیست. نوستالژی 
جشــنواره به عنوان خاطره ای از روزگار سپری شده، از همین سال ها 
پررنگ شد؛ جشــنواره ای که از تغییر نســل گریزی نداشت و در هر 
دوره ای فیلمسازان شــاخص خود را یافت . آخرین جشنواره دهه 80 
نشان داد که حضور تک ستاره ها همچنان نقش کلیدی در رونق فیلم 
فجر دارد. با افول زود هنگام فیلمسازان برخاسته از سینمای دهه60، 
ستاره اقبال نسل اولی ها هم به مرور رو به خاموشی گذاشت. جشنواره 
البته به راه خود ادامه داد و تقریباً در هر دوره ای از پدیده هایی رونمایی 
کرد، اما دیگر به ندرت می شد سیمای آن رخداد هیجان انگیز دهه 60 
را در چهره اش شناسایی کرد. تغییر زمانه، بخش بین الملل جشنواره 
را هم از رونق انداخت. فیلم فجر در دهه90 به آوردگاه جوانان تبدیل 
شد. دیگر به ندرت به کارگردان های باتجربه روی خوش نشان داد که 
یا دیگر فیلم نمی ساختند یا فیلم هایشان مورد توجه قرار نمی گرفتند. 
هر چند معمولاً در هر دوره ای چند نام بزرگ وجود داشت که ویترین 

جشنواره را رونق می بخشید.
در دهه 90 با جدایی بخش بین الملل و راه اندازی جشــنواره جهانی، 
فیلم فجر متمرکز تر و جمع و جور تر برگزار شد و به سنت دیرینه اش 
همچنان در امتداد تغییر دولت ها، دچار تحولاتی شد که نتیجه اش 
را می شــد در فیلم های به نمایش درآمده هم مشاهده کرد. آنچه در 
 این سال ها بیشتر به چشــم آمد کم رنگ شــدن بخش خصوصی و

پر تعداد شدن فیلم های موســوم به ارگانی بود؛ فیلم هایی که بخش 
خصوصی، توان یا انگیزه تولیدشــان را نداشــت. در انتهای دهه90 

به نظر می رســید علاوه بر تغییر زمانه که هر چیزی ازجمله فیلم ها، 
فیلمسازان و تماشاگران را تحت تأثیر قرار داده بود، نوعی سردرگمی 
در اتخاذ رویکــرد هم بر برگزارکنندگان حاکم اســت. کرونا آخرین 
جشنواره دهه90 را از نفس انداخت و حالا در سال 1400 به استقبال 
چهلمین جشــنواره فیلم فجر می رویم که نخستین جشنواره دولت 
سیزدهم اســت؛ جشــنواره ای که به حکم تاریخ می تواند جشنواره 

دوران گذار باشد.

     جوان و جویای نام
مهم ترین ویژگی جشــنواره چهلم، جوانی اش اســت؛ جشنواره ای 
آنقدر جوان که بسیاری از فیلمسازان حاضر در بخش مسابقه اش را 
چهره هایی گمنام تشکیل می دهند. تعداد قابل توجه کارگردان های 
فیلم اولی و فیلمسازان جوانی که سابقه فعالیت حرفه ای شان به همین 
چند سال اخیربازمی گردد، باعث شده معدل سنی جشنواره پایین تر 
از همیشــه شــود. تعداد کارگردان های با تجربه حاضر در جشنواره 
امســال کمتر از انگشتان یک دست اســت و میدان کاملا در اختیار 

جوان هاست. از 22 فیلم پذیرفته شــده در بخش مسابقه جشنواره 
امسال، 7 فیلم تجربه اول سازندگانش هستند؛ یعنی بیش از یک سوم 
آثار حاضر در فجر چهلم را فیلم اولی ها با این ترکیب تشکیل می دهند: 
»بی رویا« )آرین وزیر دفتری(، »بی مادر« )ســید مرتضی فاطمی(، 
»ملاقات خصوصی« )امید شمس(، »لایه های دروغ« )رامین سهراب(، 
»علف زار« )کاظم دانشــی(، »شمش طلا« )یوســف حاتمی کیا( و 
»موقعیت مهدی«)هادی حجازی فر(. امید شمس، آرین وزیر دفتری 
و کاظم دانشــی از عرصه فیلم کوتاه آمده اند. رامین ســهراب هم با 
سرمایه گذار فنلاندی و مشارکت فارابی نخستین فیلمش را ساخته و 
سیدمرتضی فاطمی با تجربه برنامه سازی  در صدا و سیما وارد عرصه 
فیلمسازی شده و یوسف حاتمی کیا هم قبلًا فیلم کوتاه ساخته است. 
هادی حجازی فر شناخته شده ترین فیلم اولی امسال است که شهرتش 

را در عرصه بازیگری به دست آورده است.
جالب اینکه 10 فیلم از آثار پذیرفته شده در بخش مسابقه هم کار دوم 
یا سوم سازندگانشان هســتند: »برف آخر« )امیرحسین عسگری(، 
»بیرو« )مرتضی علی عباس میرزایی(، »درب« )سید هادی محقق(، 
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امید نجوان

آخرین  »بیرو«  فیلم 
مرتضــی  ســاخته 
میرزایی  علی عباس 
است که تهیه کنندگی 
آن نیز برعهده مجید 
برزگر بوده است. این فیلم روایتی از دوران نوجوانی 
علیرضا بیرانوند است که تلاش می کند تا به عنوان 
فوتبالیست مطرح شود. بیرو در ژانر ورزشی تولید 
شــده و یکی از اهداف آن ایجاد امید و انگیزه برای 
نسل جوان است. پیرامون موضوعات مطرح شده در 
این فیلم با مرتضی علی عباس میرزایی به گفت وگو 

پرداخته ایم.

فیلم بیرو در ژانر ســینمای ورزشی تولید 
شده که در سینمای ایران کمتر شاهد آن 
بوده ایم. باتوجــه به طرفداران گســترده ورزش 
به خصوص فوتبال که می تواند مخاطبان بسیاری را با 
خود همراه کند، چرا تاکنون سینمای ایران به این 

موضوع علاقه زیادی نشان نداده است؟ 
درباره فروش فیلم هایی با این موضوع، من و شما متر و 
معیار نیستیم. چراکه هم اکنون اوضاع اقتصادی ما اوضاع 
بسامانی نیست. در گذشــته که ما بچه بودیم و سینما 
می رفتیم، بلیت سینما ۳00تومان بود ولی الان قیمت 
به ۳0 هزار تومان رسیده است. اگر یک شام و ناهار و 
هزینه رفت و برگشت کنار آن بگذارید، مبلغی نزدیک 

به 500، 600 هزار تومان می شود.

در نتیجه جــدا از مبحث فــروش در ســینما، ما یک 
وظیفه ای داریم به عنوان مســئولیت اجتماعی که هم 
برای من و هم برای شماست. امروز وظیفه ما این است 
که امید وارد جریان اجتماعی و جامعه کنیم؛ به خصوص 
برای نوجوان ها، جوان ها و حتی بزرگسال ها. متأسفانه 
ما اینقدر ناامید هســتیم که همه در حال رفتن از این 

مملکت هستند.
وظیفه ماست که در این شــرایط راجع به قهرمان های 
خودمان چه مرده و چه زنده صحبت کنیم. راجع به تاریخ 
گذشته و حال صحبت کنیم. اگر امروز صحبت نکنیم، 
در آینده، آیندگان از ما طلبکار هستند و می پرسند چرا 
آن روزی که می توانستید صحبت و ثبت کنید، این کار 

را انجام ندادید؟ 

محتوای کلی فیلــم بیرو روی مبحث امید 
تأکید دارد. اما علیرضا بیرانوند در فیلم شما 
دو دوست صمیمی دارد که هر دو فوتبالیست های 
بی نظیری به شمار می آمدند و می توانستند جزو نوابغ 
فوتبال ایران باشــند. اما هــر دو از فوتبال حذف 
می شوند و شرایط دردناکی برایشان 
رخ می دهد. آیا با این تفاســیر 
می توان گفت اتفاقی که برای 
افــراد یــک جامعه رخ 
می دهد، تمامــا برعهده 
خودشان است؟ آیا دولت و 
جامعه در ایــن موضوع 

نقشی ندارد؟ 
در فیلم بیــرو در حال صحبت از یک ســری گلادیاتور 
مدرن هستیم. من حداقل یکی از آن دو نفر را دیدم. اگر 
آنها حذف شدند، علتش این است که ما ظرفیت استفاده 
از قدرت و جایگاهی کــه در اختیارمان قرار می دهند را 
نداریم. ما یک مشت آدم بله قربان گو می خواهیم. یعنی 
اگر طرف استعداد بود و پذیرفت که به ما بگوید بله قربان، 
رشد می کند اما اگر ایستاد و حرف خود را زد، محکوم به 
نابودی است. از ما می خواهند که همیشه تسلیم باشیم؛ 
مثلا می گویند احترام بزرگ تر واجب اســت، آیا جایی 
گفته نشــده که احترام کوچک تر هم واجب است؟ آیا 
جایی گفته نشده که شما به عنوان یک آدم بزرگ تر، آدم 
پخته تری هستی، پس صبور باش و پخته تر رفتار کن؟ 
وقتی راجع به علی رحمانی)فوتبالیست بااستعداد و یکی 
از دوستان علیرضا بیرانوند( با آقای کمپانی )مربی تیم 
پایه های نفت تهران( حرف می زدم، فیلم آن را دارم که 
جلوی دوربین من زار مــی زد. می گفت اگر من مقداری 
پخته تر رفتار می کــردم، امروز علــی رحمانی یکی از 

پدیده های فوتبال ایران بود.
کمپانی در بخشــی از فیلم می گوید: »در تیم من جای 
حاضر جوابی و رقاصی نیست.« این موضوع در زندگی 
علیرضا بیرانوند برای من خیلی صورت مســئله بود که 
چرا شــما باید با این آدم که خیلی هــا درباره فوتبالش 
صحبت می کنند و می گوینــد نابغه فوتبال ایران بوده و 
می توانسته یک علی کریمی در زمین باشد خداحافظی 
کنید که الان زیر یک متر و نیم خــاک بخوابد؟ یا چرا 

روایتی از گلادیاتورهای مدرن سطرهای سیاه و فاصله ها ی سفید
گفت و گوی همشهری با مرتضی علی عباس میرزایی کارگردان فیلم بیرو

 آینده فقط در 
تهران روشن است
نگاهی به فیلم »بیرو«  

شاید تجربه ساخت 
و نمایــش »بیرو« 
بــرای تاریخ نگاران 
آینده سینمای ایران 
که روزی پیگیرتر از 
ما در جست وجوی جریانات ســینمایی ایران باشند، 
جالب  باشــد؛ یکی از معدود تجربیات در قالب درام 
ورزشی. درام ورزشی از آن دست قالب هایی است که 
بیشتر اخبار در اختیار خبرگزاری ها می گذارد تا آنکه 
به تولید فیلمی منجر شود و کم و بیش و به خصوص بعد 
از موفقیت یک تیم یا یک ورزشــکار اخباری مبنی بر 
ساخت فیلمی براســاس زندگی یا موفقیت آن چهره 
منتشر می شــود بی آنکه هیچ گاه فیلمی ساخته شود 

و به نمایش درآید.
هر چند در سال های گذشته لااقل شاهد نمایش 2 فیلم 

قدرت و  شرافت



سینما در سرزمین عجایب!
چهلمین جشنواره فیلم فجر با هیاهوی بسیار - مثل همیشه 
- و ویترینی پربارتر از سال گذشته، مسیر 10روزه اش را آغاز 
کرد؛ این بار با اتــکا به 22فیلم برگزیده که ســایه چند فیلم 
بیرون مانده و انبوهی حاشــیه و اعتراض بر سرشــان است و 
البته ســالن هایی که فیلم دیدن معمولــی در آنها نیز نوعی 
رفتار پرخطر محسوب می شــود! این یک دوره متفاوت برای 
سینمای ایران اســت و قابل پیش بینی ا ست اگر حاشیه ها و 
حتی ناهماهنگی ها و اشکال های این دوره بیشتر از دوره های 
قبلی باشد. آنچه در همین نخســتین گام ها دیده می شود، 
چشــم اندازی از سیاســت های فرهنگی حاکم بر دست کم 
4سال دولت کنونی را روشــن می کند؛ واقعیت این است که 
بیش از هر چیز به نظر می رسد مدیران و سیاستگذاران ارشد 
فرهنگی، خودشان هم هنوز تکلیف شان را نمی دانند و کمی 

سردرگم هستند!

در هر صورت با همین روال کنونی هــم با توجه به کیفیت و 
تنوع فیلم های حاضر در این دوره، جشنواره فیلم فجر می تواند 
اثرگــذاری اش را حفظ کند. واقعیت این اســت که برخلاف 
برخی تحلیل ها و پیش بینی هــای ناامیدکننده، خود فیلم ها 
چندان ضعیف یا کم ارزش نیســتند و در این دوره هم مثل 
اغلب دوره ها مجموعه کامل و متنوعی از فیلم های قابل توجه 
را می بینیم. آثــاری از چند کارگردان جوان و نورســیده که 
کیفیت قابل قبولی دارند و چند فیلم از نام های همیشــه در 
صحنه و کارگردان های سرشــناس تر که آنها هم فیلم های 
بدی نیستند. البته فیلم بســیار بد و »زی مووی« هم داریم 
که اصلا معلوم نیســت چگونه و با چه منطق و استدلالی در 
جشــنواره برایش جا باز کرده اند، اما چشم انداز کلی فیلم ها 
امیدوارکننده است. با تمام حرف و حدیث ها آنچه در ویترین 
جشنواره گنجانده شــده بازتابی از بضاعت موجود سینمای 
ایران اســت و حاصل جریان های فعال در یکی،  دوسال اخیر 
را نشان می دهد. حتی غلبه تهیه کننده و سرمایه گذار دولتی 
و »نهاد«ی و  یاپول های آمیخته به ســفارش و خط مشی نیز 
واقعیت رایج در این سینماست و به هر حال شرایط این روزها را 
گوشه تاریخ ثبت می کند؛ ولو اینکه خیلی از ناظران مستقل و 
دوستداران سینما از این شرایط ناراضی باشند و آن را نشانه ای 

از پسرفت بدانند.
در میان فیلم های این دوره، آثار قابل توجهی هم به چشــم 
می خورد و از آن بیشتر، فیلم های متوسطی با چند سکانس 
یا لحظه سینمایی خوب. »شادروان« کمدی اجتماعی جذاب 
و خوش ریتم حســین نمازی، از لحاظ تنــوع لحن و قالب و 
جاذبه های محتوایی، انتخاب متفاوتی اســت که با یک ایده 
خوب و اجرایــی ماهرانه، تصویر جالبی از مناســبات جامعه 
امروز را نشــان می دهد و یادآور ظرفیت های لحن روایی در 

شکل دادن به داستان و پرداخت شخصیت است.
فیلــم قابل توجــه دیگــر، »بیــرو« ســاخته مرتضی علی 
عباس میرزایی اســت که درامی ورزشــی با تکیه بر زندگی 
علیرضا بیرانوند، دروازه بان محبوب پرســپولیس و تیم ملی 
است و داستان یک مبارزه شــخصی را روایت می کند. برای 
سینمای ما که در این سال ها نه درام ورزشی درست وحسابی 
داشــته و نــه در قهرمان پــروری و الهام گرفتــن از زندگی 
شــخصیت های واقعی کارنامه پرباری دارد، این فیلم به یک 

کرشمه چند کار می کند و تماشایی از کار درآمده است.

»برف آخر« ساخته امیرحســین عسگری یک درام انسانی و 
اخلاقی با رگه هایی عاشقانه اســت که در محیطی پربرف و 
کوهستانی فیلمبرداری شــده و تولید دشواری داشته است. 
جدا از کارگردانی ماهرانه عســگری و استفاده فکرشده اش 
از ظرفیت های زیبایی شــناختی محیط، بازی امین حیایی 
و مجید صالحی هــم جزو برگ های برنده فیلم اســت. برای 
درک بهتر تنوع فیلم های این دوره، بد نیســت به »2888« 
کیوان علی محمدی و علی اکبر حیدری نیز اشــاره کنیم که 
تجربــه ای کاملا متفاوت در ســینمای جنگ اســت و البته 
سایکودرام »بی رؤیا« ســاخته آرین وزیردفتری با بازی طناز 
طباطبایی در یک نقش ســنگین و درام دادگاهی »علف زار« 
که فیلم اول کاظم دانشی است و پخته تر از یک تجربه اولیه 
به نظر می رســد. همه این فیلم ها که لابه لایشان از ملودرام 
خانوادگی با موضوع بچه دار شدن یا نشدن )بی مادر، مرتضی 
فاطمی( تا درام معناگرا )بدون قرار ملاقات، بهروز شــعیبی( 
و فیلم تلخ اجتماعی )نگهبان شــب، رضا میرکریمی( دیده 
می شــود نشــان دهنده یک مجموعه متنوع و پربار است که 
بیش از هر چیز بر جان ســختی و ریشــه دار بودن سینما در 
این ســرزمین دلالت می کند؛ حتی در این شــرایط سخت 
و زیر فشــار ســنگین و نیروهای بداخلاقی که می خواهند 

ســر به تن سینما نباشــد، باز هم ســینمای ایران 
بالنده اســت و حرف های زیادی بــرای گفتن دارد.

از امروز تــا پایــان جشــنواره فیلم 
منتظر باشــید که هر روز در صفحات 
سینمایی فضای مجازی شاهد کشف 
شاهکاری بی بدیل باشید. بله، در همین 
جشــنواره ای که بعد از اعلام اســامی 
فیلم های بخش مســابقه ســینمای 
ایران، خیلی ها به بی نام ونشــان بودن 
و بی تجربه بودن اغلب فیلمســازانش 
تاختند، هر روز یک شاهکار یا حداقل 
یک فیلم »تماشــایی« و »رئالیستی« 
با بازی های »درخشــان«، فیلمنامه 
»چفت وبســت دار«، فیلمبــرداری 
»تحســین برانگیز« و کارگردانــی 
»قدرتمنــد« کشــف خواهد شــد. 
ولوله ها به راه می افتــد و آدم هایی که 
بــا هزارویک ترفند برای خودشــان و 
صفحه مجازی شــان چند هزار فالوئر 
دست وپا کرده اند، برای »تو بوق کردن« 
چند فیلم چه آسمان  و ریسمان هایی 
که به هم نمی بافنــد. فرقی نمی کند 
فیلمی که درباره اش حــرف می زنند 
کپی دست چندم فیلمی فرنگی باشد یا 
بازسازی یک فیلمفارسی یا تقلیدی از 
فیلم پرفروشی که همین دو ، سه سال 
اخیر روی پرده رفته اســت. برای این 
بنگاه های مجازی و گردانندگان شان- 
که گاه سابقه کار مطبوعاتی یا ارتباط 
و دوستی با دســت اندرکاران سینما 
علی الخصوص تهیه کنندگان و بازیگران 
و کارگردانان را دارنــد- همه چیز در 
محتوا و مضمون خلاصه می شود. آنها 
کارگزاران »پیام« اند. پیــام برای آنها 
همان »رسانه« است. هرچه پیام فیلم 
سرراســت تر و زمخت تر، ذوق و شوق 
آنها به تعریف و تمجید بیشــتر. آنها 
چنان مدهوش و مجذوب پیام و محتوا 
می شوند که دیگر کاری ندارند که این 
محتوا با چه سر و شــکلی عرضه شده 
است. فرم را به تکنیک تقلیل می دهند 
و روایت را با داستان اشتباه می گیرند. 
میزانسن، دکوپاژ، کمپوزیسیون، فضای 
منفی، آف اسکرین و امثالهم برای شان 
قرتی بازی اســت. خط  و ربط فیلم به 
وضعیت جامعه را به چند نما و صحنه 
از موضوعی روز فرو می کاهند و از دیدن 
اینکه شخصیت ها به چیزی خارج فیلم 
ارجاع می دهند، قند در دل شــان آب 
می شود. اما این ذوق زدگی چه دلیلی 
دارد؟ درست است که زدوبندهای پشت 
پرده ـ که البته مدت هاست »کز پرده 

برون فتاده ایــن راز« ـ در رقم خوردن 
این وضعیت نقش مهمی دارد اما نکته 
اصلی این اســت که »تولیدکنندگان 
محتــوا«ی ایــن صفحات از اســاس 
زرگرشناس و گوهرشــناس نیستند. 
آنها بین دوغ و دوشاب فرق نمی گذارند 
و برای شان فرقی نمی کند از چه چیزی 
تعریف می کنند. محتــوا و پیام چنان 
هــوش از سرشــان می ربایــد که هر 
شــلختگی و ناپختگی ای را به قصد و 
منظور فیلمساز ربط می دهند و بدون 
اســتدلال و تحلیل به روی هر فیلمی 

آغوش می گشایند. 
تا آخر همیــن جشــنواره صبر کنید 
تا ببینید چــه فیلم هایــی ـ مزین به 
انواع و اقســام صفت هــای تفضیلی و 
عالی ـ به عنوان شــاهکار و تماشایی و 
شریف شناخته می شــوند و برای شان 
در فضــای مجازی هورا می کشــند و 
کف و ســوت می زنند. البته نه اینکه 
این برخورد ســطحی با فیلم ها صرفا 
مختص صفحــات مجازی باشــد. در 
رسانه ها و مطبوعات رسمی و حرفه ای 
هم، گاه حرف هایی زده می شــود که 
دســت کمی از نوشــته های فضــای 
مجازی ندارد. همانطور که نوشــتم، 
اصلا گردانندگان برخی از این صفحات 
مجازی نویسندگان حرفه ای مطبوعات 
هستند. ولی خب، این روزها رسانه ها و 
مطبوعات رسمی مخاطب زیادی ندارند 
و فضای مجازی- که تعداد کاربرانش 
با خوانندگان مطبوعــات قابل قیاس 
نیســت- توانایی جریان ســازی دارد. 
البته درســت اســت که این تعریف و 
تمجیدهای مجازی چنــد روز بعد از 
جشــنواره فراموش می شود و در هیچ 
تحقیق و متن جدی و تامل برانگیزی 
به آنها ارجاع داده نمی شود اما کاربران 
این صفحات در همین مدت 10روزه 
به طور ناخــودآگاه می آموزند که برای 
اثبات هیــچ عقیده و اندیشــه ای نیاز 
به اســتدلال و تحلیل نیست. همین 
که چند صفت را پشــت سر هم ردیف 
کنند و مدام بر حرف خود پا بفشارند، 
موفق می شوند دیگران را با خود همراه 
کننــد. اینجا دیگر فقط ســینما ضرر 
نمی کند؛ اینجا اندیشــه و نقد و عقل 
است که به محاق می رود و ـ در عوض 
ـ هوچی گری و یارکشی و باندبازی به 
صدر می نشــیند. کسی که می خواهد 
سهمی در این خســران نداشته باشد، 
با دقت و حساسیت بیشتر می خواند و 
هر حرف و سخنی را سبک و سنگین 
می کند و اشتیاقی به قاطی جریان های 

روز شدن ندارد.

یادداشت

منتقد
شاهینشجریکهن

یادداشت

روزنامهنگار
مسعودمیر

چهل ساله نابالغ »دســته دختران« )منیر قیدی(، »شــادروان« )حســین نمازی( 
»شــهرک« )علی حضرتی(، »هناس« )حســین دارابــی(، »ضد  « 
)امیرعباس ربیعی(، »ماهان« )حمید شاه حاتمی(  و »نمور« )داوود 
بیدل(. از میان این فیلم ها از دســته دختــران به عنوان دومین فیلم 
کارگردان »ویلایی ها« و در تداوم تجربه آن فیلم در نمایش حضور زنان 
در جنگ، به عنوان یکی از تولیدات استراتژیک جشنواره امسال نام برده 
شده است. بیشتر سازندگان این 10 فیلم، در سال های اخیر شروع به 
کارگردانی فیلم بلند کرده اند و با سابقه ترینشان امیر حسین عسگری 
است که سال ۹2 با فیلم »مرز« نخستین ساخته اش به جشنواره آمد 

و در بخش نگاه نو هم جایزه گرفت.

    جنگی، اجتماعی، تاریخی
جشنواره فیلم فجر در بیشتر ادوارش بیشتر محلی برای عرضه درام های 
اجتماعی بوده است؛ اتفاقی که گویا امسال نیز رخ داده است. بیشتر 
فیلم ها در فضایی شهری روایتگر درامی اجتماعی هستند؛ فیلم هایی 
چون مرد بازنده، نگهبان شب، شــمش طلا، علف زار )با تم معمایی- 

پلیسی(، شهرک و...
۳ فیلم موقعیت مهدی، 2888 و دســته دختران متعلق به سینمای 
دفاع مقدس هستند. در غیبت سینمای کمدی، فیلم »شادروان« گویا 
فضای شادی دارد که البته به تصریح سازنده اش، در ژانر کمدی ساخته 
نشده است. بیرو، به عنوان فیلم زندگینامه ای ورزشی، متعلق به ژانری 
است که معمولا ســینمای ایران به آن روی خوش نشان نمی دهد. با 
لایه های دروغ پس از سال ها فیلمی اکشن در بخش مسابقه جشنواره 
به نمایش درمی آید. ضد  را باید  در دســته درام های امنیتی قرار داد 
که برشی از وقایع سیاســی دهه۶0 را روایت می کند؛ این هم ژانری 
اســت که بعد از »ماجرای نیمروز« در ســینمای ایران گل کرد و از 
نیمه دوم دهه ۹0 تقریباً هر سال نماینده ای در جشنواره داشته است. 
»خائن کشی« هم در کنار روایت بخش هایی از زندگی مهدی بلیغ به 
یکی از ادوار تاریخ معاصر در ابتدای دهه ۳0 و دوران پر التهاب دولت 

ملی دکتر محمد مصدق و نهضت ملی شدن صنعت نفت می پردازد.
فیلم های نمور و درب هم از نمایندگان سینمای هنری در فجر چهلم 
هستند؛ سینمایی که این سال ها بیشتر با عنوان هنر و تجربه شناخته 

می شود.

    دولتی یا خصوصی؟ 
تقریبا نیمی از فیلم های حاضر در جشنواره امسال با سرمایه نهادهای 
دولتی، حاکمیتی تهیه شــده اند. فیلم های لایه های دروغ، نگهبان 
شب و بدون قرار قبلی در جشنواره چهلم فیلم فجر، با حمایت بنیاد 
سینمایی فارابی تولید شده است. حوزه هنری انقلاب اسلامی هم که 

به عنوان یکی از نهاد های فعال در عرصه سینما و فیلمسازی زیرنظر 
ســازمان تبلیغات اســلامی حضور دارد، فیلم های سینمایی ضد  و 
هناس را به صورت مستقل برای نمایش در چهلمین جشنواره فیلم 
فجر ارائه کرده است. 2 فیلم سینمایی دسته دختران و شادروان هم 
به صورت محصول مشــترک بین دو نهاد یعنی بنیاد فارابی و حوزه 
هنری انقلاب اسلامی تولید و در جشنواره فیلم فجر شرکت کرده اند. 
فیلم موقعیت مهدی محصولی از صدا و ســیما است و سرمایه گذار 
فیلم 2888 هم شــهرداری شیراز اســت. از فیلم های خائن کشی و 
مرد بازنده به عنوان مهم ترین فیلم های بخش خصوصی می توان نام 
برد. بهرام رادان، تهیه کننده فیلم علف زار اســت و هومن سیدی در 
تهیه فیلم بی رویا به صورت مشــترک با سعید سعدی حضور داشته. 
تهیه کننده فیلم های شــب طلایی و ماهان را پدران کارگردان های 
این آثار بر عهده داشته اند؛ ابراهیم حاتمی کیا برای یوسف حاتمی کیا 
و علی شاه حاتمی برای حمید شــاه حاتمی. علی سرتیپی مدیرعامل 
فیلمیران هم تهیه کننده علف زار بوده است. در »برف آخر«، احسان 
علیخانی یکی از سرمایه گذاران فیلم است. بیرو هم سرمایه گذار بخش 

خصوصی دارد. بدون قرار قبلی، بی رویــا و بی مادر از دیگر 
نمایندگان بخش خصوصی در جشــنواره امسال هستند.

مکث
نیمه  پر لیوان

این یکی از کم ســتاره ترین ادوار جشنواره فیلم 
فجر اســت که بیشــتر کارگردان های حاضر در آن برای 
علاقه مندان جدی سینما هم ناشناخته هستند. از این جهت 
فجر چهلم خیلی جشنواره هیجان برانگیزی به نظر نمی رسد. 
اما نیمه پر لیوان عنصر غافلگیری از درخشــش پدیده ها و 
بزرگی کردن بزرگان است. معمولاً در هر جشنواره ای چند 
فیلم حضوری پدیده وار دارند و احتمالا این اتفاق در مورد 
جشنواره امسال هم رخ خواهد داد. کما اینکه همه امیدوارند 
فیلمسازان مطرح و شناخته شده هم با بهترین فیلم های این 
سال هایشان به جشنواره آمده باشند. در شروع جشنواره، 
امید بیشتر از بیم نقش و ســهم دارد، حتی در این دوره که 
روی کاغذ دست کم نیمی از فیلم هایش، هیجانی برای تماشا 
برنمی انگیزد هم در آســتانه برگزاری، امیدواریم که همه 
منفی بافی ها درباره فیلم ها غلط از کار درآید. سینمای ایران 
بعد از ۲سال سخت کرونایی به جشنواره ای سرحال و جذاب 
بیشتر از همیشه نیاز دارد؛ جشنواره ای که در شرایطی برگزار 

می شود که پیک ششم کرونا هم رسما کلید خورده است.

بــه گمانــم در این 
ناچاره بی ســامانی 
و بی توجهــی، این 
ســیاهه تنها وجه 
اعتنا به خــود را از 
تأیید آنهایی خواهد گرفت که سال ها بعد دلشان گرم 
می شود به کارســتان تغییر و احوالشان قرار می گیرد 
به اینکه زخم بــود اما مرهم همــواره در کوچه و گذر 

روزمرگی، گم شد.

چهل سال جشــنواره فیلم برگزار شده است؛ بی وقفه 
و همواره با شــوق. هرچند دوره هایــی طلایی بودند و 
سال هایی هم ســربی اما به هر روی این امتداد مبارک 
یک رویداد فرهنگی در ســرزمینی که انــگار آدم ها و 
مدیران و حتی ســینماگرانش هم با قید موقت روزگار 

می گذرانند را نباید از نظر دور داشت.

احوال فســتیوال و ســینمای ما به فراخور این چهل 
دوره بهِ نشده است. با این پیش فرض و اگر جشنواره و 
برگزاری اش را چونان رحم برای زیست و زایش فرزندی 
سلامت و ســرخوش درنظر بگیریم به راحتی می شود 

شرایط این بچه دردانه را اسکن کنیم.
چهل سال جشــنواره فیلم فجر داشته ایم ولی هنوز نه 

آنقدر به بزرگان و آدم حسابی های سینمای مان اعتماد 
داریم که مثل جشــنواره های معتبر سینمایی در دنیا 
دبیر و برگزار کنندگانی تقریبا ثابت را در مسند کار حفظ 
کنیم و نه آنقدر پذیرشگر و دمکرات هستیم که به سمت 
شفافیت کامل مراحل مختلف انتخاب، اعم از دستچین 
کردن فیلم های داوطلب برای جشــنواره تا ســاختن 

آشیانه بر دوش آن برنده خوش شانس حرکت کنیم.
هنــوز در جشــنواره فیلم فجــر یافتن عضــو هیأت 
انتخاب یا داوری که رأی و نظرش را بدون لاپوشــانی 
و محافظه کاری بیان کند نوبر اســت چه رسد به اینکه 
جماعت بفهمند فلان فیلم با چند رأی منفی از رقابت 
حذف شد یا داوران با چه تعداد رأی موافق سیمرغی را 

بر قله قافی نشانده اند.

این هم بماند برای فرداها که اقلا نگارنده این متن شخصا 
یک دهه است هرسال درباره نیاز به یک محفل و مکان 
دائمی برای برگزاری مهم تریــن اتفاق فرهنگی ایران، 
یادداشت و گزارش نوشته است. چه بسیار قول هایی که 
درباره ساخت به اصطلاح کاخ جشنواره داده شده و چه 
فراوان بدقولی هایی که درخصوص ســاماندهی واقعی 
نحوه برگزاری جشنواره به چشم آمدند و القصه اینکه 
ما اکنون در این نقطه ایم که شرح اوصافش بر شما و ما 

پوشیده نیست...

نکته

روزنامهنگار
محمدناصراحدی

دوست دیگر آنها که آن هم فوتبالیست بی نظیری بوده، 
الان باید در وضعیت دیگری باشد؟ وقتی او همراه علیرضا 

بیرانوند و علی رحمانی در تیم وحدت بازی می کردند، 
به قدری خوب بودند که تیم های دیگر می روند و از آنها 
شــکایت می کنند. تا این جای ماجرا را می فهمم اما ما 
در حال صحبت از یک بچه 1۵ ســاله هستیم. خب او از 
کجا می دانسته که باید از باشگاه قبلی خود رضایتنامه 
بگیرد؟ چه کسی چنین چیزی را به آنها یاد داده است؟ 
به خاطر این اتفاق که اصلا از آن اطلاع نداشــته، 2 سال 

محروم می شود.

ما چقــدر از این بچه ها داریــم؟ اگر آنها 
به خاطر چنین اتفاقاتی محروم نمی شدند، 
اکنون چه اتفاقی را در تیم ملی فوتبال خود شاهد 

بودیم؟ 
آقــای فردوســی پور از یک جایــی به بعد شــروع به 
پرده برداری از فســادی کرد که در فوتبال پایه ها وجود 
دارد. فوتبال پایه هــای ما خیلی جای مهمی اســت و 
پدیده های ما آنجا شکل می گیرند و پرزنت می شود. این 
پدیده ها با کوچک ترین اتفاقی می توانند حذف و از ادامه 

زندگی ناامید شوند.

ما درباره فوتبالی صحبت می کنیم که همگی 
در این سال ها از پشت پرده و فسادی که در 
آن در جریان است، شــنیدیم. در فیلم شما نیز این 
سیاهی دیده می شود اما آیا می توان با تأکید بر یک 
نفر که علیرضا بیرانوند است، به مخاطب خود بگوییم 

امیدوار باش؟ 
نقل است که فردی در کنار دریا نشسته بود و ماهی هایی 
که روی آب آمده بودند را به دریا پرت می کرد. یکی آمد و 
به او گفت: »نگاه کن چقدر ماهی در ساحل هست؟ همه 
را که نمی توانی نجات دهی! گفت تا اینجا توانستم یک 
جماعتی را نجات دهم.« شما باید تلاش خود را بکنید، 
صرف اینکه همه می توانند موفق شــوند یا نه، موضوع 
نیســت. اگر یک نفر فیلم من را ببیند و به این موقعیت 

امیدوار شود برایم کافی است.

رویکردی که در مســتندهای تلویزیون 
می بینیم، امید دادن صرف است، به صورتی 
که همه مشکلات را گردن شخص می بیند و دولت را 
بدون هیچ وظیفه ای معرفی می کند اما در فیلم شما 
شــاهد این اتفاق هســتیم که مربــی صراحتا به 
فوتبالیستی می گوید استعداد بالایی داری، اما جایت 
در تیم من نیســت. با این شــرایط نمی توان گفت 
علیرضا بیرانوند که نقطه اتکای امید در فیلم شماست 
یک پدیده به شمار می آید که محصول تلاش شخصی 
در کنار شانس و شرایطی است که در بزنگاه هایی او 
را کمک می کند؟ من امیدوار هستم و با دیدن علیرضا 
امیدوارتر هم می شــوم. اگــر امیدوار نبــودم، در همه 

فیلم هایی که ساختم این رویکرد را دنبال نمی کردم.

تکلیف افراد بااستعداد دیگری که توسط 
سیستم و شرایط حذف می شوند، چیست؟

اگر یک نفر به من و شــمای امیدوار بچسبد، می شویم 
ما. اگر شما بتوانید یک نفر را بیدار کنید، یک نفر بیدار 
شده که ممکن است علیرضا بیرانوند شود. ممکن است 
در جایی بمب بیندازید و کسی بیدار نشود. اما وقتی یک 
نفر بیدار می شود، شما دیگر تنها نیســتید. من دنبال 
هیچ کس دیگــری جز آن یک نفر نیســتم. در دایرکت 
اینســتاگرام به من پیام می دهند که چرا راجع به رجل 
سیاسی یا بزرگان دیگر ورزش ما فیلم نمی سازید؟ اولا 
اگر به من باشــد راجع به همه آدم هایی که بزرگ شدند 
فیلم می سازم. چون خودم در مسیر زندگی آنها خیلی 
چیزها یاد می گیرم که به من کمک می کند، اما اول باید 
ببینم که توانایی من چقدر اســت و دوم انتخاب بکنم. 
در میان این انتخاب ها ترجیــح می دهم راجع به آدمی 
حرف بزنم که قابل لمس اســت. مثلا اگر بیایم درباره 
علی شاه حســینی که قهرمان ورزش بدمینتون ایران و 
جهان است صحبت کنم، چند نفر او را می شناسند؟ من 

بستری را انتخاب کردم که همه آن را بشناسند. 
چون بــا فوتبال می تــوان رابطه برقــرار کرد.

های وهوی برگزارکنندگان حراج

بودیم که می شد آنها را ذیل درام ورزشی طبقه بندی کرد؛ 
»لاله« )اســدالله نیک نژاد، 1۳۹۹( و »سونامی« )میلاد 
صدرعاملی، 1۳۹8(. اما عدم موفقیت 2 فیلم در گیشه )با 
وجود همزمانی اکران 2 فیلم در زمانه همه گیری شدید 
کووید- 1۹( تا حد زیادی به یادمان می آورد که این قالب 

سینمایی چندان در ایران محبوبیت ندارد.
از طرف دیگر »بیرو« بــه یادمان مــی آورد که جریان 
محبوب فیلم های با موضوع مرکز و حاشیه همچنان از 
موضوعات محبوب در سینمای ایران است؛ مضمونی که 
هرازگاهی در اشکال مختلف و با رویکردهای گوناگون 
خوش بینانه یا بدبینانه ساخته می شود. بیرو را می توان 
ذیل فیلم هایی درنظر گرفت که به نسبت میان حاشیه و 
مرکز از منظری خوش بینانه نگاه می کند و شاید اتفاقاً از 
همین منظر مورد توجه بنیاد سینمایی فارابی قرار گرفته 
باشد؛ فیلمی که با دستورالعمل های حمایتی این نهاد 
همسویی دارد و از این نظر مورد پسند مدیران فرهنگی 
قرار می گیرد. اما فارغ از اینها جریان فیلم های با موضوع 
مرکز و حاشیه که معمولاً بر تعارض میان تهران و شهر 
یا روستایی دیگر بنا شــده، همچنان در اشکال مختلف 
بازتولید می شود تا نشــان دهد که تفاوت میان مرکز و 
حاشیه همچنان موضوعی کلیدی در فرهنگ ایران است.

به نظر می رســد کــه ســاخته جدیــد مرتضی علی 
عباس میرزایی، کوششی برای بازسازی زیبایی شناسی 
انیمه هــای ژاپنــی به خصــوص مجموعــه محبوبی 
 باشــد که با عنــوان »فوتبالیســت ها« در ایــران به
نمایش درآمــد. لااقل در چندین صحنه از مســابقات 
فوتبال می توان این تمایل را به شکل جدی تر مشاهده 
کرد. اما فارغ از این دســت کوشــش ها که در قالب 
اســتفاده فراوان از جلوه های ویژه ممکن شده است 

تلاش کارگردان برای حــذف نماهای عمل 
و در عوض خرد کــردن فیلم به نماهای 

متعدد تا حــد زیادی یادآور شــکل 
محبوب انیمه های ژاپنی است که 

می توان به کرات در سریال های 
محبوب این جریان مشاهده 
کرد. با این حــال اتخاذ این 
شــیوه،  خرد کردن فیلم به 
نماهای عمدتاً بسته و گریز 
از نمایش نماهــای باز باعث 

شده تا هیجان بازی فوتبال به 
ســختی در فیلم احساس شود 
 و دشــواری کار شخصیت اصلی

 به ســختی برای بیننده قابل لمس شود. از این نظر جز 
همان چند لحظه کوتاه که تکه هایی از مسابقه فوتبال 
به شــکل مجموعه محبوب »فوتبالیست ها« به تصویر 
درمی آید، عمده لحظات فیلم به سختی تماشاگر 
را با فیلم همراه می کند. در واقع با وجود تعدد 
نماها، محدودیت نماهای باز و تکرار نماهای 
بسته، ضرباهنگ را از فیلم می گیرد و »بیرو« 
را- برخــلاف پس زمینه روایــی اش- کند 

می کند.
در نهایــت به نظــر می رســد که 
موفقیت »بیرو« بیش از پیش به 
تبلیغات وابسته باشد؛ تبلیغاتی 
که می تواند به تماشــاگران 
علاقه مند به فوتبال نشان 
دهد که قرار اســت مسیر 
موفقیت یک فوتبالیست 
واقعــی را ببیننــد. به این 
امید که این فیلم طلســم 
فیلم هــای  عدم موفقیــت 
منتســب به درام ورزشــی را 

بشکند.

     در گذشته که ما بچه 
بودیم و سینما می رفتیم، 

بلیت سینما ۳۰۰تومان بود 
ولی الان قیمت به ۳۰ هزار 

تومان رسیده است. اگر یک 
شام و ناهار و هزینه رفت و 
برگشت کنار آن بگذارید، 

مبلغی نزدیک به ۵۰۰، ۶۰۰ 
هزار تومان می شود
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 از یک تا پنج: جبران مافات
بــا نگاهــی به فهرســت 
اجراهای سالن های محدود 
شهر تهران، مشخص است 
حدفاصــل ســـــال های 
1358تــا 1360شــرایط 
تولیــد و اجــرای تئاتــر 
مستمر و انبوه بوده است. 
آزادی های ابتدای انقلاب 
به نحــوی اســت که حتی 
نیروهای چپ گرا یا اعضای 

کانون نویســندگان و برخی از انقلابیون اداره تئاتر اقدام به 
برگزاری جشــنواره ای با عنوان »جشــنواره تئاتر انقلاب« 
در خیابان لاله زار می کنند. جشــنواره ای کــه تحت لوای 
سندیکای هنرمندان تئاتر در ایام دهه فجر برگزار شد و البته 

ادامه پیدا نکرد.
اما با آمدن طاها عبدخدایی، از نیروهای نزدیک به حسینیه 
ارشاد و حزب مؤتلفه اســلامی، تغییرات عمده ای در تئاتر 
ایران رخ می دهد. عبدخدایی در گفت وگو با تســنیم گفته 
است:»آقای کمال حاج سیدجوادی به من پیشنهاد کرد به 
وزارت ارشاد بروم؛ چراکه ما یک اداره تئاتر داشتیم در فرهنگ 
و هنر قبل از انقلاب و یک اداره رقص و باله و اپُرا و... همه اینها 
حالت ادغامی پیدا کرده بود و مرکز هنرهای نمایشی شده 
بود و دنبال رئیس برای این مرکز بودند که به من پیشــنهاد 
کردند. سال اولی که من مسئول هنرهای نمایشی شدم، آقای 
خاتمی هم آمده بود... وقتی من وارد هنرهای نمایشی شدم، 
آن سال فکر کردیم کاری برای فجر کنیم که ما تئاتر فجر را با 
شهرستانی  ها شروع کردیم. من  جمله افرادی که کمک کرد 
داریوش ارجمند بود، یعنــی داریوش ارجمند از آنجا پایش 
به تهران باز شد و آمد تهران و یک سری از مشهد و گرگان و 
تبریز آمدند و کنارش هم بعداً تئاتر دفاع مقدس برنامه  ریزی 
شد، بعد از آن فیلم فجر و بعد از آن موسیقی فجر. یعنی ابتدا 
جشنواره تئاتر فجر پایه  ریزی شد و بعد جشنواره فیلم فجر 

به وجود آمد«.
اما براساس مستندات مشخص اســت در سال1361تئاتر 
ایران با افت شدید در تولید مواجه می شود. با حذف بازیگران 
ســینما، بخش مهمی از بدنه تئاتر که ارتباطــی با جریان 
فیلمفارسی نداشــتند، جایگزین بازیگران سابق می شوند و 
مکانی چون اداره تئاتر، نیروی کافی برای تولید تئاتر ندارد. 
از همین رو جشــنواره تئاترفجر جایی می شود برای حضور 
تئاتری های شهرســتانی که در گذشــته فرصت چندانی 
برای عرض اندام نداشــتند. رضا صابری و نعمت الله لاریان، 
از برندگان دوره های نخستین جشنواره فجر، هر دو پیش از 

انقلاب نیز فعالیت هنری داشتند.
از نخستین دوره جشنواره تئاتر فجر مستندات خاصی وجود 
ندارد؛ اما اخیراً اداره کل هنرهای نمایشــی در آرشیو خود 
را گشوده و برخی از مســتندات در اختیار عموم قرار گرفته 
اســت. بولتن دوره دوم نیز در این آرشــیو قرار دارد. در این 
بولتن گفتار عبدخدایی نیز درج شــده است. او درباره علت 
برگزاری فجر می گوید:»هدف از برگزاری جشنواره این بود 
خط مشــی نمایش را و هنر را در اسلام و جمهوری اسلامی 
معرفی کنیم«. حرف های عبدخدایی در این گفت وگو  درباره 
برگزاری دومین دوره نیز حاوی نکات قابل توجهی است؛ برای 
مثال عبدخدایی تأکید می کند کــه ابتذال به معنای تفریح 
نیســت و تأکید می کند:»ما وقتی می گوییم منهای ابتذال، 
فکر می کنند تفریح و نمایش های کمیک را نفی می کنیم؛ 
درصورتی که اینطور نیست... از طرفی قصدمان بر این است که 
به سالن های تئاتر قداست مسجد را بدهیم و به صحنه های 

تئاتر و سکوهای تئاتر قداست منبر را«.
یکــی از جالب ترین مطالب موجــود در ایــن بولتن، پیام 
محمدعلــی رجایی، رئیس جمهــور فقید به مناســب روز 
جهانی تئاتر اســت؛ مطلبی که پس از 2ســال از شهادت او 
منتشر می شود. در بخشی از پیام رجایی آمده:»به هنرمندان 
تئاتر واجب اســت که ارتباط خود را با توده محروم برقرار و 
مستحکم کنند و در مبارزه بی امان آنان با ظلم و زور و فساد 
شرکت نمایند«. برنده اصلی جشــنواره دوم، رضا صابری با 
»مظلوم پنجم« نیز گفت وگویی با بولتن جشــنواره داشته 
کــه در آن از نمایش ایرانــی و تعزیه دفاع می کنــد و آن را 

فرصتی برای رســیدن به »تئاتری که جوشیده از 
متن مذهب و فرهنگ این مرز و بوم است« می داند.

مرگ یزگرد، گلاب آدینه
گلاب آدینه که این روزها »بانــوی محبوب من« را در تالار 
اصلی تئاترشــهر روی صحنــه دارد، قرار اســت در بخش 
صحنه ای این دوره از جشنواره هم اجرا داشته باشد. آدینه 

ازجمله بازیگران و کارگردانان تئاتری است. 
عکس هم نمایی از نمایش »مــرگ یزدگرد« به کارگردانی 
آدینه است که آبان ماه 1370 در خانه نمایش اجرا شده است. 

عکس را محمد رحیم دل مفرد گرفته است.

از »درس« مهرجویی تا »پیرمرد خائن« نادر برهانی مرند
امیر جعفری و همه جوایزش

بازیگر جوانی که جایزه برگزیده نخست نوزدهمین جشنواره تئاتر فجر 
را به خانه برد، کسی نبود جز امیر جعفری؛ بازیگری که حالا سال هاست 
روی صحنه تئاتر نرفته است. نیمه دوم دهه70 با شکوفایی تئاتر همراه 
بود. تنور جشنواره تئاتر فجر هم هر سال داغ تر می شد و این جشنواره 
در هر دوره چندین استعداد را به جامعه هنری و علاقه مندان هنرهای 
نمایشــی معرفی می کرد. امیر جعفری هم از استعدادهایی بود که در 
دل همین جشنواره معرفی شد. او سال78 با بازی در نمایش »رقص 
کاغذپاره ها« کار محمد یعقوبی جایزه سوم بازیگری تئاتر فجر را دریافت 
کرد و یک ســال بعد برای بازی در نمایش »شب های آوینیون«، کار 
کورش نریمانی تقدیر شد اما موفقیت بزرگ او در جشنواره نوزدهم رقم 
خورد. او در این جشنواره با بازی در دو نمایش »یک دقیقه سکوت« به 
کارگردانی محمد یعقوبی و »رژیسورها نمی میرند« کار حسین کیانی 
روی صحنه رفت. 2 نمایش درخشان اما در دو فضای کاملا متفاوت. 
یک دقیقه سکوت، اثری کاملا اجتماعی بود و به حوادث سیاسی آن 
دوره می پرداخت و »رژیســورها نمی میرند« نمایشی کمدی بود و به 
تاریخ تئاتر ایران اشاره داشت. هر دو اما در ژانر خود آثار موفقی بودند 
و جوایز گوناگونی را نصیب گروه اجرایی خــود کردند. امیر جعفری 
هم برای بازی در هر 2 نمایش جایزه اول بازیگــری مرد را از آن خود 
ســاخت. جعفری در آن مقطع عضو گروه تئاتر» امروز« بود؛ گروهی 
متشکل از محمد یعقوبی، ریما رامین فر، پانته آ بهرام، هومن برق نورد، 
احمد مهران فر، ســیامک احصایی و... که تجربه های تلخ و شــیرین 
بسیاری را کنار هم چشیدند، نمایش های موفقی را روی صحنه بردند 
و سختی های فراوانی را هم متحمل شدند. حالا نوبت آن رسیده بود که 
ثمره تلاش های خود را ببینند. نمایش » یک دقیقه سکوت« با موفقیت 

چشمگیری روبه رو شد. 

هم یعقوبی برای این نمایش جایزه کارگردانی گرفت و هم ریما رامین فر 
جایزه بازیگری زن و هم نرمین نظمی جایزه برگزیده طراحی صحنه. 
جعفری هم جزو بازیگرانی بود که در نیمه دوم70 و اوایل دهه80 حضور 
پررنگی در تئاتر داشت و در بخشی از نمایش های درخشان آن دوره 
روی صحنه رفت. او در سال های پرکار خود در تئاتر با کارگردان های 
شناخته شــده ای همچون علیرضا نادری، کورش نریمانی، کیومرث 
مرادی، نادر برهانی مرند، حمید امجد، ریما رامین فر و... همکاری کرد. 
او در نمایش »درس« بــه کارگردانی داریوش مهرجویی هم به ایفای 
نقش پرداخت. حضور مستمر او در تئاتر در آن سال ها، جوایز دیگری 
را هم برایش به همراه داشــت. او در جشــنواره بیستم تئاتر فجر هم 
برای بازی در نمایش »پاییز« نوشته و کار نادر برهانی  مرند و »همان 
همیشگی« به کارگردانی ریما رامین فر جایزه دوم بازیگری را به خانه 
برد. امیر جعفری اما بعدها فعالیت خــود را در تئاتر کمتر کرد. او نیز 
همچون دیگر بازیگران شناخته شده تئاتر به ناچار برای گذران زندگی 
بیشتر در مجموعه های تلویزیونی به فعالیت پرداخت و از صحنه تئاتر 
دورتر شد. با این همه تا اواسط دهه80 هر از گاهی با بازی در یکی از آثار 
نمایشی، به خانه اول خود بازمی گشت. بازی او در نمایش هایی مانند 
»شــوایک« به کارگردانی کورش نریمانی، »ترن« کار نیما دهقان و 
»کابوس های پیرمرد بازنشسته خائن ترسو« به کارگردانی نادر برهانی 
مرند و... از دیگر فعالیت های او در دهه80اســت. جعفری آخرین بار 
ســال98 با بازی در نمایش موزیکال»عروس مردگان« کار امیدرضا 
سپهری روی صحنه رفت؛ نمایشی که با اقبالی روبه رو نشد. او پیش از 
آن هم در بازتولید نمایش »پاییز« و نیز در نمایشنامه خوانی »مجلس 
ضربت زدن« نوشته بهرام بیضایی و کار محمد رحمانیان روی صحنه 

رفت. این بازیگر البته برای بازی در سریال های تلویزیونی 
هم 4بــار جایزه های گوناگونــی را دریافت کرده اســت.

»تختی در اتاق 23 هتل 
آتلانتیک« نمایشــی به 
نویسندگی و کارگردانی 
 تینو صالحی  و برشی از 
یک شب مهم در زندگی 
جهان پهلوان غلامرضا تختی است که پاییز امسال با 
بازی »رضا بهرامی« )در نقــش تختی( در مجموعه 
تئاتر شهر به صحنه رفت و قرار است در بخش مسابقه 
صحنه ای چهلمین جشنواره بین المللی تئاتر فجر به 
رقابت با دیگر آثار بپردازد. به بهانه این حضور با صالحی 
گفت وگویی انجام داده ایم که مشروح آن را می توانید 

در ادامه بخوانید.

فشــما در این اثر سراغ شخصیتی 
رفتید که بازنمایی داستان زندگی اش 
دســت کم در مدیوم ســینما و تلویزیون با 
چالش هایی مواجه بوده است. آیا تحت تأثیر این 
حساسیت ها درباره مرگ جهان پهلوان تختی 

قرار نگرفتید؟
راستش نمایش »تختی« برداشت بسیار متفاوتی از 
زندگینامه جهان پهلوان تختی بود. من نمی خواستم 
صرفا یــک کار تاریخ نگاری روی ایــن موضوع انجام 
دهم و قصد داشــتم تم اجتماعی »قهرمان کشی« را 
به آن اضافه کنم، برای همین کار پرریســکی بود اما 
به هرحال این ریسک را پذیرفتم؛ نظر به اینکه تختی، 
شخصیت شناخته شده و محبوبی است، این کار را با 
وجود حساسیت ها، انجام دادیم و با نگاه متفاوتی که 
نسبت به این شخصیت داشتیم سعی کردیم از تختی 
آشنایی زدایی کنیم. تمام قصه ما در یک شب تا صبح 
روایت می گذرد؛ شــبی در هتل که منتهی به مرگ 
او است و در قالب توهمات و خودگویی ها، تصاویری 
کلاژ مانند را از زندگی تختــی می بینیم و در نتیجه 
روایت اثر، اصلا خطی نیســت اما با وجود این اتفاق، 

خوشبختانه نمایش در اجرای عمومی با اقبال خوبی 
مواجه شــد و با وجود اینکه آذر ماه، هنوز محدودیت 
ظرفیت 50درصدی بلیت ها برداشته نشده بود اما در 
نهایت، صد درصد ظرفیت ســالنی که در اختیار اجرا 

بود، پر می شد.

فبه نظر می رســد »انتخاب بازیگر« 
چالش بزرگی در مــورد ایفای نقش 
شخصیت های معاصر و محبوب باشد؛ در مورد 
غلامرضا تختی، شــاید علاوه بر صورت، باید 
فیزیک بازیگر مورد نظر هم به این شخصیت 
ورزشــکار نزدیک می شــد. با این چالش و 

حساسیت هم روبه رو بودید؟
اگر صرفا به سلیقه خودم بود، اصلا این موضوع برایم 
اهمیتی نداشت. در نگاه اول، دوست داشتم بازیگری 
نقش تختی را بازی کند که نه از نظر چهره شباهتی 
به او داشــته باشــد و نه حتی از حیث هیکل و اندام 
ورزشکاری تا تماشاگر از این دور شود که من آمده ام 
»تختی« را ببینم و بتواند بیشتر به تم مورد نظر نمایش 
توجه کند اما با توجه به احترامی که خودم برای جهان 
پهلوان تختی قائل بودم و می دانستم که مخاطب او را 
دوست دارد، سعی کردم بازیگری را انتخاب کنم که 
هرچند کاملا شبیه تختی نیست اما خیلی هم از او دور 
نباشد. از دید خود من، در نهایت از میان بازیگران کار 
کرده تئاتر، شبیه ترین فرد به جهان پهلوان تختی را 

برای ایفای نقش او انتخاب کردیم.

فجشنواره تئاتر فجر همیشه و در یک 
دهه اخیر بیشــتر با نقدهای تند و 
مخالفت هایــی مواجه بــوده؛ از تقاضا برای 
عدم برگزاری اش گرفته تا شــکل اجرای آن و 
حاشیه هایی که در مورد انتخاب آثار وجود دارد. 
با این نقدها، فکر می کنید آورده ای که جشنواره 

می تواند برای تئاتر ما داشته باشد، چیست؟

یک فســتیوال در هر جایی از دنیا، محلی برای جمع 
شدن تئاترهایی اســت که در طول یک یا 2سال کار 
و اجرا شــده اند و حالا در کنار هم و تحت عنوان یک 
جشنواره اجرا می شــوند و بین متخصصان آن رشته 
که شاید خیلی هایشــان در شــرایط عادی نتوانند 
به صورت مشــترک یک تئاتر را ببینند، تبادل فکر و 
عقیده می شود. بنابراین نخستین کارکرد جشنواره 
درنظر من، محفلی است که همه متخصصان را جمع 
می کند تا کار هم دیگر را ببینند و تبادل افکار و تکنیک 
کنند و اگر کســی فکر جدیدی دارد ارائه کند. حالا 
برای اینکه انگیزه ای برای تلاش بیشتر فراهم شود، 

موضوع رقابت هم وسط می آید تا بفهمیم چه نمایشی 
و چه تفکری توانســته بهتر خودش را نشان دهد. اما 
به نظر من مهم ترین اتفاقی که جشنواره ها مخصوصا 
در تئاتر مرکزگرای ایران ایجاد می کنند این است که 
شاید نیمی از آثار شــرکت کننده در جشنواره تئاتر 
فجر از شهرستان های دیگری به غیر از تهران باشند و 
همگی می توانند آثار هم دیگر را ببینند و از هم تأثیر 
بگیرند، چیزی را بیاموزند و کارشان را اصلاح کنند. از 
این منظر، جشنواره می تواند رویدادی ارزشمند باشد.

فچشم اندازتان از چهلمین جشنواره 
تئاتر فجر چیست؟ با توجه به اینکه 
عدد »چهل« در ادبیــات و عرفان ما نمادی از 
پختگی و عقل گرایی است و انتظارها را از این 

دوره جشنواره بالاتر می برد.
طبیعی است که در جشنواره امســال شاید خیلی از 
کارگردان های مطرح حضور نداشــته باشند چون در 
یکی، دو سال اخیر برخی به خاطر شرایط کرونایی کاری 
اجرا نکردند. البته خیلی ها هم کار کردند و چراغ تئاتر را 
روشن نگاه داشتند. با احترام به تمام کسانی که با وجود 
کار خوب شان در میان آثار راه یافته به جشنواره نیستند، 
یا نتوانســتند در این مدت کار کنند باید بگویم که به 
اعتقاد من، کسانی که در این دو سال تئاتری اجرا کردند، 
بسیار قابل تقدیرند و بر همین اساس، جشنواره چهلم 
تئاتر فجر، جشنواره آدم های فداکار و از جان گذشته 
است. چون همه ما می دانیم که در شرایط کرونا، تمرین 
و اجرا و جمع شــدن گروه چقدر کار سختی بود. اما از 
آنجا که در 8، 7 ماه اخیر شــرایط از نظر کاهش شیوع 
بیماری کمی بهتر شده بود و تئاترها بهتر و بیشتر کار 
کردند، شاهد کارهای خیلی خوبی در جشنواره هستیم 
و از این نظر، فکر نمی کنم بتوان گفت چون همچنان 
درگیر کرونا بودیم، پس کیفیت آثار هم پایین اســت. 

برای همین به نظر مــن رقابت در چهلمین 
جشــنواره تئاتر فجر، ســنگین خواهد بود.

جشنواره محل آدم های  از جان گذشته است
تینو صالحی با نمایش »تختی در اتاق 23 هتل آتلانتیک« در جشنواره چهلم فجر حضور دارد
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دبیر جشنواره در یزد چه گفت

 8 کشور
 در تئاتر فجر40

نشست خبری چهلمین جشــنواره بین المللی تئاتر فجر 
برگزار شد. حســین  مسافرآســتانه،دبیر این دوره، درباره 
حضور نمایش ها گفت: »جشــنواره در 10بخش شــامل 
6بخش اجرای نمایش و 4 بخش مسابقه و نمایشگاه عکس 
و پوستر، نمایشگاه اسناد40 دوره جشــنواره تئاتر فجر و 
مسابقه نمایشنامه نویسی برگزار می شود. در این دوره فاز اول 
پروژه تاریخ شفاهی جشنواره آغاز شده و از تلویزیون تئاتر 
ایران پخش می شود. همچنین کتابی درباره جشنواره های 
مهم جهانی از دانشگاه کمبریج ترجمه شده و در جشنواره 
منتشر می شــود. بخش رادیوتئاتر را هم با همکاری رادیو 

نمایش برگزار می کنیم«. 
وی همچنین ادامــه داد: »تا دوره ســی و هفتم تئاتر فجر، 
بخش فجر استانی داشتیم و برخی آثار جشنواره برای اجرا 
به استان های دیگر می رفتند که در دوره چهلم بار دیگر این 
بخش را احیا کردیم. بر این اســاس تعدادی از نمایش های 
صحنه ای و خیابانی حین برگزاری جشنواره در شهر یزد و 

همچنین شهر رشت اجرا می شوند«. 
مســافر درباره بخش بین الملل و گروه هــای خارجی هم 
توضیح داد: »در این دوره بخش مســابقه بین الملل نداریم 
بلکه بخش ملل را داریم و با توجه به شرایط موجود تئاتر دنیا، 
تمرکز را روی ایران فرهنگی و کشورهای همسایه که با آنها 

مشترکات فرهنگی داریم، گذاشــتیم. البته نگاه ویژه ای را 
بین ایران و تاجیکستان گذاشتیم که علاوه بر فرهنگ، زبان 
و اسطوره های مشترک داریم و علاوه بر اجرای 2 نمایش از 
این کشور، جلساتی هم برای تعامل فرهنگی بین دو کشور 
برگزار می شود.آثاری از کشورهای آذربایجان، الجزایر، عراق، 
افغانستان، بلغارستان، ایتالیا، ارمنستان و تاجیکستان در 

بخش ملل چهلمین جشنواره تئاتر فجر حضور دارند«. 
مدیر اســبق مرکز هنرهای نمایشــی دربــاره همزمانی 
برگــزاری دو جشــنواره تئاتــر و فیلــم فجــر هــم 
عنوان کرد:» معتقدم همزمانی دو جشــنواره به جشنواره 
تئاتر فجر لطمــه نمی زند بلکه مزیت اســت. علاقه مندان 
تئاتر با فراغت بیشــتری در ســالن حضور پیدا می کنند. 

در ســال 84 و دبیری بنــده در جشــنواره تئاتر 
فجر ایــن تجربــه را داشــتیم و  مثبــت بود«.

بازار داغ کارگاه ها
در سی امین دوره از جشــنواره بین المللی تئاتر فجر بازار برگزاری 
کارگاه ها و سمینارهای ملی و بین المللی داغ بود، در سی امین دوره 
سمینارها و کارگاه آموزشی با حضور هنرمندان تئاتر برگزار می شد 
که یکی از ژ ان ماری پرادیر بود که در ســالن کنفرانس تئاتر شهر 
ورک شاپ اش با موضوع بازیگری برگزار شد.  هر چند در دوره های 
مختلف کارگاه های آموزشــی هم برگزار شــد کــه برخی معتقد 
بودند خروجی این کارگاه های آنقدر زیاد نیســت اما برخی از این 
کلاس های آموزشی فرصتی برای دانش آموختگان تئاتر در تهران 
و دیگر شــهرها هم ایجاد کردند. کارگاه های آموزشی که برگزار 
شدنشان برای کسانی که تشنه یادگیری بودند، غنیمت بوده و است.

تئاتر فجر

روزنامهنگار
احسانزیورعالم

رکورد داران

روزنامهنگار
نداآلطیب

قاب صحنه

روزنامهنگار
فهیمهپناهآذر

مرور

روزنامهنگار
هلیانصیری

گپ

خبرنگار
سباحیدرخانی

مکث
بزرگداشت 5هنرمند تئاتر

مراسم بزرگداشت 5هنرمند پیشکســوت تئاتر ایران در افتتاحیه جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر در شهر یزد برگزار می شود. علیرضا انصاف جو، محمدرضا شجریان، 
محمدعلی صادق حسنی، محمدعلی لطفی مقدم و کاظم هژیرآزاد، 5هنرمند پیشکسوتی 
هستند که در آیین افتتاحیه چهلمین جشنواره تئاتر فجر از سال ها تلاش شان برای هنر تئاتر، 
تجلیل به عمل می آید. هر یک از هنرمندانی که قرار است از آنها تقدیر شود برای استان های 
سیستان و بلوچستان، یزد، گیلان، خراستان و تهران هستند. این دوره از جشنواره در 3روز 
ابتدایی 14تا 16بهمن ماه در یزد برگزار می شود و اجراها در بخش های مختلف از 17بهمن در 
تهران برگزار خواهد شد. البته با توجه به منتفی شدن فروش بلیت برای ظرفیت کل سالن های 
نمایشی، به احتمال زیاد در این دوره از جشنواره براساس ظرفیت 30درصدی از سالن های 

نمایشی، تماشاخانه های کوچک، فروش بلیت برای عموم تماشاگران نخواهند داشت.

      کسانی که در این دو 
سال تئاتری اجرا کردند، بسیار 

قابل تقدیرند و بر همین اساس، 
جشنواره چهلم تئاتر فجر، 

جشنواره آدم های فداکار و از 
جان گذشته است. چون همه 
 می دانیم که در شرایط کرونا، 

تمرین و اجرا و جمع شدن گروه 
چقدر کار سختی بود
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